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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΘΝΙΚΗΣ ΠΑΙ∆ΕΙΑΣ ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ 
 

ΕΘΝΙΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ ΠΑΙ∆ΕΙΑΣ 
 

ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ ΠΡΩΤΟΒΑΘΜΙΑΣ ΚΑΙ ∆ΕΥΤΕΡΟΒΑΘΜΙΑΣ 
ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΣΗΣ - ΣΠ∆Ε 

 
10η (16η) ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΤΟΥ Σ.Π.∆.Ε.  

 
Η 10η (16η) συνεδρίαση της Ολοµέλειας του Συµβουλίου 

Πρωτοβάθµιας και ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης (ΣΠ∆Ε) πραγµατοποιείται 
την Παρασκευή 17 Ιουλίου 2009 και ώρα 10.00 το πρωί στην Αίθουσα 
Πολλαπλών Χρήσεων των Γενικών Αρχείων του Κράτους, ∆άφνης 61, 
Ψυχικό, υπό την Προεδρία του Προέδρου του Συµβουλίου Πρωτοβάθµιας 
και ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης (ΣΠ∆Ε) Επίτιµου Καθηγητή Γεώργιου 
Μπαµπινιώτη. 
 
 Στη συνεδρίαση παρίστανται τα εξής µέλη της Ολοµέλειας του ΣΠ∆Ε: 
 

1. Γεώργιος Μπαµπινιώτης  
Πρόεδρος Συµβουλίου Πρωτοβάθµιας και ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης 

 Επίτιµος Καθηγητής Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών 
 

2. Βασίλειος Άνθιµος 
Εκπρόσωπος Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών 
Προϊστάµενος ∆ΟΥ Β Περιστερίου 

 
3. Παρασκευάς Γιαλούρης 

Εκπρόσωπος Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων 
Περιφερειακός ∆ιευθυντής Εκπαίδευσης Αττικής 
Στη συνεδρίαση παρίσταται και ο αναπληρωµατικός εκπρόσωπος 
Απόστολος Παπακωνσταντίνου 

 
4. Σωτήριος Γκλαβάς  

Πρόεδρος του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου  
 

5. Μιχαήλ ∆ερµιτζάκης 
Πρόεδρος Κέντρου Εκπαιδευτικής Έρευνας 
Καθηγητής Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών  

 
6. Κωνσταντίνος Σούτσας 

Πρόεδρος Οργανισµού Επιµόρφωσης Εκπαιδευτικών   
 Καθηγητής ΤΕΙ 
 

7. Βάγια Γρίβα 
Αναπληρώνει στην παρούσα συνεδρίαση τον Πρόεδρο του Οργανισµού 
Σχολικών Κτιρίων Ευθύµιο Αλεξανδρή 
Γραµµατέας ∆ιοικητικού Συµβουλίου Οργανισµού Σχολικών Κτιρίων 
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8. Γενέθλιος Μαυρίκιος 
Προϊστάµενος ∆ιεύθυνσης ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης 
Προϊστάµενος ∆ιεύθυνσης ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Β΄ Αθήνας   

 
9. Πολυξένη Μπίστα 

∆ιευθύντρια σχολικής µονάδας ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης 
∆ιευθύντρια 1ου Γενικού Λυκείου Παπάγου, ∆ιεύθυνσης ∆ευτεροβάθµιας 
Εκπαίδευσης Β΄ Αθήνας 
 

10. Ευαγγελία Σταύρου 
Αναπληρωµατική του ∆ηµήτριου Καραµήτου, ∆ιευθυντής σχολικής 
µονάδας Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης 
∆ιευθύντρια 7ου Ολοήµερου ∆ηµοτικού Σχολείου Αγίου ∆ηµητρίου, 
∆ιεύθυνσης Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης ∆΄ Αθήνας  

 
11. Χάρις Χελιώτη - Σχολινάκη 

Σχολική Σύµβουλος ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης 
Σχολική Σύµβουλος Α΄ ∆ιεύθυνσης ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Αθήνας 

 
12. Προκόπιος Μανωλάκος  

Σχολικός Σύµβουλος Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης 
Σχολικός Σύµβουλος ∆ηµοτικής Εκπαίδευσης 6ης  Περιφέρειας ∆ηµοτικής 
Εκπαίδευσης, Πειραιά 

 
13. Γεώργιος Τζίµας  

Σχολικός Σύµβουλος Ειδικής Αγωγής 
Σχολικός Σύµβουλος Ειδικής Αγωγής 2ης Περιφέρειας Ειδικής Αγωγής, Αγ. Παρασκευή 

 
14. ∆ηµήτριος Μπράτης 

Εκπρόσωπος ∆ιδασκαλικής Οµοσπονδίας Ελλάδας (∆ΟΕ) 
Πρόεδρος ∆ιδασκαλικής Οµοσπονδίας Ελλάδας (∆ΟΕ) 

 
15. Αικατερίνη Ρηνάκη 

Εκπρόσωπος ∆ιδασκαλικής Οµοσπονδίας Ελλάδας (∆ΟΕ) 
Μέλος ∆ιοικητικού Συµβουλίου ∆ιδασκαλικής Οµοσπονδίας Ελλάδας (∆ΟΕ) 

 
16. Κωνσταντίνος Παπαϊωάννου 

Αναπληρώνει στην παρούσα συνεδρίαση τον Κωνσταντίνο Παπαντωνόπουλο, 
εκπρόσωπος Οµοσπονδίας Ιδιωτικών Εκπαιδευτικών Λειτουργών Ελλάδας (ΟΙΕΛΕ) 

 
17. Νίκος Παϊζης 

Εκπρόσωπος Οµοσπονδίας Ιδιωτικών Εκπαιδευτικών Λειτουργών Ελλάδας (ΟΙΕΛΕ) 
 

18. Μιχάλης Κουρουτός  
Εκπρόσωπος Γενικής Συνοµοσπονδίας Εργατών Ελλάδας (ΓΣΕΕ) 

 
19. Άννα Βάσιλα 

Αναπληρωµατική της Ρένας Μπαρδάνη, εκπρόσωπος του Συνδέσµου 
Ελληνικών Βιοµηχανιών (ΣΕΒ) 
Στέλεχος ∆ικτύου Εργασιακών Σχέσεων και Κοινωνικής Πολιτικής του ΣΕΒ 
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20. Αναστάσιος Λιάσκος 

Εκπρόσωπος Νέας ∆ηµοκρατίας 
Βουλευτής Εύβοιας 

 
21. Ιωάννης Πανάρετος 

Εκπρόσωπος ΠΑΣΟΚ 
Καθηγητής Οικονοµικού Πανεπιστηµίου Αθηνών 
 

22. Αδαµαντία Σπαθάτου 
Εκπρόσωπος ΛΑΟΣ 

 Καθηγήτρια Μ.Ε. 
 

23. Ευαγγελία Σχοιναράκη  
Εκπρόσωπος  Ένωσης Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων Ελλάδας (ΕΝΑΕ)   
Νοµάρχης Ηρακλείου 
 
 

 Από τη συνεδρίαση απουσιάζουν οι: 
 

1. ∆ήµητρα Χατζηµανώλη 
Προϊσταµένη ∆ιεύθυνσης Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης 
Προϊσταµένη ∆ιεύθυνσης Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Α΄ Αθήνας 

 
2. Θεµιστοκλής Κοτσιφάκης  

Εκπρόσωπος Οµοσπονδίας Λειτουργών Μέσης Εκπαίδευσης (ΟΛΜΕ) 
Μέλος ∆ιοικητικού Συµβουλίου Οµοσπονδίας Λειτουργών Μέσης Εκπαίδευσης (ΟΛΜΕ) 

 
3. ∆ηµήτριος Γκίνης  

Εκπρόσωπος Οµοσπονδίας Λειτουργών Μέσης Εκπαίδευσης (ΟΛΜΕ) 
Μέλος ∆ιοικητικού Συµβουλίου Οµοσπονδίας Λειτουργών Μέσης Εκπαίδευσης (ΟΛΜΕ) 

 
4. Νικολέτα ∆ασκαλάκη 

Εκπρόσωπος της Βουλής των Εφήβων 
Μαθήτρια 10ου Λυκείου Περιστερίου 
 

5. Κωνσταντίνος Γκρίτζαλης 
Εκπρόσωπος της Βουλής των Εφήβων 
Μαθητής 2ου Λυκείου Χαλανδρίου 

 
6. Φώτης Λίτσος  

Εκπρόσωπος Πανελλήνιας Συνοµοσπονδίας Ενώσεων Γεωργικών 
Συνεταιρισµών (ΠΑΣΕΓΕΣ)  

 
7. Γιάννης Αντωνάκος 

Εκπρόσωπος Ανώτατης ∆ιοίκησης Ενώσεων ∆ηµοσίων Υπαλλήλων (Α∆Ε∆Υ) 
Μέλος Ανώτατης ∆ιοίκησης Ενώσεων ∆ηµοσίων Υπαλλήλων (Α∆Ε∆Υ) 

 
8. Κωνσταντίνος Καρέλης 

Εκπρόσωπος  Κεντρικής Ένωσης ∆ήµων και Κοινοτήτων Ελλάδας (ΚΕ∆ΚΕ)  
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∆ήµαρχος Μελίκης 
 
 

Η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Γονέων Μαθητών Ελλάδας, το Κ.Κ.Ε. και 
ο ΣΥ.ΡΙΖ.Α δεν όρισαν εκπροσώπους. 

 
 Στη συνεδρίαση παρίστανται και οι:   

1. Χρήστος Τρικαλινός, Καθηγητής Εθνικού Καποδιστριακού 
Πανεπιστηµίου Αθηνών, εκπρόσωπος ΠΟΣ∆ΕΠ 

2. Χρήστος Νάστας, εκπρόσωπος εθνικής συνοµοσπονδίας ΑµΕΑ 
3. Πολύκαρπος Μαλαγάρης, Πρόεδρος ΟΛΤΕΕ 
4. Χρυσή Βιτσιλάκη, αντιπρύτανις Πανεπιστηµίου Αιγαίου, 

αναπληρωµατική εκπρόσωπος Συνόδου Πρυτάνεων 
5. Σωκράτης Καπλάνης, Πρόεδρος ΤΕΙ Πάτρας,  

εκπρόσωπος συνόδου Προέδρων ΤΕΙ 
6. Ιάκωβος Καρατράσογλου, µέλος ΠΑΣΟΚ, αρµόδιος για την 

Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση   
 

Αρµόδια για την τήρηση των πρακτικών η Αγγελική Σουφλή, 
διοικητική υπάλληλος στο Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας.  
 
 Η συνεδρίαση αρχίζει στις 10.00 το πρωί αφού προηγουµένως ο 
Πρόεδρος διαπιστώνει την ύπαρξη απαρτίας. 
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ΘΕΜΑΤΑ ΗΜΕΡΗΣΙΑΣ ∆ΙΑΤΑΞΗΣ 
 
 
 
 

1. Συνέχιση της συζήτησης επί Ενδεικτικού Σχεδίου 
Προτάσεων του Σ.Π.∆.Ε. για την Τεχνολογική 
Επαγγελµατική Εκπαίδευση. 
 
 

2.  Συζήτηση επί Αναλυτικών Προγραµµάτων Σπουδών. 
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Θέµα 1: Συνέχιση της συζήτησης επί Ενδεικτικού Σχεδίου Προτάσεων 
του Σ.Π.∆.Ε. για την Τεχνολογική Επαγγελµατική Εκπαίδευση. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι καληµέρα, να αρχίσουµε , αν θέλετε. Η 
προοπτική είναι να παρατείνουµε λίγο τη σηµερινή συνάντηση  , για να 
έχετε και να έχουµε την ευκαιρία έτσι, να απολαύσουµε τον Αύγουστο. 
 Θέλω  πρώτα – πρώτα να χαιρετίσω την παρουσία εδώ του νέου 
εκπροσώπου της Νέας ∆ηµοκρατίας, του κ. Λιάσκου, πρώην Υπουργού. 
Κύριε Λιάσκο θα ενηµερωθείτε για όλα αυτά και κάποια στιγµή υπάρχει η 
παράκληση να ακούσουµε θέσεις σε διάφορα θέµατα από το πρόγραµµα 
της Νέας ∆ηµοκρατίας. Επίσης, χαιρετίζω, εκ µέρους των Πρυτάνεων των 
Πανεπιστηµίων, τη συνάδελφο κ. Βιτσιλάκη, η οποία είναι και ειδική στο 
χώρο της εκπαίδευσης και επίσης το συνάδελφο από τα ΤΕΙ, τον κ. 
Καπλάνη. Η παρουσία σας θα είναι πολύτιµη, γιατί και θα συζητήσουµε την 
Τρίτη πράγµατα που µας αφορούν όλους, αλλά και ήδη συζητούµε σήµερα 
το µεγάλο θέµα της Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, που αρχίσαµε 
να το βλέπουµε στην προηγούµενη συνεδρία και σήµερα θα τελειώσει. 
 Να θυµίσω ότι είχαν γίνει 2 τοποθετήσεις. Έχει µοιραστεί η πρόταση 
που µας έστειλε ο εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ ο κ. Πανάρετος. Είναι η 
πρόταση του ΠΑΣΟΚ για την Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση. Θα 
ενηµερωθούµε και επ’ αυτής και θα συζητήσουµε. 

Να θυµίσω ποιες ήταν οι τοποθετήσεις σε αυτό το θέµα στην 
προηγούµενη συνάντηση. Θα έλεγα ότι ήταν 2 βασικές προσεγγίσεις. Η µία 
ήταν του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, που όσο θυµάµαι και κατάλαβα, ήταν 
υπέρ µιας γενικότερης τεχνολογικής κατάρτισης, χωρίς µεγάλη έµφαση σε 
ειδικότητες, ειδικεύσεις κλπ. Η άλλη πρόταση, εκ µέρους του εκπροσώπου 
της ΟΛΤΕΕ, ήταν να έχουµε τις ειδικεύσεις, βεβαίως αναβαθµισµένο όλο το 
σύστηµα κλπ., αλλά ήταν υπέρ των ειδικεύσεων. Αυτή ήταν η µείζον 
διαφορά. Έχουµε τώρα την πρόταση του ΠΑΣΟΚ, την οποία πιστεύω ότι 
όλοι έχουµε διαβάσει και η οποία πάλι κινείται στο χώρο των ειδικεύσεων, 
αλλά όχι µόνο. Κύριοι συνάδελφοι , κ. Πανάρετε,  θέλετε να µας πείτε µερικά 
πράγµατα; 

 
∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε θέλω για ένα διαδικαστικό πρώτα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Ναι, διαδικαστικό ευχαρίστως. 
 
∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: Επειδή βλέπω την ηµερήσια διάταξη για την Τρίτη. ∆ε 
γνωρίζω βέβαια µε ποιο ρυθµό θα πάει η συζήτηση σήµερα. Αν θα 
προλάβουµε δηλαδή να συζητήσουµε για τα Αναλυτικά Προγράµµατα 
Σπουδών. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Όχι, αυτά τα έχουµε συζητήσει. Και απλώς είναι τελικές. 
 
∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: Ναι, εγώ έλειπα. Βέβαια ήταν ο εκπρόσωπος της ∆ΟΕ εδώ. 
Για το θέµα που έχουµε την Τρίτη, εγώ θα λείπω στο εξωτερικό και δε θα 
µπορώ να είµαι. Σας έχω στείλει ήδη τις προτάσεις της Οµοσπονδίας σε 
αυτό. Θα έλεγα να αναβληθεί για επόµενη συνεδρίαση η θεµατολογία του. 
Γιατί είναι ιδιαίτερα σηµαντικό για µας και η αξιολόγηση του εκπαιδευτικού 
έργου και το ζήτηµα της επιµόρφωσης και θα παρακαλούσα να διανεµηθούν 
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σε όλα τα µέλη και οι προτάσεις της Οµοσπονδίας και τα πρακτικά των 
συνεδρίων. Γιατί στα κείµενα του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου που µας 
στέλνετε, οφείλω να πω ότι η πρόταση είναι εντελώς µονοµερής, αφού 
σχεδόν αγνοεί, στην πρότασή του, το ζήτηµα ότι στην Ελλάδα, στη χώρα 
µας, υπάρχει αυτή τη στιγµή... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Μην κάνετε ανάπτυξη τώρα. 
 
∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: Όµως να πω κάτι που είναι σηµαντικό. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Για πέστε µας κάτι, ναι. 
 
∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: Γιατί είναι στην πρόταση. Αγνοεί η πρότασή του ότι υπάρχει 
ο Οργανισµός Επιµόρφωσης Εκπαιδευτικών. Και πρέπει να σας πω για να 
το γνωρίζετε, ότι υπάρχει µια άτυπη κόντρα µεταξύ του Παιδαγωγικού 
Ινστιτούτου και του ΟΕΠΕΚ. Άρα, δεν µπορούµε να δεχτούµε ως βάση 
εισήγησης αυτά που προτείνει το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, τη στιγµή που 
ούτε καν αναφέρεται στο κατ’ εξοχήν συντονιστικό όργανο επιµόρφωσης, 
που µε βάση το νόµο 2986 είναι ο ΟΕΠΕΚ, ο οποίος θα κάνει και φέτος την 
εισαγωγική επιµόρφωση των εκπαιδευτικών. Θεωρώ ότι είναι µονοµερής η 
πρόταση και δεν εξυπηρετεί αυτό που θέλουµε όλοι, την επιµόρφωση των 
εκπαιδευτικών. Γι’ αυτό θα πρότεινα να πάει περί τα τέλη Αυγούστου αυτή η 
συζήτηση, να ενηµερωθούµε όλοι και να είναι εξαντλητική. Και τα δύο 
θέµατα δεν µπορούν να πάνε σε µία συνεδρίαση. Να πάνε σε πολλές 
συνεδριάσεις, γιατί είναι πολύ σοβαρά. Ιδιαίτερα αν µιλάµε για την 
αξιολόγηση του εκπαιδευτικού έργου, καταλαβαίνετε τι είδους συζήτηση 
πρέπει να γίνει. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Κύριε Πρόεδρε ευχαριστώ. Το κείµενό σας θα µοιραστεί 
οπωσδήποτε. ∆υστυχώς, από µερικές συνεδριάσεις απουσιάζουν 
εκπρόσωποι των φορέων, όπως του φορέα της επιµόρφωσης. Και έτσι , 
όταν συζητάµε αυτά, δεν τίθεται το θέµα να γίνει και η εισήγηση από την 
πλευρά τους. Εδώ δε στερούµε καµία δυνατότητα από κανέναν, την 
επιζητούµε. Επίσης, ό,τι τίθεται και διανέµεται εδώ, αποτελεί απλώς µια 
βάση για συζήτηση. Από εκεί και πέρα έρχεται ένα υλικό από πολλές 
πλευρές και πολλές απόψεις. Εποµένως , θα ζητήσουµε και, άλλωστε , θα 
πρέπει να έχουν έτοιµες απόψεις ο Οργανισµός Επιµόρφωσης, έχουµε εδώ 
τον κ. Σούτσα. 
 
∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: Απλά, εγώ δεν αµφισβητώ την επιστηµονικότητα της 
πρότασης. Αµφισβητώ όµως, να έχει το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο λόγο και να 
τίθεται ως βάση συζήτησης για το θεσµικό µέρος της επιµόρφωσης. Γιατί 
είναι ένας από τους εµπλεκόµενους. Όταν υπάρχει ο νόµος 2986, τον οποίο 
εφαρµόζει η Ελληνική Πολιτεία, δεν µπορεί να έρχεται το Παιδαγωγικό 
Ινστιτούτο και να λέει για Παρατηρητήριο Επιµόρφωσης, το οποίο θα κάνει 
τη δουλειά που προβλέπει ο νόµος, που τον έχω µαζί µου. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Ναι, θα τα συζητήσουµε αυτά κ. Πρόεδρε. 
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Ε. ΣΧΟΙΝΑΡΑΚΗ: Καταρχήν καληµέρα σε όλους. Θεωρώ πολύ σηµαντική 
την πρόταση που κάνει ο εκπρόσωπος των εκπαιδευτικών. Είναι και η µόνη 
εκπαιδευτική οµοσπονδία που βρίσκεται εδώ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Όχι η µόνη. 
 
Ε. ΣΧΟΙΝΑΡΑΚΗ: Συγγνώµη, εκπαιδευτική οµοσπονδία, έχετε δίκιο µε 
συγχωρείτε είναι και η ΟΙΕΛΕ εδώ. Η ΟΙΕΛΕ και η ∆ΟΕ µόνο συµµετέχουν. 
Θεωρώ πολύ σηµαντική την παρουσία αυτών των δύο οµοσπονδιών µέσα 
στη συζήτηση, για θέµατα που έχουν να κάνουν µε την αξιολόγηση του 
εκπαιδευτικού έργου και την επιµόρφωση των εκπαιδευτικών και θεωρώ ότι 
θα πρέπει να δούµε µε σεβασµό την πρόταση τη συγκεκριµένη, γι’ αυτό το 
πολύ σοβαρό θέµα. Εξάλλου στα θέµατα αυτά δεν µπορούµε να σταµατάµε 
µε προχειρότητα. Και επειδή ακριβώς όπως είπατε κι εσείς πολύ σωστά στο 
ξεκίνηµα, είναι διακοπές και Αύγουστος, ας δούµε πώς θα µπορούσαµε να 
συνεννοηθούµε, ούτως ώστε να είµαστε όλοι παρόντες. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Ευχαριστώ. Πρώτα ο Πρόεδρος του Παιδαγωγικού 
Ινστιτούτου. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο δεν έχει να µοιράσει µε κανέναν 
άλλον οργανισµό τίποτα. Όχι, δεν έχει να µοιράσει τίποτα. ∆ε µιλάµε σε 
επίπεδο εκπροσώπησης, µιλάµε σε επίπεδο θεσµικό. Είναι 2 θεσµικοί 
οργανισµοί του Υπουργείου Παιδείας. Και στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο 
υπάρχει τµήµα επιµόρφωσης και αξιολόγησης και φυσικά υπάρχει ο 
ΟΕΠΕΚ, δεν αµφισβητεί κανένας τις νοµοθετικές ρυθµίσεις. Στο κείµενο που 
µοιράσαµε εµείς, αναφέρεται, συγκεκριµένα στη σελίδα 6, ότι µε νοµοθετική 
ρύθµιση ιδρύθηκε ο ΟΕΠΕΚ, έργο του οποίου είναι ο σχεδιασµός της 
επιµορφωτικής πολιτικής για τους εκπαιδευτικούς, η υποβολή σχετικών 
προτάσεων, ο συντονισµός όλων των µορφών και τύπων επιµόρφωσης των 
εκπαιδευτικών, καθώς και η υλοποίηση των επιµορφωτικών δράσεων κλπ. 
Επισηµαίνεται ωστόσο, ότι το νοµοθετικό πλαίσιο που αφορά τον ΟΕΠΕΚ, 
παραµένει ως σήµερα η ρύθµιση που δεν έχει ενεργοποιηθεί πλήρως. Αυτό 
είναι στην ουσία. ∆εν έχει ενεργοποιηθεί. Αυτό δεν είναι ευθύνη του 
Παιδαγωγικού Ινστιτούτου. Τώρα, αν το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο ζητάει ένα 
Παρατηρητήριο για την παρακολούθηση κάποιων πραγµάτων, δεν έχει 
σχέση µε αντιπαράθεση, µπορεί να έχει και ο ΟΕΠΕΚ. Το θέµα είναι ότι το 
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο έχει τα προγράµµατα σπουδών και εποµένως είναι 
εκ των πραγµάτων ο φορέας που είναι πιο κοντά στο επιµορφωτικό κοµµάτι 
και όχι στο διαχειριστικό. Υπ’ αυτή την έννοια το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο 
θέτει θέµα παρατηρητηρίου. Και στο κάτω – κάτω θέµα για συζήτηση είναι, 
δεν είναι απόφαση.  
 
∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: Όχι κ. Πρόεδρε, έχει µια σηµασία το διαδικαστικό, θα µου 
επιτρέψετε. Αν εδώ συζητούµε, θέτουµε ως βάση συζήτησης, τι προτείνει ο 
κάθε φορέας, τότε άνετα φαντάζοµαι, ως βάση συζήτησης µπορεί να πάει η 
πρόταση της ΟΙΕΛΕ, της ∆ΟΕ, του ΟΕΠΕΚ ή οποιουδήποτε άλλου. Εγώ 
θεωρώ ότι δεν πρέπει να θέσει ως βάση συζήτησης για την επιµόρφωση 
αυτά που ο νόµος προβλέπει. Ο νόµος προβλέπει ότι υπάρχει ο ΟΕΠΕΚ και 
επιµένω, γιατί στον ΟΕΠΕΚ, και όχι στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο βέβαια, 
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στον ΟΕΠΕΚ εκπροσωπούνται οι εκπαιδευτικές οµοσπονδίες και οι τρεις 
και µόνο εκεί µπορούν να έχουν λόγο για την επιµόρφωση των 
εκπαιδευτικών. Κάτι που αναγνώρισε και ο Υπουργός Παιδείας και µάλιστα 
δεσµεύτηκε, στην τελευταία συνάντηση που είχαµε µαζί του, πως οτιδήποτε 
έχει τη λέξη επιµόρφωση θα περνάει από τον ΟΕΠΕΚ. Γνωρίζω ότι 
υπάρχουν και το δηλώνω, αντιρρήσεις του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου επ’ 
αυτού. ∆εν µπορεί όµως να µην αποτελέσει βάση στη συζήτηση στο ΣΠ∆Ε 
και σε ό,τι µας αφορά, δε θα µείνουµε σε µια τέτοια  συζήτηση, που δε θα 
έχει τον ΟΕΠΕΚ ως βάση συζήτηση για την επιµόρφωση. Μπορεί το 
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο να κάνει προτάσεις για την επιµόρφωση, για το 
επιστηµονικό µέρος. Μπορεί π.χ. το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο να δηµοσιεύει 
τα ονόµατα των επιµορφωτών που δεν τα ξέρουµε ακόµα. Ενώ ο ΟΕΠΕΚ, 
όταν έκανε επιµόρφωση τα δηµοσίευσε παντού. Αλλά εκεί που εµείς 
τουλάχιστον ελέγχουµε, συµµετέχουµε και είµαστε υπεύθυνοι µε τη 
συµµετοχή µας εδώ, δε θα τορπιλίσουµε κάτι για το οποίο αγωνιστήκαµε να 
υπάρχει. Το αν η Κυβέρνηση το υποβάθµισε, το αναβάθµισε, ή στην 
τελευταία συνάντηση µε τον κ. Σπηλιωτόπουλο µας είπε ότι θα το 
αναβαθµίσει και αυτό είναι θετικό, δεν µπορούµε εµείς να συµµετέχουµε σε 
µια συζήτηση που θα έχει ως βάση συζήτησης αυτή την πρόταση. Ή 
τουλάχιστον να συµπληρωθεί µε όσα προβλέπει ο νόµος. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Κύριε Πρόεδρε, ο ρόλος µας εδώ δεν είναι προφανώς να 
αµφισβητήσουµε θεσµούς και φορείς, οι οποίοι έχουν τη σύµφωνη γνώµη 
του Κοινοβουλίου και εν πάση περιπτώσει έχουν ψηφιστεί και υπάρχουν 
θεσµικά, νοµοθετικά. ∆εν είναι αυτός ο ρόλος µας. Αλλά θέλουµε να 
συζητήσουµε θέµατα ουσίας της επιµόρφωσης. Θα σας παρακαλέσω κι 
εσάς και όλους, να περάσουµε κάποτε στα θέµατα της ουσίας, να δούµε 
πώς πρέπει να γίνουν αυτά τα πράγµατα, τι ζητάµε σε σχέση µε τα 
αναλυτικά προγράµµατα. Γιατί αυτό µας ενδιαφέρει εδώ. Προφανώς, ο 
θεσµικός φορέας, ο οποίος είναι εντεταλµένος να κάνει αυτή τη δουλειά, 
αυτός θα το κάνει. Αλλά...  
 
∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 
  
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Μα προφανώς θα ακούσουµε αυτές τις απόψεις. Και 
παρακαλώ τον Πρόεδρο. 
 
Κ. ΣΟΥΤΣΑΣ: Συγγνώµη καταρχάς για την καθυστέρηση. Πραγµατικά τα 
τελευταία χρόνια, εγώ έχω ενάµισι χρόνο που έχω αναλάβει τον ΟΕΠΕΚ, 
ήταν µια κατάσταση, εν πάση περιπτώσει, η οποία ήταν λιµνάζουσα θα 
µπορούσα να πω. Φυσικά είναι πάντα θέµα της πολιτείας, του εκάστοτε 
Υπουργού Παιδείας και της γενικότερης εκπαιδευτικής πολιτικής, το πώς θα 
χρησιµοποιήσει τα διάφορα όργανά του. Μετά από πολλές διακυµάνσεις 
που πέρασε αυτή την τελευταία χρονική περίοδο, εκφρασµένη πλέον 
πολιτική βούληση, είναι, ο ΟΕΠΕΚ να παίξει το ρόλο για τον οποίο 
θεσµοθετήθηκε. Μέσα στο πλαίσιο αυτό και σας το λέω πάλι, ξαφνικά, 
τελείως ξαφνικά, πριν από λίγους µήνες, τρεις – τέσσερις µήνες, το 
Υπουργείο µας ανακοίνωσε ότι για πρώτη φορά παίρνουµε την εισαγωγική 
επιµόρφωση. Είχε προηγηθεί µια περίοδος µόνο το έτος 2003. Έκτοτε 
παρενέβη το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, το οποίο και την εκτελούσε, την 
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υλοποιούσε. Και από φέτος περνάει το κοµµάτι αυτό σε µας. Νοµίζω ότι 
αυτό είναι... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Θα έχει λυθεί µάλλον τότε. 
 
Κ. ΣΟΥΤΣΑΣ: Θεσµικά έχει λυθεί. Μάλλον έχει ενεργοποιηθεί η σωστή 
λειτουργία του θεσµού. Κατά δεύτερο λόγο, περνάει και η επιµόρφωση στην 
τεχνολογία πληροφορικής και επικοινωνιών, πάλι για πρώτη φορά, στον 
ΟΕΠΕΚ. Το έργο του ΟΕΠΕΚ εποµένως, αυτή τη στιγµή ανοίγεται, 
τουλάχιστον µε προοπτική µιας τριετίας, χωρίς να υπάρχει δυνατότητα 
πισωγύρισης. Για το λόγο ότι όταν υπογράφεις ένα τεχνικό δελτίο και 
εµπλέκεσαι σε ένα πρόγραµµα τριετούς υλοποίησης, είναι δεδοµένο πια ότι 
θα το υλοποιήσεις. ∆εν µπορείς κατά κάποιο τρόπο να πεις ότι κάνω πίσω, 
οποιαδήποτε και αν είναι η πολιτική ηγεσία στο Υπουργείο Παιδείας.  

Εµείς όντως δε θεωρούµε ότι είµαστε σε αντιπαράθεση µε το 
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο. Θεωρούµε ότι το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο έχει το 
κοµµάτι, αλλά ποιο κοµµάτι. Το κοµµάτι ενδεχοµένως της δηµιουργίας των 
προγραµµάτων σπουδών, τα οποία θα κριθεί ο ΟΕΠΕΚ να υλοποιήσει µε 
τον όποιο µηχανισµό σήµερα υπάρχει, ή ενδεχοµένως θα δηµιουργηθεί 
αύριο. Πάντως οπωσδήποτε δεν το βλέπουµε ως θέµα αντιπαράθεσης. 
Εµείς το βλέπουµε ως θέµα αγαστής συνεργασίας, για την καλύτερη δυνατή 
λειτουργία της επιµόρφωσης.  

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Και θα ακούσουµε τις απόψεις σας στη συζήτηση του 
θέµατος. Και αν θέλετε, επειδή είναι ένα θέµα το οποίο σε σας είναι πολύ 
οικείο, θα µπορούσαµε να έχουµε µια σύντοµη εισήγηση, την οποία να 
µοιράσουµε και έτσι να ανταποκριθούµε σε αυτό το οποίο εγώ θεωρώ 
αυτονόητο. Όταν υπάρχει ένας φορέας εντεταλµένος να κάνει αυτό το έργο, 
αυτός ο φορέας θα έχει και ιδιαίτερη βαρύτητα, αυτό είναι αυτονόητο. Από 
την άλλη, το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο παρεκλήθη να διευκολύνει τη 
συζήτηση εδώ, διατυπώνοντας απόψεις επί του θέµατος της επιµόρφωσης, 
αυτό ήταν όλο. Να συνεχίσουµε θα έλεγα. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Όχι µία προσθήκη. Ότι η πρόταση του Παιδαγωγικού 
Ινστιτούτου, δεν αναφέρεται στο ποιος θα διαχειριστεί τα θέµατα της 
επιµόρφωσης. Απλώς λέει ποιο θα είναι το περιεχόµενο, ποιες θα είναι οι 
µορφές της επιµόρφωσης. Το µόνο που µπορεί να αποτελεί, κατά κάποιο 
τρόπο, στοιχείο κριτικής, είναι αυτό που ειπώθηκε προηγουµένως. Να 
υπάρχει ένα παρατηρητήριο. Αυτό δεν εµποδίζει να υπάρχει παρατηρητήριο 
στον ΟΕΠΕΚ και να υπάρχει και στο Παιδαγωγικό, ως προς τα 
προγράµµατα σπουδών και όχι ως προς τίποτα άλλο. 
 
∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: Μα αυτά που λέτε στο παρατηρητήριο αναφέρονται στον 
ιδρυτικό νόµο του οργανισµού. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Θα τα δούµε αυτά. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Ένα παρατηρητήριο ακόµα δε βλάπτει. Η έρευνα δε βλάπτει, 
όπως ξέρετε, σε τίποτα. Και πέρα από αυτό, να διορθώσω και κάτι από όσα 
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ειπώθηκαν καλοπροαίρετα από τον κ. Σούτσα. Ότι δεν παρενέβη το 
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο , για να πάρει την εισαγωγική επιµόρφωση. 
 
Κ. ΣΟΥΤΣΑΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου). Όχι, δεν... 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Επειδή το ρήµα ήταν «παρενέβη», γι’ αυτό. Το Παιδαγωγικό 
Ινστιτούτο είναι ο σύµβουλος του Υπουργού και ο Υπουργός εκείνη τη 
στιγµή θεώρησε ότι θα έπρεπε αυτό το κοµµάτι της επιµόρφωσης να  
υλοποιηθεί από το Παιδαγωγικό. Τίποτα περισσότερο.  
 
Κ. ΣΟΥΤΣΑΣ: Όσον αφορά τον όρο «παρενέβη» τον ανακαλώ αν τον είπα. 
Ήταν τελείως τελείως. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Είναι ένα θέµα το οποίο θα το αντιµετωπίσουµε προς αυτή 
την κατεύθυνση. 
 
ΜΕΛΟΣ:  (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Ουδέν σχόλιο. Επί της προτάσεως, της παρακλήσεως, 
µάλλον, του αιτήµατος του Προέδρου της ∆ΟΕ, για µετάθεση της συνεδρίας. 
Ήταν πολύ δύσκολη, επειδή είµαστε πολλά τα µέλη, να βρούµε µια 
ηµεροµηνία συναντήσεως. Και έχει προσδιοριστεί από καιρό η 21η, ώστε να 
ξέρουν οι άνθρωποι και να κανονίσουν τις υποχρεώσεις τους. Εγώ, για να 
διευκολύνω, θα µπορούσα προσωπικά να προτείνω, αν αυτό σας 
εξυπηρετεί, µετάθεση, αντίς της 21ης σε µία από τις 3 επόµενες ηµεροµηνίες 
22, 23 ή 24. Εφόσον όµως µπορούν τα άλλα µέλη. Αλλά έχει γίνει µια 
ολόκληρη συζήτηση. 
 
∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: ∆ε ζήτησα αυτό κ. Πρόεδρε. Εγώ λέω η συζήτηση στις 21 να 
γίνει. Φαντάζοµαι ότι έχει θέµατα και µπορεί να ολοκληρωθεί. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Και θα είναι και ο Πρόεδρος και θα είναι και εκπρόσωπός 
σας. 
 
∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: ∆ε λέω αυτό. Θα µπορούσε να γίνει. ∆εν ξέρω αν έχετε 
σκοπό σήµερα να ολοκληρώσετε όλα τα θέµατα που υπάρχουν. Αλλά για το 
ζήτηµα της αξιολόγησης, αν µας ενδιαφέρει πραγµατικά και της 
επιµόρφωσης των εκπαιδευτικών, εγώ δεν µπορώ να είµαι στις 21, γιατί θα 
είµαι στο εξωτερικό. ∆υστυχώς δεν µπορώ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Θα πάρει καιρό αυτό και θα το ξανά συζητήσουµε. 
 
∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: Αυτό λέω, να προσδιοριστεί σε τρεις – τέσσερις 
συνεδριάσεις. Ας γίνει µια καταρχήν συζήτηση – παρουσίαση των 
προτάσεων την Τρίτη, αλλά να ορίσουµε από τώρα µια δεύτερη και µια τρίτη 
συνεδρίαση. Να το ξέρουµε όµως. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Αυτό γίνεται πάντα. Εδώ ξέρετε ότι προσδιορίζουµε τις 
επόµενες. Εποµένως κάπως έτσι θα είναι και γι’ αυτό το θέµα. Παρακαλώ 
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να περάσουµε στον κ. Πανάρετο, να µας πει γι’ αυτή την πρόταση του 
ΠΑΣΟΚ για την Τεχνική – Επαγγελµατική Εκπαίδευση. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Καλή σας µέρα. Χαιρετίζω κι εγώ την παρουσία του 
εκπροσώπου της Νέας ∆ηµοκρατίας στο Συµβούλιο και θεωρώ ότι, και 
ελπίζω µάλλον, ότι η συµµετοχή του, µετά από µία µακρά απουσία της Νέας 
∆ηµοκρατίας από όλα τα επίπεδα του διαλόγου, θα συµβάλλει σε µια 
καλύτερη διεξαγωγή του διαλόγου αυτού. 
 
ΜΕΛΟΣ:  (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Εσείς µπορείτε να πείτε την άποψή σας προφανώς. 
Επειδή είµαι εκπρόσωπος ενός πολιτικού φορέα θα µου επιτρέψετε να 
κάνω µια αξιολόγηση, µια σύνοψη αν θέλετε, της µέχρι τώρα κατάστασης 
όσον αφορά το διάλογο από πολιτικής πλευράς και να σηµειώσω µια σειρά 
από παρατηρήσεις, που προκαλούν από δυσπιστία µέχρι έντονη αµφιβολία 
για την ειλικρίνεια της Κυβέρνησης στη διεξαγωγή αυτού του διαλόγου. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Αυτό όµως είναι µια πολιτική τοποθέτηση. Εδώ συζητάµε την 
Τεχνική – Επαγγελµατική Εκπαίδευση. ∆ε µας λέτε την πρότασή σας; Τα 
άλλα, υπάρχει η Βουλή όπου συζητούνται, υπάρχουν άλλα επίπεδα. Θα σας 
ακούσουµε και τα γράφετε κιόλας στην αρχή εδώ. Γιατί µετά θα πρέπει να 
απαντήσει. Ξέρετε, τώρα , αν κάνουµε µια πολιτική συζήτηση, εδώ 
καιγόµαστε να δούµε τι θα κάνουµε τέλος πάντων µε την Επαγγελµατική – 
Τεχνολογική Εκπαίδευση. Αν θέλετε να στοιχήσετε στην παράκλησή µου.  
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Η παράκλησή σας θα ήταν ιδιαίτερα ελκυστική, αν δεν 
είχαν παρουσιαστεί φαινόµενα, τα οποία δηµιουργούν τα προβλήµατα στα 
οποία θα αναφερθώ και καθιστούν το ΕΣΥΠ πολιτικό όργανο και όχι όργανο 
διαλόγου εκπαιδευτικής διαδικασίας. Όταν στο µέσο του καλοκαιριού ο 
Πρωθυπουργός αποφασίζει να σας δει και αποφασίζει να δει και τον 
Υπουργό Παιδείας, για να δηµιουργήσει µια εντύπωση ότι ο διάλογος έχει 
προχωρήσει σε τέτοιο σηµείο που το Σεπτέµβριο «θα είµαστε», θα είναι η 
Κυβέρνηση έτοιµη, να προχωρήσει σε θεσµοθέτηση ριζικών αλλαγών στο 
εκπαιδευτικό σύστηµα, καταλαβαίνετε ότι είναι φυσικό να υπάρχει 
υποχρέωση από την πλευρά του εκπροσώπου του κόµµατος της 
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να επισηµάνει ότι αυτή η πρακτική δε βοηθά το 
διάλογο. 
 Είµαι υποχρεωµένος να πω ότι την ίδια τακτική παρατηρήσαµε και 
στην κοινή συνεδρίαση των Συµβούλιων Πανεπιστηµιακής και Τεχνολογικής 
Εκπαίδευσης, που έγινε πριν από µια βδοµάδα περίπου. Ήµασταν 
παρόντες, εσείς που είχατε προσκληθεί ως Πρόεδρος του Συµβουλίου και 
εγώ ως εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ. Υπήρχε µια µεγαλεπίβολη ατζέντα, µε 
εντυπωσιακό τίτλο, χωρίς καµία τεκµηρίωση. Αυτό βέβαια δεν αφορά εσάς, 
αλλά αναγκάζοµαι να το πω, γιατί ο διάλογος δεν είναι τρία χωριστά µέρη 
που ο καθένας συζητάει και κάτι γίνεται, ανάλογα µε τον Πρόεδρο που έχει 
το κάθε Συµβούλιο. Υπήρχε µια ηµερήσια διάταξη εντυπωσιακή. Κανένα 
υποστηρικτικό κείµενο. Έρχεται ο Υπουργός, ο οποίος θα µου επιτρέψετε 
να πω, παρότι δε µου αρέσει αυτή η έκφραση, ότι εµφανίστηκε ως και να 
επρόκειτο να είναι Υπουργός πολιτικής παρθενογένεσης. ∆ιατύπωσε ένα 
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λόγο εντυπωσιακό για το µέλλον της παιδείας, λες και δεν υπήρχε 
προηγουµένως. ∆ηλαδή ότι πέντε χρόνια δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα. 
Και ταυτόχρονα, προωθείται νοµοσχέδιο, το οποίο κατά τους εκπροσώπους 
των πανεπιστηµίων και σε µικρότερο βαθµό των ΤΕΙ, έχει σηµαντικά 
θέµατα. Έξω από το διάλογο θεσµοθετούµε. 
 Γι’ αυτό θέλω να κάνω αυτή την τοποθέτηση. Η εντύπωση είναι η 
εξής. Η εντύπωσή µου είναι ότι η Κυβέρνηση έχει την πρόθεση να 
θεσµοθετήσει το Σεπτέµβριο. ∆ικαίωµά της. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  ∆ε νοµίζω ότι είναι έτσι. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Επιτρέψτε µου να τελειώσω. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Ελέχθη αυτό; 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Ξέρετε κάτι... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Ελέχθη; 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Έτσι νοµίζω, ότι ο διάλογος τελειώνει το Σεπτέµβριο. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  ∆εν ελέχθη αυτό. Εµείς... 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Αυτή ήταν η εντύπωσή µου. Εγώ µπορεί να µην κατάλαβα 
καλά.  
 
ΜΕΛΟΣ:  (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Φθινόπωρο; Μάλιστα µπορεί να µην είναι Σεπτέµβριος, 
αλλά φθινόπωρο. 
 

(∆ιαλογικές συζητήσεις) 
 

Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Ξέρετε εγώ, λόγω της επιστήµης µου, αποφεύγω τις 
προβλέψεις. Αλλά θα την κάνω την πρόβλεψη και θα δούµε αν η πρόβλεψη 
αυτή αποδειχθεί πραγµατική. Υπάρχει κατά τη γνώµη µου ένας σχεδιασµός 
επικοινωνιακός, όχι ουσιαστικός. Να αναδειχθεί µία πρωτοβουλία της 
Κυβέρνησης, το φθινόπωρο όπως λέτε, να µη χρησιµοποιήσω µήνα, για 
αλλαγές στην παιδεία. Καµία αντίρρηση. Η Κυβέρνηση έχει δικαίωµα να το 
κάνει αν προλάβει. Όµως δε θα πρέπει το Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας και τα 
Συµβούλιά του να αποτελέσουν το βραχίονα της επικοινωνιακής τακτικής 
της Κυβέρνησης αυτής και οποιασδήποτε κυβέρνησης. 
 Και µε λύπη µου θα πω κ. Πρόεδρε, ότι και οι δικές σας δηλώσεις 
µετά τη συνάντησή σας µε τον Πρωθυπουργό δηµιούργησαν αυτή την 
εντύπωση. Το είχα πει και την περασµένη φορά. Την εντύπωση δηλαδή, ότι 
υπάρχει µια γκάµα εξαιρετικών εντυπωσιακών αλλαγών που θα προκύψουν 
ως αποτέλεσµα του διαλόγου που γίνεται στο Συµβούλιό µας. Εγώ θα 
παρακαλούσα και θα κλείσω αυτό το κοµµάτι της τοποθέτησης, µε πολύ 
µετριοπαθή τρόπο, όπως είδατε, θα παρακαλούσα να εξακολουθήσουµε να 
κάνουµε το διάλογο ουσιαστικά και να αποφεύγουµε ως Συµβούλιο να 
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συµµετέχουµε σε µια επικοινωνιακή στρατηγική η οποία δε βοηθά το θέµα 
της παιδείας. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Μία τοποθέτηση επ’ αυτού. 
 
ΜΕΛΟΣ:  (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Εγώ θεωρώ τιµή, όχι για το δικό µου πρόσωπο, αλλά για το 
Συµβούλιό µας, ότι ο Πρόεδρος της Κυβερνήσεως θέλει να µάθει, από 
πρώτο χέρι, να το πω έτσι, διότι ο Υπουργός ο αρµόδιος τον ενηµερώνει 
προφανώς, πώς πάµε και πώς σκεφτόµαστε τα πράγµατα. Πρέπει να σας 
πω ότι µε κράτησε εκεί 2 ώρες και άκουσε µε λεπτοµέρεια, πώς 
δουλεύουµε, τι κάνουµε, τι σκεφτόµαστε, ποια είναι τα προβλήµατα, που 
εγώ το θεωρώ όχι νόµιµο, αλλά υποχρέωση του Προέδρου να το κάνει. 
Εποµένως, νοµίζω ότι είναι εις πίστωσιν του Συµβουλίου µας, γιατί ξαναλέω 
δεν µιλάω ως πρόσωπο, µιλάω ως Συµβούλιο, είναι εις πίστωση του 
Συµβουλίου µας ότι θεωρούν όλοι ότι γίνεται µια σηµαντική δουλειά. 
 Η δική µου δε άποψη, µε τον τρόπο µε τον οποίο ξέρω τα θέµατα της 
παιδείας, από το Νηπιαγωγείο µέχρι το Πανεπιστήµιο, είναι ότι πραγµατικά 
τα θέµατα που συζητάµε, αν προχωρήσουµε ,όπως τα συζητάµε, και αυτή 
πρέπει να είναι η πίεση και η δέσµευση που πρέπει να ζητήσουµε, θα είναι 
µια γενναία αλλαγή στην εκπαίδευση. Το έχουµε πει επανειληµµένως εδώ 
µέσα. Όλοι κρατάµε τις επιφυλάξεις µας αν θα γίνουν κλπ. Αλλά ότι αυτά 
που συζητάµε είναι πάρα πολύ σηµαντικά και αλλάζουν το χάρτη, είναι έτσι.  
Αυτό αισθάνοµαι την ανάγκη να το πω και δηµόσια. Και νοµίζω ότι έχω το 
δικαίωµα να το κάνω. Όπως έχω το δικαίωµα να µιλώ γι’ αυτό που κάναµε 
πάντοτε, ξεκινώντας αυτό το Συµβούλιο. Λέγαµε ότι µέχρι τον Οκτώβριο,  
υπολογίζαµε ότι σε ένα εξάµηνο µέσα θα µπορούσαµε να έχουµε κάποιες 
απόψεις – προτάσεις. ∆ε λέω τίποτα καινούριο. Για να µη φαίνοµαι 
ασυνεπής αφήνω το χρόνο του εξαµήνου, που είναι τέλη Οκτωβρίου και αν 
χρειαστεί παραπάνω χρόνος, εδώ είµαστε να το δούµε και να το ζητήσουµε. 
Αυτή είναι η τοποθέτησή µου. Μην επιµείνουµε σε αυτό περισσότερο, να  
µπούµε στην ουσία; 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Όχι κ. Πρόεδρε θα µου επιτρέψετε, γιατί φαντάζοµαι ότι 
έχω τη µέση ευφυΐα του ανθρώπου... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  ∆εν έχετε τη µέση, έχετε την άκρα ευφυΐα. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Ελπίζω να έχω τη µέση ευφυΐα. ∆ε σας είπα ποτέ, νοµίζω, 
να µη µιλάτε. Άλλωστε θα ήταν αντίθετο µε τις αρχές µου να σας πω να µη 
µιλάτε. Όµως το να διατυπώνετε, όχι ως εκτίµηση, αλλά ως γεγονός κάτι 
που εκτιµάτε ότι θα συµβεί, θεωρώ ότι δηµιουργεί µια λανθασµένη 
εντύπωση. Επίσης να δώσω αν θέλετε τη σηµασία που εσείς δίνετε στη 
συνάντησή σας µε τον Πρωθυπουργό. Μήπως όµως τότε, αφού υπάρχει 
τόσο µεγάλη σηµασία και αφού συναντηθήκατε επί δύο ώρες, θα ήταν 
χρήσιµο να µας δώσετε µια πιο αναλυτική εικόνα της συζήτησης αυτής; ∆ιότι 
φαντάζοµαι ότι ο Πρωθυπουργός δε θα ζήτησε, όπως είπατε κι εσείς, να του 
δώσετε τις ανακοινώσεις που έχουµε βγάλει, γιατί φαντάζοµαι ότι θα τις 
διαβάζει ή θα τις διαβάζουν οι συνεργάτες του. Φαντάζοµαι, ή εκτιµώ αν 



10η (16η) ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΣΠ∆Ε – 17/7/2009 

 16

θέλετε, από την όποια εµπειρία έχω, ότι η συζήτηση αυτή θα είχε και ένα 
µεγάλο µέρος στρατηγικής. Πού πηγαίνουµε, γιατί πηγαίνουµε και ποια είναι 
η θέση της Κυβέρνησης. Με δεδοµένο ότι δεν έχει υπάρξει άλλη πηγή 
τέτοιας ενηµέρωσης, εγώ θα σας παρακαλούσα και θα το θεωρούσα 
χρήσιµο να µας δώσετε µια µεγαλύτερη, µια καλύτερη εικόνα αυτής της 
συζήτησης. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  ∆ε θα γίνω κυβερνητικός εκπρόσωπος τώρα να πω τι 
συζητήσαµε, αλλά δεν το εννοείτε κι έτσι. Θέλετε να πείτε από αυτή τη 
συζήτηση. Αυτό που µπορώ να σας πω είναι ότι άκουσε µε µεγάλη 
προσοχή και κατάλαβε τον προβληµατισµό µας. ∆ηλαδή µε µεγάλη 
σαφήνεια είπα ότι το θέµα µας δεν είναι να αλλάξουµε απλώς ένα σύστηµα 
εισαγωγικών εξετάσεων, ή να κάνουµε κάποια µικροπράγµατα. Ότι αυτό 
που µας απασχολεί ως Συµβούλιο είναι η ποιότητα της εκπαίδευσης. Ότι 
εκεί έχουµε δώσει το βάρος. Ότι το άλλο θέµα το θεωρούµε ένα τεχνικό 
θέµα που θα το αντιµετωπίσουµε. Γνωστοποίησα τον προβληµα τισµό που 
έχει αναπτυχθεί εδώ και είδα ότι άκουγε µε ιδιαίτερη προσοχή και 
καταλάβαινε ότι εδώ µιλάµε για πολύ µεγάλα θέµατα. Και µπορώ να σας 
µεταφέρω αυτή την εντύπωσή µου. Ότι συµµεριζόταν τον προβληµατισµό 
µας και τις προοπτικές που έχει αυτός ο προβληµατισµός, αυτή η 
στρατηγική. Μάλιστα επέµεινα, ότι όλα αυτά που λέµε, τελικά θέτουν και 
θέµα χρηµάτων. Για να µην περάσει έτσι, ότι λέµε αυτά.Εξέφρασα ανοικτά, 
νοµίζω, και αυτό ήταν και ο ρόλος µου, τον προβληµατισµό, τα  σηµεία τα 
δύσκολα, είτε είναι το χρηµατικό, είτε είναι το θέµα της επιµόρφωσης, είτε 
είναι το θέµα της αξιολόγησης. Όλα αυτά τέθηκαν στη συζήτηση, µε έναν 
τρόπο ώστε νοµίζω ότι κατάλαβε πάρα πολύ καλά, ότι γίνεται µια σηµαντική 
δουλειά, ότι πρέπει να γίνουν πράγµατα, ότι χρειάζονται χρήµατα. Αυτά, 
µέχρι εκεί. Τώρα από εκεί και πέρα τι να σας πω; ∆εν είµαστε και φίλοι να 
συζητάµε. Θεσµικά είπα ορισµένα πράγµατα. Μέχρι εδώ. Αυτά κύριε 
συνάδελφε.  
 
∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: Θέλω µια παρέµβαση κ. Πρόεδρε κι εγώ σε αυτό το θέµα να 
κάνω. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Κύριε Λιάσκο θέλετε κάτι; 
 
Α. ΛΙΑΣΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε και αγαπητά µέλη του Συµβουλίου, αφού σας 
ευχαριστήσω για το καλωσόρισµα όλους σας, γιατί είµαι νέο µέλος και είναι 
τιµή µου να είµαι µέλος σε αυτό το Συµβούλιο, αντικαθιστώντας άλλο 
συνάδελφο. Θα πω, πρώτα απ’ όλα, ότι όπως µέχρι τώρα εγώ εξέλαβα τη 
λειτουργία του Συµβουλίου και θεωρώ ότι απηχώ σηµαντικό τµήµα της 
ελληνικής κοινωνίας, δηλαδή πώς το καταλαβαίνει και ο κόσµος προς τα 
έξω, είναι ότι ένα Συµβούλιο που υπερυψώνεται από µίζερες και στείρες 
κοµµατικές αντιπαραθέσεις, συζητά για να διαµορφώσει ένα νέο 
εκπαιδευτικό σύστηµα, το οποίο πλέον έχουν ανάγκη όλοι οι Έλληνες. Έτσι 
αυτό κ. Πρόεδρε εκλαµβάνεται στην κοινωνία την ελληνική. Και έτσι αν 
θέλετε, θέλω να το βλέπω κι εγώ ως πολιτικός. Και θέλω να πω ότι χαίροµαι 
πάρα πολύ, που σε αυτό το ρόλο, όλοι ενστερνίζεστε την ευθύνη και 
περισσότερο εσείς κ. Πρόεδρε, που είστε ένας καταξιωµένος άνθρωπος, 
κατά τη δική µου εκτίµηση. Και να συµπληρώσω εδώ, ότι όλοι στο 
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παρελθόν, όλες οι κυβερνήσεις, θέλησαν να προχωρήσουν προς ένα νέο 
τέτοιο τύπο διάλογο, έτσι ώστε µε καθολική συναίνεση και µε την  υπεύθυνη 
άποψη ανθρώπων επαΐοντων, να υπάρξει µια καλύτερη, µια θα έλεγα 
µεγαλύτερη, σε επίπεδο οράµατος, εκπαιδευτική µεταρρύθµιση για τη χώρα. 
 Θα ήθελα να πω εδώ ότι αυτός ο διάλογος είναι ζωντανός. ∆ε θεωρώ 
ότι θα πρέπει και όσοι ανήκουµε σε κόµµατα, να τοποθετούµεθα µε κλισέ, ή 
µε φράσεις, κάνοντας µια αντιπολίτευση απέναντι στον άλλον, ότι εµείς π.χ. 
θέλουµε ένα κοινωνικό, ένα δίκαιο, όπως διαβάζω διάφορα εδώ γενικά, ένα 
ευέλικτο, ένα τέτοιο σύστηµα που να είναι κοντά στο µαθητή. Αυτά είναι 
γενικά και αόριστα πράγµατα κυρίες και κύριοι. Από εµάς, πιστεύω, 
περιµένει ο ελληνικός λαός να του πούµε, ότι έτσι ήταν το εκπαιδευτικό σου 
σύστηµα µέχρι σήµερα, εµείς µε τις τροποποιήσεις που κάνουµε, το 
κάνουµε καλύτερο, δηµιουργικότερο και πιο παραγωγικό για τα παιδιά σου. 
Αυτό περιµένει ο ελληνικός λαός από εµάς. 
 Το να τσακωθούµε εδώ και να λέµε ο  καθένας «εσύ δεν το έκανες 
καλό», δε λέει τίποτα. Μιλάω για τους εκπροσώπους των κοµµάτων. Εγώ 
θα συµφωνήσω µε τον εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ, στη γενική κατεύθυνση για 
το κοµµάτι που συζητάµε έχει δύο σκέλη. Λέει η Τεχνική και Επαγγελµατική 
Εκπαίδευση αποτελεί µια ισχυρή συνιστώσα για δηµιουργική 
ανταγωνιστικότητα µε κοινωνική συνοχή. Και λέει, αφού λέει διάφορα, την 
επιτυχή άσκηση ενός επαγγέλµατος, γιατί αυτό είναι και τη δυνατότητα 
συνέχισης της εκπαιδευτικής και επαγγελµατικής πορείας των αποφοίτων 
µέσω σπουδών στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Να µείνουµε κύριε 
συνάδελφε σε αυτό; Να γίνει πιο πετυχηµένο, µε την πρότασή σας τη 
σηµερινή, απ’ ότι ίσχυε στο παρελθόν; Αντί να συζητούµε αν είναι γνήσιες οι 
προθέσεις της Κυβέρνησης, αν υποκρύπτουν επικοινωνιακά τεχνάσµατα. 
Αν, εν πάση περιπτώσει, δε θέλουν να το κάνουν ουσιαστικά, αλλά θέλουν 
απλώς να κάνουν µια κουβέντα. 
 Εγώ, για όποια κυβέρνηση προσπαθεί να κάνει µια µεταρρύθµιση επί 
τα βελτίω κ. Πρόεδρε, θα έχω θετική προαίρεση. Όπως έχω και θετική 
προαίρεση για την πρόταση του ΠΑΣΟΚ. Την οποία θα ήθελα να 
συζητήσουµε εκτενέστερα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Αυτό θα κάνουµε.  
 
Α. ΛΙΑΣΚΟΣ: Έτσι ώστε να έχουµε παρέµβαση και εµένα θα µε 
συγχωρήσετε, πρώτη φορά στο Συµβούλιό σας, δε θα ξαναµιλήσω σήµερα. 
Ήθελα απλώς να καταθέσω κι εγώ τη δική µου σφραγίδα. Και να σας πω, 
ότι µε πολλή περίσκεψη θα συνεχίσω, προς την κατεύθυνση κ. Πρόεδρε 
που τοποθετήθηκα. Αυτό νοµίζω ότι είναι το ορθό και για άλλη µια φορά σας 
ευχαριστώ για την ανοχή σας, αλλά ήθελα να κάνω µια τοποθέτηση, 
ευχαριστώντας σας κιόλας που µε καλοδεχτήκατε. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Ευχαριστώ κύριε εκπρόσωπε. Άλλωστε, να συµπληρώσω ότι 
οι θέσεις που κατατίθενται από τα κόµµατα που υπάρχουν εδώ, µε 
εκπροσώπους δηλαδή, έχουν συζητηθεί σοβαρά και έχουν γίνει και 
αποδεχτές. ∆ηλαδή εδώ αυτή την ελευθερία έχουµε. Κύριε Πρόεδρε κ. 
Κουρουτέ, κ. Πρόεδρε κ. Μπράτη.  
 
∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: Εγώ έχω το λόγο; 
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(∆ιαλογικές συζητήσεις) 

 
∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: Θα έλεγα στο θέµα που τέθηκε κ. Πρόεδρε, ότι νοµίζω 
υπάρχει ένα ουσιαστικό δίκιο από τη µεριά του κ. Πανάρετου να τίθεται. 
Συµµετέχουµε όλοι σε αυτό το διάλογο, πιστεύω µε υψηλό αίσθηµα 
ευθύνης, ιδιαίτερα εµείς που εκπροσωπούµε τις εκπαιδευτικές οµοσπονδίες. 
Και σε καµία περίπτωση δε θέλουµε να γίνουµε το άλλοθι καµιάς 
επικοινωνιακής στρατηγικής, καµιάς κυβέρνησης. ∆ηµιουργείται η αίσθηση, 
µέσω των δηµοσιευµάτων του τύπου κυρίως και µε τη δική σας συµµετοχή 
θα έλεγα, ότι στο Συµβούλιο Πρωτοβάθµιας και ∆ευτεροβάθµιας 
Εκπαίδευσης συζητούνται κοσµογονικά πράγµατα και γίνονται 
κοσµογονικές αλλαγές. Ενώ δεν είναι έτσι. Γιατί δεν είναι; Γιατί λείπει το 
δεύτερο σκέλος. Αυτό που εµείς τονίσαµε από την αρχή. Ένας διάλογος για 
να έχει αποτέλεσµα, σηµαίνει ότι εκεί που καταλήγουν τα εµπλεκόµενα 
µέρη, υπάρχει δέσµευση από τη µεριά της Κυβέρνησης ότι αυτά 
υλοποιούνται. Ένα παράδειγµα. 
 Ο κ. Καραµανλής, επειδή τον γνωρίζω κι εγώ από τις 
διαπραγµατεύσεις που είχαµε στην απεργία του 2006, ξέρετε ότι είναι πολύ 
κοφτός και πολύ αποτελεσµατικός όταν θέλει να δεσµευτεί. Θα είχε νόηµα 
µια τέτοια συνάντηση επί της ουσίας, αν για παράδειγµα, αυτό που 
υιοθέτησε το Συµβούλιο κι εγώ το χαρακτήρισα θετικό µέτρο, η δίχρονη 
υποχρεωτική προσχολική αγωγή, δεσµεύονταν η Κυβέρνηση πως θα το 
κάνει πράξη. Για να καταλάβετε τι λέω. Ο ένας χρόνος υποχρεωτική 
προσχολική αγωγή, που καθιερώθηκε µετά τη µεγάλη απεργία του 2006, 
σήµερα λειτούργησε υπέρ των ιδιωτικών νηπιαγωγείων. Τα οποία είχαν 
αύξηση του αριθµού των φοιτούντων νηπίων κατά 80%, την περσινή 
χρονιά. Με δεδοµένο ότι έχουµε µείωση των διορισµών των νηπιαγωγών 
κατά 50% φέτος, πώς θα λειτουργήσει ο ένας χρόνος υποχρεωτική 
προσχολική αγωγή και όχι τα δύο που εισηγείται το Συµβούλιό  µας. Θέλω 
να πω δηλαδή, ότι εµείς εδώ δεν ήρθαµε για να γράψουµε µια καλή έκθεση 
ιδεών και να βάλουµε στα πορίσµατά της όλα όσα εισηγούµαστε. Εδώ 
ήρθαµε για το δεύτερο κυρίως στόχο. Ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση 
δηλαδή, κάθε φορά που δηλώνουν κάτι, θα πρέπει να λένε τι απ’ όλα αυτά 
θα κάνουν πράξη. Θα είδατε κι εσείς φαντάζοµαι σήµερα ένα δηµοσίευµα 
της ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Κύριε Πρόεδρε µη συνεχίζετε, διότι ακόµα οι προτάσεις δεν 
έχουν διατυπωθεί επίσηµα. ∆εν έχουµε καταλήξει οριστικά στις προτάσεις. 
 
∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: Επειδή έχετε κι εσείς εµπειρία και από την περίοδο του ’90 
και από σήµερα, δεν µπορεί να γίνουν πράξη, αν ο Πρωθυπουργός µετά τη 
συνάντηση που έχει µαζί σας, δε λέει τι θα κάνει µε τις δαπάνες για την 
παιδεία, που εµείς το θέσαµε πρώτο στις προτεραιότητες. Σήµερα η 
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ έχει έναν πίνακα: ξοδεύουµε τα λιγότερα, -πλην των χωρών 
του ανατολικού µπλοκ, κάποιων τριών, τεσσάρων χωρών, Εσθονία, Λετονία 
κλπ.- ανά µαθητή. Αυτό είναι η ουσία. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Αυτό είναι γνωστό. 
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∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: Όµως προσέξτε. Όταν συµµετέχετε κι εσείς σε ένα παιχνίδι 
συζήτησης µε τον Υπουργό και τον Πρωθυπουργό και ότι εδώ ουσιαστικά 
αποφασίζονται τα της παιδείας, εγώ διαφωνώ κάθετα. ∆εν αποφασίζονται 
εδώ. Αποφασίζονται στην Κυβερνητική Επιτροπή, η οποία αποφασίζει για 
τον προϋπολογισµό, για τις δαπάνες, για την επιµόρφωση, για τις 
προσλήψεις των εκπαιδευτικών και δεν µπορεί σε αυτό να κλείνουµε τα 
µάτια. Θα είχε δηλαδή νόηµα µια επιπλέον δήλωσή σας, που να λέει ότι ο 
Πρωθυπουργός δεσµεύτηκε ότι αυτά που προτείνει το Συµβούλιό µας θα 
γίνουν πράξη. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Κύριε Πρόεδρε, για να µη συνεχίσουµε σε ένα επίπεδο που 
δεν έχει βάση. Σας λέω ότι δεν µπορεί ο Πρωθυπουργός να πάρει θέση σε 
ανύπαρκτες επίσηµες προτάσεις. Έγινε µια ενηµέρωση. Σε καµία 
περίπτωση, µε βάση την ενηµέρωση, χωρίς να έχει τις προτάσεις τις δικές 
µας, δε θα µπορούσε ένας σοβαρός άνθρωπος να βγει και να κάνει 
δηλώσεις. Και νοµίζω ότι, επειδή έχετε και πολιτική αίσθηση, το 
καταλαβαίνετε αυτό. ∆ηλαδή εγώ του διαβίβασα τις προτάσεις του 
Συµβουλίου; ∆ιαβίβασα τους προβληµατισµούς του Συµβουλίου. Επί των 
προβληµατισµών θα πάρει θέση και θα βγει να κάνει δηλώσεις; Εσείς είστε 
µέσα στο χώρο. Μη λέτε τέτοια πράγµατα.  
 
∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: Επειδή ξέρω ότι δε θα υπάρξουν δεσµεύσεις γι’ αυτό το λέω. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Εντάξει, ούτε ο δικός µας ρόλος είναι να αναγκάσουµε να 
γίνει αυτό ή εκείνο. Εµείς είµαστε µια επιστηµονική επιτροπή και επιτροπή 
εκπροσώπων, που ερχόµαστε και λέµε τι πρέπει να γίνει για την παιδεία. 
Επειδή όλοι µας, εσείς µε το ρόλο που έχετε το θεσµικό... 
 
∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: Εγώ θα συµφωνήσω για το δικό σας, αλλά ο δικός µας 
ρόλος... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Και ο δικός σας ρόλος.  
 
∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: Έχει νόηµα να δεσµεύσει την Κυβέρνηση. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  ∆εν µπορεί να τη δεσµεύσει το Συµβούλιο αυτό. 
 
∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: Αλλιώς δεν έχει νόηµα η ύπαρξη σε ένα τέτοιο Συµβούλιο 
που θα συζητάµε. Να σας θυµίσω την επιτροπή Κιντή επί Αρσένη. Σε πολύ 
ωραίο πόρισµα κατέληξε. Θυµάστε για τα οικονοµικά των εκπαιδευτικών. 
Πήγε στο καλάθι των αχρήστων όµως. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Αυτό είναι άλλο πράγµα βέβαια. Ο κ. Κουρουτός. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Ξέρω ότι δε θα παρεξηγηθώ, τουλάχιστον γι’ αυτούς που 
δε γνωρίζουν, η σχέση µας είναι µακροχρόνια και ό,τι θα σας πω το 
πιστεύω και θέλω να µε ακούσετε µε πολλή προσοχή. Είναι γεγονός ότι 
έγινε ένα βήµα σοβαρό εδώ µέσα, πρώτη φορά στα χρονικά. Και όλοι 
έχουµε βάλει το χέρι µας, εσείς, οι πάντες. Τα κόµµατα, γι’ αυτό 
καλωσορίζω και τη Νέα ∆ηµοκρατία, είναι η πρώτη φορά που έρχεται 
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ενεργά εδώ. Κύριε Πρόεδρε σας παρακαλώ πάρα πολύ, κινδυνεύουµε να 
απαξιωθούµε. Θα σας πω, εγώ έπεσα από τα σύννεφα. Ο κ. Βερέµης δεν 
είναι τυχαίο πρόσωπο. Είναι ο επιβλέπων. Έχετε διαβάσει τις δηλώσεις του 
µετά τη δική σας παρέµβαση; Εγώ περίµενα εδώ να γίνει µείζον θέµα για 
τον κ. Βερέµη. Ακούστε τι δήλωσε: «Οι προτάσεις που γίνονται είναι 
συµπαθητικές». Οι προτάσεις που βγήκαν προς τα έξω. Όπως το βλέπετε. 
Είναι συµπαθητικές και προσέξτε, έχει και συνέχεια κ. Μπαµπινιώτη. 
Ακούστε: «Όµως το πραγµατικό θέµα δεν είναι αυτό». ∆ηλαδή δε συζητάµε 
εδώ µέσα το πραγµατικό θέµα. Το πραγµατικό θέµα είναι τι θα κάνουµε µε 
το Λύκειο. Λες και δε συζητάµε εµείς για το Λύκειο. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Επειδή αυτά δεν είναι πολύ σοβαρά. Θέλετε µε σοβαρό 
τρόπο να τα αντιµετωπίσουµε; 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Ναι, πρέπει να τα αντιµετωπίσουµε, αλλά ακούστε µε κ. 
Μπαµπινιώτη... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Εγώ είµαι και δηµόσιο πρόσωπο και έχω µάθει να τα 
αντιµετωπίζω αυτά, µε συγχωρείτε. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Όλοι είναι δηµόσια πρόσωπα. Όµως προσέξτε. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Βγαίνει δηλαδή κάποιος και λέει κάποιες απόψεις κι εµείς θα 
βγαίνουµε ως Συµβούλιο να έχουµε διάλογο; 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Πρόεδρος του ΕΣΥΠ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Προσωπική άποψη εκφράζει. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Ο Πρόεδρος του ΕΣΥΠ; 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Ο Πρόεδρος του ΕΣΥΠ. Με συγχωρείτε ο Πρόεδρος του 
ΕΣΥΠ. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Τότε θα ζητήσουµε άλλα µέτρα για τον Πρόεδρο του 
ΕΣΥΠ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Εντάξει. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Λέει ότι το ΣΠ∆Ε είναι ένα όργανο που συνεδριάζει και 
έχει φάει µισό χρόνο εδώ µέσα, έχει συµπαθητικές απόψεις, αλλά δεν είναι 
αυτό πρόβληµα που συζητάει. Ο Πρόεδρος του ΕΣΥΠ; ∆εν το λέει ο 
Κουρουτός αυτό. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Κάνει µια εκτίµηση ότι το κύριο πρόβληµα είναι το Λύκειο.  
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Να κάνει µια εκτίµηση... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Την κάνει. 
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Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Άρα δε γνωρίζει τι γίνεται εδώ µέσα. ∆ε γνωρίζει τι γίνεται 
κ. Μπαµπινιώτη. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Να σας πω και το εξής κ. Πρόεδρε. Ότι εγώ έχω ενηµερώσει 
τον κ. Βερέµη για το τι συζητάµε εδώ. Τον επισκέφτηκα και τον ενηµέρωσα 
για το τι συζητάµε εδώ. Για τους προβληµατισµούς µας και για όλα. Από εκεί 
και πέρα, αν στη ροή του λόγου κάνει κάποιες παρατηρήσεις, επειδή αυτό 
δε συµβαίνει για πρώτη φορά, δε χρειάζεται νοµίζω να δώσουµε τέτοια 
έκταση. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: ∆εν έγινα κατανοητός. Να ολοκληρώσω εν τάχει σε 
δευτερόλεπτα. Εγώ είπα ότι πρόσωπα όπως ο κ. Βερέµης, ή άλλοι, µπορεί 
να απαξιώσουν αυτό το όργανο, µε όποια λάθη και αν κάνει, αλλά την 
προοπτική την οποία όλοι στοχεύουµε. Είναι γεγονός ότι πρέπει να είµαστε 
πάρα πολύ προσεκτικοί γι’ αυτό που βγαίνει προς τα έξω, πότε θα βγει και 
τι ακριβώς εντυπώσεις θα δηµιουργήσει. Είναι σηµαντικό. Γιατί φοβάµαι ότι 
θα δικαιωθούν αυτοί που δε συµµετέχουν στο διάλογο. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  ∆ε συµµερίζεστε, επειδή δέχεστε το διάλογο. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Αφήστε µε να σας πω λίγο, σας παρακαλώ πάρα πολύ. 
Γιατί άρχισαν να µιλούν και οι άνθρωποι και κόµµατα και να λένε γιατί πάτε 
στο διάλογο; Θέλω ως Πρόεδρος του ΣΠ∆Ε να διαφυλάξετε το κύρος όλων 
µας και των θεσµών που συµµετέχουν εδώ, αλλά και του θεσµού τον οποίο 
προάγουµε µε αυτό που κάνουµε, µε τα λάθη που έχει κάνει, αλλά µε την 
προοπτική που έχουµε δώσει. Θερµή παράκληση. Και θα συµφωνήσω σε 
ένα τελευταίο µε το ∆ηµήτρη Μπράτη, γιατί υπάρχουν πάλι σχόλια εδώ για 
παντεσπάνι και ψωµί. Οποιαδήποτε µέτρα, πρέπει να συνοδευτούν και από 
την προοπτική της χρηµατοδότησης. ∆εν µπορούµε να κάνουµε βήµα, 
ειδάλλως θα µιλούν όλοι γι’ αυτό που διαβάσατε στον κεντρικό σχολιασµό 
για το παντεσπάνι και για το ψωµί. Ευχαριστώ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Νοµίζω ότι κι εσείς και όλα τα µέλη εδώ έχουν κατανοήσει, 
επειδή πάντα ξεκινάτε καλοπροαίρετα και µε αίσθηση πραγµατικότητας, 
έχετε και έχουµε κατανοήσει, ότι έχει σχηµατίσει η  κοινή γνώµη µια θετική 
εικόνα γι’ αυτό που κάνουµε. Αυτό προέρχεται από προσεκτικές δηλώσεις, 
για συζητήσεις που γίνονται εδώ, για προβληµατισµούς, για όλα αυτά τα 
πράγµατα. Τώρα καταλαβαίνω ότι υπάρχει µια δυσκολία σε εκπροσώπους 
και το σέβοµαι αυτό και προσπαθώ να το διαφυλάξω. Από την άλλη γίνεται 
µια δουλειά και πρέπει αυτή η δουλειά, ο προβληµατισµός, να φαίνεται. 
Μέχρι εκεί, δε µιλάω ποτέ για αποφάσεις, δε µιλάω ποτέ. Μιλάω για  
προβληµατισµούς και συζητήσεις που ανεβάζουν το κύρος και το έργο του 
Συµβουλίου. Μέχρι εκεί. 
 
Ε. ΣΧΟΙΝΑΡΑΚΗ: Ευχαριστώ κ. Πρόεδρε. Κύριε Πρόεδρε κανείς µας δεν 
έχει πρόβληµα, για το ότι ο Πρόεδρος του Συµβουλίου Πρωτοβάθµιας και 
∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης θα δώσει ενηµέρωση στον Πρωθυπουργό 
για το πώς ακριβώς λειτουργούµε. Ίσα – ίσα που έχει υποχρέωση, σαφώς, 
να ενηµερώνει και είναι σηµαντικό αυτό. Από εκεί και µετά όµως, επειδή 
ακριβώς η κοινή γνώµη ενηµερώνεται µέσω των µέσων µαζικής 
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ενηµέρωσης και τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης ελπίζω ότι δε λειτουργούν µε 
µυθοπλασίες, πλάθοντας οι ίδιοι πράγµατα και βλέπω πρωτοσέλιδους 
τίτλους εδώ και εγώ σε αυτό το σηµείο ήθελα να σταµατήσω. Με πρόλαβε ο 
κ. Κουρουτός στα προηγούµενα, σε σχέση µε το απαξιωτικό σχόλιο του κ. 
Βερέµη. Όλοι σας γνωρίζουµε από µια διαδροµή, ειδικά όσοι προερχόµαστε 
από το χώρο της εκπαίδευσης. Ακυρώνουν και το Συµβούλιο στο σύνολό 
του και εσάς προσωπικά όλα αυτά τα δηµοσιεύµατα και όλες αυτές οι 
παρεµβάσεις. Πρώτα απ’ όλα να πω ότι ΤΑ ΝΕΑ, στον πρωτοσέλιδο τίτλο 
τους στις 15 Ιούλη, γράφουν «τέλος Σεπτεµβρίου ο νέος νόµος για την 
παιδεία». Το δεύτερο είναι ο µεγάλος τίτλος «Μάθε παιδί µου λιγότερα 
γράµµατα». Εγώ κ. Πρόεδρε στο νοµό µου και στην περιφέρειά µου, 
συνολικά η εικόνα που έχω από τον κόσµο και όσα έχω εισπράξει µετά από 
αυτά τα δηµοσιεύµατα δεν είναι και τα καλύτερη σε σχέση µε το Συµβούλιό 
µας και µε τη δουλειά που γίνεται. ∆ηλαδή το να απαξιώνεται µια δουλειά 
σηµαντική... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Ο κόσµος στην περιφέρειά σας διαβάζει µόνο ΤΑ ΝΕΑ; Γιατί 
υπάρχει και άλλη µερίδα του τύπου. Και εσείς λείπετε συνεχώς από τις 
συνεδρίες µας. ∆εν µπορείτε να τους ενηµερώσετε για το τι κάνουµε; 
 
Ε. ΣΧΟΙΝΑΡΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε σας παρακαλώ πάρα πολύ µη θυµώνετε 
έτσι. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  ∆ε θυµώνω, περιγράφω πραγµατικότητες, γιατί έχω µάθει 
έτσι να δουλεύω. Απουσιάζετε πάρα πολλές φορές δυστυχώς. ∆εν έχετε 
υπόψη σας τι κάνουµε στο Συµβούλιο, ώστε σε ανθρώπους που σας... 
 
Ε. ΣΧΟΙΝΑΡΑΚΗ: Θα σας απαντήσω µα δε... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Αφήστε να µιλήσει και ο Πρόεδρος. 
 
Ε. ΣΧΟΙΝΑΡΑΚΗ: Μα να διακόψετε τον οµιλητή; Πρώτη φορά το βλέπω σε 
διαδικασία. Είστε και εκπαιδευτικός. Πρώτη φορά βλέπω σε διαδικασία να 
διακόπτετε τον οµιλητή και να µε προλαβαίνετε στο τι θα πω. Το αν 
απουσίαζα δύο µήνες είναι θέµα της ΕΝΑΕ και είναι ζήτηµα που έχει να 
κάνει µε µια λειτουργία της. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  ∆εν έχετε αναπληρωτή; 
 
Ε. ΣΧΟΙΝΑΡΑΚΗ: ∆ε θα µπω στα εσωτερικά της Ένωσης Νοµαρχιακών 
Αυτοδιοικήσεων. Παρακολουθώ βεβαίως, σας το είπα και την προηγούµενη 
φορά, ανελλιπώς όλα όσα συζητούνται και µε αυτή την έννοια λέω ότι αδικεί 
και εσάς και το Συµβούλιο τα όσα βλέπουν το φως της δηµοσιότητας και 
διαµορφώνουν την κοινή γνώµη. Και βλέποντάς τα αυτά, θεωρούσα ότι έχει 
πλέον αποφασίσει το Συµβούλιο. Αυτό βγαίνει, ότι έχουν πλέον 
δροµολογηθεί τα πράγµατα. Αυτό βγαίνει και άρα η σηµερινή συνεδρίαση δε 
χρειάζονταν καθόλου να υπάρξει. 
 Εµείς ως µέλη του  Συµβουλίου και εκπροσωπώντας θεσµούς, εκείνο 
που θέλουµε να πούµε είναι το εξής. Πρώτα να µας ξεκαθαρίσετε το ρόλο 
µας και το ρόλο του Συµβουλίου συνολικά. Πρώτον. Και δεύτερον, αν έχουν 
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διαµορφωθεί κάποια πράγµατα που θα έρθουν στη Βουλή το Σεπτέµβριο, 
σηµαίνει ότι αυτά έχουν κλείσει και δε χρειάζεται να ταλαιπωρούµαστε όλοι 
εδώ. Αυτά είναι σοβαρά ζητήµατα και δεν είναι ούτε πολιτικής φύσης, ούτε 
οποιασδήποτε άλλης χροιάς, που θέλουν κάποιοι άλλοι να δώσουν εδώ 
µέσα. Είναι ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε µια δουλειά που γίνεται 
σοβαρή από όλους και που δε θα πρέπει να ακυρώνει ο οποιοσδήποτε 
πολιτικός θέλει να παίζει επικοινωνιακά παιχνίδια και να χρησιµοποιεί, στην 
κυριολεξία χρησιµοποιεί, και όχι αξιοποιεί τη λειτουργία τούτου εδώ του 
Συµβουλίου. 
 Επειδή η ΕΝΑΕ θέλει να συµµετέχει σοβαρά σε αυτή τη διαδικασία 
και επειδή θα συνεχίσω να συµµετέχω εκπροσωπώντας την ΕΝΑΕ σε όλες 
τις διαδικασίες, σας παρακαλώ πάρα πολύ, βάζω το συγκεκριµένο θέµα και 
θα ήθελα ειλικρινά να µην ξαναδώ τέτοια απαξιωτικά δηµοσιεύµατα ή 
δηµοσιεύµατα τα οποία δείχνουν ότι κάποιοι έχουν προαποφασίσει. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Κυρία Σχοιναράκη εµείς δεν έχουµε προαποφασίσει τίποτα. 
Ξέρω ότι εκπροσωπείτε ένα χώρο, έχετε κάποιες τοποθετήσεις, αλλά θα 
σας παρακαλέσω. Γι’ αυτό είπα ότι το θέµα της απουσίας σας σάς στέρησε 
τη δυνατότητα να είστε ενηµερωµένη για τη δουλειά που κάνουµε. Να  έχετε 
δηλαδή µε τρόπο έντονο ακούσει, ότι εδώ είµαστε σε συζητήσεις και ότι οι 
αποφάσεις θα είναι εναλλακτικές και θα δοθούν κατά µήνα Οκτώβριο, 
έχουµε πει ξεκινώντας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Τώρα εσείς ως 
εκπρόσωπος και ως ένας ζωντανός άνθρωπος, ενηµερώνεστε από µία 
εφηµερίδα; Και µάλιστα από τον τίτλο; Γιατί µέσα στο περιεχόµενο δε λέει 
αυτά. Μου κάνει εντύπωση. ∆ηλαδή εσείς υποτίθεται ότι γνωρίζετε τα 
θέµατα που συζητούµε εδώ και είστε εις θέση να διασαφηνίσετε , όταν λέει 
και κάτι. Π.χ. όταν λένε ότι οι 7 ώρες θα γίνουν 5, ποιος το είπε αυτό ποτέ; 
Πέρασε κάπως στις εφηµερίδες. Ποιος το είπε αυτό ποτέ; Μιλήσαµε εµείς 
για τέτοιο θέµα; Είπα εγώ ποτέ τέτοιο θέµα;  Αν ήσασταν εδώ θα λέγατε, µα 
τι είναι αυτά που γράφετε. Μην είναι η συζήτησή µας τι γράφει µια 
εφηµερίδα. 
 
Ε. ΣΧΟΙΝΑΡΑΚΗ: Επί προσωπικού, γιατί επιµένετε σε αυτό. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Ναι, θα επιµείνω σε αυτό, γιατί είναι ουσιαστικό. Και εν πάση 
περιπτώσει, αν δεν είναι κανείς ενηµερωµένος, βλέπετε  και η ενηµέρωσή 
του γίνεται από µία εφηµερίδα και µέσα από την εφηµερίδα 
επιχειρηµατολογεί και δεν είναι έτσι τα πράγµατα. Θέλω να σας το πω αυτό 
και θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι δεν υπάρχει καµία προειληµµένη 
απόφαση, εδώ συζητούνται τα πάντα και θα βγουν οι αποφάσεις οι οποίες 
θα δοθούν στην Κυβέρνηση. 
 
Ε. ΣΧΟΙΝΑΡΑΚΗ: Επί προσωπικού, γιατί επιµένετε σε ένα θέµα. Καταρχήν 
δεν ενηµερώνοµαι από τις εφηµερίδες, όµως αξιοποιώ και τις εφηµερίδες. 
Ενηµερώνοµαι πολύ καλά για το τι συµβαίνει µέσα στο Συµβούλιο Παιδείας. 
Σας παρακαλώ πάρα πολύ, επειδή είστε και εκπαιδευτικός, να µην 
επιµένετε και να προσπαθείτε να χρησιµοποιείτε την απουσία... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Εκτιµώ την παρουσία σας. Σας παρακαλώ να είστε. 
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Ε. ΣΧΟΙΝΑΡΑΚΗ: Μια απουσία που έχει να κάνει µε τη λειτουργία ενός 
θεσµού. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Το λόγο η κ. Σπαθάτου και µετά προχωρούµε. 
 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ. Καληµέρα σας και πάλι. Οµολογώ ότι 
δεν µπορώ να νοήσω, από τη µια ότι είµαστε πρόσωπα ενός επιπέδου 
µορφωτικού κλπ., από την άλλη ότι µένουµε σε τέτοιες σηµειώσεις. ∆ηλαδή 
να ενηµερωνόµαστε από ένα έντυπο, ενώ εγώ έχω διαβάσει 2, 3, 4 έντυπα 
και βρίσκω διαφορετικές τοποθετήσεις και πιστεύω ότι εκείνο που δώσατε 
εσείς προς τα έξω είναι ό,τι επιδιώκετε να προκύψει από το διάλογο. Θέλω 
να πω δηλαδή, ότι δε βρίσκω, κύριοι φορείς, ότι πρέπει να σταθούµε τόσο 
πολύ σε αυτό το σηµείο, σαν ανωτέρου µορφωτικού επιπέδου άνθρωποι, 
παρά ότι πρέπει να πάµε µπροστά. 
 Προσωπικά και σύµφωνα µε τις προηγµένες, όπως και να το 
κάνουµε, τοποθετήσεις του Προέδρου του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, 
εκείνο που πρέπει να µας απασχολήσει είναι να προχωρήσουµε µε 
σαφήνεια. Βέβαια την τοποθέτηση που έκανε ο κ. Κουρουτός και που δεν 
την είχαµε υπόψη µας, για τον κ. Βερέµη, το αναγνωρίζω ότι είχε δίκιο και 
έπρεπε να την πει για να έχουµε από εσάς κ. Πρόεδρε τη διαβεβαίωση, ότι 
όντως δεν είναι ένα Συµβούλιο ελαφρύ αυτό που κάνουµε. Αυτό ναι, αλλά τα 
υπόλοιπα νοµίζω ότι δεν είναι και σπουδαίο να τα διασαφηνίζουµε µε τέτοιο 
τρόπο τώρα, σήµερα εδώ. Παρά να προχωρήσουµε. Έχουµε σκοπό να 
προχωρήσουµε; Έγινε και τοποθέτηση από τον εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ ότι 
πώς η δεξιά και παίρνει τώρα µέρος, αλλά έχει κι εκείνος υπόψη του... 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Όχι η δεξιά, η Νέα ∆ηµοκρατία. 
 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Η Νέα ∆ηµοκρατία µε συγχωρείτε. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 

 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Κι εσείς και οποιοσδήποτε άλλος. ∆ε µε ενδιαφέρουν οι 
θέσεις αυτές. Εντάξει η Νέα ∆ηµοκρατία, διορθώνω. ∆ιότι µέχρι τώρα... 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 
 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Κύριε Πανάρετε το αίσχος στην υποβάθµιση της παιδείας, 
την έχετε οδηγήσει το ΠΑΣΟΚ και η Νέα ∆ηµοκρατία έως εδώ. Ο Λαϊκός 
Ορθόδοξος Συναγερµός δε συµµετείχε και τα άλλα κόµµατα.  
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 
 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Σας παρακαλώ, δεν είχε καµία σχέση. Νόµιζε ότι τα 
πράγµατα πάνε καλά. Για σταθείτε, εξέλιξη στου ανθρώπους και στις 
πεποιθήσεις δεν τις δεχόµαστε; 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Ουδείς αναµάρτητος. 
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Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Έτσι το πάτε; Και αυτό δεκτό, αλλά οµολογώ ότι παίζουµε 
τώρα σαν µικρά παιδιά. Εγώ επειδή δε θέλω να υποβιβαστώ στην έννοια 
του παιγνίου και νοµίζω ότι πρέπει να κάνουµε δουλειά θέλω, παρακαλώ 
πολύ να προχωρήσουµε κ. Πρόεδρε. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Ευχαριστώ κ. Σπαθάτου. Έχετε το λόγο κ. Πανάρετε. Επί της 
προτάσεως προφανώς. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Ναι αφού πω βέβαια... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Τώρα εντάξει… 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Όχι αφήστε, θα πω κάτι που δε θα είναι κακό, δε θα σας 
δυσαρεστήσει. Αφού πω ότι εκλαµβάνω την προηγούµενη, ως δέσµευση 
του Πρωθυπουργού ότι θα χρηµατοδοτήσει τις όποιες προτάσεις. Έτσι το 
κατάλαβα από τις τοποθετήσεις. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Συµφωνείστε µε τον κ. Μπράτη, αν θέλετε να βγάλουµε τη 
δήλωση του Πρωθυπουργού όπως νοµίζετε και εγώ απλώς είπα τι του είπα.  
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Πάµε παρακάτω. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Ευχαριστώ, ναι. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Ερχόµαστε τώρα στην ουσία του διαλόγου και στη 
συνέχιση του διαλόγου. Το πόσο σοβαρά αντιλαµβάνεται ο καθένας τη 
συµµετοχή στο διάλογο, φαίνεται από τις προτάσεις που κάνει. Θα 
παρακαλούσα την εκπρόσωπο του ΛΑΟΣ να µας φέρει την πρόταση του 
κόµµατός της και να τη δούµε και να την αξιολογήσουµε, όπως θα 
αξιολογήσουµε σήµερα την πρόταση του ΠΑΣΟΚ. Κλείνω, γιατί νοµίζω ότι 
δεν έχει έννοια η παραπέρα συζήτηση σε πολιτική αντιπαράθεση. 
 Για να τονίσω όµως τη σηµασία και το πόσο προσπαθούµε να 
συνεισφέρουµε στο διάλογο, θα σας πω ότι παρακάλεσα σήµερα το 
πρόσωπο, τον άνθρωπο, ο οποίος συντόνισε την όλη διαδικασία διαλόγου 
στο ΠΑΣΟΚ για την πρόταση που συζητάµε σήµερα, να είναι εδώ για να µας 
ενηµερώσει. Τον κ. Καρατράσογλου.  
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Ελάτε καθίστε κοντά στον κ. Πανάρετο. Θα µιλήσει ο κύριος; 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Θα τον παρακαλούσα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Ας καθίσει κοντά εδώ να µιλήσει. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Επίσης θέλω να προσθέσω το εξής, για την ουσία του 
διαλόγου, για να είµαστε αποτελεσµατικοί. Εγώ δε θα σας πω πώς θα 
τελειώσουµε τον διάλογο. Όµως πιστεύω ότι πρέπει, και γι’ αυτό 
παρακάλεσα την περασµένη φορά το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο και το έκανα 
και στο κείµενο που σας έστειλα όταν έστειλα την πρόταση του ΠΑΣΟΚ, να 
κάνει µια τοποθέτηση σε σχέση µε τα σηµεία στα οποία η πρόταση του 
ΠΑΣΟΚ είναι κοινή µε την πρόταση του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου και σε 
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κάθε περίπτωση για τον τρόπο και την προσέγγιση του Παιδαγωγικού 
Ινστιτούτου σε σχέση µε αυτή την πρόταση. Και αυτό γιατί; Γιατί έτσι γίνεται 
όταν κανείς πραγµατικά πιστεύει στο διάλογο. Εγώ δεν έρχοµαι εδώ για να 
σας διαβάσω ένα λόγο και να πω αυτές είναι οι θέσεις µας. Γιατί θα 
µπορούσα, αν θέλετε, να σας εξαντλήσω, να σας διαβάσω όλο το κείµενο 
και να σας πω αυτή είναι η πρότασή µας, ωραία περάσαµε, τώρα πέστε κι 
εσείς τη δική σας και να φύγουµε στο τέλος και να βγάλουµε σε µια 
ανακοίνωση ότι υπάρχουν αυτές οι δύο προτάσεις. Αυτός δεν είναι ο στόχος 
του διαλόγου. Ο στόχος του διαλόγου είναι, αν µπορέσουµε να βρούµε 
κοινά σηµεία. Ιδιαίτερα µάλιστα όταν αυτή η πρόταση, είναι ενδεχόµενο, το 
πόσο πιθανό είναι δε θα το συζητήσω, να είναι και µια πρόταση η οποία θα 
εφαρµοστεί. Γι’ αυτό θα παρακαλούσα, είτε πριν γίνει µια τοποθέτηση από 
τον κ. Καρατράσογλου στα βασικά σηµεία της πρότασης, είτε µετά, αν το 
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο το έχει κάνει, να γίνει από πλευράς Παιδαγωγικού 
Ινστιτούτου αυτή η τοποθέτηση, ώστε να πάµε το διάλογο ένα βήµα 
παραπέρα. Εµείς έχουµε κάνει αυτή την προσπάθεια να δούµε αν 
υπάρχουν κοινά σηµεία ή όχι. Αλλά πιστεύω ότι ο καλύτερος εκφραστής 
αυτής της προσπάθειας µπορεί να είστε εσείς, αφού γίνει η τοποθέτηση 
αυτή από τον κ. Καρατράσογλου για την ενηµέρωση. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Την πρόταση την έχουµε διαβάσει. Θα θέλαµε τα κύρια 
σηµεία της και κάπου να σας ρωτήσουµε και πράγµατα που εγώ 
τουλάχιστον θα ήθελα να διασαφηνιστούν. 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι η ανάλυση για την Τεχνική – 
Επαγγελµατική Εκπαίδευση ξεκίνησε από τα προβλήµατα που παρουσιάζει 
µέχρι σήµερα. Εντοπίστηκαν τα προβλήµατα. Τα προβλήµατα αυτά που 
εντοπίστηκαν στον Τοµέα Παιδείας του ΠΑΣΟΚ, στην ειδική οµάδα, είναι 
ταυτόσηµα µε τα προβλήµατα τα οποία έχουν εντοπιστεί και από το 
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, όπως και από την ΟΛΤΕΕ και από άλλους φορείς. 
Τα βασικά σηµεία είναι ουσιαστικά το µαθησιακό έλλειµµα που υπάρχει 
στους µαθητές της Τεχνικής – Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης. Υπάρχει η 
αδυναµία σύνδεσης µε τις ανάγκες της εργασίας και της απασχόλησης και 
γενικότερα της ανάπτυξης. Είναι δύο τα πιο βασικά σηµεία. 
 Θέλοντας να δώσουµε κάποιο στόχο, δε θα αναφερθώ στον πολιτικό 
στόχο, θα αναφερθώ στο στρατηγικό µας στόχο, που είναι, όπως είπε και ο 
εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας που διάβασε την πρότασή µας: ο 
πρώτος στόχος, η επιτυχής άσκηση του επαγγέλµατος στην αγορά 
εργασίας. Ο δεύτερος, η συνέχιση της επαγγελµατικής ανέλιξης µέσω των 
σπουδών. Γι’ αυτό προτείνουµε τη συνέχιση σπουδών. Η οποία µπορεί να 
γίνει είτε µέσω των σπουδών, αλλά µπορεί να γίνει είτε µέσα από την 
επαγγελµατική εµπειρία. Γιατί ένας ο οποίος µπαίνει στην αγορά εργασίας, 
µέχρι την ώρα που θα τελειώσει θα αποκτήσει πολλαπλάσιες γνώσεις και 
προσόντα από αυτά που ξεκίνησε. Και το τρίτο, να µπορεί να έχει τη 
δυνατότητα να παρακολουθεί µέσα από τη δια βίου µάθηση και κατάρτιση 
τις σύγχρονες εξελίξεις στο επάγγελµά του. Αυτοί είναι οι τρεις στρατηγικοί 
στόχοι. 
 Θέλοντας να αντιµετωπίσουµε το θέµα που υπάρχει σήµερα σχετικά 
µε τη δοµή. Φαίνεται ότι µε τα στοιχεία που υπάρχουν: πρώτον ότι όταν 
έγιναν τα ΤΕΕ ουσιαστικά λειτούργησαν σαν µία εκπαιδευτική διαδροµή. 
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Ήταν βέβαια α΄ και β΄ κύκλος, αλλά από τον α΄ στο β΄ κύκλο είχαµε σχεδόν 
µηδενική διαρροή, δηλαδή η κοινωνία το δέχτηκε σαν τριετές σχολείο. 
Είχαµε τη µεγαλύτερη συµµετοχή στην Τεχνική – Επαγγελµατική 
Εκπαίδευση. Έφτασε στο 42% από την εποχή της ίδρυσής της. Το δεύτερο 
είναι και ένα στοιχείο που βγαίνει όπως παρακολουθούµε τα στοιχεία µε τις 
ΕΠΑΣ – ΕΠΑΛ κλπ. Φαίνεται ότι οι ΕΠΑΣ δε θα µπορούσαν να ήταν 
βιώσιµες αν δεν υπήρχε ο µονόδροµος εγγραφής των αποφοίτων Γενικού 
Λυκείου στις ΕΠΑΣ. Ένας απόφοιτος Γενικού Λυκείου δεν µπορεί να γραφεί 
πουθενά αλλού εκτός από τις ΕΠΑΣ ή στα ΙΕΚ. Αλλά µέσα στο εκπαιδευτικό 
σύστηµα µπορεί να γραφεί µόνο στις ΕΠΑΣ. Και αν δεν υπήρχαν κάποιες 
ειδικότητες οι οποίες ήταν κάπως ελκυστικές. 
 Κατά συνέπεια οδηγούµαστε σε ένα συµπέρασµα ότι η κοινωνία 
κάτω από τη λυκειακή βαθµίδα, δοµές δεν τις προτιµά ή δεν τις επιθυµεί. 
Και µε άλλα στοιχεία που έχουν συγκεντρωθεί οδηγηθήκαµε στη σκέψη ότι 
πρέπει να υπάρχει µία εκπαιδευτική µονάδα της Τεχνικής – Επαγγελµατικής 
Εκπαίδευσης στο τυπικό εκπαιδευτικό σύστηµα. Που το ονοµάσαµε εµείς 
Τεχνολογικό Λύκειο. Τη δοµή του την αναλύσαµε. Στο α΄ έτος µπορεί το 
παιδί να επιλέγει µια κατεύθυνση. Στο β΄ έτος να επιλέγει έναν τοµέα 
γενικότερο. Και στο γ΄ έτος έχουµε τις εξής επιλογές. Στο γ΄ έτος µπορεί το 
παιδί να επιλέξει είτε να ολοκληρώσει την ειδικότητά του, που αφορά το 
95% των µαθητών, είτε αν θέλει να επιλέξει το Τµήµα Γενικής Παιδείας που 
θα τον προετοιµάσει για την είσοδό του στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση. Και 
αυτό γιατί το κάνουµε; Συµφωνούµε µε τη διαπίστωση του Παιδαγωγικού 
Ινστιτούτου απόλυτα. Όπως το διαπίστωσε, που λέει ότι δε χωράνε τα δύο 
καρπούζια σε ένα χέρι, στην παράγραφο εκείνη. Και λέει ότι όποιος θέλει και 
το επόµενο, θα πρέπει να προσπαθήσει περισσότερο από τους άλλους. Γι’ 
αυτό ακριβώς επιλέξαµε αυτή την επιλογή, έτσι ώστε αυτή την ποσότητα της 
ύλης, η οποία όπως ξέρετε τα τελευταία δέκα χρόνια έχει µεταφερθεί ένα 
µεγάλο ποσοστό ύλης από τα Πανεπιστήµια στα Γενικά Λύκεια, αυτή την 
ποσότητα της ύλης να µην την απλώσουµε στα τρία χρόνια και κατά 
συνέπεια να περιορίσουµε την επαγγελµατική επάρκεια των αποφοίτων, 
γιατί θα µειωθούν µαθήµατα ειδικότητας και εργαστήρια. Έτσι ώστε εφόσον 
επιλέξει αυτό, να ετοιµαστεί κατάλληλα και να πάει να συνεχίσει µε τη 
συµµετοχή του στις γενικές εξετάσεις για την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Αν 
αποτύχει µπορεί να επιστρέψει στο Τµήµα Ειδικότητας και να πάρει το 
πτυχίο του. Όπως και αυτός που θα πάρει το πτυχίο του, αν θέλει να 
προσπαθήσει για Τριτοβάθµια Εκπαίδευση µπορεί να επιστρέψει να πάρει 
τη βοήθεια που µπορεί από το Τµήµα Γενικής Παιδείας. Συµφωνούµε και µε 
τις απόψεις της ΟΛΤΕΕ, ότι εφόσον σχηµατίζουµε αυτή τη δοµή µπορεί η 
τεχνολογική κατεύθυνση από το Γενικό Λύκειο να µεταφερθεί στο 
Τεχνολογικό Λύκειο πλέον. 
 Επίσης είναι το θέµα των ειδικοτήτων και των προγραµµάτων. Είναι 
βασικά πώς αποφασίζονται οι ειδικότητες. Γιατί το θέµα είναι ότι πρέπει να 
προσδιορίσουµε µια συγκεκριµένη διαδικασία και όχι οι υπηρεσίες του 
Υπουργείου Παιδείας να αποφασίζουν για το τι ειδικότητες ή ειδικεύσεις 
χρειάζεται η αναπτυξιακή πολιτική του Υπουργείου Υγείας, ή του 
Υπουργείου Ναυτιλίας, ή του Υπουργείου Γεωργίας, ή του Υπουργείου 
Βιοµηχανίας κλπ. ∆ηλαδή να αποφασίζουν οι υπηρεσίες του Υπουργείου το 
πώς θα υποστηριχθεί µε ανθρώπινο δυναµικό, οι αναπτυξιακές πολιτικές 
του εκάστοτε παραγωγικού Υπουργείου.  
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Κατά συνέπεια µπαίνει πλέον µια διαδικασία. Αυτός είναι ο πρώτος 
πυλώνας, µε τη σύνδεσή µας µε την εργασία και την απασχόληση. Άρα η 
συµµετοχή των παραγωγικών Υπουργείων είναι µείζονος σηµασίας. ∆εν 
µπορούµε να καθορίσουµε ειδικότητες, αν το παραγωγικό Υπουργείο δεν τις 
χρειάζεται ή δεν τις χρειάζεται πλέον. Αυτό δε σηµαίνει ότι θα καταργήσουµε 
ειδικότητες. Απλώς θα µειωθούν οι εισροές και οι εκροές. Και θα πρέπει η 
έρευνα της αγοράς εργασίας, η οποία αποτελεί ένα βασικό σύστηµα στο 
νόµο για το ΕΣΕΚΑ, που θα εξηγήσουµε τι είναι, µας προσδιορίζουν 
ακριβώς τη ζήτηση αυτή. Το δεύτερο κοµµάτι είναι ποιες ειδικότητες πρέπει 
να λειτουργήσουν σε κάθε περιφέρεια. Αυτό είναι το δεύτερο βασικό σηµείο. 
∆εδοµένου ότι αυτό πρέπει να συνδυάζεται µε την περιφερειακή ανάπτυξη 
και µε τα ανταγωνιστικά πλεονεκτήµατα της περιοχής. Και βέβαια και το τι 
εκροές µαθητικού δυναµικού είχαµε από τα προηγούµενα χρόνια. 
 Έγινε µια µελέτη από το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο για την 
απορρόφηση των µαθητών των ΤΕΕ. Μια πολύ αξιόλογη µελέτη. Πράγµατι 
τα στοιχεία αυτά ήταν, αλλά η ερµηνεία πώς δόθηκε. Ότι η απορρόφηση 
ήταν µικρή, δεδοµένου ότι δεν υπήρχε µια συµβατότητα προσφοράς και 
ζήτησης των ειδικοτήτων και των προσόντων που είχαν. Μα όταν µιλάµε 
π.χ. για την περιοχή της Ηπείρου και ζητάει την απορρόφηση των 
αποφοίτων, τη στιγµή που επί είκοσι – είκοσι πέντε χρόνια οι µονάδες του 
Υπουργείου Παιδείας και οι µονάδες του ΟΑΕ∆ πιθανόν, ή άλλες µονάδες, 
έβγαζαν µηχανικούς αυτοκινήτων, προφανώς έχουν καλυφθεί οι ανάγκες, 
όχι µόνο της περιοχής, αλλά όλης της περιφέρειας, για µια δεκαετία 
επιπλέον. Άρα σαφώς θα βρει αυτό το εύρηµα. Ότι υπάρχει µικρή 
απορρόφηση. Άρα χρειάζεται να δούµε και το τι εκροές υπήρχαν. Έτσι 
σκοπεύουµε να σχεδιάσουµε και το θέµα των ειδικοτήτων, που είναι ο ένας 
πυλώνας σύνδεσης µε την απασχόληση. 
 Ο δεύτερος πυλώνας, είναι η επαγγελµατική επάρκεια. Γιατί η 
απασχόληση και η αγορά εργασίας δεν ενδιαφέρει τόσο το αν είναι τα ΤΕΛ ή 
ΤΕΕ ή Τεχνολογικά Λύκεια. Τους ενδιαφέρει τα χαρακτηριστικά των 
αποφοίτων, που είναι µόνο δυο. Η κατεχόµενη ειδικότητα και το επάγγελµα 
και η επάρκεια προσόντων. Το ένα το συζητήσαµε. Να δούµε τώρα για την 
επάρκεια προσόντων. Η επάρκεια προσόντων µέσα από ένα εκπαιδευτικό 
σύστηµα, εξασφαλίζεται µέσα από το εκπαιδευτικό πρόγραµµα. Αν το 
πρόγραµµα είναι συµβατό, δηλαδή παρέχει τις γνώσεις, τις δεξιότητες και 
τις ικανότητες τις οποίες χρειάζεται η εργασία, τότε έχουµε εξασφαλίσει το 
δεύτερο πυλώνα σύνδεσης. Πώς γίνεται αυτό. Ήδη µε το νόµο του 2003, µε 
τον οποίο θεσµοθετήθηκε το Εθνικό Σύστηµα Σύνδεσης Επαγγελµατικής 
Εκπαίδευσης και Κατάρτισης, επιβάλλει τη διαδικασία των αναλυτικών των 
επαγγελµατικών περιγραµµάτων. Τι είναι αυτό; Το επαγγελµατικό 
περίγραµµα είναι η ανάλυση του επαγγέλµατος, οι οποίες καταλήγουν στο 
να περιγράφουν για κάθε εργασία του επαγγέλµατος, ή της  ειδικότητας, τι 
γενικές γνώσεις επαγγελµατικές, βασικές, ειδικές επαγγελµατικές δεξιότητες 
και ικανότητες χρειάζονται. Αυτό το επαγγελµατικό περίγραµµα χτίζεται και 
αναλύεται από τους κοινωνικούς εταίρους τους κλαδικούς του 
επαγγέλµατος. Και µε τη συµµετοχή του κράτους πιστοποιείται σαν εθνικό 
πρότυπο. Άρα υπάρχει ένα τελικό προϊόν, το οποίο έχει την κοινή 
εµπιστοσύνη όλων, κοινωνικών εταίρων και κράτους. Αυτό θεωρούµε ότι 
µπορεί να αποτελέσει εθνικό πρότυπο. Αν αυτό αποτελέσει την ποιοτική 
βάση και µεταφερθούν οι γνώσεις µέσα στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα, που 
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είναι µια συµβατή και εύκολη διαδικασία, τότε έχουµε εξασφαλίσει ότι οι 
παρεχόµενες δεξιότητες και γνώσεις που παρέχονται από το εκπαιδευτικό 
σύστηµα, είναι συµβατές µε αυτό που θέλει η εργασία και η απασχόληση. 
Αυτό είναι η βασική υπόθεση για το πώς χτίζουµε και τις ειδικότητες. 
 Από τη στιγµή που ένα παραγωγικό Υπουργείο συµµετέχει σε αυτή 
τη διαδικασία, εννοείται ότι έχει εξασφαλίσει και τα επαγγελµατικά 
δικαιώµατα. Αντιλαµβάνεστε, ότι από τη στιγµή που συµµετέχει και λέει ότι 
χρειάζοµαι αυτές τις ειδικότητες. Τώρα µιλάµε για τις πράσινες ειδικότητες 
κλπ. Προφανώς το παραγωγικό Υπουργείο, µέσα από την αναπτυξιακή του 
πολιτική, θα µου διαµορφώσει τέτοιες συνθήκες, που να αναπτυχθούν 
πράσινα επαγγέλµατα. Εφόσον συµφωνήσει για κάποια, προφανώς θα 
υπάρχει κατοχύρωση, γιατί συµµετέχει στη διαδικασία από την αρχή. Γιατί 
αν δε συµµετέχει το παραγωγικό Υπουργείο, τότε θα υπονοµευτεί η 
διαδικασία στη συνέχεια. Είναι βασική προϋπόθεση η συµµετοχή των 
παραγωγικών Υπουργείων. 
 Επίσης προτείνουµε και το Τµήµα Μεταδευτεροβάθµιας 
Εκπαίδευσης. Υπήρχε ένα πρόβληµα εκεί µε τις οδηγίες, µε την παλιά 
οδηγία 9251 µε το 36/2000 υπήρχε το σύστηµα το ISQET, το ∆ιεθνές 
Σύστηµα Κατάταξης των Εκπαιδευτικών Συστηµάτων. Ήρθε και το 
Ευρωπαϊκό Πλαίσιο Προσόντων. Εκεί αρχίζει να κατατάσσει τα 
επαγγέλµατα και τις ειδικότητες σε διάφορα επίπεδα. Η Ανωτέρα 
∆ευτεροβάθµια Εκπαίδευση, η οποία είναι µετά το Γυµνάσιο, είχε ένα 
επίπεδο, το οποίο µετά την καινούρια οδηγία υποβαθµίστηκε. Θεωρήθηκε 
πάρα πολύ µειονέκτηµα για την Ανωτέρα ∆ευτεροβάθµια Εκπαίδευση. Αυτό 
είναι το ένα στοιχείο. Το δεύτερο στοιχείο είναι ότι επειδή όλη η λογική µας 
είναι ότι πάµε σε ειδικότητες, οι οποίες δε θα είναι ειδικεύσεις, ή 
εξειδικεύσεις µέσα από το Λύκειο, αλλά θα πρέπει να υπάρχει και µια 
διαδικασία, η οποία να παίρνει τις ειδικές, τις εξειδικευµένες γνώσεις του 
επαγγέλµατος ή της ειδικότητας. Και επίσης να προετοιµάζεται καλύτερα για 
την είσοδό του στην αγορά εργασίας, ώστε να προσαρµόζεται ακόµα 
καλύτερα. Εκεί λέµε ότι µετά την αποφοίτηση και µετά από όλα αυτά που 
είπαµε, µπορεί, εφόσον επιθυµεί ο απόφοιτος, να συνεχίσει για ένα έτος στο 
Τµήµα Μεταδευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης. Είναι κάτι που το ζητούν σχεδόν 
όλες οι εκπαιδευτικές οργανώσεις και είναι κάτι το οποίο, απ’ ότι 
πληροφορούµαι, συζητιέται και στο Υπουργείο Παιδείας για το Τµήµα αυτό. 
Άρα έχει συγκεκριµένο στόχο και σκοπό αυτό το Τµήµα. Προσαρµόζει 
καλύτερα, εξειδικεύει καλύτερα. ∆ιευκολύνει τη µετάβαση του αποφοίτου 
από το σχολείο στην εργασία. Όλα αυτά τα θέµατα.  

Όπως προτείνουµε και το Τµήµα το Πειραµατικό Τεχνολογικό Λύκειο. 
Έχει µεγάλη σηµασία, γιατί δίνει σηµασία στην πολιτική αυτό. Και επειδή η 
τεχνική εκπαίδευση είναι αρκετά πολύπλοκη, είναι σηµαντικό κάθε τι που 
προτείνεται, πρώτα να δοκιµάζεται. Πάρα πολλές φορές έχουµε εισαγάγει 
πράγµατα τα οποία κάπου τα σκέφτηκαν και τα σχεδίασαν και έδωσαν 
κάποιες οδηγίες και θέλουµε µε αυτό τον τρόπο να γίνει κτήµα αυτό, όλων 
όσων θα το υλοποιήσουν. Χωρίς να το έχουν πειραµατιστεί. Είναι σηµαντικό 
να υπάρχει ένας χώρος ο οποίος να δοκιµάζονται και τα συστήµατα και τα 
προγράµµατα και οι διδακτικές µέθοδοι. Μιλάµε για αλλαγή των διδακτικών 
µεθόδων. Τις διδακτικές µεθόδους τις παλιές να τις αφήσουµε πίσω, να 
προχωρήσουµε στις νέες. Από το δασκαλοκεντρικό τρόπο µάθησης, να 
πάµε στο µαθητοκεντρικό τρόπο. Αναλύονται πάρα πολύ και σε µας και σε 
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άλλες οργανώσεις και στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, πώς µπορεί να γίνει 
αυτό και να αντιµετωπιστεί αυτό το θέµα. 
 Η επιµόρφωση των εκπαιδευτικών. Θεωρούµε ότι είναι σηµαντικό 
στοιχείο, ιδιαίτερα για την Επαγγελµατική Εκπαίδευση. Πέρα από τη γενική 
παιδαγωγική, η οποία είναι ενιαία για όλα τα Λύκεια. Για το θέµα της 
Τεχνικής έχουµε δύο βασικά ζητήµατα. Είναι το θέµα της σχολικής 
αποτυχίας και διαρροής, που λόγω της έλλειψης, λόγω των µαθησιακών 
ελλειµµάτων που έχουν οι µαθητές, να σας πω ότι κάποιοι µαθητές δεν 
µπορούν να κάνουν απλές αριθµητικές πράξεις. ∆εν µπορούν να γράψουν. 
∆εν µπορούν από τη φυσική να αντιληφθούν φυσικά µεγέθη και φαινόµενα, 
που είναι τα τρία µαθήµατα τα οποία εξασφαλίζουν τη µετατρέψιµη γνώση. 
Είναι µαθήµατα που πρέπει αυτά από την υποχρεωτική εκπαίδευση να 
έχουν εξασφαλιστεί. Έχουµε αυτό το πρόβληµα. Έχουµε προβλήµατα βίας 
και παραβατικότητας. Άρα, το θέµα επιµόρφωσης των εκπαιδευτικών για 
σχολική αποτυχία και διαρροή, αν για τη γενικότερη επιµόρφωση 
εκπαιδευτικών µπορεί να είναι δεύτερο, ή τρίτο ζήτηµα, για µας είναι πρώτο. 
Όπως πρώτο είναι και η επαγγελµατική επιµόρφωση. Υπάρχουν 
εκπαιδευτικοί οι οποίοι τελείωσαν το Πανεπιστήµιο και πήγαν αµέσως και 
διορίστηκαν στην εκπαίδευση. ∆εν πέρασαν καθόλου από τις πραγµατικές 
συνθήκες δουλειάς. Θεωρούµε ότι πρέπει ο εκπαιδευτικός της ειδικότητας 
να έρθει σε επαφή µε τον πραγµατικό χώρο του επαγγέλµατος. Μιλάµε για 
µια, όπως το σχεδιάζουµε, τετράµηνη παρακολούθηση, σε χώρο των 
επιχειρήσεων, οργανισµών κλπ. και να δουλέψει αυτό µε το «job rotation» 
όσον αφορά τους αναπληρωτές. Για ένα τετράµηνο πάει ο εκπαιδευτικός σε 
έναν οργανισµό, ή σε µια επιχείρηση. Γυρνάει, ο αναπληρωτής το άλλο 
τετράµηνο, καλύπτει δύο άλλους, π.χ. ηλεκτρολόγους, που θα πάνε να 
εκπαιδευτούν. Έτσι ώστε να µην υπάρχει πρόβληµα, ούτε για τον 
εκπαιδευτικό, αλλά ούτε και για το σύστηµα των αναπληρωτών κλπ., ούτε 
για τους µαθητές και το πρόγραµµα. 
 Μιλάµε για πάρα πολλά θέµατα τα οποία βελτιώνουν τη σχολική ζωή 
και την εκπαιδευτική δράση, τα οποία σχεδόν είναι συµβατά και 
συµφωνούµε µε αυτά που λέει και το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, αλλά και η 
ΟΛΤΕΕ και άλλοι εκπαιδευτικοί φορείς. Να µην αναλύσω περισσότερο. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Νοµίζω ότι ήταν πολύ εκτενής και πολύ διαφωτιστική η 
εισήγησή σας. Να περάσουµε σε συζήτηση, ή θέλετε κάτι να πείτε; 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Να προσθέσω ένα – δυο πράγµατα. Φαντάζοµαι ότι έγινε 
αντιληπτή και η γενική κατεύθυνση που έχει η πρότασή µας αυτή και το 
γεγονός ότι αυτό που πιστεύω ότι χρειάζεται να κάνουµε, είναι να δούµε 
πραγµατικά αν υπάρχουν σηµεία στα οποία µπορεί να υπάρχουν 
επιφυλάξεις, µε τον άλφα ή τον βήτα τρόπο, ώστε να µπορέσουµε να 
προβληµατιστούµε περισσότερο πάνω σε αυτή την πρόταση. Ευχαριστώ. 
  
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Καταρχάς , προτού δώσω το λόγο, να πω ότι έχουµε µια 
συγκροτηµένη πρόταση, η οποία κινείται προς την κατεύθυνση πια 
ειδικοτήτων µέσα από ένα σύστηµα. ∆ηλαδή δεν είναι προς την κατεύθυνση 
που ακούσαµε, µιας γενικής εκπαίδευσης, τεχνολογικής κλπ. Περισσότερο 
περνάει από ειδικότητες, τοµείς, κατευθύνσεις. Όπως τα λέτε κατευθύνσεις 
– τοµείς – ειδικότητες. Υπ’ αυτή την έννοια είναι πιο κοντά προς αυτό που 
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εισηγήθηκε η ΟΛΤΕΕ, από αυτά που εµείς έχουµε ακούσει. Με τη σειρά που 
έχει ζητηθεί ο λόγος. Πολλοί θα θέλουν να µιλήσουν τώρα. Η κ. Σπαθάτου. 
 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ. Αναφέρθηκε προηγουµένως, ας 
φέρει και ο ΛΑΟΣ την πρότασή του. Η συζήτηση που έγινε, νοµίζω έχει 
κατατεθεί και από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό σε περασµένες 
συνεδριάσεις, πώς βλέπουµε την Τεχνική – Επαγγελµατική Εκπαίδευση µε 
το Ενιαίο Λύκειο και την ειδίκευση σε µεταλυκειακές τάξεις και αυτή είναι η 
θέση µας. Τώρα, το θέµα του να δώσουµε,  τι είδους ακόµα ενηµέρωση, δεν 
την εννοώ υπό τον τρόπο που την τοποθετεί ίσως ο κ. Πανάρετος.  
 Εκείνο που θέλω να σας σηµειώσω είναι κάποια συµπεράσµατα που 
βγήκαν από µια παρουσία που είχα την περασµένη Τρίτη 7 Ιουλίου 2009, 
ήταν Τρίτη και ήσασταν κι εσείς εκεί κ. Πρόεδρε. Ήταν της Μορφωτικής και 
Αναπτυξιακής Πρωτοβουλίας και είχε διαγράµµατα και λοιπά 
συµπεράσµατα, από τη συσχέτιση των πτυχιούχων Τριτοβάθµιας µε την 
αγορά εργασίας. Πρώτα ήθελα να πω ότι αυτά τα διαγράµµατα και τα 
συµπεράσµατα, τα θέλαµε από το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο να τα είχαµε και 
όχι από ιδιωτικούς φορείς. Επίσης οι µελετητές – ερευνητές, είπαν ότι η 
κατάσταση στην Ελλάδα γενικά δεν είναι και τόσο άσχηµη. Είπαν δηλαδή 
δοµές και µέθοδοι διδασκαλίας δεν είναι ανάλογοι µε εκείνες του 
εξωτερικού. Και δεύτερον ότι δε δίνει το Λύκειο βασικές, κοµβικές 
δεξιότητες, παράλληλα µε τις γενικές γνώσεις. Και πιστεύω ότι µε αυτό το 
στόχο εµείς κάνουµε αυτές τις συνεδριάσεις. Εκείνο που ήθελα να 
επισηµάνω πολύ περισσότερο είναι το γνωστό σε όλους µας, ότι έχουν 
αυξηθεί πολύ οι πτυχιούχοι της Τριτοβάθµιας. Με αποτέλεσµα να 
προσλαµβάνονται κατά προτίµηση οι πτυχιούχοι της Τριτοβάθµιας για 
απασχόληση, όπου απαιτούνται γνώσεις χαµηλότερου επιπέδου. ∆ηλαδή 
εκτοπίζουν οι έχοντες περισσότερα πτυχία και αφήνουν άνεργους εκείνους 
που έχουν λιγότερες γνώσεις. Επίσης ότι οι κάτοχοι πολλών πτυχίων 
καλύπτουν, ή προτιµώνται στην κάλυψη θέσεων, έστω και µη συναφούς 
αντικειµένου. Αυτό µου έκανε τροµερή εντύπωση. Π.χ. ένας νοµικός µπορεί 
να πάει σε θέση management. Εγώ σκέφτηκα τους golden boys κλπ. που 
πάνε σαν σύµβουλοι στις διάφορες θέσεις. 
 Επίσης, µήπως δεν είναι ο σωστός επαγγελµατικός 
προσανατολισµός, σχετικά µε τις ανάγκες της αγοράς. Άρα πολλαπλές 
γνώσεις µέχρι το τέλος του Λυκείου είναι χρήσιµες και σε τάξεις 
µεταλυκειακές µπορεί να γίνεται εξειδίκευση, τη στιγµή που µη συναφή 
αντικείµενα καλύπτονται από επιστήµονες µε διαφορετικές ειδικότητες. 
Άκουσα από τον κ. Καρατράσογλου ότι δεν µπορούµε να έχουµε ειδικότητες 
που δε χρειάζεται ένα Υπουργείο ή µία περιφέρεια, η ανάπτυξή της κλπ. 
Εµείς ως  Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, δε θέλουµε να µείνουµε εις το ότι 
προσαρµόζουµε απολύτως τους επιστήµονες, τους πτυχιούχους, µε την 
αγορά εργασίας. 
 
ΜΕΛΟΣ:  (Μιλάει εκτός µικροφώνου). Μιλάµε για τεχνολογική εκπαίδευση 
όµως.  
 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Και για Τεχνολογική Εκπαίδευση. Γιατί δεν µπορεί να 
γίνεται µια γενικότερη µόρφωση, η οποία µετά µπορεί να αποδώσει και σε 
παραπλήσιες ειδικότητες στην έξοδό της. Οπότε µπορεί να προέλθουν και 
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νέες αγορές, πέρα από τις ισχύουσες ή τις υπάρχουσες. Αυτά και ευχαριστώ 
πολύ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Ευχαριστώ ο κ. Παΐζης. 
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Έχουµε 3 κείµενα. Αυτά τα 3 κείµενα, του Παιδαγωγικού 
Ινστιτούτου, του ΠΑΣΟΚ και της Οµοσπονδίας ΟΛΤΕΕ, έχουν πολύ µεγάλο 
ενδιαφέρον. Και έχουµε και ένα θέµα, την Τεχνική και Επαγγελµατική 
Εκπαίδευση. Για τη δική µας οµοσπονδία, που από την αρχή είχε πει ότι το 
θέµα του στρατηγικού σχεδιασµού είναι το υπ’ αριθµόν 1, θα είχε σηµασία 
να το αναλύσουµε από αυτή την οπτική γωνία, το στρατηγικό σχεδιασµό. 
Και είναι στρατηγικός σχεδιασµός υπαρκτός και στα τρία κείµενα που 
δόθηκαν. Ίσως είναι τα µόνα κείµενα που αυτή τη στιγµή έχω δει, τα οποία 
ακολουθούν χωρίς να φαίνεται ένα στρατηγικό σχεδιασµό στην προσέγγισή 
τους. Κάποια κείµενα φαίνεται ότι έχουν προηγηθεί χρονικά κάποιων άλλων, 
είναι εµφανές αυτό, αλλά επί της ουσίας δε διαφωνούν. Είναι δοµηµένα, 
έχουν σύστηµα και είναι της επιτροπής του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, όσο 
και αν διαφωνούν. Εποµένως, το ενδιαφέρον είναι, έτσι θα µπορέσουµε να 
οδηγηθούµε σε µια λύση, να δούµε πού διαφωνούν και πού συµφωνούν. 
 Αλλά το πιο σηµαντικό απ’ όλα. Επειδή είπαµε από την αρχή ότι 
ακόµα και το µείζον θέµα, κατά τις προτεραιότητες της Κυβέρνησης στην 
αρχή αυτού του διαλόγου, που ήταν το σύστηµα πρόσβασης, το µείζον θέµα 
για τη λύση αυτού του προβλήµατος, είναι η Τεχνική και Επαγγελµατική 
Εκπαίδευση. Και επειδή είµαστε ήδη στη 10η συνεδρία, σε δύσκολη 
συνεδρία δηλαδή, είµαστε στη µέση µιας διαδικασίας και θα έχουµε 
συµπτώµατα κόπωσης – απόστασης από την αρχική συζήτηση και το 
στόχο, νοµίζω ότι έχει πάρα πολύ ενδιαφέρον, να πούµε ότι µιλάµε για το 
πιο κρίσιµο κοµµάτι του συνολικού στρατηγικού σχεδιασµού, για την 
εκπαίδευση που θα έπρεπε µπροστά του να έχει ο όποιος Υπουργός 
Παιδείας τα επόµενα χρόνια. Σε αυτό το θέµα µέσα, θα ανιχνεύσουµε τα 
ποιοτικά στοιχεία του στρατηγικού σχεδιασµού και όλων των άλλων 
βαθµίδων που έχουµε διατρέξει, συζητήσει, αναλύσει. Θα είναι όµως 
δοµηµένο; Πάρα πολλές φορές, οι άνθρωποι που σχεδιάζουν σε 
οικοσύστηµα, θεωρούν ότι δεν έχουν δικαίωµα να απευθύνονται στο 
σύστηµα. Και έτσι δοµούν µε όσο πιο συνθετικό και δοµηµένο τρόπο το 
οικοσύστηµα. Εµείς θα θέλαµε π.χ. πραγµατικά να ελέγξουµε αυτό το 
οικοσύστηµα της Τεχνικής Εκπαίδευσης, σε σχέση µε το συνολικό σύστηµα.  

Να ξεκινήσω από το τελευταίο κείµενο, από το κείµενο του ΠΑΣΟΚ. 
Είναι καλό κείµενο και δοµηµένο. Εγώ θα ήθελα να το βελτιώσω στα 
ακόλουθα σηµεία. Θα ήθελα να υπάρχει πολύ περισσότερη έµφαση στο ότι 
αυτό το καινούριο σχολείο, το οποίο περιγράφεται µε πολύ ωραίο τρόπο ο 
παιδαγωγικός του χαρακτήρας, πολύ περισσότερο από οποιοδήποτε άλλο 
κείµενο που έχω δει. ∆ηλαδή και από τα κείµενα του Παιδαγωγικού 
Ινστιτούτου για τη γενική παιδεία, αυτό το κείµενο, η παιδαγωγική του 
µεθοδολογία έρχεται πρώτη. Ίσως γι’ αυτό ο κ. Καρατράσογλου είπε «για 
µας η επιµόρφωση είναι πρώτη». Αλλά και για τις οµοσπονδίες είναι πρώτη 
για τον ίδιο ακριβώς λόγο. Η επιµόρφωση είναι καθοριστική, θα αλλάξει 
στάσεις, θα αλλάξει νοοτροπίες, θα εµπνεύσει το ανθρώπινο δυναµικό, για 
να µπορέσει να υλοποιήσει µια στρατηγική. Άρα, σωστά εντοπίζεται ότι η 
επιµόρφωση είναι ο µοχλός ο οποίος θα αλλάξει το συσχετισµό και θα κάνει 



10η (16η) ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΣΠ∆Ε – 17/7/2009 

 33

το ανθρώπινο δυναµικό να πιστεύει σε αυτή τη διαδικασία. Παρένθεση, άρα 
κι εµείς όταν µετέχουµε σε µια διαδικασία πρέπει να πιστεύουµε σε αυτή τη 
διαδικασία. Η αλήθεια είναι ότι από πάρα πολλές µεριές έχουµε την αίσθηση 
ότι µπορεί και να µιλάµε έτσι. Και νοµίζω ότι ακόµα και µέσα στα σπίτια µας. 
∆ηλαδή αν µας ρωτήσει κάποιος «εσείς θα λύσετε το πρόβληµα της 
εκπαίδευσης;». Προφανώς όχι. Έχει ανάγκη όµως ένα σώµα, να νιώθει την 
ανάγκη ότι µπορεί και να λύνει αυτό και ας µην το καταφέρει. ∆ε θα είναι 
χαµένη συζήτηση δηλαδή, αν αυτή η Κυβέρνηση εκµεταλλευτεί π.χ. 
επικοινωνιακά κάτι, αν εµείς έχουµε καταφέρει να κάνουµε µια δοµηµένη 
συζήτηση πάνω σε αυτό. Απλά θα τη χρεώσουµε στην επόµενη Κυβέρνηση. 
Και αν και εκείνη δεν προσπαθήσει, αν αυτός ο διάλογος συνεχίζεται και 
εδώ εκφράζονται όχι φυσικά πρόσωπα, αλλά και νοµικά πρόσωπα και 
συλλογικά πρόσωπα, που σηµαίνει ότι µπορούν να µπολιάζουν µε αυτή την 
ουσία το σύστηµα. 
 Το υπ’ αριθµόν ένα είναι, θα λυθεί η Τεχνική Εκπαίδευση όταν 
δοθούν δύο λύσεις. Η µία στο ανθρώπινο δυναµικό, σωστά το λέει το 
κείµενο του ΠΑΣΟΚ, η δεύτερη στην υλικοτεχνική υποδοµή. ∆ηλαδή είναι 
ακριβό σχολείο. Πιο ακριβό σχολείο και από την Υποχρεωτική Εκπαίδευση. 
Πιο ακριβό και από το Ενιαίο Λύκειο. Έχει πολύ περισσότερα εργαστήρια. 
Το βήµα έχει γίνει µε την περιγραφή της υλικοτεχνικής υποδοµής των 
ΕΠΑΛ. Και ήταν τόσο ακριβό σχολείο, που δεν τόλµησαν οι ιδιώτες να 
µπουν να φτιάξουν τέτοια Επαγγελµατικά Λύκεια εύκολα. Αυτό θα είναι το 
δεύτερο στοιχείο, το οποίο το ξέρουν οι άνθρωποι της Τεχνικής 
Εκπαίδευσης, το θεωρούν τόσο αυτονόητο, γιατί φωνάζουν γι’ αυτό πάρα 
πολλά χρόνια και ίσως αυτή τη φορά δεν του έχουν τραβήξει την 
υπογράµµιση που χρειάζεται, αυτό είναι εκ των ων ουκ άνευ. Το δεύτερο 
σηµείο που θα ήθελα να δω, είναι, αφού είναι ακριβό σχολείο και δύσκολο 
σχολείο, µπορούµε να το φτιάξουµε παντού; Το πρόβληµα στο στρατηγικό 
σχεδιασµό της εκπαίδευσης είναι τα νησιά. Αυτή η χώρα εκεί που έχει το 
όµορφο στοιχείο της έχει και τη µεγάλη της δυσκολία. Το νησί δε σου 
επιτρέπει επιµόρφωση. Το νησί περιορίζει πράγµατα. Τι θα προτείνουµε; 
Κάθε νησί και ΕΠΑΛ; Με πόσες ειδικότητες; Θα αρχίσουν να µπαίνουν αυτά 
τα προβλήµατα µέσα. ∆εν µπορούµε να το αφήσουµε χωρίς απάντηση. 
Πιθανότατα θα υπάρχει µετακίνηση. 
 Κοµµάτι του στρατηγικού σχεδιασµού για την Τεχνική Εκπαίδευση 
στα Λύκεια, είναι να δούµε χωροταξική κατανοµή, προφανώς µέσα από την 
ανάλυση που έκανε ο κ. Καρατράσογλου. Θα συνεννοηθούµε µε την 
περιφερειακή και την τοπική κοινωνία. Να δούµε τις ανάγκες. ∆ε θα 
δηµιουργούµε τις σχολές άκριτα. ∆ε θα αφήσουµε την πρόθεση να 
κυριαρχεί. Π.χ. µετατρέψτε όλα τα ΤΕΙ που δεν έχουν κόσµο σε ΤΕΙ 
Πληροφορικής. Λάθος σχεδιασµός. Μετατρέψτε όλα τα ΙΕΚ σε ΙΕΚ 
Κοµµωτικής, γιατί οι κοµµώτριες µπορούν να ανοίξουν π.χ. επτά µαγαζιά σε 
µια γειτονιά. ∆εν είναι έτσι. Αυτά είναι λάθη στο στρατηγικό σχεδιασµό. Οι 
ειδικότητες δεν πρέπει να προκύπτουν από φορείς που είναι έξω από αυτά 
τα πράγµατα. Για παράδειγµα, όσο καλό και να είναι το Παιδαγωγικό 
Ινστιτούτο, µπορεί να περιγράψει κοµµάτι µόνο των αναλυτικών 
προγραµµάτων. Ποια θα είναι τα προγράµµατα και ειδικά σε ένα 
Επαγγελµατικό Λύκειο, θα πρέπει να το αποφασίζει το κατά το νόµο 
όργανο, που σηµαίνει το συγκεκριµένο παραγωγικό Υπουργείο που 
εποπτεύει νόµιµο τµήµα. Και όταν λέω νόµιµο τµήµα, δεν είναι δυνατό να 
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ιδρύει ΕΠΑΣ εκεί που προβλέπει το ΥΠΕΠΘ ΕΠΑΛ. ∆εν είναι δυνατό  
δηλαδή να υπάρχουν τέτοιες ασάφειες. Για παράδειγµα µπορεί να είναι 
ΕΠΑΣ ο µηχανικός αεροσκαφών, όπως είπατε κ. Καρατράσογλου κάποια 
στιγµή και να είναι ο µηχανικός αυτοκινήτων ΕΠΑΛ; ∆ηλαδή ποιο από τα 
δύο πτυχία χρειάζεται περισσότερο ακαδηµαϊκή γνώση; Αυτά πρέπει να 
έρθουν σε µια ισορροπία. Αυτά δεν µπορούν να λυθούν πουθενά αλλού, 
παρά κατά το νόµο σύµφωνα µε το Εθνικό Συµβούλιο για την 
Επαγγελµατική Εκπαίδευση και Κατάρτιση, το ΕΣΕΚΑ που υπαινιχθήκατε. 
Όργανο που αναφέρεται και στο κείµενο του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου και 
στο κείµενο της οµοσπονδίας. Εποµένως εκεί συµφωνούν. 
 Υπάρχει ένα ενδιαφέρον σηµείο, η τοπική κοινωνία. Το 
υπογραµµίσατε. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Να θυµίσω ότι και ο κ. 
Πανάρετος ξανά προσέγγισε, σε άλλο θέµα, στο σύστηµα πρόσβασης, την 
τοπική κοινωνία. Και η κεντρική εισήγηση της ΓΣΕΕ, του τριτοβάθµιου της 
Οµοσπονδίας µου δηλαδή, ουσιαστικά ήταν από την αρχή, δε θα υπάρχουν, 
ή θα προσπαθήσουµε να αντιµετωπίσουµε τις κοινωνικές εκπαιδευτικές και 
άλλες ανισότητες αντιµετωπίζοντας την ανισότητα µε ανισότητα. Εµείς 
χαιρόµαστε πάρα πολύ αν αυτό που θέλουµε, να είναι αρχή συστήµατος 
ένα υποσύστηµα, έρχεται και το υπογραµµίζει. Το θεωρούµε πάρα πολύ 
σηµαντικό. 
 ∆ύο κείµενα φαίνεται να συµφωνούν ότι η ΕΠΑΣ δηµιουργεί ένα 
πρόβληµα και πρέπει σιγά – σιγά να απορροφηθεί από τα ΕΠΑΛ. Είναι το 
κείµενο της οµοσπονδίας και το κείµενο του ΠΑΣΟΚ. Το κείµενο του 
Παιδαγωγικού Ινστιτούτου εξακολουθεί και επιµένει σε αυτό. Και υπάρχει και 
µια σηµείωση. Π.χ. ο απόφοιτος Λυκείου έχει τη δυνατότητα να πάει σε άλλη 
σχολή εκτός από την ΕΠΑΣ; Αν πηγαίνει στην ΕΠΑΣ, αν δεν µπει δηλαδή 
στο Πανεπιστήµιο και γυρίσει πίσω στην επαγγελµατική, τότε 
αναβαθµίζουµε µια σχολή, την οποία ουσιαστικά την είχαµε προσχεδιάσει 
για απλές, σχεδόν χειρωνακτικές, εργασίες, έναν ξυλουργό, ένα µαραγκό. 
Αυτό είχε στον αρχικό σχεδιασµό, αν θυµάµαι καλά τη συζήτηση τότε για 
την ίδρυση των ΕΠΑΛ και των ΕΠΑΣ. 
 Θα πρέπει σιγά – σιγά, προσβλέποντας στο µέλλον, να αποδεχτούµε 
ότι η επαγγελµατική εκπαίδευση είναι εκπαίδευση µε το έψιλον κεφαλαίο. 
∆εν είναι βιδώνω βίδες. ∆ηλαδή ακόµα και αυτός που θα ασχοληθεί µε το 
έπιπλο και το ξύλο εκπαιδεύεται. ∆ηλαδή αποκτάει ικανότητες, έχει και 
στάσεις, έχει και αξίες, έχει όλο αυτό το σύστηµα, στο οποίο ναι µεν το 
Υπουργείο Παιδείας µπορεί να έχει αναπτύξει έναν επιστηµονικό λόγο, αλλά 
δεν έχει δυστυχώς αναπτύξει µια διδακτική µεθοδολογία που να πείθει. Εδώ 
είναι η τρίτη υπογράµµιση του κειµένου και νοµίζω και του κειµένου της 
οµοσπονδίας και του κειµένου του ΠΑΣΟΚ αυτή τη στιγµή και του 
Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, άρα συµφωνούν τα τρία κείµενα. ∆εν έχει κανένα 
λόγο κανένα µέλος του Εθνικού Συµβουλίου, του Συµβουλίου, ή της 
επιτροπής, να διαφωνήσει. Αλλαγή µεθοδολογίας, που την υλοποιούν ήδη 
τα Επαγγελµατικά Λύκεια. ∆ηλαδή εργαστηριακή δοµή, εργασία σε οµάδες. 
Όχι µετωπικό µάθηµα. Όχι δασκαλοκεντρικός. ∆εν ενδιαφέρει αυτό το 
πράγµα. Ενδιαφέρει η γνώση να προηγείται. 
 Τέταρτο σηµείο που υπάρχει. Βαθµοί ελευθερίας στο µαθητή. Θα 
θέλαµε αυτό να φαίνεται ακόµα πιο έντονα µέσα στο κείµενο του ΠΑΣΟΚ κ. 
Πανάρετε. ∆ηλαδή υπάρχει το να καθορίζει µε δικό του τρόπο ο µαθητής τη 
διαδροµή σπουδών. Υπάρχει επειδή όµως αυτό είδατε ότι είναι κοµβικό του 
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συστήµατος. ∆ηλαδή θα υπάρχει στο Γυµνάσιο, θα πρέπει να υπάρχει στο 
Ενιαίο Λύκειο, θα πρέπει να υπάρχει στο Πανεπιστήµιο, θα πρέπει να 
υπάρχει παντού. Η άποψή µας είναι και µέσα στο ∆ηµοτικό να υπάρχουν 
τέτοια ψήγµατα, να έρθει το οικοσύστηµα και να µην το θεωρήσει ότι είναι 
ένα θέµα. Είναι το θέµα όπως και η αξιολόγηση του µαθητή κλπ. Αν έρθει 
ένα οικοσύστηµα και µας πει ότι εγώ την αξιολόγηση του µαθητή θα την 
κάνω σε επίπεδα ικανοτήτων, αυτός που θα το πει θα είναι η 
Επαγγελµατική Εκπαίδευση. Θα ζητήσει πορτοφόλιο για το µαθητή και δε 
θα ζητήσει γραπτά και εξετάσεις. Και αν αυτό το πει, τότε να το 
υπογραµµίσει µε πολύ µεγάλο στυλό, για να µπορέσουµε να το δούµε, αν 
µπορεί να γίνει χαρακτηριστικό του εκπαιδευτικού συστήµατος. Ίσως το 
µέλλον να είναι εκεί. 
 Η χρηµατοδότηση της Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης. Εδώ µάλλον 
δεν µπορούµε να την κάνουµε την κουβέντα, αν δεν έρθει και εµείς το 
ζητάµε ως οµοσπονδία, να παραστεί εκπρόσωπος της ∆/νσης Οικονοµικών 
του Υπουργείου Παιδείας. Να µιλήσουµε πάνω στους κωδικούς του 
Υπουργείου. Συγκεκριµένα δηλαδή, ποια είναι τα ποσά τα οποία 
επιχορηγείται αυτή τη στιγµή και από το κοµµάτι των δηµοσίων επενδύσεων 
και από το κοµµάτι του τακτικού προϋπολογισµού, η Επαγγελµατική Τεχνική 
Εκπαίδευση και πώς θα µπορούσε αυτό το κοµµάτι, αν αποφασίσει µια 
κυβέρνηση ότι θέλει να το αναβαθµίσει, να συµπληρώνεται και από ένα 
κοστολόγιο πόσο κοστίζει αυτό το σχολείο. Πόσο πρέπει να αυξηθεί η 
χρηµατοδότηση. Και το δεύτερο ένα χρονοδιάγραµµα. Πόσο χρόνο θα πάρει 
να αρχίσουµε να τροποποιούµε αυτές τις µονάδες. Είναι δυο στοιχεία που 
από κανένα κείµενο δεν µπορεί να προκύψει, από τα τρία που έχουµε, αλλά 
και από τις γνώσεις των µελών της επιτροπής είναι πάρα πολύ δύσκολο να 
προκύψει.  
 Το τελευταίο πολύ σηµαντικό ζήτηµα που προέκυψε µέσα από την 
ανακοίνωση είναι η συνεχής µείωση του αριθµού των εκπαιδευοµένων 
µαθητών στην Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση. Το 2000 – 2001 γύρω 
στις 156.000 και έχει φτάσει σήµερα γύρω στις 106.000. Και η ουσία ότι η 
Επαγγελµατική Εκπαίδευση έχει τρεις στρατηγικούς στόχους είπαµε. Τη 
συνέχεια της επαγγελµατικής ανέλιξης, τη δια βίου εκπαίδευση και την 
επιτυχή άσκηση του επαγγέλµατος. ∆ηλαδή το οικοσύστηµα ήρθε και µας 
θύµισε τα τρία στοιχεία που έπρεπε να έχει το σύστηµα. Ο απόφοιτος του 
Γυµνασίου πρέπει να έχει έναν πιστοποιηµένο τίτλο, που ουσιαστικά να του 
λέει ότι κάποια πράγµατα έχουν κατακτηθεί. Οι συνάδελφοι της 
επαγγελµατικής εκπαίδευσης ζήτησαν από το Γυµνάσιο να ανταποκριθεί. 
Εγώ θα συµφωνήσω µε την άποψη του κ. Τρικαλινού, από το ∆ηµοτικό. 
∆ηλαδή τα θέµατα ορθογραφίας τα θέµατα σκέψης, αλλά και ευρύτερα µην 
εγκλωβιστούµε στα µαθήµατα. Η συνεργασία στην οµάδα, η παρατήρηση, η 
λίγη δουλειά µε τα χέρια, το κατασκευάζουµε όλοι µαζί κάτι, αλλά και η ξένη 
γλώσσα και η πρώτη πιστοποίηση στους ηλεκτρονικούς υπολογιστές, θα 
πρέπει να έχει προκύψει µέχρι την Γ΄ Γυµνασίου. ∆ηλαδή δεν είναι δυνατό 
να λέµε ότι κάνουµε µαθήµατα πληροφορικής στο Λύκειο και να µαθαίνουµε 
WORD και EXCEL. Τελείωσε αυτή η ιστορία. Αυτά θα µαθαίνονται, µε όποιο 
χρονικό κόστος, µέχρι την Γ΄ Γυµνασίου, οπότε ο απόφοιτος της Γ΄ 
Γυµνασίου έχει τα βασικά υλικά να µπορέσει να επικοινωνήσει µε τους 
άλλους, τουλάχιστον σε µία ξένη γλώσσα, τα αγγλικά. Θα έχει και ένα 
πρώτο πτυχίο, εκεί δεν ξέρω αν θα είναι επίπεδο Lower ή κάτι χαµηλότερο. 
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Θα έχει ξεκινήσει µια δεύτερη ξένη γλώσσα µέσα από την τυπική του 
εκπαίδευση, δηλαδή την εννιάχρονη και δύο την προσχολική και θα είναι 
έτοιµος να ακολουθήσει αυτή τη διαδροµή. Ή να πάει στο Ενιαίο Λύκειο στο 
Γενικό Λύκειο, ή να πάει στο Τεχνολογικό Λύκειο. 
 ∆ύο κείµενα συµφωνούν για την κατάργηση της κατεύθυνσης της 
τεχνολογικής από το Ενιαίο Λύκειο και τη µεταφορά της στο Επαγγελµατικό 
Λύκειο, το οποίο µάλιστα παίρνει και τον τίτλο του Τεχνολογικού Λυκείου. 
Και µε το σκεπτικό να µην υπάρχουν δύο πράγµατα που να 
αποπροσανατολίζουν και το ένα να στέλνεται από εδώ και το άλλο να 
στέλνεται από εκεί. Και τα τρία κείµενα δε µας προτείνουν όµως λύση πώς 
θα βοηθήσουµε όλοι να αλλάξει γνώµη η κοινωνία για την Τεχνική και 
Επαγγελµατική Εκπαίδευση. Ένα κείµενο από τα τρία λέει ότι ένας από τους 
φορείς που δίνει αρνητική πληροφόρηση για το Τεχνικό Λύκειο, είναι και τα 
Γυµνάσια και οι ∆/ντές των Γυµνασίων. Αν αυτό είναι αλήθεια και 
συµφωνούµε, τότε ο υπ’ αριθµόν ένας στόχος, είναι η ίδια η εκπαιδευτική 
κοινότητα να αγκαλιάσει το Τεχνικό Λύκειο, να το στηρίξει µε κάθε τρόπο και 
είναι ευθύνη του Υπουργείου. Άλλο στοιχείο επιµόρφωσης, 
ευαισθητοποίησης κλπ. ολόκληρης της διοίκησης, είναι ότι η πληροφορία δε 
θα φεύγει λάθος. Το σχολείο αυτό πρέπει να γίνει σχολείο πρώτης 
επιλογής, σχολείο ζηλευτό, σχολείο που δεν κάνει τον πολίτη δεύτερης 
κατηγορίας. Τον αναβαθµίζει. Τον βγάζει σχεδόν πιο γρήγορα στην αγορά 
εργασίας, µε πολύ σηµαντικά ακαδηµαϊκά και επαγγελµατικά εφόδια για να 
ασκήσει αυτό που έχει επιλέξει. Αυτό γίνεται σε πάρα πολλές χώρες του 
κόσµου και έτσι πρέπει να γίνει και εδώ. Αν σε αυτό συµφωνούµε, δε 
χρειάζεται κανείς να αναπτύσσει ακαδηµαϊκά τις διαφορές. Γιατί εµείς σε 
επίπεδο στρατηγικής θα συζητήσουµε. Αυτά τα κείµενα είναι πολύ κοντά να 
γίνουν νοµοσχέδιο. ∆ηλαδή έχουν δουλευτεί τόσο, που να µπορέσει αύριο 
να το πάρει ένας Υπουργός και πραγµατικά να βάλει µπροστά µια 
επαγγελµατική εκπαίδευση. Εγώ θα έλεγα µη βιαστούµε. Μας δίνει καλές 
αφορµές να ψάξουµε και τα άλλα κοµµάτια του συστήµατος που δεν έχουµε 
προλάβει να τα δούµε. Γιατί θα είναι λάθος για ένα σύστηµα να φτιάξουµε το 
ένα και να µην είναι στην ίδια κατεύθυνση και τα άλλα. 
 Κλείνοντας νοµίζω ότι θα πρέπει να αποφασίσουµε λίγο για τα 
πτυχία. ∆ηλαδή το επίπεδο δύο και το επίπεδο τρία. ∆ύο κείµενα 
συµφωνούν ότι είναι πάρα πολύ σωστό να υπάρχει µεταλυκειακό τµήµα, το 
τέταρτο τµήµα δηλαδή, το οποίο χορηγεί το πτυχίο σε επίπεδο τρία αν 
θυµάµαι καλά. Το επίπεδο δύο δίνεται µε το απολυτήριο του 
Επαγγελµατικού Λυκείου. Που σηµαίνει ότι ο απόφοιτος αυτός έχει ήδη δύο 
πλεονεκτήµατα. Το ένα... 
 
ΜΕΛΟΣ:  (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Με την αλλαγή γίνεται το τρία. Στο κείµενό σας νοµίζω όµως ότι 
έλεγε στο µεταλυκειακό, είναι το τρία. Είναι η νέα οδηγία. Άρα το 
υποβαθµίζει κατά ένα. Άρα το πτυχίο δύο πότε το δίνουµε στο τέρµα του 
πρώτου κύκλου; 
 
ΜΕΛΟΣ: Μετά την αποφοίτηση από το Τεχνολογικό Λύκειο. 
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Πολύ ωραία. 
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ΜΕΛΟΣ: Η ανωτέρα δευτεροβάθµια εκπαίδευση είναι στο επίπεδο δύο. 
 
Ν. ΠΑÏΖΗΣ: Είναι στο επίπεδο δύο, πολύ ωραία. Που σηµαίνει ότι ο 
απόφοιτος του Λυκείου µπορεί να έχει και το πιστοποιητικό του Λυκείου του 
και µετά από ένα χρόνο να έχει και ανώτερο επαγγελµατικό χαρτί εφόσον το 
επιθυµεί. Το σύστηµα, τέλος, όσο το διάβασα εγώ φαίνεται κλειστό. ∆ηλαδή 
όλα λειτουργούν και οριζόντια και κάθετα. Εγώ δεν εντόπισα αυτή τη στιγµή 
κάτι άλλο. Αν κάποιο άλλο µέλος του Συµβουλίου µας µπορούσε να 
βοηθήσει αυτό τον προβληµατισµό, να εντοπίσουµε δηλαδή πού διαφωνούν 
τα κείµενα, πού συγκλίνουν τα κείµενα και πού συνάδουν µε όσα έχουµε πει 
για την ποιότητα της εκπαίδευσης και του εκπαιδευτικού συστήµατος στις 
προηγούµενες συναντήσεις µας, θα µας ενδιέφερε πάρα πολύ. Εµείς ως 
οµοσπονδία, δεσµευόµαστε ως προς τα ποιοτικά και ποσοτικά 
χαρακτηριστικά, όσων έχουµε πει µέχρι σήµερα, σε επόµενη συνεδρίαση, 
είτε στην τελευταία µε την οποία θεωρούµε ότι ουσιαστικά κλείνει η ατζέντα 
που µας είχατε εσείς δώσει την προηγούµενη φορά, αλλά δεν κλείνει η 
συζήτηση. Γιατί θα πρέπει να ελεγχθεί το σύστηµα απ’ όλες τις πλευρές αν 
είναι λειτουργικό. Εµείς δεν έχουµε ξεχάσει τη δέσµευσή µας να 
καταθέσουµε σε σας πλήρη στοιχεία. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Το περιµένω. 
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Πλήρη στοιχεία, ώστε να µπορέσουµε να έχουµε µια εικόνα αν 
αυτό είναι δοµηµένο ή όχι. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ευχαριστώ κ. Παΐζη. Ο Πρόεδρος του Παιδαγωγικού 
Ινστιτούτου. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Ευχαριστώ κ. Πρόεδρε. Καταρχάς να χαιρετίσω την 
παρουσία σήµερα στη συνεδρίασή µας του κ. Μάκη Καρατράσογλου. Ενός 
ανθρώπου που ξέρει πάρα πολύ καλά την εκπαίδευση και ειδικότερα την 
Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση και φαντάζοµαι ότι δεν είναι τυχαίο ότι 
αυτό το κείµενο της πρότασης του ΠΑΣΟΚ έχει µια αρτιότητα και µε την 
παρουσία του κ. Καρατάσογλου όσον αφορά τη διατύπωση της τελικής ή 
και της αρχικής πρότασης. Της διαµόρφωσης εν πάση περιπτώσει  της 
πρότασης. 
 Από την άλλη µεριά, υπάρχει ανάµεσα στα κείµενα αυτά µεγάλη 
ταυτότητα, τουλάχιστον όσον αφορά τον προβληµατισµό, τις µεθόδους, την 
υλικοτεχνική υποδοµή, την επιµόρφωση, που έχει γίνει τόση συζήτηση εδώ, 
όχι µόνο για την Τεχνική – Επαγγελµατική Εκπαίδευση, αλλά και για τη 
Γενική, αλλά εγώ κατά κόρον έχω τονίσει ότι αν κάποια ψήγµατα 
επιµόρφωσης υπάρχουν στη Γενική Εκπαίδευση, στην Τεχνική – 
Επαγγελµατική Εκπαίδευση το τοπίο είναι τελείως χλωµό. Και εποµένως 
χωρίς αυτά δεν µπορούµε να µιλάµε για αναβάθµιση της Τεχνικής – 
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης. Φυσικά η σχεδίαση, το να ξέρουµε δηλαδή 
όχι µόνο στρατηγικό σχεδιασµό, αλλά και να σχεδιάσουµε το ποιες 
ειδικότητες χρειαζόµαστε, σε συνεργασία µε την αγορά εργασίας και όχι 
θεωρητικά σε κάποιο επίπεδο, έστω Παιδαγωγικού Ινστιτούτου και υπ’ αυτή 
την έννοια συµφωνώ µε τον κ. Παΐζη, ότι δεν µπορεί το Παιδαγωγικό 
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Ινστιτούτο να τα καθορίζει όλα αυτά. Και η πρακτική του, τουλάχιστον µέχρι 
τώρα τα τελευταία χρόνια προς αυτή την κατεύθυνση έχει κινηθεί. ∆ηλαδή 
συνεργάζεται µε τους φορείς της αγοράς εργασίας προκειµένου να 
σχεδιάσει κάποια πράγµατα όσον αφορά τις ειδικότητες και κυρίως τα 
προγράµµατα σπουδών. Ότι πρέπει να υπάρχει µια επάρκεια και αυτό 
πρέπει να ελέγχεται στο σύστηµα, το τι προσφέρουµε στα παιδιά. Ότι 
πρέπει να έχουµε την πιστοποίηση τελικά όλης αυτής της γνώσης. Αυτά 
είναι δεδοµένα 
 Τώρα πάµε στα υπόλοιπα, να τα δούµε µε τη σειρά, κατά πόσον 
αυτά τα κείµενα µπορούν να παντρευτούν σε µια τελική πρόταση, γιατί αυτό 
νοµίζω ότι είναι και το ζητούµενο. ∆εν αναφέροµαι, χωρίς να υποτιµώ, την 
πρόταση της ΟΛΤΕΕ, επειδή κινείται σε τελείως διαφορετική κατεύθυνση, 
τουλάχιστον όσον αφορά την εξειδίκευση, από την πρόταση του 
Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, µε µια πολυδιάσπαση θα έλεγα, σε πολλούς και 
ποικίλους τοµείς και εξειδικεύσεις. Γι’ αυτό και δεν αναφέροµαι, χωρίς αυτό 
να σηµαίνει ότι υποτιµάµε την πρόταση. Όλα συζητούνται εδώ σε αυτό το 
τραπέζι, ισότιµα. Απλώς δεν υπάρχει δυνατότητα κάποιας ουσιαστικής 
σύγκλισης και γι’ αυτό δεν κάνω συγκεκριµένη αναφορά. 
 Καταρχάς όσον αφορά την αναβάθµιση, όσο και να την επιδιώκουµε 
και όσο και να την σχεδιάσουµε, το είπε και ο κ. Παΐζης, το είπε και ο κ. 
Τρικαλινός, όλοι το έχουµε πει, δε θα γίνει, αν οι µαθητές που δέχεται, είναι 
αυτοί που σήµερα υπάρχουν στην Τεχνική – Επαγγελµατική Εκπαίδευση. 
∆ηλαδή, γίνεται ένα είδος επιλογής, σε εισαγωγικά, φυσικής επιλογής και οι 
µαθητές οι πιο αδύναµοι επιλέγουν την Τεχνική – Επαγγελµατική 
Εκπαίδευση, γιατί θεωρείται πιο εύκολη. ∆εν ξέρω αν είναι, αλλά αυτό 
θεωρείται. Ότι επειδή δεν τα καταφέρνεις εκεί, πήγαινε εκεί. Και ότι οι γονείς 
βαρέως το φέρνουν ότι πάνε τα παιδιά τους, υπάρχει αυτή η προκατάληψη 
για την οποία µιλήσαµε και την προηγούµενη φορά και δυστυχώς στον τόπο 
µας αυτή η προκατάληψη έχει τις ρίζες της  στην αρχαία Ελλάδα. Υπάρχει 
εποµένως θέµα αναβάθµισης γενικότερα του σχολείου και του ∆ηµοτικού 
και του Γυµνασίου, ώστε τα παιδιά τα οποία υποδέχεται η Τεχνική – 
Επαγγελµατική Εκπαίδευση, να ξέρουν βασικά πράγµατα, να έχουν δηλαδή 
βασικές γνώσεις, στη γλώσσα τουλάχιστον, στα µαθηµατικά και γενικότερα 
στις επιστήµες. Αλλιώς η αναβάθµιση αυτή θα είναι πάντα το ζητούµενο, 
έστω κι αν φτιάξουµε τέλεια δοµικά στοιχεία στην Επαγγελµατική 
Εκπαίδευση, τέλεια προγράµµατα, τέλεια εργαστήρια, όλα τέλεια, το 
πρόβληµα θα υπάρχει πολύ µεγάλο. Να µη σας αναφέρω κάτι, απλώς 
σύντοµα θα το πω, που είχα πει και παλιότερα. Καθηγητές παλιών ΤΕΕ, 
όλοι µαζί έλεγαν «τι κάνετε, αν δεν ξέρουν τα παιδιά γλώσσα δεν µπορούν 
να παρακολουθήσουν τίποτα, όχι µόνο από αυτά που τους λέµε, αλλά πολύ 
περισσότερο δεν µπορούν να διαβάσουν τίποτα, διότι έχουν φοβερές 
ελλείψεις στη γλώσσα». Άρα η αναβάθµιση ξεκινάει από εκεί, µας έχει 
απασχολήσει, δε θα επιµείνω.  
 Τώρα πάµε να δούµε ποιες είναι εκείνες οι διαφορές, θα λέγαµε. 
Καταρχάς και στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο είχαν διατυπωθεί 2 προτάσεις και 
επικράτησε η δεύτερη, την οποία σας ανέλυσα την προηγούµενη φορά. Η 
µία ήταν µια πρόταση η οποία ήταν µια βελτίωση, κατά κάποιο τρόπο, του 
συστήµατος που υπάρχει και η άλλη ήταν ένα τελείως διαφορετικό τοπίο. 
Θέλουµε µια τελείως γενικευµένη Τεχνική – Επαγγελµατική Εκπαίδευση. Και 
γιατί τη θέλουµε τελείως; Να πάω στη δεύτερη πρόταση που δεν 
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επικράτησε. ∆ιότι αυτό δείχνουν οι εξελίξεις. Θέλω τον άνθρωπο, ο οποίος 
είναι πολύπλευρα µορφωµένος, να τον καταρτίζω µέσα σε λίγο χρονικό 
διάστηµα και να τον εντάσσω στην αγορά εργασίας. Αφενός µεν για να είναι 
πολύπλευρα µορφωµένος και αφετέρου να είναι εκείνος που µπορεί εύκολα 
να καταρτίζεται και να εντάσσεται στην αγορά εργασίας και να 
επανακαταρτίζεται δια βίου, διότι όπως έχουµε πει όλοι και ο ειδικός, θα 
αλλάξει πιθανότατα πολλά επαγγέλµατα µέχρι το τέλος της ζωής του και 
εποµένως αυτό το παραδοσιακό µοντέλο, δεν µπορεί πλέον να σταθεί. 
 Ακόµα και στη Γερµανία, µια τελείως παραδοσιακή χώρα, όσον 
αφορά τις ειδικότητες, που πολύ δύσκολα αλλάζουν εκεί τα επαγγελµατικά 
θέµατα και οι δοµές, ακόµα και εκεί προβληµατίζονται, διότι υπάρχει 
τεράστιο πρόβληµα και σε εκείνους, όσον αφορά την απορρόφηση των 
αποφοίτων, κάτι που το είχαν δεδοµένο για δεκαετίες, αν όχι για 
εκατονταετίες. Σήµερα αµφισβητείται και η Γερµανία ήδη προβληµατίζεται 
ότι πρέπει να γενικεύσει την Τεχνική – Επαγγελµατική Εκπαίδευση. Θεωρώ 
όµως ότι στον τόπο µας είναι πολύ νωρίς, πέραν του ότι αυτό και το 
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο τελικά το απέρριψε, δηλαδή αυτή τη γενικευµένη 
Τεχνική Εκπαίδευση και µάλιστα την απέρριψε σε επίπεδο ολοµέλειας. ∆ιότι 
σε επίπεδο ΤΕΕ αυτή είχε πλειοψηφήσει, η γενίκευση της Τεχνικής – 
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης. Σε επίπεδο ολοµέλειας όµως συζητήθηκε 
αρκετά το θέµα και βεβαίως εκεί αποφασίστηκε ότι θα πρέπει να πάµε σε 
µια µεταβατική περίοδο, σε αυτή τη γενικευµένη Τεχνική – Επαγγελµατική 
Εκπαίδευση. Εκεί, σε αυτές τις συζητήσεις, τόσο σε επίπεδο ΤΕΕ, όσο και 
σε επίπεδο ολοµέλειας, φυσικά λήφθηκαν υπόψη όλες οι προτάσεις και 
φορέων και κοµµάτων, που είχαν µέχρι τότε γίνει γνωστές, προκειµένου να 
διαµορφωθεί αυτή η τελική πρόταση και εποµένως αυτά που λέω σήµερα 
έχουν συζητηθεί. ∆εν υπήρξε δηλαδή καινούρια συζήτηση, διότι είχαν τεθεί 
και στις πρώτες συζητήσεις. 
  Να ξεκινήσουµε από κάποια πράγµατα που µιλάνε για την ευελιξία. 
Ότι πρέπει η Τεχνική – Επαγγελµατική Εκπαίδευση να έχει ευελιξία, αφού 
ακούστηκε και από τον κ. Καρατράσογλου αυτός ο όρος «ευελιξία». Η 
ευελιξία όµως αυτή προϋποθέτει γενική µόρφωση. Να σας θυµίσω ότι όταν 
φτιάχτηκαν τα ΙΕΚ, υποδέχτηκαν µαθητές και αυτό άλλωστε ήταν ο κύριος 
σκοπός, υποδέχτηκαν απόφοιτους Γενικών Λυκείων που δεν περνούσαν 
στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση. Αυτοί οι µαθητές σε πολύ λίγο χρόνο 
κατάφερναν καλύτερα πράγµατα από αυτούς που είχαν σπουδάσει τρία 
χρόνια στην Τεχνική – Επαγγελµατική Εκπαίδευση. Γιατί; Γιατί είχαν ένα 
ευρύτερο µορφωτικό επίπεδο και εποµένως εύκολα καταλάβαιναν αυτό που 
τους έλεγαν και εύκολα µπορούσαν να καταρτιστούν και να είναι 
επιτυχέστεροι ίσως στην αγορά εργασίας. Άρα η ευελιξία προϋποθέτει, 
τουλάχιστον για τον κόσµο που έρχεται, µια περισσότερο γενικευµένη 
Τεχνική – Επαγγελµατική Εκπαίδευση, παρά εξειδικευµένη. Αυτό είναι η 
πρώτη παρατήρηση. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Κύριε Πρόεδρε σε αυτή την πρόταση δέχεστε τις ειδικότητες; 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Ναι, βέβαια. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Κανονικά. 
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Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Η δεύτερη πρόταση. Η πρώτη πρόταση του Παιδαγωγικού 
ήταν αυτή που είπαµε, της γενίκευσης. Η δεύτερη ήταν ότι θα πρέπει να 
πάµε σε µια µεταβατική περίοδο, όπου έχουµε µια γενικευµένη Α΄ τάξη 
Λυκείου, µε κάποιες ιδιαιτερότητες και παράλληλα, αυτό δεν πρέπει να το 
ξεχνάµε, πρέπει και στα Γενικά Λύκεια να µπουν τεχνολογικά µαθήµατα. 
∆ηλαδή δε νοείται γενική µόρφωση σήµερα, χωρίς µια τεχνολογική 
εκπαίδευση, όχι κατεύθυνση, εκπαίδευση και µέσα στο Γενικό Λύκειο. Και 
φυσικά ξεκινώντας από το Γυµνάσιο, µε σωστή διδασκαλία της Τεχνολογίας 
κλπ., να µην τα επαναλάβω χάρη συντοµίας. Εποµένως η δεύτερη πρόταση 
µιλάει για µια γενικευµένη Α΄ Λυκείου, µε τις ιδιαιτερότητες που πρέπει να 
έχει αυτή, στη Β΄ Λυκείου θα πρέπει να έχουµε τοµείς, όπως και σήµερα, 
αλλά λιγότερους τοµείς, και στη Γ΄ Λυκείου ειδικότητες, αλλά λιγότερες απ’ 
όσες έχουµε σήµερα. Και βεβαίως... 
 
ΜΕΛΟΣ:  (Μιλάει χωρίς µικρόφωνο).  
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Όχι, δεν προβλέπεται. Και σε αυτή την Γ΄ Λυκείου υπάρχει 
αυτό το πάντρεµα του απολυτηρίου και του πτυχίου. ∆εν ξέρω αν είναι 
εφικτό, αλλά πάντως αυτό δοκιµάστηκε και εν µέρει, τώρα ήταν η πρώτη 
χρονιά, φαίνεται ότι κάπως προχώρησε. Αλλά όλα αυτά θέλουν αξιολόγηση, 
προκειµένου να βγάλει κανένας συµπεράσµατα. Εποµένως, αν πάµε σε 
κατευθύνσεις στην Α΄ Λυκείου, έτσι όπως προβλέπεται στην πρόταση του 
ΠΑΣΟΚ, σηµαίνει ότι και αυτές γενικευµένου χαρακτήρα θα είναι, δηλαδή 
ένας τοµέας είναι υγείας και πρόνοιας, υπηρεσιών κλπ. µολονότι πάντως 
έχει τη φιλοσοφία µιας «πρόωρης», σε εισαγωγικά, επιλογής µιας 
συγκεκριµένης κατεύθυνσης, άρα και τοµέα, άρα και ειδικότητας. Βέβαια [ως 
θα γίνει το πάντρεµα; Από εκεί και πέρα για τοµείς µιλάει και η πρόταση του 
ΠΑΣΟΚ και για ειδικότητες. Η µόνη διαφορά είναι στη Γ΄ Λυκείου, αν δηλαδή 
θα πάµε στο παλιό ΤΕΛ, όπου είχαµε ένα κοµµάτι που πήγαινε µε τις 
δέσµες και ένα κοµµάτι που έπαιρνε την ειδικότητα, διότι αυτό θυµίζει Γ΄ 
Λυκείου, το ΤΕΛ δηλαδή και πολύ περισσότερο αν θα πάµε σε ποσοστό 
εισαγωγής στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση, όπου αυτό είναι το δέλεαρ για να 
µαζέψουµε µαθητές, αλλά δε νοµίζω ότι υπηρετεί το σκοπό της 
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης. ∆ηλαδή και το 23% που είχε γίνει παλιότερα 
ήταν αυτός ο στόχος. Να ενισχύσει την Τεχνική – Επαγγελµατική 
Εκπαίδευση µε µπαστούνια. ∆ηλαδή σας δίνω τη δυνατότητα αυτή, για να 
πάτε εκεί και όποτε το αποφασίσετε. Αυτό όµως αλλοιώνει τα 
χαρακτηριστικά και τη φυσιογνωµία της Τεχνικής – Επαγγελµατικής 
Εκπαίδευσης και πιθανότατα και το αποτέλεσµα δε θα είναι το αναµενόµενο 
για την Τριτοβάθµια Εκπαίδευση. 
 Αντίθετα, η επαγγελµατική εµπειρία πρέπει να προσµετράται για την 
εισαγωγή στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση, κάτι το οποίο αναφέρεται στην 
πρότασή σας και το οποίο έχει αναφέρει και το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο. Ότι 
δεν µπορεί δηλαδή να είναι ξεκοµµένο από την επαγγελµατική εµπειρία το 
Πανεπιστήµιο, αλλά περισσότερο τα ΤΕΙ. Επίσης το πάντρεµα αυτών των 
ΕΠΑΛ και ΕΠΑΣ. Καταρχάς το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο γενικώς θεωρεί ότι οι 
ΕΠΑΣ πρέπει να καταργηθούν. ∆ιότι στην ουσία, το λέω και ως Γκλαβάς, µε 
συγχωρείτε, εδώ πρέπει να παντρέψω πράγµατα, το οποίο δεν είναι πάντα 
εύκολο. Και ζητώ συγνώµη, αλλά δεν µπορώ να παραµείνω µόνο στον 
τυπικό ρόλο ενός Προέδρου που πρέπει να µεταφέρει. Τα µεταφέρω, 
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πιστεύω, κατά την καλύτερη δυνατή λειτουργία. Από εκεί και πέρα οι 
επαγγελµατικές σχολές τι εξυπηρετούν; Αποφοίτους Γενικών Λυκείων στην 
ουσία. Και ένα δεύτερο κοµµάτι, σε ένα 20% µαθητές που δεν τα 
καταφέρνουν στο υπόλοιπο ΕΠΑΛ, αυτή είναι η ουσία. Παντρεύουµε 
δηλαδή και αν τις εντάξουµε τις ΕΠΑΣ και δεχόµαστε µαθητές Γενικού 
Λυκείου, αυτόµατα αλλοιώνουµε το χαρακτήρα. Πέραν του ότι αυτοί οι 
µαθητές Γενικού Λυκείου είναι µεγάλης ηλικίας και δεν είναι παιδαγωγικά 
σωστό να έρθουν µέσα στο σύστηµα. ∆ηλαδή αν είναι να διατηρηθούν οι 
ΕΠΑΣ, πρέπει να είναι διαφορετικές και απευθυνόµαστε σε µαθητές 
αποφοίτους Γενικού Λυκείου, λέω, αν οι ΕΠΑΣ εξυπηρετούν και έχουν αυτή 
τη στιγµή κατά 80% µαθητές Γενικού Λυκείου, µπορείτε να φανταστείτε έναν 
30χρονο που θα έρθει και θα συγχρωτίζεται στον ίδιο χώρο και θα 
συναγελάζεται µε µαθητές 16 και 17 χρονών. Νοµίζω ότι η διαφορά της 
ηλικίας είναι τεράστια, άρα χρειάζεται µια προσοχή εκεί πέρα. Εκτός αν 
πούµε ότι τις ΕΠΑΣ τις διατηρούµε µεν,  τις παντρεύουµε µε το ΕΠΑΛ, αλλά 
δε  δέχονται αποφοίτους Γενικού Λυκείου. 
 Είχαµε δε το παλιό πρόβληµα, που έρχονταν στις ΣΤΕΣ οι απόφοιτοι 
αυτοί και ζητούσαν την απαλλαγή τους. Και έλεγαν «εγώ αφού έχω κάνει 
γλώσσα, αφού έχω κάνει ιστορία, αφού έχω κάνει το ένα και το άλλο δεν 
πρέπει να τα κάνω». Και έρχονταν το Υπουργείο και τους έδινε απαλλαγή 
και γίνονταν, τα ξέρει και ο κ. Καρατράσογλου, τι γίνονταν τότε, το σώσε, 
επιτρέψτε µου τη λαϊκή έκφραση, µε αυτές τις απαλλαγές, που είχες µαθητές 
2 ταχυτήτων, άλλοι απαλλασσόµενοι και άλλοι µη απαλλασσόµενοι µέσα 
στο ίδιο µάθηµα. Αν οι ΕΠΑΣ διατηρηθούν και έχουν ως υποδοχή τους τούς 
απόφοιτους των Γενικών Λυκείων, τότε δεν µπορούν να είναι µαζί µε τις 
άλλες σχολές, για τους λόγους τους παιδαγωγικούς που ανέφερα πιο πριν. 
Αν τις ΕΠΑΣ τις µεταφέρουµε εκεί, γιατί θέλουµε να απευθυνθούµε σε 
εκείνους τους µαθητές που είναι λιγότερο δυνατοί, έχουν µια φιλοσοφία, 
αλλά έχουµε 2 ταχυτήτων σχολεία Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης. Αυτό 
µπορεί να συζητηθεί, έχει τα υπέρ, έχει και τα κατά. Το υπέρ είναι ότι 
κρατάω αυτά τα παιδιά και δεν τα βγάζω από το σύστηµα, ώστε να υπάρχει 
µαθητική διαρροή. Το κατά είναι ότι αυτά τα παιδιά πρέπει περισσότερο να 
τα καταρτίσω, ως κατάρτιση να λειτουργεί παρά ως γενικευµένο σχολείο, 
έτσι όπως το περιγράφουµε. Αυτό το πάντρεµα δε σηµαίνει ότι θα µας 
δώσει και το 42% που είχαµε τότε µε τα ΤΕΕ. Το 42% ήταν ένα επίπλαστο 
ποσοστό, που προέκυψε ακριβώς επειδή φοβόντουσαν οι µαθητές να πάνε 
στο Γενικό Λύκειο, λόγω των πολλαπλών εξετάσεων σε όλες τις τάξεις. 
Εποµένως οι εξετάσεις αυτές, όταν αυτές άρχισαν σιγά – σιγά να 
κατεδαφίζονται, τότε άρχισαν να φεύγουν οι µαθητές από τα ΤΕΕ και να 
πηγαίνουν στο Γενικό Λύκειο. ∆ηλαδή δε θα πετύχουµε ποτέ αυτό το 42%, 
αν δεν είναι ένα αναβαθµισµένο σχολείο, όχι ένα σχολείο που το επιλέγω 
γιατί δεν έχω άλλη επιλογή και αν οι απόφοιτοι αυτοί δε βρίσκουν στην 
αγορά εργασίας, εργασία. Εποµένως δεν µπορεί να χρησιµοποιείται το 42% 
ότι µπορεί αυτοµάτως να προκύψει, αν δε γίνουν τα υπόλοιπα που είπαµε.   
 Τώρα ας πάµε στις µεταδευτεροβάθµιες εξειδικεύσεις. Πολύ σωστά 
εντοπίζεται ότι έχω ένα γενικευµένο επαγγελµατικό σχολείο και έτσι όπως 
περιγράφεται στην πρόταση του ΠΑΣΟΚ, δηλαδή έχω κατευθύνσεις, έχω 
τοµείς, έχω ειδικότητες, αλλά δεν έχω εξειδίκευση. Αντίθετα, µε την πρόταση 
της ΟΛΤΕΕ έχω εξειδικεύσεις και γι’ αυτό ακριβώς, όπως είπα και 
προηγουµένως, δεν πήγα στη σύγκριση. Όµως σε αυτή την περίπτωση 
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περιττεύουν τα ΙΕΚ. Εκτός αν κρατάω τα ΙΕΚ ως κατάρτιση, δεν έχει 
σηµασία αν διαφωνούµε, εγώ προβληµατισµό βάζω, κρατάω τα ΙΕΚ για 
τους αποφοίτους Γενικού Λυκείου και δηµιουργώ τις εξειδικεύσεις για τους 
αποφοίτους του Επαγγελµατικού Σχολείου. ∆ιότι είναι σίγουρο και οι παλιές 
νοµοθεσίες προέβλεπαν ένα τέταρτο έτος πρακτικής άσκησης. Και πράγµατι 
χρειάζεται πρακτική άσκηση. Γιατί όµως το προβλέπαµε τέταρτο έτος; Το 
προέβλεπε ο νοµοθέτης, όχι εγώ προσωπικά. Γιατί το προέβλεπε; ∆ιότι δεν 
µπορούσε να κάνει ένα είδος µαθητείας, δηλαδή ένα είδος πρακτικής 
άσκησης µέσα στο τριετές ΤΕΛ, ή όπως θέλετε πέστε το, Επαγγελµατικό 
Σχολείο. Γι’ αυτό εποµένως προέβλεπαν οι νοµοθέτες, χωρίς να υλοποιηθεί 
ένα έτος, ή ένα εξάµηνο, εξαρτάται από τα νοµοθετικά διατάγµατα, 
πρακτικής άσκησης. Άρα αυτή την εξειδίκευση τη θέλουµε περισσότερο σαν 
ένα είδος πρακτικής άσκησης. ∆ηλαδή στην ουσία ένα είδος κατάρτισης. 
Άρα... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Μα πρακτική άσκηση δε θα υπάρχει και πριν; 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: ∆υστυχώς, έτσι όπως είναι τώρα, δεν υπάρχει κ. Πρόεδρε. 
∆ηλαδή υπάρχει πρακτική άσκηση µε την  έννοια του εργαστηρίου, αλλά δεν 
υπάρχει σύνδεση µε την αγορά εργασίας. Αντίθετα, οι σχολές του ΟΑΕ∆, αν 
θεωρούνται πετυχηµένες, είναι επειδή µπορούν να κάνουν αυτό. Αλλά 
προσέξτε όµως, πώς µπορούν να το καταφέρουν αυτό; Το καταφέρνουν 
διότι έχουν τους εργοδότες στο χέρι, µε την έννοια της χρηµατοδότησης και 
εποµένως εύκολα µπορούν... 
 
ΜΕΛΟΣ:  (Μιλάει χωρίς µικρόφωνο). 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Τέλος πάντων, πάντως είναι και αυτός ένας παράγοντας. ∆εν 
είναι ίσως ο µοναδικός, αλλά πάντως έχει το πάνω χέρι, µε την έννοια του 
να βρίσκει θέσεις πρακτικής άσκησης, των µαθητών που φοιτούν στις 
σχολές του. Μακάρι να µπορούσαµε να το κάνουµε και στην Τεχνική – 
Επαγγελµατική Εκπαίδευση. Αλλά αυτό δεν µπορεί να γίνει αν δε γίνει 
οργανωµένα. Γιατί αν βάλουµε τους ∆ιευθυντές των Επαγγελµατικών 
Σχολείων να βγουν στην αγορά και να ψάχνουν για θέσεις, πρώτον θα 
βρουν περιορισµένες, θα τους κατηγορήσουν δε σε ποιους µαθητές θα τις 
δώσεις κλπ. Ή πρέπει να τις βρεις για όλους τους µαθητές που έχεις στη 
συγκεκριµένη ειδικότητα, αλλιώς δεν µπορείς να προχωρήσεις στη 
συγκεκριµένη διαδικασία. Άρα υπάρχουν τέτοια προβλήµατα σύνδεσης 
πρακτικής εκπαίδευσης και αγοράς εργασίας.  
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Νοµίζω και ίσως θα µπορούσε σε κάποιο σηµείο ο κ. 
Καπλάνης να µας διαφωτίσει σε αυτό, αντίστοιχο πρόβληµα είχαν 
αντιµετωπίσει τα ΤΕΙ µε τα εξάµηνα. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Έχουν πιο περιορισµένο αριθµό βέβαια. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Ναι, αλλά θέλω να πω ότι πάλι τελικά, αυτή η προσέγγιση 
εξελίχθηκε σε µια µάλλον κατ’ επίφαση πρακτική άσκηση, παρά ουσιαστική. 
Και δυστυχώς στο ίδιο καταλήγει και η πρακτική άσκηση των 
Πανεπιστηµίων, δυστυχώς, σε ένα βαθµό. 
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Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Καταλαβαίνετε λοιπόν, αν στα ΤΕΙ µε πιο περιορισµένο 
αριθµό φοιτητών, ανά Τµήµα εννοώ, έχουν µια  δυσκολία πρακτικής 
άσκησης, καταλαβαίνετε πόσο πιο δύσκολο είναι αν καταφέρουµε αυτό το 
23%, αλλά και το 23% να το κάνουµε ακόµα και 40%, όπως πρέπει να γίνει, 
δηλαδή για να ισορροπήσει το σύστηµα θα έπρεπε πολύ µεγαλύτερος 
αριθµός παιδιών να φοιτούν στην Τεχνική – Επαγγελµατική Εκπαίδευση και 
όχι στη Γενική Εκπαίδευση. Εποµένως θα έλεγα το εξής. Σε γενικές γραµµές 
και η πρόταση του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου και η πρόταση, έτσι όπως 
διατυπώνεται, από το ΠΑΣΟΚ, θέλουν µια πιο γενικευµένη επαγγελµατική 
εκπαίδευση και αφήνει, το µεν Παιδαγωγικό τις εξειδικεύσεις στα ΙΕΚ, η δε 
πρόταση του ΠΑΣΟΚ θέλει να φτιάξει αυτό το µεταδευτεροβάθµιο, ας το 
πούµε έτσι, σχολείο εξειδίκευσης. Βέβαια θα πρέπει να αποφασίσουµε εδώ 
πέρα τι θα γίνει µε τα ΙΕΚ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Αυτό, επειδή είναι ένα καίριο θέµα, να συµφωνήσουµε ότι 
είναι έτσι; Ότι είναι καίριο θέµα και ότι η πρόταση του ΠΑΣΟΚ µε τις 
ειδικότητες που µιλάει δεν εννοεί... 
 

(∆ιαλογικές συζητήσεις) 
 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Μα το λέει ρητά, ότι το θεωρεί ένα επιπλέον στάδιο και έχει 
και άλλη πιστοποίηση, αυτά είναι σαφή τα πράγµατα. Αλλά λέω ότι, όλοι 
όσοι µιλάτε για ειδικότητες, στις ειδικότητες µέσα δεν είναι µια πρώτη 
ειδίκευση; ∆ηλαδή το ΙΕΚ. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Είναι γενικού χαρακτήρα. ∆ηλαδή παίρνει γενική 
επαγγελµατική «ειδικότητα», σε εισαγωγικά, κ. Πρόεδρε. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  ∆ηλαδή αν δεν περάσει από το ΙΕΚ, διότι µιλάω τώρα ως 
Έλλην, ελπίζω σκεπτόµενος πολίτης, αν δεν περάσει από το ΙΕΚ και έχει 
βγάλει το Τεχνολογικό Λύκειο, δεν µπορεί να δουλέψει και να έχει µια 
επαγγελµατική διέξοδο; 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Φυσικά µπορεί κ. Πρόεδρε. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Γιατί αν είναι έτσι, στην πραγµατικότητα προβλέπουµε 4 
χρόνια σπουδών για να έχει µια µεγαλύτερη πιστοποίηση. Καταλαβαίνω ότι 
όσο προχωράς παίρνεις περισσότερα προσόντα, µεγαλύτερη εξειδίκευση. 
Αλλά το θέµα είναι πόσο επαρκής είσαι, από αυτό που σχεδιάζουµε, 
αποφοιτώντας από αυτό το Λύκειο.  
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Είναι ζητούµενο. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Εκεί θα ήθελα µια διασαφήνιση και από το Παιδαγωγικό 
Ινστιτούτο και από την πρόταση. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Μπορεί, αλλά είναι ζητούµενο. Μπορεί βεβαίως µε αυτό το 
πτυχίο που θα πάρει, το οποίο τώρα είναι σε επίπεδο 3, ενώ σύµφωνα µε 
τις οδηγίες της ΕΟΚ, αν την κάνουµε δεκτή, είναι σε επίπεδο 2. ∆ηλαδή η 
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πρόταση της µεταδευτεροβάθµιας εξειδίκευσης λύνει το πρόβληµα του 
επιπέδου 3, που το χορηγεί αυτή τη στιγµή, χορηγείται σε επίπεδο ΙΕΚ, 
σύµφωνα µε την οδηγία, εµείς χορηγούµε 4, αλλά σύµφωνα µε την οδηγία 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Άρα µπορεί ένας απόφοιτος, που έχει πάρει µια 
ειδικότητα, να µπει στην αγορά εργασίας. Βέβαια δεν έχει, µε το επίπεδο 2, 
αν δεχτούµε την οδηγία της ΕΟΚ, µε το επίπεδο 3 σήµερα, σύµφωνα µε τα 
δικά µας δεδοµένα, εν πάση περιπτώσει, αλλά δεν έχει όλη εκείνη την 
απαραίτητη εξειδίκευση που χρειάζεται πιθανότατα για τη συγκεκριµένη 
θέση εργασίας. 
 ∆ύο ακόµα πραγµατάκια πριν κλείσω. Το θέµα είναι της 
Τεχνολογικής Κατεύθυνσης, που και στις δύο προτάσεις και στης ΟΛΤΕΕ 
και στου ΠΑΣΟΚ υπάρχει. Αν Τεχνολογική Κατεύθυνση εννοούµε να 
µεταφέρουµε την Τεχνολογική Κατεύθυνση του Γενικού Λυκείου, είναι 
γενικής παιδείας και προσιδιάζει µε τη Θετική Κατεύθυνση. ∆ηλαδή µεταξύ 
τους οι διαφορές είναι ελάχιστες. Και µια παρωδία στην ουσία, έπρεπε προ 
πολλού να είχε καταργηθεί η Τεχνολογική Κατεύθυνση, αλλά τέλος πάντων, 
εξυπηρετεί ίσως κάποια δεδοµένα. Αν όµως σηµαίνει, ότι ένα κοµµάτι του 
Γενικού Λυκείου το µεταφέρουµε στο Τεχνικό – Επαγγελµατικό, εκτός αν 
εννοούµε κάτι άλλο, αλλά αν εννοούµε ότι αυτή η Τεχνολογική Κατεύθυνση, 
έτσι όπως είναι, την παίρνω από το Γενικό Λύκειο, επειδή λέγεται 
Τεχνολογική και τη µεταφέρω στο Επαγγελµατικό Λύκειο, νοµίζω ότι είναι 
λάθος. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Είναι αυτή η πρόταση. Η πρόταση είναι αυτή. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: ∆εν ξέρω, απλώς εγώ λέω, σε προσωπικό επίπεδο, το 
τονίζω αυτό. Ότι είναι λάθος, διότι τι θέλουµε; Να ενισχύσουµε και πάλι µε 
δεκανίκια την Επαγγελµατική Εκπαίδευση, µε δεκανίκια. ∆ηλαδή να 
µπασταρδέψουµε την Επαγγελµατική Εκπαίδευση µε λίγη Γενική, για να 
βρούµε να πάρουµε µαθητές. Αν εννοούµε αυτό, δεν ξέρω πώς µπορούν να 
παντρευτούν. Και όσον αφορά να φτιάξουµε ένα Πειραµατικό Τεχνικό – 
Επαγγελµατικό Σχολείο, φυσικά λέµε ναι, αλλά πρέπει να δούµε τι κάνουν 
και τα άλλα Πειραµατικά. ∆ηλαδή αν φτιάξουµε µία από τα ίδια, ένα δηλαδή 
Πειραµατικό Τεχνολογικό, καθ’ οµοίωση των άλλων, τότε καλύτερα να µην 
το φτιάξουµε. Αν όµως σκοπεύουµε να προτείνουµε, έστω την αναβάθµιση 
και των άλλων και την αναδιαµόρφωσή τους, τότε φυσικά, γιατί να µην 
υπάρχει και ένα Πειραµατικό Τεχνολογικό Λύκειο. Και πριν κλείσω, ήθελα 
απλώς να σας ενηµερώσω κ. Πανάρετε, απλώς επειδή ήταν δικό σας το 
αίτηµα, υπάρχει η πρότασή µας για το ηλεκτρονικό βιβλίο, θα σας µοιραστεί, 
για να κλείσω και να µην παίρνω πάλι το λόγο. Οπότε θα µοιραστεί κατά τη 
διάρκεια των συζητήσεων η πρόταση του Παιδαγωγικού για το ηλεκτρονικό 
βιβλίο. Ευχαριστώ πολύ. (Η πρόταση του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου για το 
ηλεκτρονικό βιβλίο επισυνάπτεται ως Παράρτηµα Ι). 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Ευχαριστώ πολύ. 
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Μια ερώτηση να κάνω.  
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Βεβαίως. 
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Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Γιατί δεν το έχετε αναφέρει, γι’ αυτό θέλω να σας ρωτήσω. 
Όταν δείτε ότι οι διέξοδοι µέσα στο σύστηµα δεν καλύπτουν για τη λύση 
ενός προβλήµατος. Αν βάζαµε µια άλλη διάσταση, που διεύρυνε κάπως την 
προοπτική µας και εκεί αναζητούσαµε τη λύση, ίσως ήταν πιο εύκολο. Γιατί 
ποτέ το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο δεν αναφέρεται στην έννοια της δια βίου; Η 
άποψη η δική µου είναι ότι, στον όποιο Υπουργό Παιδείας, δύο προίκες 
κάνει ουσιαστικά το κράτος, την τυπική εκπαίδευση και τη δια βίου. Αν τις 
σχεδιάσει από κοινού, έχει περισσότερες επιλογές από το να µείνει 
εγκλωβισµένος µέσα σε ένα σύστηµα όπως είναι η τυπική εκπαίδευση. Και 
δεν υπάρχει καµιά αναφορά.  
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Κείµενα υπάρχουν. Αναφορές στη δια βίου υπάρχουν. 
Απλώς δεν έχουν επικεντρωθεί. Πιθανότατα θα περίµενε κανένας, αφού 
αυτό είναι το σχήµα που πρέπει να προχωρήσουµε, ότι αυτό θα είναι το 
επίκεντρο. Αυτό είναι µια αδυναµία των ανθρώπων, οι οποίοι γενικότερα 
έχουν τη λογική του παλαιού, αν µπορεί αυτό να αποτελεί απάντηση. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Είναι ένα θέµα µεγάλο αυτό. Ήθελα να πω ότι το θέµα των 
πειραµατικών, των προτύπων κλπ. θα το συζητήσουµε καθαυτό, γιατί το 
έχουµε θίξει. Και µέσα σε αυτό µπορεί να τεθεί και αυτό που ελέχθη τώρα. 
Να συνεχίσω µε τους οµιλητές; 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Μια κουβέντα να πω στις απόψεις που διατύπωσε ο κ. 
Γκλαβάς.  
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ:  Μια διευκρίνιση. Ήταν ένα πάντρεµα των προτάσεων του 
Παιδαγωγικού Ινστιτούτου και κάποιας προσωπικής τοποθέτησης. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Όχι, είναι µια γενικότερη, που νοµίζω ότι έχει ενδιαφέρον 
και αυτή είναι προσωπική άποψη κ. Πρόεδρε. Στα είκοσι πέντε, τριάντα 
χρόνια που ασχολούµαι µε το εκπαιδευτικό σύστηµα και µε την εκπαίδευση, 
βλέπω ένα πρόβληµα που νοµίζω ότι πρέπει να µας απασχολήσει, όχι µόνο 
στο Συµβούλιο αυτό, αλλά γενικότερα. Για λόγους οµοιοµορφίας και 
ευκολίας συνδέουµε την ποιότητα µε το χρόνο. Θεωρούµε δηλαδή, ότι 
αυξάνοντας χρονικά όρια, βελτιώνουµε την ποιότητα. Και αυτό µπορώ να το 
πω, ξεκινώντας µε τα ΤΕΙ, που προχωρήσαµε και αυξήσαµε τα έτη 
σπουδών, θεωρώντας ότι έτσι τα εξοµοιώνουµε µε τα Πανεπιστήµια, ενώ 
µπορώ να πω και για το Πολυτεχνείο, που λέµε ότι επειδή είναι πέντε 
χρόνια θα πρέπει να είναι master. Να πω επίσης,  για την Μπολόνια που 
λέµε ότι τα τρία χρόνια είναι υποβάθµιση. Όταν τα τρία χρόνια µέσα στο 
Πανεπιστήµιο είναι εξετάσεις, δεν είναι ουσιαστική εκπαιδευτική διαδικασία. 
Το λέω αυτό ως προσωπική άποψη, επαναλαµβάνω, για να θέσω έναν 
προβληµατισµό ουσίας ποιότητας και όχι χρόνου. Πώς δηλαδή µπορούµε 
να συνδέσουµε αυτό που επιδιώκουµε, την ποιότητα, όχι µε χρόνο αλλά µε 
ουσία. Και γι’ αυτό είπα ότι αναφέροµαι σε σχόλιο που έκανε ο κ. Γκλαβάς 
κάνατε κι εσείς µετά έµµεσα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Ευχαριστώ. Επειδή ο κ. Κουρουτός θα έχει µακρό λόγο. 
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∆. ΜΠΡΑΤΗΣ: Να πω κάτι εγώ για τον κ. Γκλαβά κ. Πρόεδρε. Κάτι να πω 
για το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο πριν προχωρήσουµε. Θέλω να πω ότι η 
πρόταση που κατέθεσε για την αξιολόγηση του εκπαιδευτικού έργου 
αποτελεί µια θετική προσέγγιση πραγµατικά και µε πολύ µεγάλη ευαισθησία 
έβαλε το ζήτηµα. Και µπορεί να αποτελέσει βάση συζήτησης. Το λέω για την 
επόµεν,η συγνώµη που πήρα τώρα το λόγο. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  Ευχαριστώ. ∆ιευκρινιστικές ο κ. Γιαλούρης και γι’ αυτό θα 
προηγηθεί. Ο κ. Κουρουτός και ο κ. Καπλάνης, αφήστε λιγάκι , για να 
µπορέσουµε εµείς ως εκπαιδευτικοί της µαχοµένης να συγκεντρώσουµε 
µερικά πράγµατα άλλα. 
 
Π. ΓΙΑΛΟΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, καταρχήν θα ήθελα να ευχαριστήσω και τον κ. 
Πανάρετο και τον κ. Καρατράσογλου για την πρόταση. ∆υο – τρεις 
διευκρινιστικές ερωτήσεις, πάνω σε λεπτοµέρειες ίσως. Η πρώτη ερώτηση 
έχει σχέση µε την κινητικότητα την οποία περιγράφετε εδώ. Βλέπω ότι 
υπάρχει κινητικότητα από το Γενικό Λύκειο προς το Τεχνολογικό, το 
αντίστροφο δε βλέπω αν υπάρχει και αν το έχετε παραλείψει, ή το έχετε 
σκεφτεί. Ένα ερώτηµα αυτό. Το δεύτερο έχει σχέση µε το είδος της 
κινητικότητας από το Γενικό Λύκειο προς το Τεχνολογικό, τελειώνοντας το 
1ο έτος βλέπω ότι µπορεί κανείς να γραφεί στο 2ο. Το ίδιο ισχύει, µε τα 
βελάκια βλέπω στο διάγραµµα εδώ και τελειώνοντας το 2ο, πάλι στο 2ο, ή 
µόνο µέσω του απολυτηρίου πάλι στο 2ο, ή και χωρίς να πάρει απολυτήριο 
θα µπορούσε να πάει πάλι στην ίδια κατεύθυνση; Και το τρίτο ερώτηµα, τα 
λέω όλα µαζί για να υπάρχει µια απάντηση, έχει σχέση µε την εισαγωγή 
στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση, που πολύ ορθά βλέπω να το επισηµαίνετε, 
ότι αυτό θα πρέπει να το δει κανείς συνολικά και µε το Γενικό Λύκειο. Απλώς 
µια ερώτηση πάνω σε αυτό. Πιστεύετε ότι θα πρέπει να είναι κοινές ακριβώς 
οι εξετάσεις, ή θα είναι διαφορετικού τύπου εξετάσεις που θα οδηγούν 
ενδεχοµένως στα ίδια ΑΕΙ; Ευχαριστώ. 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Καταρχήν η βασική αρχή είναι κανένας φραγµός 
πουθενά. Είναι ανοιχτό το σύστηµα. Είναι συνδυασµός οποιασδήποτε 
εκπαιδευτικής διαδροµής που θα οδηγεί σε επαγγελµατικό στόχο. Κατά 
συνέπεια µετά το Α έτος του Γενικού µπορεί να ’ρθει στο Β έτος του 
Τεχνολογικού όπως και αντίστροφα. 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου) Αυτός επειδή δεν περιγράφει εδώ γι’ 
αυτό το... 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Ναι. Τελευταία αυτό που βλέπετε, την επανείσοδό 
του για το τρίτο έτος, είναι ξεκάθαρο ότι στο τρίτο έτος γίνεται η επιλογή τού 
αν θα ολοκληρώσει ειδικότητα και θα πάρει πτυχίο, οπότε σύµφωνα µε τα 
σηµερινά δεδοµένα, δεν µιλάµε αν αλλάξει το εξεταστικό. Οι προτάσεις 
αυτές ισχύουν σύµφωνα µε τα δεδοµένα. Αν αλλάξουν τα δεδοµένα 
προφανώς θα αλλάξουν όλα αυτά. Ακόµα και στο Τεχνολογικό Λύκειο. Το 
πτυχίο διατηρεί το δικαίωµά του, µια και υπάρχουν τόσα χρόνια το να δώσει 
ειδικές εξετάσεις για τα ΤΕΙ. Με το απολυτήριο όταν παίρνει το τµήµα της 
Γενικής Παιδείας, που λέµε ότι µπορεί εδώ να ’ρθει η Τεχνολογική 
κατεύθυνση, είπε ο κ. Γκλαβάς ότι θα µπορούσε να µην υπάρχει εφόσον 
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υπάρχει Θεωρητική. Αυτό µπορεί να ’ρθει στην Τεχνολογική κατεύθυνση. 
∆εν είναι δεκανίκι. Γιατί εδώ το δεκανίκι είναι αν τυχόν και του λες ότι ξέρεις, 
πήγαινε µε ευκολότερους τρόπους προς Τριτοβάθµια. Εδώ του λέµε, ξέρετε 
κάτι, αυτή τη στιγµή δουλεύουµε µε ειδική οµάδα στον τοµέα Παιδείας για να 
προσδιορίσει τα εκπαιδευτικά ελάχιστα στα γενικά µαθήµατα που είναι στο 
Α και Β έτος. Έτσι ώστε να µπορεί να συνεχίσει, να πάρει όλα τα µαθήµατα 
αυτά προετοιµασίας για την Τριτοβάθµια εκπαίδευση, αλλά να µπορεί να 
κάνει και σπουδές που είναι απαραίτητες µέσα στο Τεχνολογικό Λύκειο. 
Κατά συνέπεια έρχεται εδώ, αυτός επιλέγει να πάει στο τρίτο έτος και να 
πάρει... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Μπορείτε να µας πείτε ποσοστά µια και θίγετε αυτό; Πώς 
βλέπετε τα γενικά, τα εκπαιδευτικά που τα λέτε, σε σχέση µε την 
κατεύθυνση και τους τοµείς. 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Τα εκπαιδευτικά ελάχιστα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Σε τι ποσοστά το βλέπετε; 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Αυτή τη στιγµή µελετάται αυτό το θέµα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ναι. Μια σηµασία δηλαδή. 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Σαφώς. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Όταν λες ότι πας στην Γ Λυκείου και αυτό είναι και γενικής 
εκπαίδευσης, σηµαίνει ότι τον έχεις προετοιµάσει στα προηγούµενα. 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Ακριβώς. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αν θέλεις βεβαίως να έχει και ένα αποτέλεσµα µετά. 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Σαφώς. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Λοιπόν, άρα τον έχεις προετοιµάσει. Εάν του έχεις πολύ µικρά 
ποσοστά Γενικής Εκπαίδευσης, του δίνεις µεν τη δυνατότητα, αλλά αυτή 
είναι στα χαρτιά. Συγγνώµη που παρενέβην αλλά νοµίζω ότι είναι... 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Όχι, είναι καλή η παρέµβαση. Απλώς θέλω να προσθέσω 
το εξής σε αυτά που είπε ο κ. Καρατράσογλου και σε απάντηση αυτής της 
ερώτησης. Ότι θα πρέπει να βλέπουµε τα πράγµατα και τις προτάσεις σε 
ένα ευρύτερο πλαίσιο. Κατά τη γνώµη µου και κατά την γνώµη µας, δεν 
πρέπει µια πρόταση ενός κόµµατος να προχωρά σε τέτοιες λεπτοµέρειες, 
που να διαµορφώνει στη συνέχεια ένα πρόβληµα για την ενδεχόµενη 
εφαρµογή αυτού του πράγµατος. Και ήδη αν θέλετε είναι πιο προχωρηµένο. 
Είναι αποτέλεσµα της δουλειάς που έχει γίνει. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ως προς το πνεύµα ρωτάω και όχι... 
 



10η (16η) ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΣΠ∆Ε – 17/7/2009 

 48

Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Ωραία. Εντάξει. Το πνεύµα νοµίζω ότι δόθηκε αφενός µεν 
µε την έννοια της ελευθερίας κινητικότητας, το οποίο είναι το πιο σηµαντικό 
πράγµα, αφετέρου δε µε την ουσία της διαδικασίας, δηλαδή να είναι µια 
ουσιαστική εκπαιδευτική διαδικασία εκεί και να µην είναι οτιδήποτε άλλο 
ελέχθη ως παρελκόµενο, ας το πούµε και επίσης να παίρνει κανείς και 
εκπαίδευση στην... 
  
Π. ΓΙΑΛΟΥΡΗΣ: Μου επιτρέπετε κ. Πρόεδρε; Οι ερωτήσεις µου δεν είχαν 
την έννοια της κριτικής. Απλώς την έννοια της καλύτερης κατανόησης, έτσι; 
Και επειδή βλέπω κάποια σηµεία, που είναι λογικό να µην έχουν περιγραφεί 
στη λεπτοµέρειά τους, προσπαθώντας να κατανοήσω. 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου) Κακό είναι να κάνουµε κριτική; 
 
Π. ΓΙΑΛΟΥΡΗΣ: ∆εν είναι θέµα αυτό. Απλώς έχω καταλάβει το εξής. Ένας 
που παίρνει το απολυτήριο του Γενικού Λυκείου, πού θα µπορεί να πάει στο 
Τεχνικό Λύκειο; Στη ∆ευτέρα τάξη; Πώς το έχετε; 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Απόφοιτος του Γενικού πού πάει; 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Στο δεύτερο έτος. 
 
Π. ΓΙΑΛΟΥΡΗΣ: Στο δεύτερο έτος. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Εκεί πέρα που αρχίζει η ειδικότητα. 
 
Π. ΓΙΑΛΟΥΡΗΣ: Μάλιστα. Εντάξει. Αυτό. Θα µπορούσε να πάει και χωρίς 
να έχει πάρει το απολυτήριο ενδεχοµένως. Γιατί µπορεί να µην πάρει 
απολυτήριο. Να µην καταφέρει να πάρει. Φαντάζοµαι ότι θα µπορούσε... 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Είναι κάτι το οποίο δεν έχουµε. 
 
Π. ΓΙΑΛΟΥΡΗΣ: Εντάξει. Ευχαριστώ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ευχαριστώ. Ο κ. Κουρουτός. Ο κ. Καπλάνης. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Αν θέλετε να προηγηθείτε δεν έχω πρόβληµα. Ξέρετε 
είναι πολύ δύσκολο όταν υπάρχουν άνθρωποι που έχουν ζήσει από χρόνια 
την Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση, σε όλες τις µορφές διαχρονικά, µε 
όλες τις αδυναµίες. Εµείς τώρα που δεν έχουµε ασχοληθεί ουσιαστικά, 
παρά τα τελευταία χρόνια, µε κάποιες εµπειρίες να προσπαθήσουµε να 
κάνουµε παρατηρήσεις. Θα σας πω λοιπόν ότι οι παρατηρήσεις µου 
απορρέουν από την εµπειρία που έχω στον ΟΕΠ κάποια χρόνια που είµαι, 
4, 5 στη διοίκηση, εκπρόσωπος της ΓΣΕΕ, από ένα σχολείο, πρότυπο 
λειτουργίας, ιδιωτικό, όπου έχουµε την Αµερικάνικη Γεωργική Σχολή και 
από την εµπειρία... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ποια σχολή; 
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Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Αµερικάνικη Γεωργική Σχολή Θεσσαλονίκης. Και από την 
εµπειρία που πήραµε από τις τελευταίες επισκέψεις στα Σκανδιναβικά κράτη 
µε την ΓΣΕΕ, ζώντας περίπου 10 µέρες µέσα στα ΤΕΕ της ∆ανίας και της 
Σουηδίας. Αλλά όµως είναι ελάχιστες µπροστά στου κ. Γκλαβά, στου κ. 
Καρατράσογλου και λοιπών συναδέλφων εµπειρίες. Πρώτη διαπίστωση. 
Έχοντας τα στοιχεία της Οµοσπονδίας µας, ότι από 157.904 µαθητές το 
2000-2001 καταλήξαµε στους 106.752 µαθητές, εκ των οποίων το ποσοστό 
των οικονοµικών µεταναστών είναι τεράστιο, η µείωση είναι ακόµα 
µεγαλύτερη και διαπιστώνω, σας λέω γύρω στο 23%, είναι η εγκατάλειψη 
των ΤΕΕ. Είναι ένα τεράστιο µείζον θέµα. ∆εύτερη διαπίστωση. Χωρίς 
Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση έχουµε στρεβλή ανάπτυξη. Κανένα 
κράτος δεν µπορεί να στηριχτεί µόνο στην Γενική Εκπαίδευση. Είναι 
καθοριστικός παράγων για την ανάπτυξη ενός κράτους. Τρίτο. Άρα 
βλέποντας αυτά τα στοιχεία, θεωρώ µείζονα σηµασία θα έλεγα, αυτή την 
ιστορία να την αναδείξουµε ως παλάτι της Εκπαίδευσης. Εάν δεν το 
κάνουµε θα χάσουµε το τραίνο για µια ακόµη φορά. Τι χρειάζεται. Πάνω απ’ 
όλα χρηµατοδότηση. Χρηµατοδότηση µε συγκεκριµένους στόχους, µε 
συγκεκριµένες στοχεύσεις και στρατηγικές. Γι’ αυτό µε ακούσατε στην αρχή 
όταν µίλησα ότι κάνουµε σχεδιασµούς, αν θα µείνουν επί χάρτου, αν δεν 
υλοποιηθούν. Η υλικοτεχνική υποδοµή είναι ένα απαραίτητο στοιχείο, 
λοιπόν. Είναι το µόνο; Φτάνει; Όλα τα άλλα αναλύθηκαν. 
 Θα πάω σε ένα σηµείο όµως που δεν δόθηκε έµφαση. Ο κ. 
Καρατράσογλου και ο κ. Γκλαβάς το γνωρίζουν καλά. Είναι τα προσόντα 
που αποκτά κάποιος τελειώνοντας τα διάφορα επίπεδα. Στο Υπουργείο 
Παιδείας υπάρχει µια επιτροπή, καθυστερηµένα σας είπα και την άλλη 
φορά, χωρίς στοιχεία κριτικής των τελευταίων κυβερνήσεων της τελευταίας 
δεκαετίας, στην οποία τυχαίνει να είµαι µέλος, που µελετάει την 
πιστοποίηση επαγγελµατικών προσόντων. Είπα και την άλλη φορά και 
θέλω να καταγραφεί, ότι εµείς και η Fyrom είµαστε οι µόνες χώρες στην 
Ευρώπη που δεν έχουν κάνει ούτε ένα βήµα. Ούτε ένα βήµα για το εθνικό 
πλαίσιο επαγγελµατικών προσόντων. Το ζω από κοντά, έχω όλα τα χαρτιά 
στα χέρια. Μπορείτε ανά πάσα στιγµή να το διαπιστώσετε αυτό που λέω. 
Υπάρχει και ο χάρτης δηλαδή που το περιγράφει. Στα ΙΕΚ, ενώ 
προβλέπεται, γιατί αν δεν δέσουµε την κατάρτιση ως ενιαία δοµή χάσαµε το 
παιχνίδι. Άρα χρειάζονται αυτά που είπαµε, συν πρόσβαση στην 
απασχόληση, πρόσβαση, εύκολη αλλαγή, κατά τη διάρκεια της εργασίας 
σου, δεξιοτήτων, έτσι ώστε ο άνεργος να έχει τη δυνατότητα ανά πάσα 
στιγµή επιµορφούµενος, καταρτιζόµενος µε διάφορες δεξιότητες να µπορεί 
να ξαναβρεί δουλειά. Τρίτο σηµείο, εάν δεν υπάρχουν επαγγελµατικά 
δικαιώµατα δεν πρόκειται να αναβαπτιστούν τα ΤΕΕ µε τίποτα. Στα ΙΕΚ 
λοιπόν ζήτησα από τη διοίκηση των ΙΕΚ να µου δώσει πόσα επαγγελµατικά 
προσόντα από τις εκατοντάδες ειδικότητες έχουν πάρει µε Προεδρικό 
∆ιάταγµα που προβλέπεται το 1/10. Οι υπόλοιποι τελειώνουν τα ΙΕΚ και δεν 
έχουνε επαγγελµατικά προσόντα. ∆εν έχουν τη δυνατότητα µε Προεδρικό 
∆ιάταγµα να έχουν πρόσβαση στην απασχόληση... 
 
ΜΕΛΟΣ: (Εκτός µικροφώνου) ∆ικαιώµατα... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αυτά θέλει να πει. 
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Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: ∆ικαιώµατα, συγγνώµη. ∆εν ξέρω αν τα έχουν τα 
προσόντα, γιατί παίρνουν την πιστοποίηση, µε ένα τρόπο κ. Πανάρετε που 
αν την δείτε θα τρελαθείτε. Γιατί µετά θα πάµε πλέον στα µαθησιακά 
αποτελέσµατα, που εκεί χρειάζεται να µιλήσουµε για διασφάλιση ποιότητας 
και θα το συζητήσουµε. Άρα αυτές οι δυο έννοιες είναι συγκεχυµένες. 
Κακώς πήγα εκεί, αλλά καλώς τελικά, γιατί είναι ταυτισµένες, δυστυχώς έτσι 
όπως γίνεται στην Ελλάδα η πιστοποίηση γνώσεων. 
 Άρα λοιπόν, ξεκινώντας πρέπει πραγµατικά αυτή η ιστορία να µας 
απασχολήσει όσο το δυνατόν περισσότερο. Χαίροµαι που ακούγονται 
διαφορετικές πολιτικές προτάσεις. Είναι και µοναδικό στην ιστορία των 
ελληνικών πολιτικών εξελίξεων και ακούγονται διαφορετικές προτάσεις σε 
ένα όργανο και ίσως κάποια στιγµή να υπάρξει πολιτική συναίνεση, µε 
απαραίτητη προϋπόθεση την κοινωνική συναίνεση που εκφράζουµε εµείς οι 
φορείς, για να προχωρήσει κάτι σοβαρά. Λέµε λοιπόν, από την πρώτη 
εικόνα που πήραµε εµείς, θα στενοχωρήσω κάποιους αλλά πρέπει να το 
πω, ελπίζω η Επιτροπή που υπάρχει και έχει κάνει τέσσερις συνεδριάσεις, 
να ολοκληρώσει, το φοβάµαι. Nα µπορέσουνε δηλαδή πραγµατικά, είναι 
άνθρωποι από το CEDEFOP, είναι άνθρωποι από το ΕΚΕΠΥΣ, από το 
ΣΕΕΚ από το Υπουργείο Παιδείας, µια Επιτροπή που δηµιουργήθηκε εδώ 
και δυο µήνες και παράγει έργο. Φοβάµαι µήπως τυχόν αυτή η Επιτροπή 
καταργηθεί. Το λέω πρώτη φορά δηµόσια, θέλω να καταγραφεί, γιατί κάτι 
τέτοιο παίρνουν τα αυτιά µας. Και όχι από πολιτικές παρεµβάσεις. 
∆υστυχώς, από παρεµβάσεις διοικητικών παραγόντων του Υπουργείου 
Παιδείας. Ελπίζω να ολοκληρώσει, γιατί παίρνω ένα πίνακα στα χέρια µου, 
άκουσα εδώ και τον κ. Γκλαβά, που είναι έγκριτος άνθρωπος, να µιλάει για 
επίπεδο 3, επίπεδο 4. Ειλικρινά σας µιλώ ότι έχουµε όλοι µια στρεβλή 
εικόνα, αντιστοιχώντας µε την όλη την Ευρώπη τώρα, έτσι, σε ποια επίπεδα 
κατατάσσονται τα δικαιώµατα τα επαγγελµατικά των αποφοίτων. 

Λοιπόν, λέµε Γυµνάσιο, σε όλη την Ευρώπη αυτό, Γυµνάσιο επίπεδο 
1. ∆υο τάξεις Λυκείου επίπεδο 2. ΕΠΑΛ και ταυτόχρονα παράλληλα το 
επίπεδο 2 είναι και το ΕΠΑΛ πρώτου κύκλου. Λύκειο τρεις τάξεις. Αντίστοιχα 
ΕΠΑΛ δευτέρου Λυκείου επίπεδο 3. Στην Ελλάδα δεν υπάρχει επίπεδο 4 και 
επίπεδο 5. Καθόλου. Θα σας πω τι σηµαίνει δεν υπάρχει 4 και 5. Πού βάζεις 
τα ΙΕΚ; Στο 4 ή στο 5; 6 πτυχίο ανώτατης σχολής, 7 µεταπτυχιακός τίτλος, 8 
διδακτορική διατριβή. Αυτά είναι τα επίπεδα σε όλη την Ευρώπη. Έχουµε 
λοιπόν ένα τεράστιο ζήτηµα να το συζητήσουµε. Τι γίνεται µε τα επίπεδα 4 
και 5; Τι συµβαίνει σήµερα ανάµεσα στα ΤΕΕ και στα ΙΕΚ; Τι επικαλύψεις 
έχουµε; Υπάρχει συνέχεια της κατάρτισης; Ένα θέµα που πρέπει να το 
δούµε. ∆ηλαδή τελειώνοντας κάποιος τα ΤΕΕ και παίρνοντας το επίπεδο 3, 
που είναι το αντίστοιχο του Λυκείου, θέλει επαγγελµατικά προσόντα, θέλει 
να έχει τη δυνατότητα, βάσει αυτών των προσόντων να µπορέσει να έχει 
πρόσβαση στην απασχόληση, πιστοποίηση δηλαδή αυτών των γνώσεών 
του, και πάµε στο επίπεδο 4. Ποιο είναι το επίπεδο 4; Νοµίζω η πρόταση 
του κ. Καρατράσογλου ίσως το λύσει αυτό. Το επίπεδο 4 να είναι αυτό το 
µεταλυκειακό. Προσέξτε µε, είτε είναι στο Γενικό Λύκειο, είτε είναι στο 
Τεχνικό Λύκειο. ∆εν δίνω προτάσεις. ∆ίνω σκέψεις σ’ αυτά που ακούς και 
αυτά που ακούω ότι συµβαίνουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση. ΙΕΚ. Απαραίτητη 
προϋπόθεση... 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Συγγνώµη, πώς το είπατε αυτό το τελευταίο; 
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Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Υπάρχουν ανάµεσα στο πτυχίο Ανώτατης Σχολής και στο 
επίπεδο Λυκείου δυο επίπεδα. Σε όλη την Ευρώπη αυτά τα δυο επίπεδα, το 
5 είναι τα ΙΕΚ, αλλά προσέξτε, τα ΙΕΚ που δίνουν πρόσβαση στο 
Πανεπιστήµιο, τα ΙΕΚ που δίνουν δεύτερη διέξοδο πρόσβασης στην αγορά 
εργασίας, στην απασχόληση θα λέω εγώ και µ’ αρέσει αυτή η έκφραση. 
Στην Ελλάδα δεν υπάρχει 4 και 5. Ξεκαθαρισµένο. Ίσως η πρόταση που 
είπε ο κ. Καρατράσογλου και νοµίζω συζητήθηκε εδώ ότι θα υπάρχει ένα 
έτος επιπλέον εξειδίκευσης µπορεί να αποτελέσει το επίπεδο 4. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Λέτε ότι τώρα δίνει το 2 και µε αυτό θα ήταν το επίπεδο 3. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Εγώ λέω µε αντιστοίχιση. Εγώ λέω αν µπορούµε να 
διαµορφώσουµε ΝQF. ∆ηλαδή εθνικό σύστηµα. Που πρέπει να γίνει. Σε 
ποια πρότυπα; Όλη η Ευρώπη, η Γερµανία είχε 5 επίπεδα τα έκανε 8. Η 
Γαλλία είχε 6 επίπεδα τα έκανε 8. Μιλάµε για ευρωπαϊκό σύστηµα 
πιστοποίησης πλέον, έτσι; Το NQF. Αυτή τη στιγµή έτσι όπως είναι 
καθορισµένα τα πράγµατα είναι µπερδεµένα. Εγώ µιλάω τι συµβαίνει έξω 
και πώς µπορούν να µπούνε. Μπορεί λοιπόν να πάει το επίπεδο 4. 
Απαραίτητη προϋπόθεση για το επίπεδο 5. ∆ιαλύονται τα ΙΕΚ και γίνονται 
από την αρχή. ∆εν γίνεται όπως λειτουργούν. Αν κάτσω και σας πω 
πράγµατα και καταστάσεις θα µιλάµε ώρες ατέλειωτες. Πώς 
δηµιουργήθηκαν το 2000 επί Αρσένη τα 139 ΙΕΚ, από 60 που είχαµε. Τι 
εξυπηρέτησαν και τι εξυπηρετούν. Θα τρελαθείτε. Να µην πάµε στη 
διοίκησή τους. Το ξέρετε ότι σήµερα διευθυντές ΙΕΚ είναι δάσκαλοι, που 
έχουµε έλλειψη στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση; Σήµερα που σας µιλάω. 
∆ηλαδή τα ΙΕΚ όπως λειτουργούν σήµερα, ελάχιστα πράγµατα προσφέρουν 
στην ελληνική κοινωνία, στην ανάπτυξη του τόπου και στην κατάρτιση. 
Ελάχιστα πράγµατα. Σας το λέω έχοντας ιδίαν πείρα από µέσα από τον 
ΟΕΚ. Άρα µιλάµε για ΙΕΚ που θα είναι πλέον µια συνέχεια των ΤΕΕ για 
όσους θέλουν να συνεχίσουν, είτε εργάζονται, έχουν πρόσβαση στην 
απασχόληση, είτε δεν έχουν. ΙΕΚ αναβαθµισµένα που δεν θα έχουν 
επικαλύψεις µε τα ΤΕΕ, ΙΕΚ που θα δίνουν, όπως σε όλο τον κόσµο, όπως 
γνωρίζουν οι περισσότεροι συνάδελφοι εδώ, ιδίως οι Καθηγητές Ανωτάτων 
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, πρόσβαση ανά πάσα στιγµή στην ανώτατη 
εκπαίδευση. Που εδώ αν το πούµε θα αρχίσουν οι φοιτητές να 
ξεσηκώνονται και τι άλλες στρεβλές καταστάσεις θα δηµιουργούνται. Γι’ 
αυτά τα ΙΕΚ µε την προοπτική συνέχεια από τα ΤΕΕ, ίσως βοηθήσουν 
γενικότερα την.. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Αυτό που λέτε σηµαίνει ότι και από τα ΙΕΚ θα υπάρχει και 
εκεί ελευθερία στην κινητικότητα, έτσι; 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Θα σας πω κάτι. Χτίζουµε επίπεδα µε εµπειρίες. ∆ηλαδή 
χτίζουµε επίπεδα που... 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Όχι, άλλο ρωτάω. Θα υπάρχει κινητικότητα και από τα 
ΙΕΚ; 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Βεβαίως από τα ΙΕΚ. 
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Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Εντάξει. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Κοιτάξτε, βασικά εξυπηρετεί στόχο και σκοπό 
πρόσβασης στην αγορά εργασίας εξειδικευµένων στελεχών. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Σύµφωνοι. ∆εν διαφωνώ. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Σε επίπεδο 5. Όµως ταυτόχρονα αν πας στην Αγγλία και 
λες Κολέγιο, ξέρετε πολύ καλά κ. Πανάρετε τι σηµαίνει Κολέγιο. Είναι τα ΙΕΚ 
τα δικά µας αλλά σε ένα άλλο πλαίσιο λειτουργίας. Εγώ όµως λέω γιατί 
προχθές µπήκε ένα ερώτηµα. Νοµίζω ο κ. Γκλαβάς; 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Σε προσωπικό επίπεδο συµφωνώ µαζί σας, καταλάβατε; 
Γι’ αυτό σας ρώτησα. Ήθελα να δω αν αυτός που είπε σε προσωπικό 
επίπεδο... 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Είπε ο κ. Γκλαβάς τι θα κάναµε µε τους Καθηγητές από 
τα ΤΕΕ. Σας λέω κ. Γκλαβά ένα απλό πράγµα. Είναι αποσπασµένοι 1.500 
εκπαιδευτικοί στα ΙΕΚ και κάθονται. Γραµµατειακή υποστήριξη. Όχι µόνο 
τώρα. ∆ιαχρονικό το πρόβληµα. Μην πει κανείς ότι µιλάω για τη Νέα 
∆ηµοκρατία. ∆ιαχρονικό το πρόβληµα. Πρέπει να πούµε την αλήθεια και 
µόνο έτσι ίσως βοηθήσουµε τις δυο πολιτικές δυνάµεις και τους άλλους που 
είναι εδώ να βρούνε µια κοινή λύση µέσα στα πλαίσια ενός πολιτικού 
διαλόγου. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αυτό είναι γενικότερα αποδεκτό ως προς την κατάσταση των 
ΙΕΚ , αυτή την τραγική κατάσταση που περιγράφετε; 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Ακούστε µε κύριε, όποιος είναι εδώ µπορεί να µε 
διαψεύσει. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Γιατί έχει µια σηµασία. Εγώ σας εµπιστεύοµαι πλήρως. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Ακούστε µε να σας πω. Πέντε χρόνια ήµουνα στη 
διοίκηση και αυτά που σας λέω είναι καταγεγραµµένα. Έχω εκφράσει 
επανειληµµένως τις αντιρρήσεις µου και έφυγα απογοητευµένος. ∆εν 
µπορεί να γίνει τίποτα. Μέχρι σήµερα. Ακούστε µε να σας πω τώρα. Στα ΙΕΚ 
λοιπόν αποσπασµένοι 1.200, 1500 εκπαιδευτικοί από 1.800 µέχρι 1.200 
κάθε χρόνο, οι οποίοι κάθονται. 43 στην ∆ευτεροβάθµια Ιωαννίνων. Απλώς 
για να εξυπηρετηθούν πολιτικές σκοπιµότητες. 
 
ΜΕΛΟΣ: Όχι, συγγνώµη. Μπορώ να πω κάτι σ’ αυτό για τα Γιάννενα; 
Επειδή δεν µπορούν οι συνάδελφοι εκεί να µπουν στην δευτεροβάθµια, 
δηλαδή να δουλέψουν, γιατί τα Γιάννενα ήτανε πρώτα στ’ άρµατα και λοιπά 
και στα γράµµατα έχουν πολλούς και αποσπώνται έτσι. Είχα φίλους 
προσωπικούς οι οποίοι πριν από 10 χρόνια ήταν αποσπασµένοι. Κι αυτό 
που λέει ο κ. Κουρουτός για τα ΙΕΚ, µίλησα κι εγώ πριν έρθω, εδώ έτσι για 
να έχω µια εικόνα, µε δυο διευθυντές ΙΕΚ στην Αττική και µου περιέγραφαν 
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αυτή την κατάσταση και τις δυσκολίες που έχουν. Συγνώµη για την 
παρέµβαση. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Μπορούµε να αξιοποιήσουµε αυτή τη θέση του κ. Κουρουτού, 
εάν συµφωνήσουµε, για να κάνουµε και ένα περαιτέρω βήµα και να 
µιλήσουµε και γι’ αυτά τα πράγµατα. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Εάν δεν µιλήσουµε µε πραγµατικά στοιχεία και µιλήσουµε 
µε σκοπιµότητες το χάσαµε το παιχνίδι εδώ µέσα. Και νοµίζω ότι 
πηγαίνουµε έτσι. Και θα πάµε ακόµα καλύτερα εάν τυχόν συνεχίσουµε σε 
αυτό το επίπεδο βελτιούµενοι. Λέω το εξής, λοιπόν, προσέξτε µε. Έχουµε 
αποσπασµένους κ. Γκλαβά στη Λάρισα, 49 στα δυο ΙΕΚ. Πέρσι. Και τα 
προηγούµενα χρόνια και το 2000 και το ’98. Τι κάνουν αυτοί; Κάθονται. Τι 
µισθό παίρνουνε; Του δηµοσίου. Ποιος είναι στη θέση τους; Αναπληρωτής 
του δηµοσίου. Επιπλέον χρήµατα το δηµόσιο. Προσέξτε και κάνουν και 
µαθήµατα στα ΙΕΚ µέσα. ∆εν υπάρχει µητρώο εκπαιδευτών. Έτσι δεν είναι 
κ. Καρατράσογλου; ∆εν υπάρχει µητρώο. Όποιος κάνει ρουσφέτι διορίζει. 
Μου λέτε λοιπόν, εάν καταργούσαµε τα ΕΠΑΣ, που αντιδικήσαµε προχθές, 
πού θα πάει το εκπαιδευτικό προσωπικό; Θα αποσπαστεί εκεί και θα 
προσφέρει ουσιαστικές υπηρεσίες. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αυτοί που είναι εκεί τώρα οι αποσπασµένοι, διδάσκουν; 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Αυτοί κάνουν γραµµατειακή υποστήριξη, παίρνουν το 
µισθό τους και επιπλέον µε αντιµισθία παίρνουν και επιπλέον χρήµατα, γιατί 
κάνουν µαθήµατα. Τι µαθήµατα, ο Θεός και η ψυχή µας. Τώρα δεν θέλω να 
επεκταθώ περισσότερο. Προσέξτε µε τώρα, έχουµε αυτή τη στιγµή µια 
κατάσταση στρεβλή. Εάν θέλουµε αυτή η στρεβλή κατάσταση να βελτιωθεί 
πρέπει να την δούµε όπως έχει. Πάµε τώρα διοίκηση και οργάνωση ΤΕΕ και 
ΙΕΚ. Είναι κατάρτιση και οι δυο. ∆υστυχώς δεν υπάρχει καµία επιµόρφωση. 
Για να µπορέσεις να αναβαθµίσεις τα ΤΕΕ και τα ΙΕΚ πρέπει να έχεις 
εξειδικευµένο προσωπικό. Λίγοι είναι οι ήρωες διευθυντές που έχουνε µια 
εξειδίκευση και µπορούν να διοικήσουν. Και διόρισαν οι αθεόφοβοι, το 
Συµβούλιο του ΟΕΚ, δασκάλους διευθυντές ΙΕΚ. Να πού θα πηγαίνανε το 
εξειδικευµένο προσωπικό. Έλλειψη δασκάλων στο ∆ηµοτικό, διορισµένοι 
διευθυντές στα ΙΕΚ. ∆εν προχωράει έτσι τίποτα. Λέω λοιπόν για να µην 
τρώω περισσότερο χρόνο και ό,τι άλλο θέλετε σε ερωτήσεις θα απαντήσω, 
χρειάζεται σύνδεση, ίσως το επίπεδο 4 το λύσει η πρόταση του κ. 
Καρατράσογλου και του κ. Πανάρετου, λύσει το πρόβληµα και θεωρώ τα 
επαγγελµατικά δικαιώµατα µπορούν πραγµατικά να έχουν άλλη πρόσβαση 
στην απασχόληση. 
 Και πάµε τώρα σε ένα άλλο κοµµάτι που παρατήρησα αυτό που 
άκουσα από τον κ. Καρατράσογλου. Πράγµατι τα παραγωγικά Υπουργεία 
πρέπει να βοηθούν στη διαµόρφωση. ∆εν άκουσα όµως συνάδελφε Μάκη τι 
πρέπει να κάνουν οι κοινωνικοί εταίροι. Στην Ελλάδα άµα πούµε στην 
ΟΛΜΕ, στη ∆ΟΕ, στην ΟΙΕΛΕ, ότι οι κοινωνικοί εταίροι θα συµµετέχουν στη 
διοίκηση, έχοντας ως στόχο και άµεσα να φέρουν τα παιδιά κοντά στο χώρο 
παραγωγής, κοντά στην απασχόληση, κοντά στην ενηµέρωση, µες τα 
εργοστάσια θα µας δείρουνε. Αυτό γίνεται σε όλη την Ευρώπη όµως. 
Πηγαίνετε µες στα ΤΕΕ να δείτε. Μες στα ΤΕΕ υπάρχουν οι κοινωνικοί 
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εταίροι, που έχουν αρµοδιότητα, η τοπική κοινωνία πρέπει να παίξει 
καθοριστικό ρόλο, στους χώρους παραγωγής. Εκπληκτικά εργαστήρια, 
εµπειρίες, χώροι παραγωγής. Και στη συνέχεια έχουν και την ευθύνη της 
σύνδεσης µε την απασχόληση. Κάποιος που έχει ζήσει στο εργοστάσιο 
ΧΡΩΠΕΙ, ξέρω ’γω, κάποια ειδικότητα από τα ΤΕΕ, καταλαβαίνετε, και έχει 
αποκτήσει εµπειρίες, πόσο πιο εύκολα είναι να αφοµοιωθεί µέσα σ’ αυτό το 
κοµµάτι στην εξειδίκευση που έχει πάρει. Εκτός τα ΙΕΚ, τα εργαστήρια που 
πρέπει να φτιάξουµε αν θέλουµε να προχωρήσουµε. Σύνδεση µε την 
απασχόληση. Η σύνδεση µε την απασχόληση είναι ένα θεωρητικό κοµµάτι. 
Εάν δεν κάνουµε έρευνα πρωτογενή, ο κ. Πανάρετος το έχει κάνει πολλές 
φορές και θα µας πει και ο κ. ∆ερµιτζάκης, που να δει τα αποτελέσµατα 
µέχρι τώρα, δεν θα µπορέσουµε να κάνουµε βήµα. Κάναµε µια προσπάθεια 
εµείς στις δοµές δια βίου, µε µια έρευνα που έκανε το ΕΠΕΑΕΚ η ΓΣΕΕ να 
δούµε τι συµβαίνει και τι µε την εγκατάλειψη και µε την πρόσβαση στην 
απασχόληση. Κανείς δεν γνωρίζει τίποτα. ∆ηµιουργούνται ειδικότητες χωρίς 
να τις έχει ανάγκη η απασχόληση. ∆ηµιουργούνται ειδικότητες χωρίς να τις 
έχει ανάγκη η οικονοµία µας. Και µετά τι έχουµε; Προφανώς ανέργους. Άρα 
το θέµα της απασχόλησης είναι ένας άλλος παράγοντας, ένας άλλος 
στυλοβάτης του συστήµατος των ΤΕΕ. Εγώ δεν το λέω επειδή εκφράζω την 
ΓΣΕΕ, έτσι, και είναι οι θέσεις της ΓΣΕΕ. Είναι η πραγµατικότητα. Η ΓΣΕΕ 
και οι κοινωνικοί εταίροι πρέπει να παίξουνε καθοριστικό ρόλο σ’ αυτές τις 
διαδικασίες, µες στη διοίκηση του σχολείου, µέσα στη ζωή του σχολείου. Και 
µπορεί να γίνει αυτό. 
 Εµείς έχουµε αρνητική εµπειρία από τις Νοµαρχίες και είναι γεγονός 
αναµφισβήτητο και πρέπει να το πούµε. Λείπει τώρα η κ. Σχοιναράκη. Το 
πώς έχουν λειτουργήσει µέχρι τώρα στην τυπική εκπαίδευση. Πρωτοβάθµια 
– ∆ευτεροβάθµια. Έχουν λειτουργήσει αρνητικά. Αλλά πρέπει να πάρουµε 
τα αρνητικά και να χτίσουµε κάτι διαφορετικό. Η τοπική κοινωνία πρέπει να 
παίξει καθοριστικό ρόλο και στην ανάπτυξη ειδικοτήτων και στη σύνδεση µε 
την απασχόληση, µαζί µε τους κοινωνικούς εταίρους. 
 Τα αναθεωρηµένα προγράµµατα πρέπει να είναι η ουσία και πρέπει 
να µιλήσουµε εδώ πέρα για νέες ειδικότητες µέσα στα ΤΕΕ που τουλάχιστον 
δίνουν και µια προοπτική, είτε την λέµε Πράσινη Ανάπτυξη όπως τη λένε, 
νέες ειδικότητες. ∆υστυχώς έχουµε µείνει σ’ αυτό που είπε µηχανολόγος 
αυτοκινήτων, ειδικότητες που έχουν και κορεστεί και ουσιαστικά 
δηµιουργούν τους άνεργους στη συνέχεια. ∆εν τρώω χρόνο σε πράγµατα 
που έχουν ειπωθεί. Πρέπει να γίνει διερεύνηση σε βάθος της διαρροής. Και 
ο λόγος είναι η διαρροή, έτσι; Πιστοποίηση ξένης γλώσσας µέσα στα ΤΕΕ 
και πιστοποίηση ηλεκτρονικών υπολογιστών. Συγκεκριµένη διαδικασία 
πιστοποίησης µέσα εκεί για να έχουµε και διαρκή επαφή µε τα δρώµενα 
στην Ευρώπη. Για τη διοίκηση µίλησα και είπα τις απόψεις µου.  

Μένει ένα σηµείο που πρέπει να µας απασχολήσει στη συνέχεια κ. 
Μπαµπινιώτη και να το δούµε. Η πρόσβαση στα Πανεπιστήµια για τους 
ενήλικες. Πρέπει να το δούµε. Ίσως βοηθήσει την λειτουργία των ΤΕΕ. 
Πρέπει να δούµε πώς πηγαίνεις σε µια άλλη κλίµακα, σε µια άλλη βαθµίδα, 
µε προσόντα πιστοποιηµένα, είτε είναι εµπειρίες, είτε είναι κατώτερης 
βαθµίδας κι αυτό µπορεί να ισχύει για τα Πανεπιστήµια. Κάτι που θα δώσει 
διέξοδο, θα αναβαθµίσει τα ΤΕΕ και τα ΙΕΚ και την κατάρτιση και θα δώσει 
τη δυνατότητα, όταν έχουµε 95 χιλιάδες υποψήφιους για το µικτό 
Πανεπιστήµιο και παίρνουν 5 καταλαβαίνετε ότι τη δίψα για τη γνώση 
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αφενός και δεύτερον, αυτό που λέµε η επανακατάρτιση για να αλλάξει 
επάγγελµα, είναι σηµαντικά στοιχεία και µπορούν να βοηθήσουν. 
 Το τελευταίο. Κλείνω χωρίς να κουράζω. Στην Αµερικάνικη Γεωργική 
Σχολή, λοιπόν, έγινε ένα πείραµα. ∆ηµιουργήσανε Τεχνολογική κατεύθυνση 
µέσα στο ΤΕΕ. Οφείλω να σας πω ότι αυτό το πάντρεµα είναι εκπληκτικό. 
Τα παιδιά της Τεχνολογικής κατεύθυνσης έχουν την εµπειρία των 
ειδικοτήτων που σκέφτονται να ακολουθήσουνε µέσα από τα ΤΕΕ. Και η 
ροή είναι αυξητική µε πολύ µεγάλη διάθεση των παιδιών από την Βόρεια 
Ελλάδα να πάνε στην Τεχνολογική κατεύθυνση. ∆ηλαδή έχουµε ένα 
πείραµα που είναι πετυχηµένο. Όχι στο επίπεδο που αν ήταν έτσι που το 
’λεγε ο κ. Γκλαβάς θα συµφωνούσα. Ένα πείραµα που θα βοηθήσει την 
αναβάθµιση της Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης. Μπορώ ό,τι 
στοιχεία θέλει το Παιδαγωγικό να τα δούµε µέσα από το σχολείο που σας 
είπα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αυτό έγινε πειραµατικά προφανώς, γιατί δεν προβλέπεται 
θεσµικά. Ή προβλέπεται; 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Όχι. Μπορεί ένα ΤΕΕ, ένας ιδιοκτήτης να φτιάξει και ένα 
ιδιωτικό σχολείο ΤΕΕ. Είναι ιδιωτικό σχολείο αυτό, η Αµερικάνικη Γεωργική 
Σχολή. Και έφτιαξε αλλά τα πάντρεψε. Και σας µιλάω τα αποτελέσµατα είναι 
θεαµατικά. Εάν το δούµε µε προσοχή και δεν πάµε εκεί που είπε ο κ. 
Γκλαβάς, ίσως βοηθήσει πάρα πολύ στην αξιοπιστία των ΤΕΕ, στην εισροή 
µαθητών, αλλά και σηµαντικότερα στο περιεχόµενο των σπουδών τους. 
Κάποιος που πάει... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κύριε Κουρουτέ, ένα λεπτό, επειδή είναι σηµαντικό αυτό που 
λέτε. Πώς το έκαναν; Έκαναν το τρίτο έτος ας το πούµε έτσι, την Τρίτη τάξη 
την έκαναν Τεχνολογική κατεύθυνση; Ξεκίνησαν πιο νωρίς; Αν το ξέρετε. Αν 
δεν το ξέρετε δεν πειράζει. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Αυτοί φτιάξανε ένα Λύκειο, το οποίο Λύκειο ακολουθεί 
µόνο την Τεχνολογική κατεύθυνση. ∆εν έχει τις άλλες. Είναι πείραµα σαν 
αυτό που λέει ο κ. Καρατράσογλου. ∆εν ξέρω αν µε καταλάβατε. ∆ηλαδή 
από την Πρώτη τάξη. Είναι µέσα στον ίδιο χώρο. Τα παιδιά εκεί, όπως θα 
ξέρετε είναι φτωχά παιδιά από την Βόρειο Ελλάδα, δωρεάν, είναι 
οικότροφοι, και υπάρχει ένα πάντρεµα εκπληκτικό. Και ποσοστά επιτυχίας 
θα σας τα φέρω όταν βγουν. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Μα δεν είναι ΤΕΛ αυτό το πράγµα. ∆εν είναι ΤΕΛ. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: ∆εν είπα ότι είναι ΤΕΛ. Σας είπα άλλο πράγµα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Και ΕΠΑΛ. ∆εν είναι ΕΠΑΛ. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Είναι ένα πάντρεµα του Λυκείου µε την Τεχνική 
Επαγγελµατική. Τα παιδιά αυτά πάνε µόνο... 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου) Χωροταξικό πάντρεµα περισσότερο. 
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Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Όχι. Έχει την εξής εικόνα. Ότι παρακολουθούν από κοντά 
τα µαθήµατα, που µετά θα πάνε σε κάποια ειδικότητα µέσα σε ένα χώρο 
που ζουν συνέχεια, ζουν µε τους άλλους συµµαθητές µαζί, κάποια 
µαθήµατα γίνονται έξω από το πρόγραµµα κοινά µε κάποιες παρεκκλίσεις 
και έχει δηµιουργηθεί σας λέω ένα πρότυπο που αξίζει τον κόπο να το 
µελετήσουµε. 
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Συγνώµη, να ρωτήσω κάτι; Υπήρξε έγκριση παρέκκλισης από 
το αναλυτικό πρόγραµµα; Λέω αν υπήρξε η έγκριση. Το δεύτερο είναι ότι 
κάνανε επιπλέον σε προαιρετικό επίπεδο δηλαδή την... 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου).  
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Μέσα στο καθεστώς παρέκκλισης θα έγινε. Που σηµαίνει 
όµως ότι το πρόγραµµα το άλλο είναι όµοιο µε τα άλλα. ∆ιότι η παρέκκλιση 
προϋποθέτει κανόνα. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Αν ολοκλήρωσε ο κ. Κουρουτός. ∆υο τρία πραγµατάκια. 
Βέβαια προσυπογράφω όσα είπε. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Επ’ αυτών που είπε ο κ. Κουρουτός, γιατί τον λόγο έχει ο κ. 
Καπλάνης. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Πάντα. Όχι δεν θα προσθέσω τίποτα καινούριο. Θα 
απαντήσω για τα επίπεδα αν θέλετε. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Να δούµε µετά καθ’ εαυτό αυτό το θέµα, γιατί είναι πολύ 
σηµαντικό; 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Όχι. Μέσα σ’ αυτά που θα πω έχει σχέση και µε τα επίπεδα. 
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Είναι το κρίσιµο στοιχείο της πρότασης που κατέθεσε και το 
ΠΑΣΟΚ. Αυτή τη στιγµή µε την περιγραφή των 8 βαθµίδων, οι 3 είναι 
σαφείς. Γυµνάσιο, δυο τάξεις Λυκείου, Λύκειο 3. Το Πανεπιστήµιο είναι 
σαφές. 6 το πτυχίο, 7 το µεταπτυχιακό, 8 το διδακτορικό. Αν το 
παρακολουθήσει κανένας έτσι, σηµαίνει ότι είναι προϋπόθεση το 6 για να 
πας στο 7. Η µόνη διαφορά που θα έχουµε αυτή τη στιγµή στο σχεδιασµό, 
είναι ότι εµείς θα στέλνουµε στο επίπεδο 6 από τρία διαφορετικά επίπεδα. 
Από το 3, απόφοιτος Λυκείου, από το 3 απόφοιτος ΤΕΕ, από το 4 τέταρτο 
έτος του ΤΕΕ και από το 5 αν δοθεί και η δυνατότητα να µπαίνουν στα 
Πανεπιστήµια από τα ΙΕΚ. Εγώ νοµίζω ότι αυτό δεν πρέπει να έχουµε τη 
δυνατότητα να το κάνουµε. Ή µιλάµε για ένα ενιαίο... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Το τέταρτο ποιο ήτανε που ήταν στα ΤΕΕ; 
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Το επίπεδο 4 και 5 δεν υπάρχει στην Ελλάδα. Το 4 πρότεινε ο 
κ. Κουρουτός να είναι το τέταρτο έτος του ΤΕΕ. ∆ηλαδή η περαιτέρω 
ειδίκευση που οδηγεί σε ένα επιπλέον πτυχίο επαγγελµατικό. Υπήρχαν 3 
έτη στο ΤΕΕ και υπήρχε και άλλο ένα από πάνω αν δείτε το σχεδιάγραµµα. 
Αν αυτό γίνει 4. Προτάθηκε επίσης 5 να γίνει το ΙΕΚ. Τότε θα οδηγούνται 
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προς τα Πανεπιστήµια, πιθανότατα για λήψη πτυχίου 6, από το 3 από το 4 
από το 5. Έχω την αίσθηση ότι αυτό δεν επιτρέπεται. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς να πω ότι συµφωνώ όσον αφορά 
τα ΙΕΚ και πλειοδοτώ σε ό,τι είπε ο κ. Κουρουτός. ∆ηλαδή η κατάσταση εκεί 
είναι τραγική για να µην την πω µε διαφορετικές εκφράσεις. 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου).  
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Θα σας πω. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Αν µου επιτρέπετε, γενικότερα και στο κείµενο το δικό σας 
και του ΠΑΣΟΚ, το οποίο όµως είναι πολιτικό κείµενο, δεν υπάρχει µια 
τεκµηρίωση. Γιατί φτάσαµε εκεί που φτάσαµε; Αν δεν δούµε το γιατί, ό,τι και 
να προτείνουµε τώρα και όσο ικανός υπουργός να είναι αυτός που θα 
υλοποιήσει αυτά τα πράγµατα, θα φάει τα µούτρα του πάλι. 
  
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Μάλιστα. Τουλάχιστον γι’ αυτά µπορώ να σας πω τα 
συγκεκριµένα. Καταρχάς φτιάχτηκε µια συγκεκριµένη φιλοσοφία, τα ΙΕΚ. 
Εξυπηρετούσαν άλλες κοινωνικές ανάγκες όταν φτιάχτηκαν. Ήταν πολύ 
λιγότερος ο αριθµός των εισαγοµένων στα Πανεπιστήµια. Άρα έµεναν 
πολλοί µαθητές έξω από το σύστηµα, µε απολυτήριο Γενικού Λυκείου. Ήταν 
περιορισµένες τότε οι ειδικότητες. ∆ιπλασιάστηκαν σχεδόν και έγιναν ένα 
είδος πολιτικής, φτιάξε µου κι εδώ ένα κολυµβητήριο ή ένα γήπεδο, και 
αλλοιώθηκε ο χαρακτήρας της πιστοποίησης, σε τέτοιο σηµείο που να µην 
είναι αξιόπιστη. ∆ηλαδή η πιστοποίηση σήµερα µάλλον δεν είναι 
πραγµατικά πιστοποίηση και πραγµατικά όποιος εµπιστεύεται έναν 
άνθρωπο, ξέρω ’γω, που είναι ηλεκτρολόγος, στο σπίτι του, δεν ξέρω κατά 
πόσο κινδυνεύει να τιναχθεί στον αέρα, διότι πιστοποιηµένος είναι, αλλά τη 
γνώση δεν την έχει. Μια παρατήρηση είναι αυτή. 
 Ούτε είναι εύκολο να πούµε ότι όσοι θα µας περισσεύουνε από το 
σύστηµα των ΤΕΕ θα πάνε στα ΙΕΚ. Εκεί χρειαζόµαστε κατ’ εξοχήν τον 
επαγγελµατία. ∆εν θέλουµε θεωρητικό δάσκαλο. Θέλουµε έναν καταξιωµένο 
επαγγελµατία. Είναι σαν να λέµε ότι θα έχω µια σχολή, ένα ΙΕΚ 
αργυροχρυσοχοΐας και θα πρέπει εκεί να µην έχω τον αργυροχρυσοχόο 
που θα τους µάθει τη δουλειά, γιατί πρόκειται για κατάρτιση, αλλά θα τους 
βάλω έναν θεωρητικό δάσκαλο που θα τους µιλάει επί πίνακος. ∆εν είναι 
τόσο εύκολο δηλαδή αυτό το πάντρεµα, ότι όσους µου περισσεύουν εδώ 
µπορεί να τους στείλω εκεί. Αν τους στείλω εκεί, θα τους στείλω επειδή δεν 
τους στέλνω στα γραφεία, απαράδεκτο. Θα τους στείλω στην τάξη, εξίσου 
απαράδεκτο. Ακόµα ίσως και χειρότερο. 
 Το δεύτερο έχει σχέση µε τα επίπεδα. Ήταν ηθεληµένη αυτή η δικιά 
µου τοποθέτηση για δυο – τρία, διότι δεν έχουν σχέση τόσο µε τα χρόνια, τα 
επίπεδα, όσο µε τις ώρες. ∆ηλαδή πόσες ώρες συγκεκριµένα σ’ αυτή την 
ειδικότητα έχει ο µαθητής φοιτήσει εν πάση περιπτώσει. Γι’ αυτό και το 
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο στάθηκε απέναντι στο Υπουργείο στις φετινές 
εξετάσεις, που ήθελε πολύ πιο νωρίς να ξεκινήσουνε οι εξετάσεις, σε βάρος 
της διδασκαλίας των µαθηµάτων στην επαγγελµατική εκπαίδευση. ∆ιότι 
σήµαινε ακόµα λιγότερες ώρες, άρα ακόµα µεγαλύτερη αµφισβήτηση αυτού 
του επιπέδου παροχής. ∆εν είναι δηλαδή απλώς µε τα χρόνια. Είναι και το 
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πόσες ώρες διδάχτηκε τη συγκεκριµένη ειδικότητα. Άρα εκεί τα επίπεδα 
παίζουνε σηµαντικό ρόλο, αν µπορούν µόνο τυπικά µε τα χρόνια να 
χορηγούνται, διότι εµείς βέβαια µπορεί να βάλουµε τη στάµπα ότι έτσι είναι, 
αλλά η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν θα το αποδεχθεί, διότι αν κάνουνε τον 
έλεγχο θα το απορρίψει και σωστά θα το απορρίψει. Άρα δεν είναι τόσο 
εύκολο, εάν δεν περιγράψουµε σε επίπεδο πλέον ωρών, διατιθέµενων 
ωρών, το πόσο µπορεί να γίνουν αυτά πραγµατικότητα. Εποµένως αυτά 
είχα εγώ να πω διευκρινιστικά κ. Πρόεδρε. Ευχαριστώ πολύ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ευχαριστώ. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Κάτι για την Αµερικανική Γεωργική Σχολή. Συγγνώµη που το 
ξέχασα. Στην Ελλάδα η µόνη σχολή που προσέφερε πραγµατική Γεωργική 
εκπαίδευση ήταν η Αµερικανική Γεωργική Σχολή. ∆υστυχώς ή ευτυχώς. 
∆ηλαδή αν πάρει κανένας την ιστορία της εκπαίδευσης, φτιάχτηκαν πάρα 
πολλά Γεωργικά σχολεία τα οποία όλα απέτυχαν. Να σας θυµίσω εκείνη την 
περίπτωση, που όταν φτιάχτηκε ένα Γεωργικό σχολείο, για δυο χρόνια 
λειτουργούσε µε έναν Θεολόγο Καθηγητή και έκλεισε µετά από δυο χρόνια. 
Άρα το πείραµα πολύ καλά έγινε εκεί πέρα και πολύ καλά κι εµείς δώσαµε 
την έγκριση και να γίνει. ∆εν σηµαίνει όµως ότι µπορεί εύκολα, για να µην 
πω πως είναι αδύνατον, να µεταφερθεί στην ΤΕΕ και πολύ φοβάµαι ότι θα 
είναι ένα πρόσχηµα να φέρουµε κόσµο εκεί για να γενικεύσουµε την ΤΕΕ. 
Ευχαριστώ κ. Πρόεδρε. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κύριε συνάδελφε, κ. Καπλάνη. 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Ευχαριστώ κ. Πρόεδρε. Ξέρετε σήµερα είναι η πρώτη µέρα 
που έρχοµαι εδώ ως εκπρόσωπος των ΤΕΙ της χώρας. Μαθαίνω, ακούω 
δεδοµένα που για εµέ προσωπικά βέβαια, πολλά από αυτά, έχουν µεγάλη 
σηµασία καθώς είχα συµµετοχή σε πολλές δραστηριότητες Εθνικού και 
Ευρωπαϊκού επιπέδου. Πολλά από αυτά που λέτε τα ασπάζοµαι. Ωστόσο 
θα ήθελα να κάνω µερικές παρατηρήσεις. Καταρχήν θα δοµήσω την 
παρέµβασή µου σε τέσσερις αρχές, τέσσερις πυλώνες και θα δώσω επτά 
σχόλια. Γενικά, να µην περιµένει κανείς να µιλήσω επί των άρθρων των 
προτάσεων και ιδιαίτερα της πρότασης του ΠΑΣΟΚ που έχω στα χέρια µου, 
αλλά και όσων άκουσα. 

Πριν όµως µιλήσω για τις αρχές έχω να πω τα εξής. Καταλαβαίνω και 
από σας κ.κ. συνάδελφοι, από τις αντιδράσεις σας, ότι υπάρχει µια φοβερή 
πολυγνωµία, συνεχώς εξελισσόµενη στη χώρα, η οποία έχει προκαλέσει 
σύγχυση. Ο ένας ρωτάει τον άλλον, καταρχήν για το τι συµβαίνει στη χώρα. 
∆εν γνωρίζουν ακριβώς. Ο κάθε υπουργός του ιδίου µάλιστα κόµµατος 
άλλαζε πολιτική. Άλλαζε σχήµατα, ακόµα έκανε και διαρθρωτικές αλλαγές. 
Το δεύτερο µεγάλο πρόβληµα της χώρας είναι ότι δεν ασκούσε ποτέ, 
πολιτική προοπτικής. Συνέχεια η Ελλάδα αντιδρά. Αντιδρά σε γεγονότα. 
Έτσι, ποιο οξύ πρόβληµα είχαµε για τα Πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ, αλλά και 
γενικότερα για το δηµοσιονοµικό σύστηµα της χώρας; Μα το ότι, το 
κοινοτικό κεκτηµένο εισέβαλλε όντας εµείς ανέτοιµοι. Και είχαµε φοβερά 
προβλήµατα, εδώ στη χώρα, όπου Πρυτάνεις και Πρόεδροι πήγανε ακόµα 
και στον Εισαγγελέα για τους υπαλλήλους που πήραµε µε ανάθεση έργου, 
πρόβληµα το οποίο δεν έχει λύσει ακόµα κανένα Υπουργείο. 
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Έχω δει την απαξίωση της Εκπαίδευσης και της Τεχνικής 
Εκπαίδευσης σε υποαναπτυσσόµενες χώρες. Παραδείγµατα χάριν στη 
Σαουδική Αραβία όταν είχα πάει να µιλήσω σε κάποια συνέδρια, όπου οι 
Άγγλοι τεχνίτες µε την άσπρη µπλούζα δούλευαν στις µηχανές CNC, και 
τέτοιους µηχανολόγους ξέρω, ή στα βιολογικά εργαστήρια οι κοπέλες από 
τις Φιλιππίνες. Οι Σαουδάραβες όµως ήσαν µε το κουστούµι. Ήσαν οι 
διευθυντές. Αυτή είναι η κατάσταση σε µια κοινωνία που δεν είναι 
ανεπτυγµένη. Αντίθετα, η εµπειρία µου από τη Γερµανία µου λέει πόσο 
καταπληκτικός τεχνίτης – επιστήµονας είναι ο Γερµανός τεχνίτης στα 
εργαστήρια. Γνωρίζω το θέµα αυτό καθώς διδάσκω και στη Γερµανία.  

Η πολυγνωµία όµως, κατά τον Πλάτωνα φέρει κατάρρευση της 
κοινωνίας κ. Πρόεδρε και το ξέρετε εσείς πολύ καλά. Στην πρόταση αυτή 
εργασίας που έχουµε, στο πόνηµα αυτό, βεβαίως έχει γίνει µια πολύ καλή 
εργασία και από τις δυο πλευρές. Ωστόσο, θα µου επιτρέψετε και ως 
εκπρόσωπος των ΤΕΙ να διατηρήσω κάποιες επιφυλάξεις. Χρειάζεται πολλή 
σοβαρή δουλειά να γίνει, πάρα πολλή σοβαρή δουλειά, διότι πρέπει να 
µιλήσουµε επί αρχών και µόνο και να θέσουµε στη συνέχεια προς συζήτηση 
το πρόγραµµα εφαρµογής ώστε να γνωρίζουµε πως θα πορευτεί µια τέτοια 
αλλαγή. ∆ιότι σ’ αυτή τη χώρα µιλάµε πάντα µε λόγια. Θα το εξηγήσω 
κατόπιν τι εννοώ. Σχετικά µε τα προσόντα που λέγαµε και το περιεχόµενο. 
Είναι όλα επί χάρτου. Οι Άγγλοι το λένε paper qualifications. Ξέρετε πολύ 
καλά όλοι ότι αυτό λένε για τη χώρα όταν εµµένει στον τύπο και όχι στην 
ουσία. Έχετε paper qualifications. Καταπληκτικά. Στην πράξη όµως η 
αποτελεσµατικότητα είναι το ζητούµενο. 

Ποιες είναι λοιπόν τώρα οι τέσσερις αρχές. Καταρχήν θα πρέπει να 
υποθέσω ότι υπάρχει πρόγραµµα εθνικού στρατηγικού σχεδιασµού για όλη 
την εκπαίδευση. Ειδικότερα για την Magna Carta της Ανώτατης 
Εκπαίδευσης στη χώρα µας. Θυµάµαι τον µακαρίτη τον Τρίτση, όταν τότε 
πρωτοανέβηκα στο Υπουργείο Παιδείας, που είχε πάντα αυτό το όραµα. 
Ξεχάστηκαν αυτά. Προφανώς, εαν υπήρχε κάτι τέτοιο, γιατί είναι µια 
υπόθεση, θα µιλούσαµε σήµερα για την Τεχνολογική Εκπαίδευση, ως 
σκέλος της Ανώτατης Εκπαίδευσης. Επίσης θα µιλούσαµε για Τεχνική 
Επαγγελµατική Εκπαίδευση και όχι για Τεχνολογική Εκπαίδευση που ανήκει 
στη Β΄/µια. Η δεύτερη αρχή είναι η τεκµηρίωση των προτεινόµενων µέσων 
και της Βιβλιογραφίας. ∆ιαβάζοντας τα κείµενα, βλέπουµε την ισχνή 
βιβλιογραφία έρευνας για τα ελληνικά θέµατα εκπαίδευσης, γενικότερα. 
Κάνω αυτή την παρατήρηση για τα κείµενα - πρόταση, χωρίς να θέλω να 
υποκαταστήσω το Κέντρο Εκπαιδευτικής Έρευνας. Θα έπρεπε λοιπόν να 
είχαµε µελετήσει σε βάθος και έκταση τα θέµατα και να δούµε τις εργασίες 
που έχουν γίνει. ∆εν θα µπορούσα να υποστηρίξω ότι …. 

 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου).  
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε, δεν ήµουνα ποτέ εδώ. 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου).  
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Αγαπητέ µου κ. Πανάρετε εκφράζω τον πόνο µου για την 
κατάσταση του ελληνικού εκπαιδευτικού συστήµατος. Μου δίνεται η ευκαιρία 
να µιλήσω, όπως προχθές στο ΣΑΠΕ – ΣΑΤΕ, στην κοινή σύσκεψη. Αυτή η 
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επιτροπή κ. Πρόεδρε ίσως θα πρέπει να χαρακτηριστεί ως µια ad hoc 
επιτροπή. ∆ηλαδή δεν είναι µια διαρκής επιτροπή (standing committee) του 
Εθνικού Συµβουλίου Παιδείας. Είναι standing committee υπό µια έννοια, η 
οποία ξεκίνησε βέβαια... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Βέβαια. Υπάρχει ένα συµβούλιο, το Εθνικό Συµβούλιο 
Παιδείας και τρεις τοµείς.  
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε. Όχι. ∆ιαρκής Επιτροπή (standing 
committee) σηµαίνει ότι συγκροτήθηκε ευθύς εξαρχής και ότι  
λειτουργούσαν οι επιτροπές. Υπάρχουν δηλαδή από τότε πρακτικά και τα 
λοιπά. Αλλά θεωρώ ότι δηµιουργήθηκε ως µια ad hoc τώρα που θα πρέπει 
να φέρουµε µια... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Έχει τελειώσει η προηγούµενη θητεία και είναι µια νέα 
Επιτροπή. 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Ωραία. ∆εν είναι θέµατα αντιπολιτευτικά εδώ, αλλά θέλω να 
συλλάβω στο µυαλό µου πού βρίσκοµαι και τι κάνω. Γιατί καταλαβαίνω ότι 
θέλετε να δώσετε ένα πόρισµα και η Επιτροπή τελείωσε. Άρα είναι ad hoc. 
∆εν είναι standing. Ο τρίτος πυλώνας... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: ∆εν είναι ότι θα δώσουµε πόρισµα και τελείωσε. Η Επιτροπή 
αυτή έχει µια διάρκεια θητείας. 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Θα χαρώ πολύ η Ελλάδα να έχει. Ωραία. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Όχι, να το δούµε θεσµικά. Γιατί είναι έτσι. 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Θεσµικά. Το κρατάω κι εγώ υποσηµείωση, για να σας 
στείλω κατόπιν και παρατηρήσεις. Έτσι, για να συµβάλλω θετικά σε όλα 
αυτά. Επιτρέψτε µου. Πάντα θέλω να ακούω και να ακούω ανθρώπους που 
είναι πάρα πολύ σοβαροί και έµπειροι. Το τρίτο θέµα στο οποίο θέλω να 
αναφερθώ είναι ότι σε όλα αυτά τα ερωτήµατα που άκουσα, και έχουν 
σχέση µε τα Κοινοτικά documents, δεν έχουµε εµβαθύνει. ∆ηλαδή, η µελέτη 
για την Bologna. Το µετά Bologna. Όλη τη διαδικασία που ακολουθήθηκε 
κατόπιν και οι συζητήσεις που έγιναν δεν µας άγγιξαν. Τα άρθρα 148, 149 
της Συνθήκης κατά πόσο µας απασχόλησαν; γιατί δεν άκουσα τα περί 
συνεχούς πρόσβασης και τα λοιπά στην αρχή, στα οποία και θα έρθω. Όλα 
αυτά, λοιπόν, ποτέ δεν τα τεκµηριώσαµε στη χώρα, ή τουλάχιστον, αν 
κάποιοι τα έχουν τεκµηριώσει, δεν έχουν διασταυρωθεί τα ακαδηµαϊκά ξίφη 
µαζί µε τους παραγωγικούς φορείς σε συνεδριάσεις, για να γίνουν 
αντιληπτά σε όλους τους φορείς. Ουδέποτε έχω δει ανοιχτές συναντήσεις 
και πραγµατικά ντοκουµέντα – άρθρα που να µιλούν για το ευρωπαϊκό 
κεκτηµένο, την εφαρµογή του εδώ στη χώρα και κυρίως την ανάλυσή του. 
Εγώ καταλαβαίνω, ότι όταν σε ένα στρατηγικό σχεδιασµό δεν λαµβάνει 
υπόψη το άρθρο 149 και πώς αυτό επιβάλλει αλλαγές. Όπως ανέφερα και 
στο ΣΑΠΕ – ΣΑΤΕ, τότε είσαι εκτός Ευρωπαϊκής Παιδείας. Όταν π.χ. το 
Τµήµα Πιστοποίησης δεν λειτουργεί και ερχόµαστε να µιλάµε τώρα να 
µιλάµε για το τµήµα πιστοποίησης, όταν αυτό προβλεπόταν στο ν.2327/95, 
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αρχίζει κανείς να αµφιβάλλει για το πόσο σοβαρός είναι ο σχεδιασµός 
αυτός.  
 Ακόµα καταλαβαίνω ότι δεν έχουν µελετήσει το ευρωπαϊκό 
προσοντολόγιο, το EQF παραδείγµατος χάρη. ∆ιότι ακούω και πάλι σχετικά 
ερωτήµατα. Έχει η χώρα κάποιον εκπρόσωπο, δεν είναι εδώ ο 
εκπρόσωπός της. Γίνονται κάποιες συζητήσεις. Αλλά, όλα πάντα συζητήσεις 
είναι κάπου εδώ κάπου εκεί. Εδώ όµως, σ’ αυτή την επιτροπή έχουµε 
ανάγκη τεκµηρίωσης. Και όλα αυτά, οι προτάσεις, τα ντοκουµέντα, θα 
πρέπει να ’χουν Παραρτήµατα µε έγγραφα τεκµηρίωσης. ∆εν µπορεί να 
είναι πολιτικά κείµενα, δηλαδή γενικές προτάσεις. Πρέπει να είναι 
στοιχειοθετηµένες. Έτσι λοιπόν ψάχνω να βρω τέτοιου είδους προτάσεις. 
 Αυτοί λοιπόν είναι οι τέσσερις πυλώνες, οι οποίοι είναι πολύ βασικοί. 
Για να το κάνω ακόµα κατανοητό. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι στην Ευρώπη 
παραδείγµατος χάρη χορηγούνται πιστωτικές µονάδες µε βάση την Λευκή 
Βίβλο της Κοινωνίας της Μάθησης. Εκεί καταλήγει ότι οτιδήποτε µπορείς να 
τεκµηριώσεις, ότι γνωρίζεις και µπορείς να το αποδείξεις, τότε και σου 
απονέµεται αριθµός credits για να µπορείς να τα χρησιµοποιείς κατόπιν 
στην εξέλιξή σου. Είναι µια αρχή από την οποία δεν µπορούµε να 
αποµακρυνθούµε. Ο κάθε άνθρωπος, έχει την φιλοδοξία να εξελιχθεί, αλλά 
να εξελιχθεί όχι επί ενός εκφυλιστικού συστήµατος. Με βάση µια 
προδιαγεγραµµένη πορεία αρχών και όχι µε κάποιες απλές εξετάσεις που 
άκουγα. Αυτοί είναι οι τέσσερις πυλώνες. 
 Τα σχόλιά µου. Τα σχόλιά µου σας τα είπα. Τα πρώτα είναι οι 
συνεχείς αλλαγές. Οι συνεχείς αλλαγές, από αυτές που γνωρίζω εγώ από το 
’80 και πέρα, ήταν φοβερές. Μας έχουν φτάσει σε ένα χαοτικό σύστηµα που 
δεν το γνωρίζουµε πλέον. Ένα σύστηµα το οποίο είναι συγκεντρωτικό. ∆εν 
ξέρουµε δηλαδή αν ένα σύστηµα, από τη στιγµή που δεν είναι σύστηµα 
αρχών, εάν µπορεί να επιβάλλεται και στη Θράκη και στο Αιγαίο και στα 
Ιόνια. ∆εν είναι δυνατόν αυτό ποτέ να επιτύχει. Θα πρέπει να είναι ένα 
σύστηµα το οποίο θα προσαρµόζεται και συνεχώς θα εξελίσσεται αλλά και 
θα αυτοδιοικείται στα πλαίσια µιας περιφέρειας. Αν η χώρα µεταβαίνει στην 
περιφερειακή αυτοδιοίκηση, τότε αυτό θα πρέπει να ληφθεί υπόψιν. ∆ιότι 
γενικά εδώ στη χώρα όλα είναι Αθήνα. Τώρα έρχοµαι από την Πάτρα, η 
οποία ελέγχει και κυβερνά τα πάντα. Έτσι θέλουµε να πιστεύουµε µε την 
ιδιοσυγκρασία που έχουµε. 
 Έχουµε, λοιπόν ένα σύστηµα, που οι πτυχιούχοι του, τώρα θα πάω 
στην Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση, αυτοί που έρχονται στα ΤΕΙ, δεν 
γνωρίζουν να µιλούν την ελληνική γλώσσα. Όταν, κατά τον Αριστοτέλη, κ. 
Πρόεδρε, δεν γνωρίζεις τη γλώσσα, δεν µπορείς να είσαι αποτελεσµατικός 
πολίτης και ερευνητής. ∆εν µπορείς να κατανοήσεις σε βάθος. Εποµένως 
σε µια πολυπολιτισµική κοινωνία, όταν οι αλλοδαποί µετανάστες είναι το 
20% αυτής της χώρας, πως θα λειτουργήσουν ενεργά χωρίς να γνωρίζουν 
επαρκέστατα την ελληνική γλώσσα, απορώ πώς µπορούν να εξελιχθούν σε 
επαγγελµατίες αποτελεσµατικούς και ανταγωνιστικούς. ∆ιότι δεν µιλάµε για 
ένα κλειστό σύστηµα σ’ αυτή τη χώρα. Μιλάµε για ένα σύστηµα, στο οποίο η 
ελευθερία της κίνησης, η κινητικότητα, η πέµπτη ελευθερία κυριαρχεί. Σου 
επιτρέπεται να µετακινηθείς. Να έρθεις. Με τι ανταγωνισµό θα έρθεις όταν 
δεν ξέρεις να επικοινωνείς και δεν µπορείς να αντιληφθείς έννοιες. Αν δεν 
γνωρίζω την έννοια µε τη γλώσσα την µαθηµατική, τη γλώσσα δηλαδή ως 
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σύµβολο, δεν µπορώ να κατανοήσω και δεν µπορώ ούτε να εξελιχθώ ούτε 
και να ερευνήσω. ∆εν µπορείς να γίνεις ερευνητής.  
Αυτό ήτανε το πρώτο σχόλιό µου το γενικό. ∆εν µε εµπνέει γενικά η 
πρόταση. Η από το παρελθόν εµπειρία µου, λέει ότι οι επενδύσεις σε 
κονδύλια στη δευτεροβάθµια, ήσαν τεράστιες τα περασµένα χρόνια, πρέπει 
να εξετάσουµε πώς αυτά τα κονδύλια επενδύθηκαν, εαν επενδύθηκαν ή εάν 
ξοδεύτηκαν, ή εάν µεταφερόµενα σε ένα άλλο εκπαιδευτικό σύστηµα που 
σχεδιάζει τα εργαστηριακά  όργανα για εµάς. ∆ισεκατοµµύρια δηλαδή 
δραχµές τότε ξοδεύτηκαν και προφανώς και δις ευρώ τώρα. 
 Και έρχοµαι στο σηµείο που είπαµε την περασµένη φορά. Η σύνδεση 
των φορέων. ∆εν βλέπω την σύνδεση µεταξύ της Ανώτατης Εκπαίδευσης 
µε την ∆ευτεροβάθµια και µάλιστα µε την Τεχνική Επαγγελµατική. Σε κανένα 
επίπεδο. Ακόµα και σ’ αυτό που λέγεται Επιµόρφωση. ∆εν φαίνεται καθαρά. 
∆εν προκύπτει. ∆εν προκύπτει ότι οι Πολυτεχνικές, οι Φυσικοµαθηµατικές 
Σχολές, µπορούν να σχεδιάζουν, όπως το Ισραήλ παραδείγµατος χάρη στο 
Weitzman Institute. Σχεδιάζουν εργαστήρια και συσκευές, αυτό που είπατε, 
την µαθητοκεντρική µόρφωση. Να µην λέµε απλώς µια έννοια. Να έχουµε 
ζήσει. Πώς αυτοί τα σχεδιάζουν και είναι ανταγωνιστικό κράτος. Έζησα ένα 
χρόνο στο Weitzman για το διδακτορικό µου και συνεργάσθηκα σε τέτοιες 
πρωτοβουλίες.  
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 

 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Ναι. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Το Βάιτσµαν είναι από τα σηµαντικότερα ερευνητικά 
κέντρα αυτή τη στιγµή παγκοσµίως. 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Σας ευχαριστώ κ. Πανάρετε, αλλά δεν έχω χρόνο πολύ να 
µιλήσω για όλα αυτά. Είναι αυτό που είπα, σχεδιάζουµε επί χάρτου, στον 
αέρα. Εκεί λοιπόν, έτσι σχεδίαζαν τα όργανα αυτά. Εµείς βεβαίως, στην 
ελεύθερη αγορά, ή στην ενιαία αγορά, θα µου πει κάποιος τεχνοκράτης, 
γραφειοκράτης, ότι πρέπει να ακολουθήσουµε άλλη πορεία. Εγώ πάντως 
έρχοµαι να ξαναπώ, ότι αυτό που βάλαµε στο ΣΑΠΕ – ΣΑΤΕ ως αρχή, πώς 
συνδέονται όλα αυτά τα επίπεδα και το ένα ενισχύει το άλλο και 
αλληλοτροφοδούνται, θα πρέπει να µας απασχολήσει στα σοβαρά. 
 Στην µεταδευτεροβάθµια εκπαίδευση, το δεύτερό µου σχόλιο, είναι 
ότι δεν είδα τα ΙΕΚ να εντάσσονται σ’ αυτήν, ούτε και στην πρόταση του 
ΠΑΣΟΚ και γενικότερα δεν βλέπω την διευκρίνηση της άτυπης και τυπικής 
εκπαίδευσης και κατάρτισης. Άλλος ένας ασαφής ή γκρίζος χώρος. ∆εν το 
έχουµε τακτοποιήσει δηλαδή το ζήτηµα. Πως ακόµα και η άτυπη κατάρτιση, 
ή εκπαίδευση, πρέπει να πιστοποιείται και είναι τούτο επαγγελµατικά 
αναγκαίο. Κατόπιν, όλα αυτά συγχέονται µε τα Ινστιτούτα ∆ια Βίου 
Εκπαίδευσης. Όταν έχουµε ήδη την ίδρυση Ινστιτούτων ∆ια Βίου 
εκπαίδευσης, ένα είναι στο ΤΕΙ της Πάτρας για την περιοχή της ∆υτικής 
Ελλάδας, τι ρόλο θα παίξει αυτό; Ο κ. Σούτσας είναι εδώ; Θα πρέπει να 
σχολιάσει. Όταν θα απονέµει δυο πτυχία, πιστοποιητικά Επιµόρφωσης και 
το άλλο Κατάρτισης,  400 ωρών. Όλα αυτά δηλαδή σε ένα γενικό 
στρατηγικό πλαίσιο πρέπει να τεθούν επί τάπητος και να ’ναι διαφανής ο 
προγραµµατισµός και ο σχεδιασµός. Τουλάχιστον επί των αρχών. Αυτές 



10η (16η) ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΣΠ∆Ε – 17/7/2009 

 63

είναι οι αρχές. Η συνεχής εξέλιξη. Βεβαίως δεν µπορείς να αποκόψεις 
κανέναν, από την επιστηµονική, επαγγελµατική του εξέλιξη, αλλά πρέπει να 
καθορίσεις τις διαδικασίες που θα ακολουθήσει. Αυτά θα πρέπει να 
αναλυθούν.  

Κατόπιν έρχοµαι στην καινοτοµία αυτή που άκουσα µε την πρόταση 
που κατατέθει. Οι συνάδελφοί µου µε πήραν τηλέφωνο. Μου λέγουν, πάρα 
πολύ ωραία είναι αυτά. Ορίζετε ένα νέο είδος εκπαίδευσης την Τεχνολογική 
Εκπαίδευση στην Β΄/θµια. Εποµένως την τεχνική θα την έχει το Πολυτεχνείο 
της Αθήνας, ως Technical University και εσείς εδώ θα ορίσετε την 
Τεχνολογική. Θα ορίσετε και κάποια Τεχνική Εκπαίδευση; Και τα 
Τεχνολογικά Ιδρύµατα (Τ.Ε.Ι.), πώς εντάσσονται στον όλο σχεδιασµό; Ήταν 
το ερώτηµα των Προέδρων οι οποίοι µε πήραν τηλέφωνο. Αυτό το αφήνω 
ως ένα ερώτηµα για εσάς.  

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Πώς είναι ακριβώς κ. Συνάδελφε αυτό το ερώτηµα; 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Το ερώτηµα είναι ότι ορίζουµε εδώ µια νέα βαθµίδα ή 
θεσµό Β΄/θµιας εκπαίδευσης. Στην ηµερήσια διάταξη η πρόσκλησις είναι για 
την Τεχνολογική Επαγγελµατική Εκπαίδευση. Στο κείµενο αρχικά του 
ΠΑΣΟΚ υπάρχει ο όρος Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση και εντός του 
κειµένου µετατρέπεται σε Τεχνολογική Εκπαίδευση και Τεχνολογικά Λύκεια. 
Αλλά δεν θέλω να παρασυρθούµε από αυτά. Θα µιλάω µια ηµέρα για τα 
θέµατα της εκπαίδευσης και δεν µου επιτρέπετε. 
 

(∆ιαλογικές συζητήσεις) 
 

Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Αφήστε να τελειώσω τα σχόλια και βεβαίως µετά στη 
διάθεσή σας πάντα. Όπως σας είπα λοιπόν, η σύνδεση δεν προκύπτει 
αβίαστα. Θα ήθελα να πω ότι επειδή µιλάµε γι’ αυτά τα επαγγελµατικά 
δικαιώµατα που έχουν σχεδιασθεί επί χάρτου, άλλα όχι σε σχέση µε την 
πράξη. Το πρόβληµα µε αυτά τα δικαιώµατα όλων των επιπέδων είναι ότι η 
παραγωγή είναι περιορισµένη, ισχνή, ανίσχυρη, όπου ο κάθε Έλληνας θέλει 
να είναι µόνο ατζέντης και φορέας εφαρµογής της ξένης τεχνολογίας. Τι να 
τα κάνουµε τα προσόντα που είναι κατά τον Αριστοτέλη εν δυνάµει κ. 
Πρόεδρε;  
∆εν είναι εν ενεργεία προσόντα. ∆ηλαδή έχει πάρει κάποιος προσόντα στο 
χαρτί κι αυτά του δώσανε. ∆ιότι άκουσα προηγουµένως να γίνεται µια 
παρουσίαση, η οποία λέγει ότι τα προσόντα αναφέρονται και αντιστοιχούν 
στο περιεχόµενο. Θα αντιπρότεινα στους στόχους του κάθε µαθήµατος, ή 
γενικότερα του περιγράµµατος Σπουδών. Αλλά κι αυτό δεν είναι αρκετό, 
γιατί πρέπει να µετρήσουµε πρώτα την επίδοσή του, την απόδοση του 
συστήµατος και την αποτελεσµατικότητά του. Θα ήθελα πραγµατικά να δω 
επιστηµονικές εργασίες που έχουν γίνει στη χώρα, γι’ αυτούς τους τρεις 
όρους. Και ιδιαίτερα γι’ αυτό που λέµε effectiveness, την επίδοση του 
συστήµατος, να δούµε πόσα λεφτά έχουµε επενδύσει και τελικά τι ποιοτικά 
έχουµε λάβει στην έξοδο. 
 Μένουµε λοιπόν σ’ αυτό. ∆ιότι δεν έχει νόηµα να πεις σ’ αυτή τη 
χώρα και να δώσεις υποσχέσεις πολιτικές στους νέους και στους γονείς. 
Σας φτιάξαµε τώρα και Τεχνολογική Εκπαίδευση (Β΄/θµια). Είστε πολύ 
σπουδαίοι σ’ αυτή τη χώρα της ελάσσονας προσπάθειας. Αυτή τη στιγµή ο 
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νέος έρχεται στο ΤΕΙ. ∆εν ξέρει µάλιστα µαθηµατικά, αυτός που έρχεται από 
την Τεχνική Εκπαίδευση ούτε και Ελληνικά όπως είπα προηγουµένως. ∆εν 
µπορεί να µε παρακολουθήσει. Είναι αδύνατον. Τα ελληνικά, τα γραπτά που 
βλέπω, απορώ πως πήραν Απολυτήριο. Θα παρακαλούσα την κ. 
Αντιπρύτανη, βεβαίως για να δούµε αν θα συµφωνήσει µ’ αυτά. Μιλάω 
ακόµα και µε τον Πρύτανη του Πανεπιστηµίου της Πάτρας και του λέω, δεν 
µου λες αγαπητέ µου φίλε, πώς είναι τα γραπτά των φοιτητών σου, τα 
κείµενα των ηλεκτρολόγων; Τι γίνεται εκεί; Να δούµε πώς γράφουν τα 
παιδιά. Εποµένως το πρόβληµά µας είναι να τα µάθουµε Ελληνικά. Όχι να 
πάρουν πτυχίο ενός κάποιου επιπέδου. Να τα µάθουµε και να πιστοποιείται 
η µάθηση. Σήµερα δεν πιστοποιείται. Παραδείγµατος χάρη, στην ξένη 
γλώσσα. Στην ξένη γλώσσα κ. Πρόεδρε, οι µαθητές γράφουν εξετάσεις την 
Ξ. Γλώσσα. Στην Αγγλία και στη Σουηδία που είχε πάει ο κ. συνάδελφος, για 
να αποδείξεις τη γνώση του σε Ξ. Γλώσσα, στέκεσαι όρθιος, µιλάς, δέχεσαι 
ερωτήσεις και απαντάς. Περνάς ή δεν περνάς. Αλλά σε µια µαζική 
εκπαίδευση, όπως έχει γίνει στη χώρα όπου εισάγονται στα τµήµατα 
εκατοντάδες, έστω και αν ένα τµήµα δεν µπορεί να εκπαιδεύσει 
εκατοντάδες, για ποια ποιότητα µάθησης θέλετε να µιλήσουµε και για ποιο 
σύστηµα διασφάλισης της ποιότητας; 
 Το έβδοµο σηµείο έλεγα, για να µην µακρηγορήσω, φοβάµαι µήπως 
είναι η αλλαγή για την αλλαγή. Μήπως είναι µια αλλαγή που δεν έχουµε 
κεφαλαιοποιήσει τι ήταν το θετικό και τι το αρνητικό στα µέχρι τώρα. Να 
σηκωθεί κάποιος όρθιος και να πει ειλικρινά στον κόσµο, στο λαό, κύριοι 
επιτύχαµε σ’ αυτό το σχεδιασµό. Είχαµε πρόβληµα σ’ αυτό το σηµείο. Γιατί 
έτσι βελτιώνεται κάποιος. Με τη διαφάνεια, µε το accountability που λέµε, 
για να µη χρησιµοποιήσω τον όρο λογοαπολογιστικό, που είναι ο όρος του 
Προέδρου του ΠΑΣΟΚ, αλλά έτσι πρέπει να είµαστε ακαδηµαϊκά. Να πούµε 
µια αλήθεια. Σχεδιάσαµε, αποτύχαµε κάπου, επιτύχαµε σε άλλα και 
συνεχώς βελτιωνόµαστε. Κάθε φορά στη χώρα µας, θα ’ρθει κάποιος για να 
κάνει µια φοβερή αλλαγή. ∆ίνει υποσχέσεις. Ξανά αποτυχία. Γιατί δεν 
υπάρχει καµία συνοχή και δεν υπάρχει και συνέργια µεταξύ τους. Και 
συνεργασία. Αυτά λοιπόν ήθελα να πω γενικότερα. Θα αφήσω όλα τα άλλα, 
γιατί έδωσα στον εαυτό µου διάρκεια πέραν του τετάρτου. Σας ευχαριστώ 
πάρα πολύ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κι εγώ κ. συνάδελφε, προτού σας ευχαριστήσω, θα ήθελα να 
σας ρωτήσω, µε την πείρα που έχετε και καθαρά µέσα από τον χώρο αυτό 
όπου είστε, πώς κρίνετε αυτό το σχέδιο – προτάσεις όπως τις ακούσατε. 
Μεταξύ των γενικών άλλων που θέσατε και για τα οποία θα συµφωνούσαµε 
στα περισσότερα, να ’ρθω στα πιο ειδικά. Βλέπετε , ας πούµε, µια έλλειψη 
στη γενικότερη κατάρτιση αυτών των παιδιών , όταν φτάνουν στα ΤΕΙ ή στα 
Πανεπιστήµια, θα συµπληρώναµε εµείς. Εκεί λοιπόν, υπάρχει ένα έλλειµµα 
που πρέπει να το δούµε και θα το αντιµετωπίσουµε µέσα από το 
πρόγραµµα, µέσα από το πώς διαθέτουµε τον σχολικό χρόνο σε Γενική 
Παιδεία µε βασικά µαθήµατα και σε Τεχνική Παιδεία ή Εκπαίδευση. Αυτό 
νοµίζω είναι µια παρατήρηση που την κάνετε. 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: ∆εν έκανα για κατάρτιση, µε συγχωρείτε κ. Πρόεδρε. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Όχι κατάρτιση το λέω εγώ γενικά ως όρο. 
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Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Είναι η έλλειψη βασικών γνώσεων µε κυριαρχούσα θέση 
ότι δεν γνωρίζουν ελληνικά. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ναι.  
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Ο Έλληνας δεν είναι εύκολος. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Εγώ ως γλωσσολόγος µιλάω για κατάρτιση, διότι η κατάρτιση 
έχει σχέση µε την αρτιότητα, µε το άρτιος και όχι µε την ειδική γνώση που 
έχουµε δώσει. 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Ευχαριστώ για το µάθηµα που µου κάνετε αλλά... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Γι’ αυτό το λέω. 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Ναι. Κι εγώ προσπαθώ στα ελληνικά µου, παρόλο που 
χρησιµοποιώ και τους ξενικούς όρους επιτρέψτε µου... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Για την ουσία τώρα. ∆εν έχουνε µια... 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Κατόπιν, στην ουσία είπα ότι δεν γνωρίζουν ακόµα κι αυτά 
που έπρεπε να γνωρίζουν. Καταλάβατε; ∆ηλαδή το σύστηµα δεν είναι 
αποτελεσµατικό. Εποµένως θα πρέπει να εγκύψουµε επί του ζητήµατος, 
γιατί στόχος δεν είναι απλά να το βελτιώσουµε. Όχι απλώς να το αλλάξουµε. 
∆εν είναι λύση αυτή. Καταλάβατε; Πρέπει γενναία εδώ να ασχοληθούµε µε 
το θέµα. Αλλιώς, αν αλλάζω κάθε λίγο και λιγάκι τι έχω να κερδίσω; 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Έχετε δίκιο. Γι’ αυτό είµαστε εδώ και νοµίζω ότι και η 
παρουσία των εκπροσώπων των ΤΕΙ, των Πανεπιστηµίων, της ΠΟΣ∆ΕΠ 
είναι ακριβώς γι’ αυτή την σύνδεση της Γενικής Εκπαίδευσης εδώ, 
Πρωτοβάθµιας – ∆ευτεροβάθµιας µε την Τριτοβάθµια. Γι’ αυτό είναι και 
πολύ χρήσιµη η παρουσία σας κι αυτό έχει αποδειχθεί. Εκεί λοιπόν θα 
θέλαµε, όχι αυτή τη στιγµή µόνο, ακούγοντας αυτές τις υποδείξεις… 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Θα στείλω έγγραφα και θα κοινοποιήσετε και στα µέλη σας. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Έτσι. Ακούγοντας αυτές τις υποδείξεις να δούµε µια κριτική 
από ανθρώπους που δουλεύουν ως συνέχεια επί αυτών που συζητούµε. 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Πάντως ένα θέλω να σας πω µια και σχολιάσατε και 
επιτρέψτε µου το τελικό σχόλιο, για να σας πω την τελική παρατήρηση για 
το ΠΑΣΟΚ. Έχει αποτύχει το σύστηµα της διπλής εισόδου στα Τεχνολογικά 
Ιδρύµατα, από τα Γενικά Λύκεια και από τα Τεχνικά. Έχει αποτύχει. Οι 
εισαγόµενοι από τα Τεχνικά Λύκεια, λόγω της µη αποτελεσµατικότητας του 
συστήµατος, δηµιουργεί ένα βαρίδι στην εκπαίδευση, στον ίδιο το χώρο, 
στην ίδια τάξη. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: ∆ηλαδή το αντίθετο απ’ ότι θα περίµενε κανείς. 
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Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Απ’ ό,τι θα περίµενε, Ναι.  
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αυτό είναι ένα καµπανάκι που µας το χτυπάτε και πρέπει να 
το προσέξουµε. Ο κ. Πανάρετος. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Μια πολύ σύντοµη παρατήρηση. Θεωρώ και φαντάζοµαι 
ότι όλοι θεωρούν, βλέποντας έτσι τα πρόσωπα, πολύ ουσιαστική την 
συµµετοχή και την παρέµβαση του κ. Καπλάνη και θέλω, αν µου επιτρέψετε 
να επανέλθω σε ένα σηµείο που το θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό κ. 
Πρόεδρε. Το έχω τόσο βαθιά µέσα µου, που δεν ξέρω πώς θα σας πείσω. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Θα έκανα µια ανακοίνωση, αλλά θα το πείτε τώρα και µετά θα 
την κάνω. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Μην προσπαθήσετε, και το προσωποποιώ, µην 
προσπαθήσετε να τελειώσουµε σε κάποια χρονική στιγµή. Θα µείνετε πολύ 
περισσότερο στην ιστορία της Εκπαίδευσης αν µπορέσουµε και 
καθιερώσουµε έναν τρόπο διαλόγου. Και η σηµερινή παρέµβαση του κ. 
Καπλάνη οδηγεί σ’ αυτή την κατεύθυνση. Εγώ θα παρακαλούσα και τον 
εκπρόσωπο της Νέας ∆ηµοκρατίας, να µεταφέρει στη Νέα ∆ηµοκρατία αυτή 
την παράκληση. Να τελειώσουµε αν θέλετε ένα θέµα. ∆εν µε πειράζει αν θα 
πάρει ‘‘πόντους’’ η Κυβέρνηση ή ο Υπουργός Παιδείας, αλλά να το 
φτάσουµε σε ένα θέµα που να είναι ουσιαστικό. Γι’ αυτό µην προσπαθούµε 
να τελειώσουµε Σεπτέµβρη, τέλη Σεπτεµβρίου, αρχές Οκτωβρίου, 
φθινόπωρο, αλλά ό,τι τελειώνουµε να είναι ουσιαστικό. Ευχαριστώ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: ∆υο πράγµατα. Επειδή αυτό που λέει ο κ. Πανάρετος νοµίζω 
ότι το συµµεριζόµαστε όλοι θα σας πω ότι ένα από τα θέµατα που µετέφερα 
ως άποψη του συµβουλίου µας στον Πρόεδρο, στον Πρωθυπουργό, ήταν 
και αυτό. Έτσι; ∆ηλαδή να µην υπάρξει πίεση ως προς τις προτάσεις, το 
χρόνο παράδοσης και λοιπά, για να µπορέσουµε να είµαστε ουσιαστικοί και 
φάνηκε, αυτή είναι η εκτίµησή µου, ότι υπήρξε κατανόηση γι’ αυτό. ∆ηλαδή 
δεν πήρα µια εντολή – κατεύθυνση – επιθυµία – αίτηµα ότι κοιτάξτε, δεν 
ξέρω τι θα κάνετε αλλά να τελειώσετε και λοιπά. ∆εν υπήρξε τέτοιο πράγµα 
και το εκτιµούµε ιδιαίτερα. Σ’ αυτό είχε συµβάλει και ο Υπουργός Παιδείας ο 
οποίος είχε θέσει ένα παρόµοιο αίτηµα. 
 Το δεύτερο είναι και εις πίστωσιν του κ. Παναρέτου, µάλλον θα το 
ευχαριστηθεί περισσότερο ίσως, είναι ότι θα ξεκινήσουµε µια αξιολόγηση 
µέσα στο πρόγραµµα ΕΣΠΑ. Έδωσα ήδη την προηγούµενη αξιολόγηση, 
ώστε να δούµε τις προδιαγραφές µε τις οποίες, µια και έχουµε κάτι έτοιµο, 
µπορεί αυτό να γίνει και είναι και συµφωνία και παρότρυνση και του 
Πρωθυπουργού και του Υπουργού Παιδείας .Βεβαίως και θα το πιστώσω 
,επίσης, στην κ. ∆ιαµαντοπούλου που το πρότεινε επίσης στο Πολιτικό 
Συµβούλιο. Άρα , υπάρχει µια γενικότερη σύγκλιση. Ο κ. Γεωργιάδης το 
δέχτηκε µε ενθουσιασµό. Εποµένως , συµφώνησαν όλοι σε αυτό, να γίνει 
µια αξιολόγηση στο ΕΣΠΑ, που λειτουργεί ήδη. Και λέω ότι έδωσα ήδη 
στοιχεία, ώστε να µπορεί σε σύντοµο χρόνο να υπάρξει αυτή η αξιολόγηση 
και να µας βοηθήσει. Του συστήµατος, του εκπαιδευτικού συστήµατος. Μια 
και έχουµε τα στοιχεία από το Κέντρο Εκπαιδευτικής Έρευνας, έχουµε ως 
µέτρο συγκρίσεως αυτό που έχει γίνει παλιά, µπορούµε τώρα να έχουµε 
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κάτι στα χέρια µας που θα µας βοηθήσει ως Συµβούλιο επίσης. Παρακαλώ, 
αµέσως όλοι θα έχουν το λόγο. 
 
Α. ΛΙΑΣΚΟΣ: Ως πολιτικός ανάµεσα σε τεχνοκράτες και εκπροσώπους 
βαθµίδων της Εκπαίδευσης, νιώθω λίγο άσχηµα, υπό την έννοια ότι εγώ κ. 
Πρόεδρε, όπως αντιλαµβάνεστε κρίνοµαι στο αν συνοψίζω καλά, έτσι 
πρέπει να κρίνονται οι πολιτικοί, τα συµπεράσµατα ή αν θέλετε τις 
αποφάσεις των τεχνοκρατών αφενός και αφετέρου, όταν βρίσκονται σε 
κυβερνητικά πόστα, στην ικανότητα της διοίκησης. 
 Θέλω όµως να πω δυο λόγια µόνο. Μόνο δυο λόγια. Είναι γεγονός 
ότι βγαίνει µέσα από τη συζήτηση, και το λέω να πω δυο λόγια γιατί θα 
πρέπει να αποχωρήσω, έχω ανειληµµένες υποχρεώσεις. ∆υστυχώς οι 
βουλευτές έχουν σωρεία υποχρεώσεων όπως ξέρετε. Έχουµε λοιπόν, όλοι 
διαπιστώσει την ανάγκη αναβάθµισης της αξιοπιστίας και της 
αποτελεσµατικότητας της Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και βέβαια 
εγώ θα ευχαριστήσω ιδιαίτερα, γιατί πολλοί έβαλαν και το µαχαίρι στο 
κόκαλο για όσα δεν γίνονται διαχρονικά σωστά. ∆ιότι έτσι πρέπει να κινείται 
αυτό το συµβούλιο. Και βέβαια και οι αναγκαιότητες ετέθησαν, να ενισχυθεί 
η παιδευτική αυτοτέλεια, να συνδεθεί µε την αγορά εργασίας, όπως θα 
πρέπει στη σύγχρονη πραγµατικότητα, να συνδεθεί, αν θέλετε, µε την 
Τριτοβάθµια Εκπαίδευση και οι προτάσεις που ακούστηκαν. Κι εγώ θα 
ευχαριστήσω τον κ. Πανάρετο και τον κ. Γκλαβά και θεωρώ ότι την 
ολοκληρωµένη πρόταση της Νέας ∆ηµοκρατίας, που θα υποβληθεί βέβαια 
µέσω του τοµέα του αντίστοιχου της Παιδείας, από το πολιτικό συµβούλιο, 
θα έχουν τις λεπτοµέρειες όλες οι οποίες, ας πούµε, κατά την εκτίµηση του 
κόµµατος πρέπει να υφίστανται για ένα νέο και αξιόπιστο σύστηµα στην 
Τεχνολογική Εκπαίδευση. 
 Αυτό που θα ’θελα να πω είναι ότι συµφωνώ απόλυτα µε το γεγονός 
ότι όταν έχει εγκαινιαστεί ενός τέτοιου υψηλού επιπέδου διάλογος για την 
Παιδεία, είναι γεγονός ότι θα πρέπει να αποτελέσει και τον πυρήνα, έτσι 
ώστε η εκάστοτε πολιτική ηγεσία να έχει ένα γνωµοδοτικό όργανο δίπλα 
της, υψηλού κύρους, το οποίο διαπιστώνει κακώς κείµενα και τα διορθώνει. 
Είναι πολύ σωστό αυτό και χαίροµαι που κι εσείς ως Πρόεδρος το είπατε 
προηγούµενα, ότι είναι και η καταρχήν αποδοχή του Πρωθυπουργού. 
 Αυτά ήθελα να πω. Να σας πω ότι δεσµεύοµαι την επόµενη φορά 
που προφανώς θα έχουν ετοιµάσει την πρότασή τους. Από κει και ύστερα 
θα µου συγχωρήσετε την αποχώρησή µου διότι είµαι αναγκασµένος. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κύριε βουλευτά άλλωστε δεν ξέρατε και πόσο θα κρατήσει η 
σηµερινή συνεδρία. Εµείς χαιρόµαστε που είστε εδώ και θα σας 
παρακαλούσαµε αυτές τις θέσεις – απόψεις να τις διαβιβάσετε και στην 
Κυβέρνηση και στον αρµόδιο Υπουργό και να έχουµε… 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Στο κόµµα. ∆εν ξέρω πώς λειτουργούν αυτά. 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: ∆εν είναι ευχάριστο κ. Κουρουτέ; Λοιπόν, και περιµένουµε να 
έχουµε και τις επιπλέον προτάσεις για τα διάφορα θέµατα. Ευχαριστώ. 
Κύριε Πρόεδρε, σας έχω αφήσει τελευταίο. Είπαµε, η µαχοµένη εκπαίδευση. 
Κύριε Πρόεδρε. 
 
Κ. ΣΟΥΤΣΑΣ: Ναι, κ. Πρόεδρε, εγώ θα ήθελα να επανέλθω σ’ αυτά που 
είπε ο συνάδελφος ο Σωκράτης ο Καπλάνης. Είχαµε και οι δυο την τύχη να 
υπηρετήσουµε την Τεχνολογική Εκπαίδευση από την ανώτατη θέση του 
Ειδικού Γραµµατέα. Προηγήθηκε ο Σωκράτης. Εγώ ήµουνα ο επόµενος. 
Προσέξτε στην ορολογία. ∆ηµιουργεί σοβαρότατα προβλήµατα. Αν ακουστεί 
από µέρους της ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης ο όρος Τεχνολογική 
Εκπαίδευση, το αµέσως επόµενο βήµα των ΤΕΙ θα είναι η αντίδραση σε 
αναβάθµιση, ή σε ονοµασία σε Τεχνολογικά Πανεπιστήµια. Αυτό είναι 
δεδοµένο. Ήδη κυκλοφορεί. Θα είναι το πρώτο έναυσµα, ώστε τα ΤΕΙ πλέον 
να διεκδικήσουν σοβαρότατα και καλά θα κάνουνε, να ξεφύγουν από αυτό 
το Τεχνικό Τεχνολογικό Εκπαιδευτικό Ίδρυµα και να πάνε στο Τεχνολογικό 
Πανεπιστήµιο, βγάζοντας τον όρο του Ιδρύµατος που εµείς και οι δυο µε τον 
Σωκράτη κακώς το εννοούµε. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αναφέρεστε στο Τεχνολογικό Λύκειο που λέµε; 
 
Κ. ΣΟΥΤΣΑΣ: Ακριβώς. Αναφέροµαι στο Τεχνολογικό Λύκειο και πιστεύω 
ότι θα φέρει σύγχυση. Ο όρος Τεχνολογικό καταρχάς δεν είναι διαδεδοµένος 
στον ευρωπαϊκό χώρο. Ακόµη και προσπαθώντας χρόνια να βρούµε τρόπο 
προσέγγισης µε τα ευρωπαϊκά δεδοµένα και το ευρωπαϊκό γίγνεσθαι, 
πουθενά δεν συναντήσαµε αυτό τον όρο στην Ανωτάτη Εκπαίδευση. Ή ήταν 
College κάποτε, τα Κολέγια της Αγγλίας, ή µετά πήγαινε σε University, σε 
απευθείας. Εποµένως είναι ιδιοµορφία ελληνική, που αν ακολουθήσει και η 
µετεξέλιξη της Τεχνικής ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, της Επαγγελµατικής 
σε Τεχνολογική, θα δηµιουργήσει πάλι µείζον πρόβληµα σε άλλη βαθµίδα 
εκπαίδευσης. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ένα λεπτό για να γίνει σαφές. Μιλάµε για τον όρο Τεχνικό ή 
Τεχνολογικό. Κι αυτό που παρατηρείτε κι εσείς και ο κ. Καπλάνης είναι ότι 
θα έπρεπε να παραµείνει ο όρος Τεχνικό Επαγγελµατικό Λύκειο, για να µη 
γίνεται σύγχυση µε την ανώτερη βαθµίδα των ΤΕΙ, όπου είναι Τεχνολογική 
εκεί, πραγµατικά, η εκπαίδευση. Είναι έτσι; Είναι έτσι. Μάλιστα. Λοιπόν, 
αυτό είναι ένα θέµα ορολογίας θα το σκεφτούµε και εν πάση περιπτώσει... 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ναι. Τώρα καταλαβαίνετε πόσο καλά καταλαβαίνω εγώ αυτή 
τη διαφορά στο επίπεδο των λέξεων. 
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε αυτή τη στιγµή ονοµάζεται Επαγγελµατική 
Εκπαίδευση, οπότε δεν µπαίνει θέµα ορολογίας ως προς αυτό το κοµµάτι. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Το λόγο έχει ο κ. Μαυρίκιος, µετά η κ. Μπίστα. Έχετε ένα 
ερώτηµα µετά. Θέλετε κάτι; Πολύ σύντοµο, γιατί έχουν το λόγο οι άλλοι. 
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Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Ίσως να είναι και λίγο διαδικαστικό το θέµα. Νοµίζω ότι ήταν 
πολύ λάθος που δεν ήσασταν µαζί µας από την αρχή κ. Καπλάνη. ∆ηλαδή 
τουλάχιστον όταν ήρθε και η ΠΟΣ∆ΕΠ. Όχι, δεν το εννοώ προσωπικά. 
Εννοώ ότι χάσαµε όλοι µέσα από µια δυναµική και έτσι ίσως αυτά που οι 
υπόλοιποι, έστω και σιωπηρά, έχουµε κατανοήσει ο ένας τον άλλον, δεν την 
έχουµε αναπτύξει µεταξύ µας. Αυτό είναι σηµαντικό και δεν ξέρω αν... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Να πω κάτι κ. Παΐζη επ’ αυτού; 
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Ας µην διευρυνθεί κι άλλο. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: ∆εν θα διευρυνθεί άλλο. Αλλά νοµίζω ότι είναι εις πίστωσιν 
του Συµβουλίου µας και της δουλειάς που κάνουµε, το γεγονός ότι έκριναν 
τα Πανεπιστήµια, τα ΤΕΙ, να έχουν µια παρουσία εδώ. 
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Βεβαίως. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Νοµίζω ότι αυτό και µόνο του λέει κάποια πράγµατα. 
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Το σχόλιό µου δεν είναι αυτό. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ναι. Και το ότι δέχτηκε το Συµβούλιο, αυτό το θεωρώ ότι είναι 
η διάθεση όλων µας και δεν το σχολιάζω. Παρακαλώ. 
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Αυτό είναι διαδικαστικό. Το σχόλιό µου όµως, το οποίο ίσως 
έχει σχέση µε τις δικές µου τις αρχές και θα ήθελα να είναι σαφές, είναι ότι 
το σύστηµα σχεδιάζεται µε βάση τις δεξιότητες που έχει ο πληθυσµός – 
στόχος. Εάν αυτή τη στιγµή τα Ελληνόπουλα έχουν χαµηλό επίπεδο 
εκπαίδευσης δεν θα αλλάξουνε τα Ελληνόπουλα. Θα αλλάξει η εκπαίδευσή 
τους. Νοµίζω λοιπόν, ότι ακόµα και στο δάσκαλο της Α ∆ηµοτικού στην 
Αχαγιά, ο οποίος λέει ακριβώς το ίδιο επιχείρηµα, ‘‘µα αυτά τα παιδιά δεν 
έχουν εµπειρίες, ρε παιδί µου, πώς να δουλέψει κανένας’’ και τα συγκρίνει 
µε κάποια άλλα παιδιά, κατά το Σύνταγµα ο στόχος του δασκάλου είναι γι’ 
αυτά τα παιδιά µε όποιο επίπεδο έχουνε, δουλεύουµε µαζί τους. Επειδή 
είναι η τέταρτη φορά που ακούγεται εδώ, µε ευθύνη ποιανού; Έχουν φτάσει 
παιδιά να φοιτούν πρωτοετείς και δεν γνωρίζουν ανάγνωση και γραφή. 
Έχουν την εκτίµηση, τα παιδιά που βγαίνουν από την ∆ευτεροβάθµια και 
πηγαίνουν και στα ΤΕΙ και στα ΑΕΙ, τουλάχιστον έχουν κατακτήσει αυτό που 
το σύστηµα τους έβαζε σαν στόχο. Εάν αυτό είναι λάθος, όλοι µαζί το 
αλλάζουµε. Όλοι µαζί το αλλάζουµε. ∆εν θα αλλάξουµε την διαδικασία, 
παραδείγµατος χάρη, είτε κάνοντας σχόλιο διεύρυνσης, παραµπαίνουνε 
πολλοί, ή οτιδήποτε. Θα το αλλάξουµε γιατί είναι κρίσιµο. Το να µιλάει τη 
γλώσσα του είναι πάρα πολύ σηµαντικό πράγµα για τον απόφοιτο της 
Τρίτης Γυµνασίου και για το ∆ηµοτικό. Εάν όµως η κατάσταση είναι τόσο 
τραγική και είναι η δεύτερη φορά που το άκουσα, προτείνω στα πλαίσια του 
αυτοδιοίκητου των Πανεπιστηµίων ειδικά προγράµµατα. Τα Πανεπιστήµια 
δεν έχει νόηµα µε κάποιον που δεν καταλαβαίνει ελληνικά να προχωράτε να 
του κάνετε λογισµό. Τι πτυχίο είναι αυτό; Εάν δεν γνωρίζουν την ελληνική 
γλώσσα, να σταµατήσουν όλα τα Πανεπιστήµια στο 1ο έτος, ενισχυτικά 
µαθήµατα πάνω στην ελληνική Γλώσσα και στην Αριθµητική προκειµένου 
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να καλύψουν την αδυναµία και ας βγάζουν ένα µάθηµα του 4ου έτους 
λιγότερο. Αλλά αυτή τη δυνατότητα από το νόµο την έχουν. Εδώ 
προσπαθούµε να απαντήσουµε σε δοµικό σηµείο του συστήµατος και εάν 
πραγµατικά φτάσουµε στο σηµείο να κάνουµε πλήρη τεκµηριωµένη και µε 
βιβλιογραφία διαπίστωση. Και πρέπει να γίνει. Ποιο είναι το επίπεδο των 
παιδιών. Θα προσαρµόσουµε σ’ αυτό που να µπορεί ο απόφοιτος της Γ 
Γυµνασίου και όχι του Λυκείου, να έχει κατακτήσει αυτά που περιέγραψε ο 
κ. Καπλάνης. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κύριε Παΐζη, έχοντας διατελέσει Πρύτανης για 6 χρόνια, του 
µεγαλυτέρου Πανεπιστηµίου της χώρας, µε όλες τις Σχολές, µε πολύ κόσµο, 
δεν θα ’θελα να το γενικεύσουµε αυτό. Είναι αληθές ότι υπάρχουν τέτοιες 
περιπτώσεις, αλλά δεν µπορούµε να το γενικεύσουµε ότι οι άνθρωποι που 
φτάνουν στα Πανεπιστήµια, που ξέρω εγώ περισσότερο και µετά πάµε και 
στα ΤΕΙ, αλλά τα ΤΕΙ έχουν µια ιδιοµορφία, αυτή που περιεγράφη, φτάνουν 
αγράµµατοι τελείως. Υπάρχουν παιδιά µε τεράστιες ικανότητες και 
υπάρχουν άλλα που έχουν και κενά. ∆ηλαδή µην το γενικεύσουµε τόσο 
πολύ , γιατί θα φτάναµε σε πολύ εσφαλµένα συµπεράσµατα. Υπάρχουν 
αδυναµίες γενικότερης συγκρότησης ως προς τη γλώσσα όχι σε θεωρητικό 
επίπεδο. Σε πρακτικό επίπεδο επικοινωνίας. Εάν δηλαδή εµείς εδώ 
συµφωνήσουµε να ακολουθήσουµε ένα σύστηµα που θα ’δινε µεγαλύτερη 
έµφαση σε θέµατα επικοινωνίας, να καταλαβαίνει ένα κείµενο, να παράγει 
ένα σωστό κείµενο, όλα αυτά, να έχει µια τέτοια επαφή µε κάτι που ελέγχει 
το PISA, ή δεν ξέρω τι, αυτό θα άλλαζε λίγο και αυτό που παρατηρούµε 
ήδη. ∆ιότι αυτά τα παιδιά τα βάζεις και σου λένε κανόνες απέξω και το ’να 
και τ’ άλλο. Συχνά κάνουν λάθη, όταν γράφουν ένα κείµενο. Λοιπόν, 
υπάρχει µεν το πρόβληµα αλλά όχι σ’ αυτή την έκταση που να είµαστε όλοι 
έτσι τόσο ανήσυχοι. Μιλάω για τα Πανεπιστήµια. Όχι, δεν είπα ότι 
υπερβάλλετε. 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Όταν µίλησα σε κανένα σηµείο δεν υπερέβαλλα. Πιστέψτε 
µε. Το ποσοστό, η συχνότητα, η έκταση θα µπορούσα να πω ότι είναι η 
πλειονότητα, η πλειοψηφία και όχι ένα µικρό ποσοστό. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Και το εξηγήσατε κιόλας και νοµίζω ότι... 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Θα παρακαλούσα µάλιστα επειδή κι εσείς 
Πανεπιστηµιακός, ας δούµε και πώς ένας νέος επί πτυχίω µπορεί να σταθεί 
όρθιος για να υποστηρίξει θέσεις. Τις επιστηµονικές εκ του αντικειµένου. 
Ευχαριστώ. 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου). Να σταθεί όρθιος να υποστηρίξει 
θέσεις επιστηµονικές είναι απλό; Είναι βασική δεξιότητα; 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Ένα λεπτό µε συγχωρείτε. Ένα µικρό σχόλιο κ. Πρόεδρε. 
Ο κ. Καπλάνης έβαλε ένα θέµα. Μπορούµε να µην το ξεπεράσουµε τόσο 
απλά. Υπάρχουν Επιστήµες και γι’ αυτό υπάρχουν αυτές οι Επιστήµες, που 
µπορούν µε ένα δειγµατοληπτικό τρόπο να διαπιστώσουν το επίπεδο σε 
κάθε Πανεπιστήµιο και σε κάθε τµήµα. Μπορούµε, λοιπόν, να 
διαπιστώσουµε την έκταση του φαινοµένου στο οποίο αναφέρθηκε ο κ. 
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Καπλάνης. Είναι ένα θέµα και θα σας παρακαλούσα να το µεταφέρετε στα 
αξιολογικά θέµατα, γιατί είναι πολύ σηµαντικό σαν αξιολόγηση. 
 Το δεύτερο. Εδώ θα διαφωνήσω µε τον κ. Παΐζη. Είναι λάθος να 
µεταφέρουµε το πρόβληµα µιας εκπαιδευτικής βαθµίδας στην άλλη 
εκπαιδευτική βαθµίδα. ∆ιότι τότε η κάθε µια εκπαιδευτική βαθµίδα θα λύνει 
το πρόβληµα της προηγούµενης χωρίς ουσιαστικά να έχει την ουσιαστική 
συµβολή που θα πρέπει να έχει ως εκπαιδευτική βαθµίδα. Ευχαριστώ. 
  
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ευχαριστώ. Κύριε Μαυρίκιε. 
 
Γ. ΜΑΥΡΙΚΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω για να υπάρξει αναβάθµιση της 
Τεχνικής Εκπαίδευσης πρέπει πρώτον να αλλάξει η ποιότητα των µαθητών 
που φοιτούν σ’ αυτά. ∆εύτερον, να έχουµε το κατάλληλο επιµορφωµένο 
προσωπικό. Και τρίτο βεβαίως είναι και η χρηµατοδότηση. Να δούµε τι 
παιδιά φτάνουν σήµερα στην Τεχνική Εκπαίδευση. Είναι παιδιά τα οποία 
έχουν χαµηλές επιδόσεις και µε πολλά κενά από το ∆ηµοτικό και το 
Γυµνάσιο. ∆εν είναι σε θέση η Τεχνική Εκπαίδευση να καλύψει αυτά τα 
κενά. Ένας µεγάλος αριθµός των µαθητών είναι αλλοδαποί µε µαθησιακές 
δυσκολίες. Έτσι δηµιουργείται µια αρνητική εικόνα και δεν πάνε µαθητές µε 
καλή επίδοση. Ακούµε γονείς να λένε δεν θα στείλω το παιδί µου στην 
Τεχνική Εκπαίδευση για να µην το χαλάσουν εκεί. 
 Πρέπει για µένα να δοθεί η δυνατότητα στα ΕΠΑΛ να παρέχουν µια 
ελκυστική και αποτελεσµατική διέξοδο πριν το Πανεπιστήµιο. Η απόκτηση 
γνώσεων από τη φοίτηση των µαθητών στα ΕΠΑΛ πρέπει να συσχετισθεί 
µε την απασχόληση. Έτσι, µάθηση και απασχόληση, να είναι δυο στόχοι οι 
οποίοι πρέπει να ταυτίζονται και να επιδιώκουν από τη φοίτηση των 
µαθητών µέσα στα τεχνικά σχολεία. Για να αποφευχθεί έτσι και η διαρροή 
των µαθητών, δηλαδή να εγκαταλείπουν την Τεχνική Εκπαίδευση και να 
εγκαταλείπουν βεβαίως γενικότερα την Εκπαίδευση. Πρέπει να υπάρξει 
ένας επαναπροσδιορισµός και επαναδιατύπωση του σκοπού των ΕΠΑΛ. Η 
διπλή επιδίωξη γενικής µόρφωσης και επαγγελµατικής εξειδίκευσης, για 
επιτυχή ένταξη στην αγορά εργασίας, έχει αποδειχθεί ανέφικτη. Και δεν 
εννοώ να µην υπάρχουν γενικά µαθήµατα. Αλλά το να βάζουµε ότι τα παιδιά 
αυτά πρέπει να συνεχίσουν και στο Πανεπιστήµιο, νοµίζω είναι δυο στόχοι 
που τελικά υπάρχει κίνδυνος να µην επιτύχει ούτε ο ένας ούτε ο άλλος.  

Γι’ αυτό και θα ’ρχόµουνα και στην πρόταση του ΠΑΣΟΚ, που 
αναφέρει στο ότι πρέπει η Τεχνολογική Κατεύθυνση του Γενικού Λυκείου να 
πάει στο Τεχνικό Λύκειο όπως λέτε. Κατά την άποψή µου βεβαίως είναι 
λάθος. ∆ιότι τι θα συµβεί; Θα έχουµε ένα Λύκειο το οποίο θα έχει µια 
Τεχνολογική κατεύθυνση µέσα στο Τεχνικό Λύκειο. Αυτό θα συµβεί και αν 
πάνε µαθητές σ’ αυτό το σχολείο. ∆ιότι εµείς έχουµε σαν στόχο να 
αναβαθµιστεί η Τεχνική Εκπαίδευση. Τότε να έχουµε µια κατεύθυνση, γιατί 
νοµίζω ότι στο πίσω µέρος του µυαλού µας έχουµε την εντύπωση ότι 
πρέπει να υπάρξουν µαθητές, να υπάρχει ένας αριθµός µαθητών. Και έτσι 
µε την Τεχνολογική κατεύθυνση θα επιτύχουµε τον στόχο αυτό. ∆ηλαδή θα 
επιτύχουµε να έχουµε αριθµητικά δηλαδή το στόχο. Να έχουµε µαθητές εις 
την Τεχνολογική Εκπαίδευση. Και τι αναβάθµιση όµως θα υπάρξει στο 
Τεχνικό Λύκειο µε το να έχουµε την Τεχνολογική Εκπαίδευση αυτή; Και αυτό 
που ισχύει τώρα, π.χ. το ότι έχουν τη δυνατότητα να δίνουν στο 
Πανεπιστήµιο, στην πράξη είναι σαν να είναι ένα δώρο χωρίς αντίκρισµα. 
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Γιατί από τα φετινά δεδοµένα ελάχιστοι µαθητές πήγανε στον κύκλο αυτό 
που έδινε στο Πανεπιστήµιο ο µαθητής. Και τα αποτελέσµατα νοµίζω είναι 
κι εκεί αποκαρδιωτικά. 
 Έχω τη γνώµη ότι πρέπει να δοθεί µια έµφαση στην ανάπτυξη, από 
τους µαθητές τεχνικών, διαπροσωπικών και άλλων δεξιοτήτων που 
ζητούνται στην αγορά εργασίας. Χαρακτηριστικά της σηµερινής κοινωνίας 
είναι ότι υπάρχει ελεύθερη οικονοµία, υπάρχει ο ανταγωνισµός και πρέπει 
τα παιδιά να αποκτήσουν τέτοιες δεξιότητες, ούτως ώστε να υπάρχει µια 
ευελιξία επαγγελµατική. ∆ιότι συνεχώς αλλάζουν και τα επαγγέλµατα. Άρα 
πρέπει µέσα στην Τεχνική Εκπαίδευση να υπάρξουν τέτοιες δυνατότητες. 
Πρέπει να υπάρξει προώθηση της συνεργασίας του σχολείου µε 
επιχειρήσεις, µε στόχο την παροχή στους µαθητές µερικής εξειδίκευσης. 
Πρέπει να υπάρχει σύνδεση µε τα Επιµελητήρια, που δεν υπάρχει σήµερα. 
Με τα Επαγγελµατικά και τα Τεχνικά Επιµελητήρια, ώστε να υπάρχει και µια 
πρακτική, έτσι, µερική εξειδίκευση και µια πρακτική άσκηση και να υπάρξει 
µε τις επιχειρήσεις µια σχέση που θα µπορούσαν ενδεχοµένως να υπάρξει 
και µια χρηµατοδότηση από εκεί. ∆εν ξέρω. 
 Πρέπει να υπάρξει µια αποκέντρωση και των προγραµµάτων που θα 
υλοποιούνται σε αυτές τις τεχνικές σχολές. Περιφερειακή αποκέντρωση. 
Γιατί πρέπει να το δούµε και σε κάποιες περιοχές ανάλογα µε τα 
προβλήµατα που έχουν. Τι ειδικότητες πρέπει να αναπτυχθούν εκεί µέσα. 
Πρέπει να συνδεθεί δηλαδή το Τεχνικό Λύκειο, η Τεχνική Εκπαίδευση, µε τις 
ανάγκες που έχουµε στις περιφέρειες. Κατά την άποψή µου πρέπει να 
οργανωθεί και ένα σύστηµα παρακολούθησης επαγγελµατικής 
αποκατάστασης των αποφοίτων της Τεχνικής Εκπαίδευσης. Μέσω του 
συστήµατος αυτού θα γίνεται µια ανατροφοδότηση µε πληροφορίες. Πώς 
πάνε αυτές οι ειδικότητες, αυτά που µαθαίνουν εκεί µέσα, στην αγορά 
εργασίας. Αν δεν έχουµε τέτοια στοιχεία, να δούµε δηλαδή, αυτά που 
µαθαίνουµε µέσα στο σχολείο, τι απόδοση έχουνε έξω στην αγορά 
εργασίας. Να υπάρχει µια τροφοδότηση και να υπάρξει µια βελτίωση από 
αυτό. Πρέπει να υπάρχει µια παρακολούθηση. ∆ηλαδή τελειώνουνε µια 
ειδικότητα. Τι γίνεται από κει και πέρα; 
 ∆ιαµόρφωση χάρη επαγγελµατικών δικαιωµάτων, το έχουνε πει και 
άλλοι συνάδελφοι και διαµόρφωση των προγραµµάτων σπουδών µε 
έµφαση στην προσαρµοστικότητα και κάλυψη εκτεταµένου φάσµατος 
γνώσεων. Στη σηµερινή εποχή πρέπει να έχουµε γνώσεις από πολλά 
επαγγέλµατα. ∆εν είναι δυνατόν να έχουµε αυστηρά εξειδίκευση όταν 
βγαίνουµε από το Τεχνικό Λύκειο. Πρέπει να αποκτήσουµε τέτοιες γνώσεις 
που να µπορούµε, να µπορεί δηλαδή ο απόφοιτος Λυκείου, να ακολουθήσει 
και ένα άλλο επάγγελµα. ∆ηλαδή να έχει αυτά τα εφόδια που µπορεί να 
αλλάξει και το επάγγελµα. Να έχει µια ευρύτητα σ’ αυτό τον τοµέα. 
 Οργάνωση των Εργαστηρίων ως Εργαστήρια βασικής τεχνικής και 
όχι αυστηρά εξειδίκευσης. Τα εργαστήρια τα ΣΕΚ που λέµε, τα εργαστήρια 
που λειτουργούν σήµερα, δεν παρέχουν ούτε την εξειδίκευση και επειδή 
είναι εργαστήρια που χρειάζονται πολλά όργανα και είναι ακριβά και η 
χρηµατοδότηση πρέπει να είναι τεράστια, πρέπει να υπάρχει κι εκεί µια 
ευελιξία, ούτως ώστε να έχουµε µια εξειδίκευση η οποία να µην είναι 
απόλυτη. Να µπορούν δηλαδή τα παιδιά να εκπαιδεύονται γενικότερα, γιατί 
δεν είναι εύκολο να αλλάζει από τη µια µέρα στην άλλη και ο εξοπλισµός. 
Θέλει πολλά χρήµατα. 
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 Πρέπει να υπάρχει µια διαθεµατική προσέγγιση της γνώσης µέσα 
στα πλαίσια των Τεχνικών Επαγγελµατικών µαθηµάτων. Όπως ξέρετε όλοι, 
η άσκηση ενός επαγγέλµατος απαιτεί γνώσεις από διάφορα άλλα 
επαγγέλµατα. Παραδείγµατος χάρη ο ηλεκτροτεχνίτης πρέπει να ξέρει και 
γνώσεις υδραυλικών, µηχανολογίας, ηλεκτρονικών, οικοδοµικών εργασιών 
και άλλα. ∆εν είναι δυνατόν να µην έχουµε µια διαθεµατική προσέγγιση των 
γνώσεων. 
 Πρέπει να υπάρξει αναθεώρηση των αναλυτικών προγραµµάτων, το 
έχει πει και ο κ. Γκλαβάς, ιδιαίτερα του Γυµνασίου, ούτως ώστε να 
διαχυθούν µέσα στα µαθήµατα που διδάσκονται τα παιδιά και γνώσεις 
τεχνικοεπαγγελµατικού περιεχοµένου, ούτως ώστε τα παιδιά να µπορούν να 
επιλέξουν µετά και την Τεχνική Εκπαίδευση. Γιατί τελειώνουν από το 
Γυµνάσιο και δεν έχουν τέτοιες εµπειρίες µε αποτέλεσµα να δυσκολεύονται 
να επιλέξουν να πάνε στην Τεχνική Εκπαίδευση.  

Πρέπει να υπάρξει ανάπτυξη οριζόντιας επικοινωνίας µεταξύ του 
ΤΕΛ, και αυτό πρέπει να το δούµε, και της επαγγελµατικής εκπαίδευσής 
του, ούτως ώστε παιδιά τα οποία τελειώνουν το Γενικό Λύκειο να έχουν τη 
δυνατότητα εγγραφής, εάν το έχουνε µετανιώσει, ή έχουν αποτύχει, να 
εγγραφούν εις την Β, δεν ξέρω, τάξη του Τεχνικού Λυκείου. Και 
αντιστρόφως, εάν ένα παιδί µετανιώσει, ας πούµε, από την ειδίκευση που 
έχει ακολουθήσει, θα έχει τη δυνατότητα να εγγραφεί έστω στην Γ τάξη του 
Λυκείου και εκεί αφού παρακολουθήσει τα µαθήµατα του Λυκείου, εν πάση 
περιπτώσει να δώσει και στο Πανεπιστήµιο, αν έχει αλλάξει άποψη. Γιατί 
δηλαδή πρέπει να έχουµε βάλει την Τεχνολογική Εκπαίδευση µέσα στο 
Τεχνικό Λύκειο, για να έχει τη δυνατότητα δηλαδή να πάει από εκεί ο 
µαθητής στο Πανεπιστήµιο και δεν θα προτιµήσει τη γενική εκπαίδευση, 
που εν πάση περιπτώσει ίσως εκεί να έχει καλύτερα αποτελέσµατα. Άρα 
βλέπω ότι πρέπει να υπάρχει µια οριζόντια επικοινωνία µεταξύ του Γενικού 
Λυκείου και της Τεχνικής Εκπαίδευσης. 
 Σηµαντικό στοιχείο βεβαίως είναι η επιµόρφωση των Εκπαιδευτικών 
πάνω σε νέα δεδοµένα, νέες ειδικότητες και βεβαίως οι ειδικότητες οι οποίες 
θα προκύψουν. Θα ληφθεί µέριµνα για το υπάρχον προσωπικό, αλλά δεν 
σηµαίνει ότι δεν πρέπει να µπούνε και ειδικότητες οι οποίες είναι καινούριες 
και έχουνε σχέση µε την αγορά εργασίας σήµερα και θα χρειαστεί µια 
επιµόρφωση του εκπαιδευτικού προσωπικού. Και ασφαλώς θα χρειαστεί και 
µεγάλη χρηµατοδότηση, ιδιαίτερα για την Τεχνική Εκπαίδευση, γιατί είναι 
τέτοια η φύση της που χρειάζονται πάρα πολλά χρήµατα. Αυτά ήθελα να 
επισηµάνω κ. Πρόεδρε. Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κι εγώ ευχαριστώ. Σ’ αυτό που είπε ο κ. Μαυρίκιος είναι και 
δική µου, ας το πούµε ερώτηση, ένσταση, παρατήρηση. Ας την πω τώρα, 
γιατί συνέχεται µε αυτό. Μέσα στο σχήµα αυτής της πρότασης βάζουµε 
πάλι, εν πάση περιπτώσει, βάζουµε αυτό το τρίτο έτος Γενικής Παιδείας. 
Ξαναφέρνουµε δηλαδή αυτή τη Γενική Παιδεία, όχι µέσα στη ροή της 
εκπαίδευσης, αλλά ως βαθµίδα, ως κάτι ιδιαίτερο µέσα στην Τεχνική 
Εκπαίδευση. Είχαµε πει κι εδώ και προσωπικά θα επέµενα σ’ αυτό, αυτά τα 
σχολεία, η Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση να αναβαθµιστεί, να 
αναδιαρθρωθεί, να έχει αυτούς τους στόχους που είπαµε και που ορθά τους 
αναλύετε, αλλά κάπου να έχει ένα όριο διακρίσεως από την Γενική Παιδεία. 
Γιατί αλλιώς, αν θέλετε, κάποιος να έρθει σ’ αυτή την τροχιά, γιατί να έρθει 
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στη Γενική Παιδεία; Θα πάει στο άλλο Λύκειο το οποίο είναι Γενικής 
Παιδείας εξαρχής. ∆ηλαδή νοµίζω ότι πρέπει να ’χουµε, αυτά που έλεγε και 
ο Κώστας ο Σηµίτης, ‘‘καθαρά σχήµατα’’. ∆ηλαδή εδώ νοµίζω ότι πάει. 
Καθαρά σχήµατα. Το σχήµα της Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης 
είναι άλλο από το σχήµα της Γενικής Εκπαίδευσης. Του Γενικού Λυκείου. 
Εάν αυτά πάµε να τα βάλουµε µαζί , αρχίζει και νοθεύεται αυτό το σύστηµα. 
Φορτώνεται µέσα σε µια λογική που είναι ναι, ας δώσουµε και µια ευκαιρία. 
Μα , αν θέλει να πάει εκεί , θα µείνει στο Γενικό Λύκειο. Ή αν το αποφασίσει 
κάποια στιγµή, θα ξανάρθει εδώ. Τώρα πρέπει να ξέρει πού πάει. Να έχει 
µια εικόνα. Τι θέλει να γίνει. Αν έχει επιλέξει την Τεχνική Επαγγελµατική 
Εκπαίδευση, πρέπει εκεί να τον εκπαιδεύσουµε και να τον µορφώσουµε µε 
τον καλύτερο τρόπο. Να του δώσουµε την κινητικότητα που λέτε, να του 
δώσουµε τη δυνατότητα συνέχειας, να του δώσουµε τις δυνατότητες να 
βρεθεί σε ΤΕΙ, σε Πανεπιστήµια, εντάξει, όπου µπορεί να πάει, αλλά µέσα 
από ένα τύπο σχολείου, ο οποίος να έχει µια καθαρή εικόνα. ∆ηλαδή 
προσωπικά θεωρώ ότι νοθεύεται αυτή η εικόνα, µε αυτό που έχετε ως 
δεύτερη δυνατότητα στο 3ο έτος. Παίρνει ένα κοµµάτι του Γενικού και το 
φέρνει εδώ. Αυτό το λέω επ’ ευκαιρία, γιατί νοµίζω ότι κάπως το θίγει και 
ένας έµπειρος εκπαιδευτικός, που είναι ο κ. Μαυρίκιος και το λέω κι εγώ, 
γιατί είχα υπόψη µου να το θέσω. Θέλετε επ’ αυτού; 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Ναι. Εγώ κ. Πρόεδρε, καταγράφω την σκέψη σας όπως και 
του κ. Μαυρίκιου. Όπως σας είπα όταν κάνουµε διάλογο, κάνουµε διάλογο. 
∆εν έχουµε έρθει µε τις εντολές του Μωυσή εδώ πέρα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κατά τα άλλα το σχήµα αυτό είναι ένα ελκυστικό σχήµα. 
 
Π. ΜΠΙΣΤΑ: Μπορώ να συνεχίσω ακριβώς πάνω σ’ αυτό που είπατε κ. 
Πρόεδρε. Πριν έρθω εδώ έχω µιλήσει µε 35 συναδέλφους της Πράξης που 
είναι στην Τεχνική Εκπαίδευση. 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 
 
Π. ΜΠΙΣΤΑ: Ναι. Έχω κάνει µικρές συνεντεύξεις. Είχα αποσπαστε, όταν 
διορίστηκα για µια χρονιά στην Τεχνική Εκπαίδευση. Από το ’84 έχουν 
περάσει πολλά χρόνια. Ακριβώς αυτό µου είπαν οι συνάδελφοι. Θέλουν η 
Πολιτεία να σχεδιάσει ξεκάθαρα τι θέλει από την Τεχνική Εκπαίδευση. Και 
ότι η Τεχνική Εκπαίδευση πάντοτε στην Ελλάδα σχεδιάζεται σαν η µικρή 
αδελφή της Γενικής Εκπαίδευσης. Με τα πρότυπα της Γενικής Εκπαίδευσης. 
Θεωρούν λοιπόν οι συνάδελφοι της Πράξης, αλλά και σχολικοί σύµβουλοι 
µε τους οποίους µίλησα, ότι ακριβώς εκεί είναι το µεγάλο πρόβληµα. Ότι 
δηλαδή σχεδιάζεται η Τεχνική Εκπαίδευση έτσι µε το πρότυπο της Γενικής 
Εκπαίδευσης. Πιστεύεται ότι και για να µπορέσει να αναβαθµιστεί κάποια 
στιγµή, αρκεί να µπορούν αυτά τα παιδιά να µπαίνουν στο Πανεπιστήµιο και 
λοιπά. ∆ηλαδή αυτό είναι ένα θέµα που τους απασχολεί. Να αποφασίσει η 
Πολιτεία τι θέλει τόσο σε επίπεδο προγράµµατος όσο και 
παραπρογράµµατος. Μου είπαν να ρωτήσω, επειδή είναι εδώ ο 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας, στο Υπουργείο Παιδείας υπάρχει 
∆εύθυνση ή ∆ιευθύνσεις για την Τεχνική Εκπαίδευση, ( Εκείνοι µάλλον κάτι 
ξέρουν περισσότερο από εµένα) όπως υπάρχουν για τη Γενική; Και όχι 
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µόνο τώρα για το Υπουργείο Παιδείας. Ανέκαθεν ότι η Τεχνική Εκπαίδευση 
ήταν ένα Τµήµα. Κάνω λάθος κύριε Γιαλούρη; 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 
 
Π. ΜΠΙΣΤΑ: Ναι. Ότι γενικά η Εκπαίδευση η Γενική πάντοτε ήταν πιο 
πριµοδοτηµένη. Ακόµα και στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο µου είπαν ότι δεν 
είναι πολύ λιγότεροι οι Σύµβουλοι της Τεχνικής.. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Τα έχει χειριστεί αυτά , επ’ αυτού. 
 
Π. ΜΠΙΣΤΑ: Ναι. Που τα ξέρει καλύτερα. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Να σας πω τώρα. 
 
Π. ΜΠΙΣΤΑ: Να διακόψω λίγο, ναι. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου) Μην ανοίγετε πληγές πάλι. 
Προσπάθησε το Υπουργείο Παιδείας να µειώσει τις διευθύνσεις και τα 
τµήµατα. 
 
Π. ΜΠΙΣΤΑ: Κύριε Πανάρετε, δεν έχω αυτό το σκοπό. Αλλά όταν η Γενική 
Εκπαίδευση έχει δέκα ∆ιευθύνσεις, δείχνει κάτι αυτό. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Οι συγκεκριµένες οµάδες θέλουν το τµήµα, για να 
αναβαθµιστεί υποτίθεται. Αυτές οι αναβαθµίσεις, όµως µένουν στα χαρτιά.  
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Λοιπόν, αν θέλετε να απαντήσω, λόγω της εµπειρίας και όχι 
λόγω του ότι είµαι Πρόεδρος στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο. Καταρχάς στο 
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο υπάρχει ισότιµο τµήµα ΤΕΕ. Όπως υπάρχει τµήµα 
∆ευτεροβάθµιας Γενικής Εκπαίδευσης, υπάρχει και Τµήµα Τεχνικής 
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης. Άρα στο επίπεδο του Παιδαγωγικού 
Ινστιτούτου δεν υπάρχει πρόβληµα. Στο Υπουργείο λοιπόν, πριν από το ’85 
υπήρχε διαφορετικός ∆ιευθυντής Σπουδών για την Τεχνική Επαγγελµατική 
Εκπαίδευση και διαφορετικός για την Γενική. ∆εν υπήρχε συνδυασµός. Από 
τη στιγµή λοιπόν που λέµε ότι αυτοί οι τύποι σχολείων είναι ένα και το αυτό, 
αλλά έχουνε διαφορετική κατεύθυνση, δεν µπορεί να µην ξέρει ο ένας 
διευθυντής, ή να σχεδιάζει ερήµην του άλλου. Εποµένως τότε 
ενοποιήθηκαν. Ήταν διευθύνσεις αναλυτικών προγραµµάτων, και έγινε µια 
διεύθυνση προγραµµάτων σπουδών. Κάτω από εκεί, λοιπόν, υπήρχε 
ξεχωριστό τµήµα Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, χωρίς βέβαια να 
υπάρχει και αντίστοιχο Γενικής Εκπαίδευσης. Αλλά τα υπόλοιπα όλα 
καλυπτόντουσαν από τα άλλα τµήµατα που υπήρχαν. Το θέµα λοιπόν δεν 
νοµίζω ότι πάσχει εάν θα έχω έναν διευθυντή ή δεν θα έχω διευθυντή. Το 
θέµα είναι πώς διαρθρώνεται αυτή η ∆ιεύθυνση Σπουδών και πώς 
στελεχώνεται το συγκεκριµένο γραφείο, τµήµα µάλλον, που έχει την ευθύνη 
της Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης. Αν ήταν θέµα δηλαδή ότι θα 
λυνόταν το πρόβληµα αν έκαναν και µια ακόµα διεύθυνση, τότε αύριο πρωί 
τη φτιάχναµε και λύναµε το θέµα. 
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Π. ΜΠΙΣΤΑ: Όχι, για τη στελέχωση µίλησα. Ακριβώς για τη στελέχωση. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Είναι θέµα εποµένως στελέχωσης και όχι θέµα διάρθρωσης. 
 
Π. ΜΠΙΣΤΑ: Ακριβώς. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κύριε Γιαλούρη θέλετε κάτι επ’ αυτού; 
 
Π. ΓΙΑΛΟΥΡΗΣ: Συµπληρωµατικά. Υπάρχει η Γενική ∆ιεύθυνση Σπουδών. 
Και από κει και πέρα υπάρχει η ∆ιεύθυνση Σπουδών της Πρωτοβάθµιας και 
η ∆ιεύθυνση Σπουδών της ∆ευτεροβάθµιας. Εφόσον είναι µέσα στην 
∆ευτεροβάθµια και η Επαγγελµατική Εκπαίδευση... 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 
 
Π. ΓΙΑΛΟΥΡΗΣ: Στελεχώνεται, ναι. Υπήρχε και γυναίκα. Η κ. Γεωργαντζέλη. 
 
Π. ΜΠΙΣΤΑ: Στην Β΄ Αθήνας, στις 19 µονάδες που λειτουργούν, γιατί 
συζητάµε γιατί αυτά τα σχολεία δεν λειτουργούν, είναι όλες νοικιασµένες ή 
φιλοξενούνται. Αυτό µου το έδωσε ο κ. Σκοταράς που είναι Σχολικός 
Σύµβουλος στην Β΄ Αθήνας. Και έρχοµαι στο πρακτικό. Είπε ο κ. 
Κουρουτός... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Πέστε το πάλι αυτό. Είναι όλες οι µονάδες… 
 
Π. ΜΠΙΣΤΑ: Το έχω εδώ και µπορώ να το καταθέσω. Μου το έχει δώσει ο κ. 
Σκοταράς. Λοιπόν. Παρ’ όλες τις προσπάθειες τα ΤΕΕ και τα ΣΕΚ υστερούν 
κατά πολύ σε εγκαταστάσεις, το διαβάζω από τα αντίστοιχα της Γενικής 
Εκπαίδευσης. Για παράδειγµα στη Β΄ Αθήνας, όπου ο κ. Σκοταράς είναι 
Σχολικός Σύµβουλος, στις 19 σχολικές µονάδες δεν υπάρχει ούτε µια 
ιδιόκτητη. Ή φιλοξενούνται ή είναι νοικιασµένα. Είναι εδώ του κ. Σκοταρά. 
∆εν έχω εγώ κανένα λόγο. 
 Εγώ εκείνο που µπορώ να πω από την θητεία µου ως ∆ιευθύντρια, 
είναι πως όταν έρχονται οι γονείς και συζητάµε στο γραφείο αν το παιδί θα 
ήθελε να µάθει µε πιο πρακτικό τρόπο, γιατί το Γενικό Λύκειο είναι ένα 
ακαδηµαϊκού τύπου Λύκειο, µου λένε πού να το πάµε. Πώς λειτουργεί αυτό 
το σχολείο, που µπορεί να είναι, ξέρω ’γω, στο Χαλάνδρι, στην Αγία 
Παρασκευή, δεν έχει σηµασία αν είναι κοντά στο σχολείο. Εκεί είναι το 
µεγάλο θέµα. Εµείς προσπαθούµε από το Γενικό Λύκειο να κατευθύνουµε 
κάποια παιδιά στην Τεχνική Εκπαίδευση, όχι γιατί έχουν χαµηλότερο δείκτη 
µέσα σε εισαγωγικά. Όχι. Γιατί βλέπουµε ότι έχουνε και πρακτικές δεξιότητες 
που δεν έχουνε οι δικοί µας. ∆εν τα πάνε οι γονείς, όχι γιατί δεν θέλουν πια. 
Νοµίζω ότι έχει αρχίσει και φεύγει αυτή τη νοοτροπία λίγο – λίγο από την 
ελληνική οικογένεια κ. Πρόεδρε του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, γιατί 
βλέπουν πώς έχει γίνει η κατάσταση και µε τα Ανώτατα Εκπαιδευτικά 
Ιδρύµατα. Έχει κορεστεί πλέον κι αυτό. Είναι έτοιµοι οι γονείς. Αλλά θα 
πρέπει να λειτουργούν κι αυτά τα σχολεία. Σε επίπεδο στελεχών, ποιοι είναι 
οι διευθυντές, οι πολλές ειδικότητες που υπάρχουνε, οι συγκρούσεις που 
υπάρχουν µεταξύ των ειδικοτήτων της Γενικής και Τεχνικής. Αυτό ήθελα να 
πω και δεν θα σας κουράσω άλλο. Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Πολύ χρήσιµα αυτά που µας είπατε. Κύριε Τζίµα. 
 
Γ. ΤΖΙΜΑΣ: Εάν κ. Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, προβληµατιζόµαστε τόσο 
πολύ για τα παιδιά της Γενικής Αγωγής, πόσο µάλλον για το 20% των δικών 
µας παιδιών. Μονότονο πάντα αυτό που λέω, αλλά έτσι είναι. Οι µαθητές, οι 
δικοί µας οι µαθητές, µε τα προβλήµατά τους, συνήθως πηγαίνουνε σε 
σχολεία στην Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση και όχι στη Γενική 
Εκπαίδευση. Αν εξαιρέσουµε τα παιδιά που έχουνε προβλήµατα όρασης ή 
κώφωσης, τα υπόλοιπα παιδιά συνήθως πηγαίνουνε στην Τεχνική 
Επαγγελµατική Εκπαίδευση στην Ειδική Αγωγή. Οι παρεχόµενες γνώσεις 
και δεξιότητες πρέπει να είναι συµβατές µε το πρόβληµα ενός εκάστου 
παιδιού. Μιλάω για εξατοµικευµένη διδασκαλία που πρέπει να γίνεται από 
το Προνήπιο µέχρι και το Λύκειο. Τα παιδιά τα δικά µας χρειάζονται στήριξη. 
Συνεκπαίδευση το λέµε καλύτερα. Συνεκπαίδευση στο Νηπιαγωγείο έχουµε, 
στο ∆ηµοτικό σχολείο έχουµε, στο Γυµνάσιο – Λύκειο τώρα κάτι πάει να 
γίνει. Στην Τεχνολογική Εκπαίδευση δεν έχουµε. ∆εν στηρίζονται τα δικά 
µας τα παιδιά από ψυχολόγους, από εξειδικευµένο προσωπικό. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Πέρα από αυτό να ρωτήσω, ίσως το είπατε, δεν το πρόσεξα. 
Στην Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση έχουµε τα παιδιά αυτά µε τα 
προβλήµατα; Έχουµε παιδιά; Πάνε εκεί; Το προτιµούν; Ή πάνε προς το 
Γενικό Λύκειο; 
 
Γ. ΤΖΙΜΑΣ: Όχι. Το 80% περίπου των παιδιών πηγαίνουνε προς την 
Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση και λίγα είναι τα παιδιά αυτά, συνήθως 
κωφά, τυφλά και τα λοιπά, που πηγαίνουνε προς την Γενική ας το πούµε 
καλύτερα Εκπαίδευση. Αυτό που θέλω να πω, πέρα από όλα τα άλλα, είναι 
ότι επειδή υπάρχει κατακερµατισµός σχολών ανάµεσα στο Υπουργείο 
Παιδείας και στο Υπουργείο Υγείας Πρόνοιας, εδώ θα πρέπει να υπάρξει 
ένας καλός συνδετικός κρίκος ανάµεσα σ’ αυτά τα δυο Υπουργεία. Και να 
κάνω και µια πρόταση για τη δηµιουργία Πειραµατικού Επαγγελµατικού 
Γυµνασίου και Λυκείου. Όχι όπως είναι σήµερα τα Πειραµατικά τα πρότυπα 
Λύκεια. Και αυτά τα Επαγγελµατικά Λύκεια, τα Τεχνικά Επαγγελµατικά 
Λύκεια της Ειδικής Αγωγής, να εποπτεύονται από το Παιδαγωγικό 
Ινστιτούτο, τουλάχιστον σε επιστηµονικό επίπεδο, διότι τα προβλήµατα είναι 
επιστηµονικής φύσεως. ∆εν είναι τόσο διοικητικής φύσεως στην Ειδική 
Αγωγή όσο επιστηµονικής φύσεως, γι’ αυτό και µας βοηθάει πάρα πολύ το 
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, µε το οποίο και συνεργαζόµαστε και ήδη έχουµε 
κάνει οµάδες στην Ειδική Αγωγή για να στηρίξουµε την Τεχνική 
Επαγγελµατική Εκπαίδευση και τα ΕΕΕΚ, τα Εργαστήρια Ειδικής 
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης Κατάρτισης. Ευχαριστώ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κι εγώ σας ευχαριστώ. Κύριοι συνάδελφοι, κ. Τρικαλινέ. 
 
Χ. ΤΡΙΚΑΛΙΝΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι θα προσπαθήσω δυο λόγια να πω. 
∆εν θα πω πολλά, γιατί πρέπει να δηλώσω εκ των προτέρων ότι λίγα 
πράγµατα ξέρω για την Τεχνική Εκπαίδευση και γι’ αυτό βλέπετε στις δυο 
αυτές συνεδριάσεις σιωπώ περισσότερο. Συµφωνώ απόλυτα µε αυτό που 
έθεσε η κ. Μπίστα και ο κ. Πρόεδρος. Νοµίζω ότι κατά πως φαίνεται τα 
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Τεχνικά Επαγγελµατικά Λύκεια, ή όπως τα πούµε εν πάση περιπτώσει, µην 
κολλήσουµε στις ορολογίες, µάλλον θα πρέπει να πάψουν να πατάνε σε 
δυο βάρκες. Πρέπει να γίνουν δηλαδή πραγµατικά Τεχνικά Επαγγελµατικά 
Λύκεια. Από την άλλη µεριά σκέφτοµαι το εξής. Ένα παιδί 15 χρονών και οι 
γονείς του, που έκανε µια επιλογή, θα είναι καταδικασµένο να µην περάσει 
ποτέ στην Ανώτατη Εκπαίδευση, ή στην καλύτερη περίπτωση να 
προσβλέπει µόνο σε ένα ΤΕΙ; ∆εν λέω ότι είναι κακό. 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου) Κακό είναι το ΤΕΙ; 
 
Χ. ΤΡΙΚΑΛΙΝΟΣ: Όχι. Αλλά µόνο; Τη λέξη ‘‘µόνο’’ βάζω. Τι πρέπει να γίνει 
εδώ; Βλέποντας την άκρως ενδιαφέρουσα πρόταση του ΠΑΣΟΚ βλέπω ότι 
πατάει και στο σηµερινό σύστηµα, το είπε εξάλλου, το οποίο εγώ δεν το 
θέλω. Ξέρετε από προηγούµενες τοποθετήσεις µου ότι διαφωνώ σε πολλά 
ζητήµατα µε το σηµερινό σύστηµα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Εξ’ ανάγκης το κάνει, αλλά είναι ανοιχτό για... 
 
Χ. ΤΡΙΚΑΛΙΝΟΣ: Μα δεν το κατηγορώ γι’ αυτό. Καταλαβαίνω ότι όταν 
σχεδιάζεις, σχεδιάζεις µε βάση αυτό που υπάρχει. Αλλά ένα παιδί, εκεί που 
θα παρακολουθήσει µια κατεύθυνση και µιλάµε για την Γ Λυκείου, εµείς 
µιλάµε ότι θα πρέπει να ξέρει τα πράγµατα που ξέρει από όλο το Λύκειο. 
Όταν δίνει Μαθηµατικά θα πρέπει να είναι Μαθηµατικά όλου του Λυκείου. 
Άρα θα καταντήσουµε τελικά µια κατεύθυνση µέσα στο Τεχνικό 
Επαγγελµατικό Λύκειο. Βλέπω µια αντίφαση εδώ και έναν προβληµατισµό 
πώς θα µπορέσουµε να το πετύχουµε. Ίσως µια άκρως ενδιαφέρουσα 
σκέψη που την έχω ακούσει, δεν είναι δική µου, θα ήταν µια που µιλάµε και 
για το Ολοήµερο, έχουµε µιλήσει και για Ολοήµερο Λύκειο, µήπως θα ήταν 
δυνατόν µαθήµατα σαν κι αυτά που προσφέρονται στα Γενικά Λύκεια, να 
προσφέρονται στα πλαίσια αυτού του Ολοήµερου Τεχνικού Επαγγελµατικού 
Λυκείου. Συµφωνώ µε την πρόταση της κινητικότητας µετά από την Α τάξη. 
Εκεί είναι εύκολα να γίνουν τα πράγµατα προς τα δω και προς τα εκεί, αλλά 
Β και Γ δεν γίνεται. 
 ∆εύτερο ζήτηµα. Όλοι αναγνωρίζουµε ότι ο άνθρωπος σήµερα θα 
αλλάξει επαγγέλµατα πολλές φορές στη ζωή του. Επί τη ευκαιρία θέλω να 
πω, για να απαντήσω και σε µια παρατήρηση, ότι εγώ χαίροµαι ιδιαιτέρως 
που ένας απόφοιτος της Νοµικής έγινε υπεύθυνος Management. Πάει να 
πει ότι πήρε καλές σπουδές από τη Νοµική. Και θα χαρώ πολύ αν το ίδιο 
κάνει και το ξέρω ότι το κάνει, ένας απόφοιτος του Φυσικού, ή ένας 
απόφοιτος του Μαθηµατικού. Εγώ θεωρώ ότι ένα Πανεπιστήµιο κάνει καλά 
τη δουλειά του όταν εκπαιδεύει πτυχιούχους µε ανώτατη µόρφωση. Και γι’ 
αυτό ακριβώς εγώ ποτέ δεν ανησύχησα αν τα καλά τµήµατά µας, αν οι 
απόφοιτοί τους θα αλλάξουν πέντε, δέκα, δεκαπέντε φορές επάγγελµα 
αύριο. Αν έχουν τα σωστά εφόδια από το Πανεπιστήµιο µπορούν εύκολα να 
τα αλλάξουν, όπως το είδατε εξάλλου εσείς και στα ΙΕΚ πώς πηγαίνανε τα 
παιδιά από τους αποφοίτους του Γενικού Λυκείου. 
 Από τη µια µεριά λέµε αυτό. Από την άλλη µεριά µιλάµε για πληθώρα 
ειδικοτήτων ή ειδικεύσεων. Εκεί βλέπω µια αντίφαση και πάλι. Η πρόταση 
του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου κατατείνοντας στη σωστή, όπως είπε, τελική 
λύση, τη βλέπω πιο λογική. Βέβαια στη σηµερινή κατάσταση και πάλι 
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υπάρχει πληθώρα ειδικεύσεων και µεγάλος αριθµός µικρότερος από τον 
σηµερινό. Αλλά τα υπουργεία... Εγώ φοβάµαι ότι αν αύριο ζητήσουµε στο 
τάδε υπουργείο να µας πει πόσες ειδικότητες θέλει, θα µας αραδιάσει καµιά 
τριανταριά, αν όχι παραπάνω. Πολλαπλασιάστε το επί τον αριθµό των 
υπουργείων, θα βγάλουµε άπειρο αριθµό ειδικοτήτων µέσα από το Τεχνικά 
Επαγγελµατικά Λύκεια. Μήπως λοιπόν θα πρέπει να το σκεφτούµε κι αυτό. 
Όλες αυτές είναι σκέψεις. 
 Τρίτο θέµα. Συµφωνώ απόλυτα µε την ύπαρξη Μεταλυκειακής 
Επαγγελµατικής Βαθµίδας. Βαθµίδας όµως και όχι Βαθµίδων. Γιατί αν 
αρχίσουµε Τεχνικό Λύκειο, Μεταλυκειακή Τάξη, ΙΕΚ, έχουµε και τις Σχολές 
ΟΑΕ∆. Κάναµε του κόσµου τις βαθµίδες που θα εξυπηρετούν περισσότερο 
κοµµατικές και διοικητικές ανάγκες, δεν λέω ότι είναι πρόθεσή σας αυτό, 
έτσι, για διορισµούς ∆ιευθυντών, αποσπάσεις Καθηγητών κι αυτά που τα 
ακούσαµε. Μήπως θα έπρεπε να σκεφθούµε, πάλι σκέψη είναι αυτό, την 
ύπαρξη µιας µεταλυκειακής βαθµίδας µε ενδιάµεσες; Ας πούµε, κάποιοι να 
µπορούν να φοιτήσουν µια τάξη, ένα χρόνο, κάποιοι άλλοι να µπορούν να 
φοιτήσουν δυο χρόνια; Γιατί θα είναι και δύσκολο οι απόφοιτοι του Γενικού 
Λυκείου, εγώ θεωρώ αν το κάνουνε θα λιγοστέψει διαρκώς να επανέρχονται 
στη Β τάξη του Τεχνολογικού. Τα δυο ή τρία ή τέσσερα χρόνια ηλικιακής 
διαφοράς στέκονται εµπόδιο πολλές φορές. 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου) Αν µου επιτρέπετε, αυτό είναι 
ενδιαφέρων και εµένα θα µου άρεσε αν µπορούσατε να την καταγράψετε και 
ως σκέψη πιο συγκροτηµένα. 
 
Χ. ΤΡΙΚΑΛΙΝΟΣ: Προσπαθώ. Κι εγώ σκέφτοµαι φωναχτά περισσότερο 
αυτή τη στιγµή. Αυτά ήθελα να πω και σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Εγώ σας ευχαριστώ κ. συνάδελφε. Κύριε Μαλαγάρη, από 
αυτά που ακούσατε, επειδή εργάζεστε στην Τεχνική Επαγγελµατική 
Εκπαίδευση και ακούσατε µια πρόταση, βεβαίως έχετε ακούσει την 
πρόταση του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, αλλά έχουµε µια νέα πρόταση, 
πώς σας φαίνεται; Ποια είναι, έτσι, µια δική σας τοποθέτηση, γιατί είναι η 
ειδικότητά σας. 
 
Π. ΜΑΛΑΓΑΡΗΣ: Να πω. Άκουσα όλες τις συζητήσεις που γίνανε στις δυο 
τελευταίες συνεδριάσεις. Το µεγάλο πρόβληµα ήτανε από πάντα η 
λειτουργία της Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, γιατί υπήρχαν όλα 
αυτά τα προβλήµατα. Η πρόταση εµείς που κάναµε σαν Οµοσπονδία 
στηρίχτηκε στο τι ισχύει σήµερα στην ελληνική κοινωνία. ∆ηλαδή αν 
προχωρήσουµε στην ίδρυση ενός σχολείου που δεν θα έχει τη δυνατότητα 
µετάβασης στην Τριτοβάθµια, µετά από λίγα χρόνια δεν θα υπάρχει κανένας 
µαθητής που να στραφεί προς αυτό το σχολείο. Γιατί; Για τον απλούστατο 
λόγο ότι στην ελληνική κοινωνία αυτό είναι το ζητούµενο. Όλοι πηγαίνουνε 
σε ένα σχολείο µε τελικό προορισµό να καταλήξουν στην Τριτοβάθµια 
Εκπαίδευση. Άσχετα αν πηγαίνουν ή αν δεν πηγαίνουν. Άρα από την αρχή 
ένα σχολείο που θα το αποκλείει αυτό, δεν πρόκειται να έχει και καµία 
πιθανότητα επιτυχίας. Γι’ αυτό το λόγο και στην πρόταση που κάναµε εµείς, 
που δεν διαφέρει πάρα πολύ από την πρόταση του ΠΑΣΟΚ, την οποία την 
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ξέραµε βέβαια από παλιά την πρόταση του ΠΑΣΟΚ, έχουµε αυτές τις 
δυνατότητες. ∆ηλαδή και να αποκτούν γενική γνώση και... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Εσείς προτείνετε µια τέτοια διέξοδο από Γενική Παιδεία; Ένα 
τµήµα Γενικής Παιδείας; 
 
Π. ΜΑΛΑΓΑΡΗΣ: Το πιο σωστό είναι και το είχα πει και στην προηγούµενη 
συνεδρίαση, ότι εµείς σαν βασικό σκοπό στην Τεχνική Επαγγελµατική 
Εκπαίδευση, έχουµε την παροχή αρκετής γνώσης τεχνικής, για να µπορούν 
να σταθούν στην αγορά εργασίας, αλλά δεν µπορούµε να τους 
αποκλείσουµε και από τη δυνατότητα διεξόδου στην Τριτοβάθµια 
Εκπαίδευση. Οπότε και το πρόγραµµα βέβαια και οι ίδιοι το έχουµε 
συζητήσει και το ξέρουµε, ότι είναι πολύ πιο δύσκολο από ένα πρόγραµµα 
αναλυτικό και ωρολόγιο που έχει ένα Γενικό Λύκειο. Είναι πολύ πιο 
δύσκολο. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Για θυµίστε τη δοµή του µόνο µε δυο λόγια, γι’ αυτούς που 
δεν ήταν παρόντες. Τη δοµή του µόνο, τη διάρθρωση. 
 
Π. ΜΑΛΑΓΑΡΗΣ: Εµείς στη δοµή έχουµε πει ότι στην Α τάξη θα υπάρχει 
µια γενική Α τάξη µε κατευθύνσεις. Στη Β και στην Γ θα είναι κατευθείαν 
ειδικότητα, χωρίς να παρεµβαίνει τοµέας ενδιάµεσα και ότι στις δυο αυτές 
τάξεις, Β και Γ, έχουµε τρεις οµάδες. Η µια οµάδα είναι αυτή που κάνουνε 
γενικά µαθήµατα, εφαρµοσµένα περισσότερα στην ειδικότητά τους και 
περισσότερο τεχνικά µαθήµατα και ενδιαφέρονται να πάρουν πτυχίο 
ειδικότητας και να δώσουν εξετάσεις µόνο µε ειδικές πανελλήνιες για τα ΤΕΙ. 
Στη δεύτερη οµάδα είναι αυτοί οι οποίοι κάνουνε τα ίδια γενικά µαθήµατα, τα 
απαραίτητα γενικά µαθήµατα µε το γενικό, συν την ειδικότητα και µπορούν 
να δώσουν στο τέλος για το Πανεπιστήµιο και τα ΤΕΙ βέβαια και µια τρίτη 
οµάδα που είναι µόνο απόφοιτοι Γενικού Λυκείου, που κάνουνε µόνο 
µαθήµατα ειδικότητας, όχι γενικά και παίρνουνε µόνο πτυχίο και δεν έχουν 
δυνατότητα να ξαναδώσουν εξετάσεις για την Τριτοβάθµια. Και είχαµε πει 
ότι υπάρχει και ένα 4ο έτος, που είναι αποκλειστικά µόνο συνέχεια των 
απόφοιτων της Τεχνικής Εκπαίδευσης µε πρακτική άσκηση και πιστοποίηση 
σε ξένη γλώσσα, νέες τεχνολογίες και λοιπά. Αυτή είναι η γενική άποψη. 
 Βέβαια το µεγάλο κακό που υπάρχει στην Τεχνική Εκπαίδευση, που 
δεν µπορεί όλα αυτά τα χρόνια να σταθεί στα πόδια της, είναι η αρνητική 
διαφήµιση. Για να µην κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας. Τα σχολεία, 
τα Γυµνάσια, κανένα δεν ωθεί τους µαθητές στην Τεχνική Εκπαίδευση. 
Οποιοσδήποτε γονέας ρωτήσει σε ένα Γυµνασιάρχη, ή σε οποιονδήποτε 
που είναι σε Γυµνάσιο, του λένε, το παιδί σου δεν τραβάει τα γράµµατα, 
πήγαινε στην Τεχνική Εκπαίδευση. Αν είναι καλό µην πηγαίνει καθόλου 
στην Τεχνική Εκπαίδευση. Άρα αυτή είναι η γενική άποψη. Ακόµα και 
σήµερα. Εδώ δηλώνουνε γονείς ότι θέλουν να πάνε στην Τεχνική 
Εκπαίδευση και οι ∆ιευθυντές Γυµνασίων τα απολυτήρια τα στέλνουν στα 
Γενικά Λύκεια, δεν τα στέλνουν στα ΕΠΑΛ, και λένε κάναµε λάθος και τα 
στείλαµε εκεί. Παρόλο που υπάρχει η εγκύκλιος που λέει ότι άµα δηλώσεις 
πρέπει να τα στέλνουνε εκεί που το δηλώνουν. Αυτό εφαρµόζεται κατά 
κόρον. Γιατί; Γιατί η Γενική Εκπαίδευση δεν θέλει να φεύγουνε παιδιά από 
τη Γενική Εκπαίδευση, για διάφορους λόγους, για να µην µειώνεται το 
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προσωπικό, για να µην έχουνε λιγότερους µαθητές, για να µην έχουν 
λιγότερες ώρες, χωρίς να ασχολείται κανένας µε το τι είδους εκπαίδευση 
θέλουµε στην Ελλάδα. 
 Είπε και η κ. Μπίστα ότι της είπανε άλλοι συνάδελφοι της Τεχνικής 
Εκπαίδευσης γιατί δεν υπάρχει ∆ιεύθυνση Εκπαίδευσης στο Υπουργείο. 
Υπάρχει ένα µεγάλο πρόβληµα. Αυτή τη στιγµή η ∆ιεύθυνση Σπουδών 
∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης στο Υπουργείο που υπάρχει, ασχολείται 
µόνο µε τη Γενική Εκπαίδευση. Ελάχιστα ασχολείται µε την Τεχνική 
Επαγγελµατική Εκπαίδευση. Υπήρχε ένα γραφείο τµήµα Β, ήταν η κ. 
Γεωργατζέλη που είπατε. Η κ. Γεωργατζέλη επειδή είχε κάποιες 
περισσότερες σχέσεις µε την πολιτική ηγεσία, ήταν το γραφείο αυτό κάπως 
δραστηριοποιηµένο. Τώρα το γραφείο αυτό είναι ανύπαρκτο. ∆εν κάνει 
σχεδόν τίποτα αυτό το γραφείο Β. Ενώ όταν η Τεχνική Εκπαίδευση είχε 
κάπως αναπτυχθεί, δηλαδή από τον 576/77, τότε υπήρχε και ∆ιεύθυνση 
Σπουδών Γενικής Εκπαίδευσης και ∆ιεύθυνση Σπουδών Τεχνικής 
Εκπαίδευσης. Για να µην πω ότι τότε υπήρχε και Υφυπουργός Τεχνικής 
Εκπαίδευσης και Υφυπουργός Γενικής. Άρα από τη στιγµή που κόπηκε η 
∆ιεύθυνση Τεχνικής Εκπαίδευσης άρχισε η Τεχνική Εκπαίδευση να 
κατεβαίνει και προς τα κάτω. ∆εν αναβαθµίστηκε. Γιατί; Γιατί όσοι 
πηγαίνουνε εκεί, οι περισσότεροι είναι γνώστες µόνο της Γενικής 
Εκπαίδευσης, δεν ξέρουν καν τι είναι η Τεχνική Εκπαίδευση, ασχολούνται 
περισσότερο µε τη Γενική, δεν ασχολούνται µε θέµατα της Τεχνικής και 
συνεχώς η Τεχνική υποβαθµίζεται. 
 Εµείς σαν Οµοσπονδία εκείνο που έχουµε πει και στην πολιτική 
ηγεσία είναι ότι κάποια στιγµή οι πολιτικές ηγεσίες πρέπει να αποφασίσουν 
τι θέλουνε στην Ελλάδα; Θέλουνε να υπάρχει Τεχνική Επαγγελµατική 
Εκπαίδευσε µε όλα που συνεπάγονται την λειτουργία της Τεχνικής 
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, ή απλώς ιδρύουµε ένα σχολείο που το 
ονοµάζουµε, ξέρω ’γω, ή ΤΕΛ ή το ονοµάζουµε Επαγγελµατικό Λύκειο ή 
οποιαδήποτε άλλη ονοµασία, αλλά δεν το υποστηρίζουµε και δεν 
προσπαθούµε να το στηρίξουµε να λειτουργήσει σωστά. Γιατί αυτό γίνεται 
αυτή τη στιγµή. ∆ηλαδή δεν θυµάµαι ποιος απ’ όλους το είπε, ότι παλιότερα 
είχε φτάσει η Τεχνική Εκπαίδευση το 42% και αναφέρθηκε ότι αυτό είχε γίνει 
για τον απλούστατο λόγο ότι πολλοί µαθητές δεν πηγαίνανε στο Ενιαίο 
Λύκειο επειδή ήτανε δύσκολο, είχε πολλές εξετάσεις και προτιµούσανε να 
πηγαίνουνε στα ΤΕΕ τότε. Βέβαια και τότε έγινε µια διαφορετική ρύθµιση. 
Όταν βγήκε ο 2525 δεν υπήρχαν τα ΤΕΕ. Υπήρχε Λύκειο πάλι που ήταν ένα 
Λύκειο Ενιαίο µε κατευθύνσεις, που οι κατευθύνσεις ήτανε η Θεωρητική και 
η Θετική στην οποία θα λειτουργούσαν µόνο τα υπάρχοντα µέσα εκείνη τη 
στιγµή Γενικά Λύκεια και η Τεχνολογική Κατεύθυνση που θα 
λειτουργούσανε µόνο τα υπάρχοντα εκείνη τη στιγµή ΤΕΛ. Αυτό το κοµµάτι 
του νόµου δεν εφαρµόστηκε ποτέ. ∆ηλαδή ποτέ δεν λειτούργησε ΤΕΛ, να 
µετατραπεί ΤΕΛ σε Ενιαίο Λύκειο µε Τεχνολογικής Κατεύθυνσης. Γιατί; Γιατί 
τότε δεν ξέρω για ποιο λόγο οι ∆ιευθυντές Εκπαίδευσης που υπήρχαν εκεί 
της περιοχής φροντίσανε και είπανε δεν µπορούν να γίνουν αυτά, κάνανε 
την Τεχνολογική Κατεύθυνση στα πρώην Γενικά Λύκεια και από τότε 
δηµιουργήθηκε ένα κενό. Και το κενό έφερε τον 2640 που ιδρύθηκαν τα 
ΤΕΕ. Αλλιώς τα ΤΕΕ δεν είχαν ιδρυθεί από την αρχή. Είχε ιδρυθεί µόνο το 
Ενιαίο Λύκειο µε τις τρεις διακριτές κατευθύνσεις που ήταν καθορισµένο 
πώς θα γίνει. 
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 Όλα αυτά λοιπόν τα προβλήµατα και πάρα πολλά άλλα έχουν 
βαλτώσει βασικά την Τεχνική Εκπαίδευση, την έχουν φέρει στη σηµερινή 
µορφή της. Ότι υπάρχουν προβλήµατα στην αγορά εργασίας, αν παρέχεται 
επαρκής γνώση, αν τα πτυχία µπορούν να σταθούν στην αγορά εργασίας 
και λοιπά πράγµατι υπάρχουν πάρα πολλά προβλήµατα. Αλλά υπάρχει και 
µια νοµοθεσία στην Ελλάδα που δεν έχει εφαρµοστεί ποτέ. ∆ηλαδή η 
νοµοθεσία που ισχύει σε όλη την Ευρώπη είναι ότι δεν µπορεί κανένας να 
βρει δουλειά ή να προσληφθεί πουθενά αν δεν έχει το αντίστοιχο πτυχίο 
ειδίκευσης. Αυτό δεν εφαρµόζεται στην Ελλάδα. Γιατί αυτή τη στιγµή στην 
Ελλάδα το Γενικό Λύκειο είναι το µοναδικό σχολείο που βγάζει 
ανειδίκευτους εργάτες και παρ’ όλα ταύτα σε όλους τους διαγωνισµούς του 
ΑΣΕΠ παίρνουνε απόφοιτους του Γενικού Λυκείου πράγµα που 
απαγορεύεται βασικά από την Ευρωπαϊκή Νοµοθεσία. Γιατί ακόµα και ένας 
απλός διοικητικός υπάλληλος έπρεπε να είναι γνώστης του αντίστοιχου 
τµήµατος της Τεχνικής Εκπαίδευσης. ∆ηλαδή να έχει πτυχίο Οικονοµίας και 
∆ιοίκησης για να µπορεί να πάει διοικητικός υπάλληλος. Αυτό δεν 
εφαρµόζεται ποτέ. Άρα και όλα τα πλεονεκτήµατα που µπορεί να είχε η 
Τεχνική Εκπαίδευση έχουν καταργηθεί προς όφελος πάντα των µαθητών 
των αποφοίτων των Γενικών Λυκείων. Και πάντα όποιος νόµος γίνεται 
πρόσβασης στην Τριτοβάθµια γίνεται πάντα µε τέτοιο σκοπό ώστε να φέρει 
δυσκολία στην εισαγωγή των µαθητών που τελειώνουν την Τεχνική 
Επαγγελµατική Εκπαίδευση, να τους δηµιουργήσει προβλήµατα, να τους 
βάλει διάφορους περιορισµούς και λοιπά και να µην είναι εύκολη η 
πρόσβασή τους στην Τριτοβάθµια. Άρα η µη εύκολη πρόσβαση σηµαίνει ότι 
οι µαθητές δεν θα στραφούνε, θα µείνουνε στα γενικά και έτσι δεν θα ’χουµε 
µειωµένες ώρες, δεν θα ’χουµε µείωση προσωπικού και λοιπά. 
 Όλα αυτά τα προβλήµατα υπάρχουνε. Εκείνο που θέλουµε εµείς είναι 
πια επιτακτική ανάγκη η Πολιτεία να πάρει µια απόφαση. Ή θέλει να 
υπάρχει Τεχνική Εκπαίδευση και άρα θα πρέπει η Τεχνική αυτή Εκπαίδευση 
να λειτουργεί µε κάποιους κανόνες, να έχει κάποια στάνταρ λειτουργίες και 
να µην επιβουλεύονται οι θέσεις της από την αντίστοιχη άλλη από την 
Γενική Εκπαίδευση ή άµα δεν θέλει ας αποφασίσει, ας είναι η µοναδική 
χώρα η Ελλάδα που δεν θα θέλει να υπάρχει Τεχνική Εκπαίδευση. Γιατί 
όλες οι άλλες χώρες στον κόσµο έχουν Τεχνική Εκπαίδευση διακριτή από τη 
Γενική, χωρισµένη χωρίς να είναι το µικρό παιδί της ∆ευτεροβάθµιας 
Εκπαίδευσης και να µαζεύει εκεί όλη τη σαβούρα µπορούµε να πούµε που 
υπάρχει από την ∆ευτεροβάθµια Εκπαίδευση. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ευχαριστώ κ. Μαλαγάρη. Ερωτήσεις και µετά κλείνουµε µε 
αυτό το θέµα. Θα προσπαθήσω να συνοψίσω και θα κλείσουµε. Ο κ. 
Πανάρετος, ο κ. Γκλαβάς, ο κ. Γιαλούρης. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Παρακολουθώντας την συζήτηση αισθάνοµαι ότι θα είναι 
χρήσιµο να έχουµε ορισµένα στοιχεία. Γι’ αυτό είπα προηγουµένως 
αξιολόγηση, µπορεί να µην είναι αξιολόγηση µε την πλήρη έννοια του όρου 
αλλά ορισµένα στοιχεία θα µας βοηθήσουν µάλλον να δούµε πού 
πηγαίνουν τα πράγµατα. Ένα: υπάρχουν καθόλου στοιχεία για την 
απορροφητικότητα αυτών που τελειώνουν τα Τεχνικά Επαγγελµατικά 
Λύκεια στην αγορά εργασίας; Αν υπάρχουν να µας τα δώσετε και 
δεύτερον... 
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ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Αυτό ξέρετε δείχνει κάτι. ∆ηλαδή τι δείχνει; ∆είχνει αυτό 
που θέλουµε να κάνουµε. Το κάνουµε ή δεν το κάνουµε; Το πετυχαίνουµε ή 
όχι; Αυτό είναι το ένα. Και το δεύτερο. Επειδή από πολλές πλευρές τέθηκε 
το θέµα της πρόσβασης στην Τριτοβάθµια εκπαίδευση, από τη µια µεριά 
µεν λέµε, ή πρέπει να λέµε, ελευθερία στη µετακίνηση, αλλά πρέπει να 
δούµε, θα ήθελα τα στοιχεία αν είναι εύκολο, πόσα από τα παιδιά που 
παρακολουθούν Τεχνικά Λύκεια µε όλες τις µορφές, δίνουν Πανελλήνιες 
εξετάσεις. Γιατί αν δούµε ότι αυτός ο αριθµός είναι πολύ µεγάλος, τότε 
καταστρατηγείται η βασική λογική ότι κάποιος πηγαίνει εκεί για να κάνει ένα 
άλφα πράγµα και ουσιαστικά πηγαίνει εκεί για να κάνει ένα βήτα πράγµα, 
που το βήτα πράγµα είναι το να δώσει εξετάσεις για να µπει στην 
Τριτοβάθµια Εκπαίδευση. Αυτά θα είναι χρήσιµα και θα µας βοηθήσουν 
πιστεύω ως στοιχεία στις όποιες προτάσεις ώστε να είµαστε πιο 
αποτελεσµατικοί. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ευχαριστώ. Έχετε δίκιο. Μόνο δεν ξέρω τι χρόνο θα 
απαιτούσε µια τέτοια έρευνα, κυρίως να αναζητήσουµε υπάρχοντα στοιχεία. 
Κύριε Γκλαβά. 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου) Αυτή η εργασία που έγινε από... 
 
ΜΕΛΟΣ: Είναι για τα Ελληνικά Πανεπιστήµια. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Είναι για τα Πανεπιστήµια. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ναι. Αλλά εν πάση περιπτώσει είναι αυτοί που τελείωσαν, δεν 
είναι; 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Και υπ’ αυτή την έννοια δεν ήταν του Παιδαγωγικού 
Ινστιτούτου τα στοιχεία, που είπε η κ. Σπαθάτου ότι τα περίµενε από το 
Παιδαγωγικό. Επειδή ήτανε Τριτοβάθµια, το Παιδαγωγικό δεν έχει στοιχεία 
και δεν ασχολείται µε την Τριτοβάθµια. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Έτσι. Αλλά είναι χρήσιµη και αυτή πολύ. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Ναι. Ήθελα να πω καταρχάς ότι υπάρχουν παλαιότερες 
έρευνες του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου σχετικά µε την απασχόληση των 
αποφοίτων επαγγελµατικών σχολείων στην αγορά εργασίας και δεσµεύοµαι 
να σας τη φέρω. ∆εν είναι τόσο µεγάλη η απορροφητικότητα από την 
πλευρά της αγοράς, αλλά υπάρχουν πολλοί λόγοι. Τους ανέφερε κάποια 
στιγµή ο κ. Καρατράσογλου. Εν τη ρύµη του λόγου ανέφερε και τέτοια 
στοιχεία. Το δεύτερο είναι ότι θα ζητήσουµε από το Υπουργείο, από την 
∆ιεύθυνση Εισιτηρίων Εξετάσεων, ώστε να έχουµε στοιχεία πόσοι από τα 
Επαγγελµατικά Λύκεια δίνουν εξετάσεις για την Τριτοβάθµια. 
 Τώρα όσον αφορά σε τοποθετήσεις που έκανε ο κ. Μαλαγάρης 
θεωρώ ότι δυο – τρεις διευκρινήσεις είναι απαραίτητες. ∆ηλαδή το γεγονός 
ότι υπάρχει ένας ∆ιευθυντής Σπουδών δεν αποκλείει αυτός να είναι από την 
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Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση και µάλιστα να θυµίσω για όσους δεν 
το ξέρουν, ότι οι πρώτοι ∆ιευθυντές που έγιναν µετά την ενοποίηση, ο κ. 
Χατζηστρατίου και ο κ. Σταµατίου, ήταν από την Τεχνική Επαγγελµατική 
Εκπαίδευση. Τίποτα λοιπόν δεν αποκλείει στην πολιτική ηγεσία να ορίσει 
έναν ∆ιευθυντή από Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση και όχι από τη 
Γενική, εάν είναι να λύσει προβλήµατα διοικητικού χαρακτήρα. Εγώ πιστεύω 
ότι εκεί χρειάζεται ένας άνθρωπος ο οποίος να ξέρει γενικότερα την 
εκπαίδευση, στη ∆ιεύθυνση Σπουδών, να µην έχει παρωπίδες για την 
Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση και να λειτουργεί και σωστά ένα τµήµα. 
Αλλά εκεί είναι θέµα στελέχωσης. Άρα µε τη λογική ότι επειδή ατυχήσαµε 
στα πρόσωπα δεν ήταν σωστή η ενοποίηση, εγώ τουλάχιστον δεν το 
αποδέχοµαι. Το δεύτερο είναι... 
 
Π. ΜΑΛΑΓΑΡΗΣ: Να απαντήσω σ’ αυτό. ∆εν το είπα µε αυτή την έννοια. 
Ίσως λόγω λάθους επιλογής προσώπων τα αποτελέσµατα να ήταν επιζήµια 
για την Επαγγελµατική Εκπαίδευση. Αν δεν ήταν επιζήµια ίσως να µην είχε 
δηµιουργηθεί αυτό το πρόβληµα. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Το ίδιο ισχύει και για τη Γενική σε λάθος πρόσωπα. Απλώς 
εκεί δεν φαίνεται. 
 
Π. ΜΑΛΑΓΑΡΗΣ: Και οι εκπαιδευτικοί λένε για ποιο λόγο να µην υπάρχει. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: ∆ηλαδή κατά καιρούς µπορεί να έχουν ατυχήσει όσοι 
υπηρετούν σ’ αυτή τη νευραλγική θέση. Για µένα δηλαδή η ∆ιεύθυνση 
Σπουδών ∆ευτεροβάθµιας είναι από τις πιο νευραλγικές για την 
οποιαδήποτε πολιτική θέλει κάποιος να εφαρµόσει. Αν λοιπόν έχει ατυχήσει 
η διεύθυνση σε πρόσωπα, αυτό µπορεί να είναι και σε βάρος της Γενικής, 
αλλά εκεί δεν φαίνεται, γιατί πάει κάπως λίγο µε τον αυτόµατο πιλότο. Ενώ 
στην Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση είναι πολύ πιο έντονα τα 
χαρακτηριστικά. 
 Το δεύτερο είναι ότι εγώ, από όλα αυτά τα χρόνια που είµαι στην 
Εκπαίδευση, έχω διαπιστώσει πως δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχει στάλα 
στρατηγικός σχεδιασµός, αλλά υπάρχει στρατηγικός σχεδιασµός της Γενικής 
σε βάρος της Τεχνικής. ∆ηλαδή ότι υπάρχει ένα σχέδιο υποβάθµισης της 
Τεχνικής από τη Γενική. ∆εν νοµίζω. Εάν τώρα βρέθηκαν µερικοί ∆ιευθυντές 
Γυµνασίων που ενδιαφερόντουσαν τι θα κάνουν τα Λύκεια µπας και δεν 
έχουνε κόσµο, εντάξει, αυτό είναι εξαιρέσεις, δεν µπορεί να το γενικεύουµε 
και να θεωρούµε ότι είναι σχεδιασµός. Όχι, όχι. ∆εν πιστεύω δηλαδή ότι η 
υποβάθµιση, γενικότερα τα προβλήµατα της Τεχνικής Επαγγελµατικής 
Εκπαίδευσης οφείλονται στο ότι πέντε απολυτήρια… Εγώ τουλάχιστον όταν 
ήµουνα ∆ιευθυντής Σπουδών, ελάχιστες ήταν οι καταγγελίες και υπήρχαν 
και τότε, ότι κάποιοι ∆ιευθυντές Γυµνασίων, αντί να τα στείλουν δυο – τρία 
τέλος πάντων απολυτήρια στην Τεχνική, τα στείλανε στη Γενική. ∆εν ξέρω 
τώρα αν είναι κανόνας, αλλά δεν θέλω να υπάρχει η εντύπωση ότι υπάρχει 
στρατηγικός σχεδιασµός της Γενικής κατά της Τεχνικής, γιατί τότε µιλάµε για 
άλλα πράγµατα. Υπ’ αυτήν την έννοια. Ευχαριστώ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Εγώ ευχαριστώ. Κύριε Γιαλούρη. 
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ΜΕΛΟΣ: Γύρω από αυτό το θέµα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ειδικά γι’ αυτό. 
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Να πω ότι τα πιο αδύνατα σηµεία και στις τρεις προτάσεις ήταν 
όταν προσπαθούσανε να βρουν τη σύνδεση µε τα Πανεπιστήµια. Εκεί 
προσπαθούσανε από µόνοι τους να κρατάνε ισορροπίες. Γι’ αυτό 
εντοπίσατε το πρόβληµα του µπερδέµατος µε τη Γενική Παιδεία. Αφού 
συζητάµε σε θεωρητικό επίπεδο, γιατί δεν κάνουµε και την υπόθεση 
εργασίας; Υπάρχει και στο δικό σας κείµενο, υπάρχει και στο δικό σας 
κείµενο. ∆εν χρειάζεται ένας τρόπος για να µπεις στα Πανεπιστήµια. Μπορεί 
να υπάρχει και δεύτερος. ∆ηλαδή αν ένα παιδί έχει περάσει µέσα από την 
Τεχνική Εκπαίδευση τρία χρόνια, 1ο, 2ο και 3ο, θέλετε σε κατεύθυνση, θέλετε 
σε ειδίκευση, θέλετε οτιδήποτε, και υπάρχει αντίστοιχο ΤΕΙ ή ΑΕΙ, το οποίο 
αν έχεις 3 χρόνια εκπαιδευτεί στη ∆ιοίκηση Επιχειρήσεων π.χ., έχεις κάνει 
και Οικονοµικά, έχεις κάνει και διάφορα άλλα αντικείµενα, να σου πει αυτά 
µου αρκούν. Θέλω και ένα portfolio συγκεκριµένο, θέλω και µια άλλη 
εξέταση, καµία σχέση µε του Ενιαίου Λυκείου, διότι εκεί έχεις µια γκάµα 
Σχολών και µάλιστα θέλουµε να τις περιορίσουµε κιόλα γιατί δεν έχει και 
νόηµα αυτό το πράγµα δηλαδή. 
 
ΜΕΛΟΣ: Πολύ φοβάµαι ότι θα ξεσηκωθούνε όλα τα ΤΕΙ. 
 
Ν. ΠΑΪΖΗΣ: Όχι, λέω το εξής. Μην λέµε ότι δεν υπάρχει. Λύση υπάρχει. Θα 
µπορούσε δηλαδή η πρόσβαση να έχει και δικό της χαρακτηριστικό, σε 
κάποιον να ταιριάζει και περισσότερο, να είναι και πιο ελκυστικό και τα 
λοιπά. Εµείς προσπαθούµε αυτή τη στιγµή µε κριτήριο το της Γενικής να 
δώσουµε ή ίδιο περιεχόµενο, γιατί πού θα εξεταστούν; Στα ίδια θέµατα. Άρα 
τι µαθήµατα πρέπει να έχουνε κάνει; Περίπου τα ίδια. Να φτάσει κι αυτός 
ξαφνικά. Και τον βάζουµε πράγµατι την τρίτη χρονιά να κάνει Γενική 
Παιδεία, ή όπως ήτανε της ΟΛΤΕΕ να ξεκινάει από την πρώτη χρονιά 
κάποια µαθήµατα Γενικής Παιδείας και να πηγαίνει συνέχεια. Και Αρχαία 
δηλαδή. Νοµίζω ότι µεταφέρουµε ένα πρόβληµα του συστήµατος 
πρόσβασης και χαλάµε τον σχεδιασµό της Τεχνικής Εκπαίδευσης. Εάν 
πάρει την απόφαση το κράτος, ότι θέλει τα παιδιά από την Τεχνική 
Εκπαίδευση να έχουν τη δυνατότητα να µπουν στα Πανεπιστήµια, 
προφανώς θα βρει τον τρόπο να το κάνει, να είναι πιο κοντά πιο ελκυστικά 
και πιο αποτελεσµατικά. 
 
Π. ΜΑΛΑΓΑΡΗΣ: Σ’ αυτό επάνω εµείς έχουµε κάνει και άλλη πρόταση. Να 
δίνουνε χωριστές Πανελλήνιες εξετάσεις µε ένα ποσοστό έστω 3, 4 τα εκατό 
µε διαφορετικά µαθήµατα που καµιά σχέση. Το Παιδαγωγικό όµως και άλλοι 
δεν δέχονται. Λένε δεν γίνεται να πηγαίνει µε άλλα µαθήµατα στις ίδιες 
σχολές. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αυτό το θέµα θα το συζητήσουµε, όταν µιλήσουµε για την 
πρόσβαση στα Πανεπιστήµια. 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ναι. Είναι µια διάσταση. Είναι µια διάσταση και θα θελήσουµε 
τότε να ακούσουµε τι σκέπτονται και τα ΤΕΙ ως προς αυτό. Είναι µια 
διάσταση. 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ωστόσο, κάνω µια παρατήρηση. ∆εν µιλάω 
για τα ΤΕΙ ποτέ. Ποτέ δεν συντεχνιάζω. Η Ενιαία Ανώτατη Εκπαίδευση είναι 
µπροστά µας. Θα µιλήσω όµως και θα διαβάσω, για να καταλάβετε το 
πρόβληµα, απόσπασµα από το Ευρωπαϊκό προσοντολόγιο. Θα’θελα να 
δούµε πώς πρέπει να συνταχθεί το curriculum αυτών των προγραµµάτων 
και αν µπορείτε εσείς τώρα, ως τέως Πρύτανης, να µου πείτε αν µπορείτε να 
καταλάβετε, τι στην πράξη να γίνει σχετικά µε την εφαρµογή του 
προσοντολογίου στην Αγορά Εργασίας, από αυτούς που αγοράζουν 
πτυχίαπρώτων επιπέδων. Στο επίπεδο 4 λοιπόν, πιστεύω όλοι να έχετε την 
ελληνική µετάφραση του EQF, λέγει «Άσκηση αυτοδιαχείρισης βάσει 
κατευθύνσεων σε περιβάλλοντα εργασίας ή σπουδής που είναι συνήθως 
προβλέψιµα, αλλά υπόκεινται σε αλλαγές. Επίβλεψη της συνήθους 
εργασίας άλλων ατόµων», άρα επιβλέπουν και άλλα άτοµα, του επιπέδου 4. 
Επίπεδο 5. «Άσκηση διαχείρισης και επίβλεψης στο πλαίσιο 
δραστηριοτήτων εργασίας ή σπουδής όπου συµβαίνουν απρόβλεπτες 
αλλαγές». Η διαφορά ήταν µόνο, στο ότι το µεν είναι προβλέψιµο, αλλά 
υπόκεινται στις αλλαγές. Το άλλο είναι οι απρόβλεπτες αλλαγές. 
Φαντάζεστε, και παρακάτω λέγει όλα τα άλλα, πόσο πρέπει να κοπιάσουµε 
για να δώσουµε, όχι απλά επαγγελµατικά δικαιώµατα, αλλά για να 
µπορέσουµε αυτά να τα µεταφέρουµε στην πράξη, όταν έχουµε και τους 
πτυχιούχους από τα Τεχνολογικά Ιδρύµατα και από τα Πανεπιστήµια των 
οµοειδών τµηµάτων. Παραδείγµατος χάρη από την ΑΣΟΕΕ ή τα τµήµατα 
∆ιοίκησης και τα λοιπά. Γι’ αυτό προηγουµένως σας είπα πόσες επιφυλάξεις 
διατηρώ, καθώς πέραν από το αντικείµενο το επιστηµονικό µου, που είναι οι 
Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας και δη τα Φωτοβολταϊκά, έχω ασχοληθεί 
χρόνια µε την Ευρωπαϊκή Εκπαιδευτική πολιτική και προσπαθώ να την 
αναλύσω µ ετα ελληνικά δεδοµένα. Όλα τα documents βέβαια µε τις 
παρατηρήσεις στη διάθεσή σας την επόµενη φορά. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ευχαριστούµε για την παρέµβαση. Βέβαια αυτά όλα ξέρετε 
πόση συζήτηση επιδέχονται, από την σαφήνεια µε την οποία είναι 
διατυπωµένα από τεχνοκράτες της εκπαίδευσης, οι οποίοι, στην Κοινότητα 
εννοώ, συχνά είναι γενικότερα απαίδευτοι και αυτό είναι ένα µείζον θέµα και 
για την Μπολόνια και για άλλα πράγµατα. Είναι τεχνοκράτες, δυστυχώς, όχι 
τεχνολόγοι. Τεχνοκράτες. Λοιπόν, υπάρχει ένα τέτοιο πρόβληµα. Θα 
συµφωνήσουµε ότι όλα αυτά που λέµε , κι εµείς εδώ το έχουµε πει πολλές 
φορές, ό,τι επιδιώξουµε τελικά θα υλοποιηθεί µέσα από τα αναλυτικά 
προγράµµατα. Θα περάσει µέσα από βιβλία, θα περάσει µέσα από µέθοδο, 
από πολλά πράγµατα, το περιεχόµενο των αναλυτικών προγραµµάτων. 
Εκεί είναι που πρέπει να στραφούµε και αυτό προσπαθούν και οι Κύπριοι 
και όλοι, να δώσουµε αυτούς τους µορφωτικούς στόχους που θέλουµε να 
πετύχουµε και όποια προέκταση έχουν σε επαγγελµατικά δικαιώµατα, όπου 
έχουν, να πετύχουµε να περάσουν µέσα από τα αναλυτικά προγράµµατα κι 
εκεί η συνεργασία µε την Τριτοβάθµια είναι απαραίτητη και νοµίζω ότι αυτό 
θα κάνουµε. Κύριε Γιαλούρη, ο τελευταίος, για να προχωρήσουµε. 
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Π. ΓΙΑΛΟΥΡΗΣ: Απλώς µια επισήµανση και µια ερώτηση προς τον κ. 
Μαλαγάρη. Η αποδοχή της κινητικότητας µεταξύ Γενικού και Τεχνικού 
Λυκείου νοµίζω ότι επιβάλλει την ενιαία ∆ιεύθυνση Σπουδών 
∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και όχι το αντίθετο. Τώρα το ερώτηµα που 
θέλω να σας κάνω είναι το εξής. Όταν λέτε για δυσκολίες που µπαίνουνε 
στην πρόσβαση των αποφοίτων του Τεχνικού Λυκείου στην Τριτοβάθµια 
Εκπαίδευση, τι ακριβώς εννοείτε. Ποιες είναι αυτές οι δυσκολίες που 
µπαίνουν. 
 
Π. ΜΑΛΑΓΑΡΗΣ: Να αναφέρω µερικές γιατί τις έχω πει και στη Βουλή όταν 
συζητιόταν το Νοµοσχέδιο. Παραδείγµατος χάρη ένας µαθητής του Γενικού 
Λυκείου έχει τη δυνατότητα καταθέτοντας το µηχανογραφικό του επιλογής 
ενός πολύ µεγάλου αριθµού Σχολών. ∆εν δίνει τη δυνατότητα αυτή σε έναν 
απόφοιτο του ΕΠΑΛ που δίνει ειδικές Πανελλήνιες. Του λέει θα δηλώσεις 
συγκεκριµένα µόνο αυτές τις πέντε, τις δέκα, δεκαπέντε Σχολές το πολύ που 
είναι αντίστοιχες µε την ειδικότητά σου. Ένας περιορισµός είναι αυτός. Στη 
Βουλή είπα όταν συζητιόταν το Νοµοσχέδιο ας µην µπει αυτός ο 
περιορισµός. Ένας ο οποίος έχει τελειώσει π.χ. Μηχανολόγος δεν πρόκειται 
να δηλώσει Θεολόγος ή να δηλώσει Παραϊατρικά. 
 
Π. ΓΙΑΛΟΥΡΗΣ: Τότε γιατί να υπάρχει η δυνατότητα; 
 
Π. ΜΑΛΑΓΑΡΗΣ: Ναι, αν θέλει όµως να το δηλώσει δεν µπορεί. Του 
απαγορεύει. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Καλά αυτό θέλει µεγάλη συζήτηση. 
 
Π. ΓΙΑΛΟΥΡΗΣ: Ένα λεπτό κ. Πρόεδρε, γιατί εδώ υπάρχει αναντιστοιχία. 
∆ηλαδή στην ίδια Σχολή, στη Θεολογία, µπαίνουν µε τελείως διαφορετικά 
µαθήµατα. Πάει ο ένας και εξετάζεται σ’ αυτά και πάει και ο άλλος µε 
µαθήµατα µειωµένα Γενικής Παιδείας και µε µαθήµατα Ειδικότητος, να πάει 
στη Θεολογική. ∆εν φαίνεται και τόσο λογικό δηλαδή ότι θα πρέπει... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Είναι και ένα ακραίο παράδειγµα αυτό. Νοµίζω ότι υπάρχουν 
πιο συναφείς κλάδοι. 
 
Π. ΜΑΛΑΓΑΡΗΣ: Οι ίδιες διαφορές υπάρχουν και σε πολλούς άλλους 
µαθητές του Γενικού Λυκείου, έτσι; 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αυτό εννοούσατε. Μάλιστα. 
 
Π. ΜΑΛΑΓΑΡΗΣ: Άλλες διαφορές είναι ότι καταρχάς οι µαθητές του Γενικού 
Λυκείου τελειώνουν τις Πανελλήνιες εξετάσεις τους, βγαίνουν τα 
αποτελέσµατα, κάνουν το µηχανογραφικό τους. Στους µαθητές των ΕΠΑΛ 
το µηχανογραφικό το έχουν κάνει από τον Μάρτιο χωρίς να έχει ψηφιστεί 
καν το Νοµοσχέδιο που θα δίνανε τις Πανελλήνιες εξετάσεις. Χωρίς καν να 
έχουν βγει οι εγκύκλιοι της Αστυνοµίας, χωρίς να έχουν βγει οι εγκύκλιοι του 
Στρατού, τίποτα. Στην τύχη συµπληρώνανε και κάνανε µηχανογραφικό. Και 
πολλά άλλα τώρα, δεν µπορώ να τα θυµηθώ, αλλά... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ναι. Καλά, δεν χρειάζεται. Νοµίζω ότι δώσατε µια εικόνα. 
Κύριοι συνάδελφοι νοµίζω ότι ήταν µια εκτενής συζήτηση και έγινε πολύωρη 
και δεύτερη φορά, οπότε τώρα νοµίζω ότι µπορούµε κάπου να 
καταλήξουµε. Προτού φτάσουµε σε ένα τελικό συµπέρασµα, που θα 
προσπαθήσω να το περιγράψω, θα ήθελα να ρωτήσω, ας το πούµε ως 
σύγκλιση απόψεων στο σηµείο αυτό, γιατί είναι ένα σηµείο καίριο: 
θεωρούµε ότι θα µπορούσαµε να έχουµε µια µορφή Τεχνικής 
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, Τεχνικού Επαγγελµατικού Λυκείου Ενιαίου, 
όπως το λέτε, χωρίς να είναι ΕΠΑΛ ή ΕΠΑΣ χωρίς µέσα αυτή την 
κατεύθυνση Γενικής Παιδείας; Θα συµφωνούσατε; Υπάρχει µια σύγκλιση ως 
προς αυτό; 
 Οι Εκπαιδευτικοί της µάχιµης ξέρω ότι δεν θα το δέχονταν. ∆ηλαδή 
δεν θέλουν µέσα στο Τεχνικό Επαγγελµατικό Λύκειο να έχουν µια 
κατεύθυνση που είναι Γενική Εκπαίδευση ,  που είναι το διπλανό Λύκειο, το 
Γενικό. Γιατί; Γιατί έχω µια σύγχυση. Άλλο πρέπει να υπάρχει και να 
προβλέπεται έξοδος προς τα Πανεπιστήµια,  αλλά αυτή η ανάµιξη ίσως, δεν 
ξέρω αν καλά βλέπω τα πράγµατα, δεν θα ήταν ίσως, ίσως, και ρωτάω 
δηλαδή, γενικότερα αποδεκτή. Εάν αυτό το σηµείο είναι έτσι, θα 
µπορούσαµε κάπως να το δηλώσουµε στην τελική περιγραφή, γιατί κατά τα 
άλλα βλέπω ότι συµφωνούµε και µε την πρόταση του ΠΑΣΟΚ, όπως την 
έχει διαµορφώσει το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο ως προς την ίδια κατεύθυνση, 
η άλλη πρόταση βέβαια που είναι µε τις ειδικότητες και της ΟΛΤΕΕ, επίσης , 
µε αυτή την διαφορά που λέµε τώρα. 
 
Π. ΜΑΛΑΓΑΡΗΣ: Αν υπάρχει δέσµευση ότι δεν θα υπάρχει περιορισµός 
συνέχισης των σπουδών στην Τριτοβάθµια. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Όχι, βεβαίως, να µην υπάρχει, γιατί αυτή είναι και η πρόταση 
εδώ. Να συνοψίσω τι εγώ συγκράτησα από όλη τη συζήτηση. Ότι είναι µια 
γενική θέση µας ότι πρέπει να υπάρξει µια ουσιαστική αναβάθµιση της 
Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, περιγράφεται πολύ ωραία στο 
κείµενο που έχουν δώσει και το ΠΑΣΟΚ και το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο και 
µάλιστα, όπως είπε ο κ. Παΐζης, πάρα πολύ παιδαγωγικά θεµελιωµένο, που 
έχει σηµασία για το Συµβούλιό µας. Νοµίζω ότι µια γενικής αποδοχής θέση 
ήτανε ότι πρέπει να δώσουµε στοιχεία µόρφωσης καλά στα παιδιά που θα 
πάρουν αυτή την εκπαίδευση. Είπαµε, δεν µπορούµε να πούµε τώρα τα 
ποσοστά, πόσο θα είναι γενικά µορφωτικά µαθήµατα και πόσα ειδίκευση και 
λοιπά, δεν µπορούµε να τα καθορίσουµε, αλλά ως θέση, ότι θέλουµε αυτά 
τα παιδιά να έχουν ικανότητες και γνώσεις στη Γλώσσα, στα Μαθηµατικά, 
στις Επιστήµες, αυτό είναι εκ των ων ουκ άνευ, γιατί αλλιώς πράγµατι 
διαµορφώνεις δυο ταχυτήτων και δυο κατηγοριών ανθρώπους. 
 Ένα άλλο θέµα που βγήκε από τη συζήτηση και από τις προσεγγίσεις 
είναι ότι δεχόµαστε ότι πρέπει να υπάρχουν οι ειδικότητες. ∆ηλαδή, σε όλες 
τις προτάσεις, είτε ξεκινούν από τις κατευθύνσεις προχωρώντας στους 
τοµείς και µετά στην ειδίκευση, είτε διαφορετικά, οι ειδικότητες είναι µέσα. 
Εποµένως, αυτό πρέπει να το τονίσουµε και µάλιστα νοµίζω ότι πρέπει να 
δεχθούµε, το έχουν πει µε µεγάλη έµφαση στην πρόταση του ΠΑΣΟΚ, αλλά 
νοµίζω και στου Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, όµως πολύ έντονα στην 
πρόταση του ΠΑΣΟΚ, ότι θα πρέπει να συνεργαστεί κανείς µε τα αρµόδια 
υπουργεία, µε την τοπική κοινωνία, µε τις παραγωγικές τάξεις και εγώ 
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δέχοµαι την παρατήρηση του κ. Κουρουτού και µε τους κοινωνικούς 
εταίρους. ∆ιότι έχουν ένα ουσιαστικό ρόλο σ’ αυτή την διαµόρφωση των 
ειδικοτήτων. Όπως θεωρώ ότι είναι πολύ σωστή η παρατήρηση ότι πρέπει 
να λάβουµε υπόψη µας τις ειδικότητες, µετά από τέτοιες συζητήσεις, 
ανάλογα µε την χωροταξική κατανοµή. ∆ηλαδή άλλο χρειάζεται ένα νησί, 
ενδεχοµένως, δεν µπορείς να πεις ότι αυτά τα επεκτείνω παντού, εκεί θέλει 
µια προσοχή που µπορούµε να υποδείξουµε. 
 Επιµείναµε όλοι και βλέπω ότι είναι  και προσωπική άποψη του κ. 
Γκλαβά, που προς τιµήν του διαφοροποιείται, όπου το κρίνει σκόπιµο, ως 
άτοµο, ενώ µας δίνει τις θέσεις του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου πάντοτε µε 
ακρίβεια, ότι αυτή η διάκριση ΕΠΑΛ – ΕΠΑΣ δεν έχει λόγο να συνεχιστεί. Θα 
πηγαίναµε σε ένα ενιαίο τύπο, στον τύπο του ΕΠΑΛ, το λέω έτσι µε τους 
ισχύοντες όρους, γιατί αυτό το θέµα του ΕΠΑΣ φαίνεται ότι δεν πέτυχε. 
 Ένα θέµα στο οποίο συµφωνήσαµε όλοι και το θεωρούµε καίριο, 
είναι η πιστοποίηση και µάλιστα µε τον προβληµατισµό που ανέπτυξε ο κ. 
Κουρουτός σε σχέση και µε τις επόµενες βαθµίδες. Εκεί είναι ένα θέµα στο 
οποίο πρέπει να επιµείνουµε πάρα πολύ, γιατί, εάν δεν το πετύχουµε αυτό, 
το να προσελκύσουµε ανθρώπους στην Τεχνική Επαγγελµατική 
Εκπαίδευση δεν θα το κατορθώσουµε ποτέ.  

Στην πρόταση του ΠΑΣΟΚ και όχι µόνον, υπήρξε έντονη η 
δυνατότητα και κινητικότητας και συνέχειας. ∆ηλαδή, ανοίγουµε δρόµους , 
για να µπορούν αυτά τα παιδιά να συνεχίσουνε και σε ανώτερη βαθµίδα και 
στα ΤΕΙ και στα Πανεπιστήµια. ∆ίνουµε τέτοιες δυνατότητες, που νοµίζω ότι 
είναι µια σωστή θέση, όσες δυσκολίες και αν έχει για ορισµένη µορφή 
Πανεπιστηµίων. 
 Ετέθη από όλους το θέµα της χρηµατοδότησης. Νοµίζω ο κ. Παΐζης 
είπε, αλλά όλοι το εννοούµε, ότι πρόκειται για ακριβά σχολεία, µε την έννοια 
ότι θέλουν εξοπλισµό, θέλουν ειδικευµένο προσωπικό. ∆εν είναι ένα Γενικό 
Λύκειο. Όχι ότι εκείνο είναι φτηνό, αλλά εν πάση περιπτώσει έχει 
περισσότερες απαιτήσεις. 
 Τονίστηκε η ανάγκη επιµόρφωσης των εκπαιδευτικών, ιδίως αν 
µιλήσουµε για νέες ειδικότητες, οι οποίες πάλι είναι κάτι που είναι αναγκαίο. 
∆ηλαδή,  αλίµονο αν µείνουµε σε παλιότερες ειδικότητες , επειδή οι 
εκπαιδευτικοί µας της Τεχνικής Εκπαίδευσης δεν είναι ενηµερωµένοι σε 
κάποιους κλάδους. Πρέπει να επιµορφωθούν και να µπουν σ’ αυτούς. 
 Κρατάω τη θέση µας στο θέµα των ΙΕΚ και της Μεταλυκειακής 
Βαθµίδας. Νοµίζω ότι η άποψη του κ. Τρικαλινού, αν µπορούσαµε να την 
διαµορφώσουµε, ότι να έχουµε µια Ενιαία Μεταλυκειακή Βαθµίδα Τεχνικής 
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, που ανάλογα αν προέρχεσαι από την 
Τεχνική Εκπαίδευση, ή προέρχεσαι από τη Γενική, να έχει µια δυνατότητα 
και σε χρόνο και σε διαφοροποίηση, είναι µια πολύ σωστή και ευέλικτη 
θέση, νοµίζω είναι και του Λαϊκού Συναγερµού, εποµένως µπορούµε να την 
υιοθετήσουµε και να την προβάλλουµε, γιατί µας λύνει προβλήµατα. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Αυτό ισχύει. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ισχύει, εντάξει, ναι. Αυτό που λέει ο κ. Κουρουτός. 
Ερµαφρόδιτα. Θα µπορούσαµε ακόµη να µιλήσουµε για µια Γενική 
∆ιεύθυνση, ή ∆ιεύθυνση, εν πάση περιπτώσει, στο Υπουργείο Παιδείας, 
που να ασχολείται µε αυτά τα θέµατα. Συνήθως δεν µπαίνουµε σε τέτοια 
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θεσµικά, αλλά ίσως είναι χρήσιµο, γιατί είπατε κ. Γκλαβά ότι είναι ένας 
∆ιευθυντής, ο ∆ιευθυντής αυτός συνήθως είναι της Γενικής, γιατί αυτοί είναι 
η, ας το πούµε, κυρίαρχη άποψη στη συνείδηση του κόσµου, αλλά αυτός 
δεν είναι δυνατόν να ξέρει και να παρεµβαίνει τόσο πολύ στα θέµατα της 
Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης. Νοµίζω ότι µε κάποια µορφή θα 
έπρεπε αυτό να καλυφθεί. Τώρα αν θα είναι Γενική ∆ιεύθυνση, θα είναι 
∆ιεύθυνση, θα είναι Τµήµα ή δεν ξέρω τι... 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Γενική ∆ιεύθυνση υπάρχει, που έχει και την Πρωτοβάθµια και 
την ∆ευτεροβάθµια. Τώρα, είναι πολύ βασικό αυτό, εάν σπάσουµε τη 
∆ευτεροβάθµια σε Γενική και Τεχνική, επανερχόµαστε στο καθεστώς πριν 
από το 1985. ∆εν είναι απλό. ∆ηλαδή εγώ δεν θα συµφωνούσα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Όχι, εσείς µε την πείρα που έχετε πέστε µας πώς µπορούν να 
καλυφθούν οι ανάγκες της Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης; 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Απλώς να επισηµανθεί ότι αντί να βάζουν από την Γενική να 
βάζουνε ∆ιευθυντή Σπουδών ∆ευτεροβάθµιας από την Τεχνική 
Επαγγελµατική Εκπαίδευση. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Και να µην είναι από τη Γενική; 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Φυσικά. Γιατί; 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Καλά, αυτό είναι το άλλο άκρο τώρα. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Γιατί; ∆εν είναι καθόλου άκρο. 
 
Π. ΜΑΛΑΓΑΡΗΣ: Να βοηθήσω λίγο. Ήδη µε τον καινούριο Οργανισµό του 
Υπουργείου, έχει ψηφιστεί, δεν έχει εφαρµοστεί ακόµα, να γίνει η ∆ιεύθυνση 
Τεχνικής Εκπαίδευσης. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Άρα ίσως αυτό προχωρεί ήδη. 
 
Π. ΜΑΛΑΓΑΡΗΣ: Το έχει πει πάρα πολλές φορές και ο Υφυπουργός και 
στη Βουλή σε ερωτήσεις, µάλλον µου φαίνεται του ΛΑΟΣ κάποιες 
ερωτήσεις, ότι πρόκειται να γίνει. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Πάντως αυτό που θα µπορούσαµε να πούµε ως Συµβούλιο 
είναι να υπάρξει µια πιο οργανωµένη συστηµατική µέριµνα. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Κοιτάξτε, αυτό έχει και άλλες προεκτάσεις και σε επίπεδο 
συνδικαλιστικών λειτουργιών. Απλώς το επισηµαίνω. ∆ηλαδή δεν είναι 
απλώς ένα θέµα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Τι πράγµατα ξέρετε που δεν τα ξέρουµε εµείς οι κοινοί θνητοί. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Εντάξει έχω χρόνια στη διοίκηση, δυστυχώς το θεωρώ εγώ, 
και ξέρω αρκετά πράγµατα. 
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Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Ένα σχόλιο να κάνω για να δείξω ότι συµµερίζοµαι τις 
ανησυχίες του κ. Γκλαβά. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Εσείς, άλλωστε , καταργήσατε και τη διεύθυνση εκεί, έτσι; Για 
λόγους συνεπείας δεν µπορείτε να συµφωνήσετε. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Όχι, άλλο θέλω να πω. Το ότι η πολιτική ηγεσία, ή κάποια 
πολιτική ηγεσία, µπορεί να συµφώνησε σε κάτι, δεν είναι πάντοτε ένδειξη ότι 
αυτό είναι η καλύτερη προσέγγιση, για µια σειρά από λόγους που τους 
υπαινίχθη ο κ. Γκλαβάς. Θα έλεγα λοιπόν, ότι επειδή το θέµα του πώς 
διοικείται η εκπαίδευση είναι κάτι διαφορετικό, θα µπορούσε να µείνει το 
Συµβούλιο στην ανάγκη να προσεγγίζεται η διοικητική αντιµετώπιση της 
Τεχνικής Εκπαίδευσης µε τρόπο που να µην είναι ανασταλτικός στην 
πρόοδό της. Αυτό είναι πολιτική τοποθέτηση και δεν είναι διοικητική 
τοποθέτηση. Στη διοικητική που λέει βάζουµε τούτο ή κάνουµε εκείνο, εγώ 
δεν θα συµφωνήσω βέβαια µε το να είναι διευθυντής µε συγκεκριµένη 
κατεύθυνση, γιατί διευθυντής µπορεί να είναι οποιοσδήποτε, αυτό που 
ελέχθη προηγουµένως, αρκεί να έχει ένα ανοιχτό µυαλό και να καταλαβαίνει 
και να προωθεί µια πολιτική ουσιαστική. Αλλά να µείνουµε ως Συµβούλιο 
στο στόχο και όχι στη διοικητική λύση του προβλήµατος. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κοιτάξτε, αυτό που µας ενδιαφέρει είναι πράγµατι ο στόχος. 
Τώρα δεν είναι ανάγκη να υποδείξουµε εµείς την διοικητική διάρθρωση, 
αλλά νοµίζω ότι συµφωνούµε ότι πρέπει να δοθεί µια έµφαση, ώστε αυτά τα 
οποία θεωρούµε ότι πρέπει να γίνονται, να µπορούν να προχωρήσουν. 
Μέχρι εκεί λοιπόν , ας µείνουµε σ’ αυτό. Στον πολιτικό στόχο που λέει ο κ. 
Πανάρετος. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Πρέπει ιδιαίτερα να τονιστεί η αναγκαιότητα να προσεχθεί και 
στο διοικητικό κοµµάτι η Επαγγελµατική Εκπαίδευση. Εγώ µάλιστα το είχα 
πει και παλιότερα, ότι έχει ατυχήσει σε διοικητικό επίπεδο η Τεχνική 
Επαγγελµατική Εκπαίδευση. Είναι δεδοµένο. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Τέλος, αλλά όχι ελάχιστο ή τελευταίο, να ληφθεί ειδική 
µέριµνα για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες στον χώρο της Τεχνικής 
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης. Οµολογώ ότι δεν ήξερα την πυκνότητα και 
την προσέλευση την τόσο µεγάλη σ’ αυτό το χώρο. Αφού είναι τόσο µεγάλη 
η προσέλευση , θέλει ειδική µέριµνα. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Πάντως το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο έχει εντάξει, όπως θα 
είδατε στην πρότασή του, ειδική πρόταση ενσωµατωµένη για την Τεχνική 
Επαγγελµατική Εκπαίδευση για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Προφανώς, γιατί ξέρετε το θέµα και έχετε προβλέψει γι’ αυτό, 
αλλά να προβληθεί  και από το Συµβούλιό µας ως θέση. Κυρία Σπαθάτου. 
 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ. Έχω επισηµάνει νοµίζω, σε παλαιότερη 
συνάντηση, για εκείνο το κενό που υπάρχει στην αναγνώριση πτυχιούχων 
επαγγελµατικών σχολών από αλλοδαπή, µε της ηµεδαπής αντίστοιχους 
τίτλους, όταν καταργήθηκε το ΙΤΕ και έγινε ο ∆ΟΑΤΑΠ και υπάρχουνε 
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απόφοιτοι τέτοιων σχολών που δεν µπορούν να έχουν τίτλο αντίστοιχο εις 
την Ελλάδα. Τα ΤΕΙ έγιναν ανώτατα και η ΑΣΠΑΙΤΕ αντικατέστησε την 
ΣΕΛΕΤΕ. Υπάρχουνε τέτοιες εκκρεµότητες µεγάλες, που δεν µπορούµε να 
έχουµε αναγνώριση τίτλων σε διάφορους πτυχιούχους, µε την έννοια ακόµα 
διαφόρων σχολών, ανώτερων σχολών τουριστικών επαγγελµάτων, 
ανώτερες στρατιωτικές σχολές υπαξιωµατικών, ή θρησκευτικών σχολών, 
σχετικών µε το ναυτικό, µε το στρατό, µε τη δηµόσια τάξη. Σχολές αµύνης 
δηλαδή. Έχουνε µείνει στο Ανώτερες Σχολές, δηλαδή είναι µια βαθµίδα, 
ανώτερη βαθµίδα, αλλά δεν έχουµε να τις αναγνωρίσουµε εις την Ελλάδα 
γιατί λείπει το... 
 
Κ. ΣΟΥΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε δεν είναι έτσι. Συγνώµη που παρεµβαίνω. 
 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Έγινε; 
 
Κ. ΣΟΥΤΣΑΣ: Συγνώµη που παρεµβαίνω γιατί όπως και ο Σωκράτης... 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Καταρχάς να διευκρινίσουµε ότι δεν έχει σχέση µε την 
∆ευτεροβάθµια. 
 
Κ. ΣΟΥΤΣΑΣ: Όταν τα ΚΑΤΕΕ γίνανε ΤΕΙ τελείωσε το ΙΤΕ. Το Ινστιτούτο 
Τεχνολογικής Εκπαίδευσης έληξε. ∆εν υπήρχε. Έγινε το ∆ΟΑΤΑΠ για 
αναγνώριση των τίτλων του εξωτερικού. Από κει και πέρα και όπως λέτε κι 
εσείς, οι σχολές αυτές υπάγονται στην παράγραφο 7 του άρθρου 16 του 
Συντάγµατος, άρα στις Ανώτερες Σχολές, ενώ τα ΤΕΙ φύγανε και πήγανε 
στην παράγραφο 1 του άρθρου 16, δηλαδή Πανεπιστήµια – ΤΕΙ είναι 
Ανώτατη Εκπαίδευση. Άρα εκεί πλέον δεν υπάρχει θέµα αναγνώρισης και 
ισοτίµησης, γιατί έρχονται οι κάποιοι, οι όποιοι, και ζητάνε ισοτίµηση µε 
τίτλους ΤΕΙ πλέον. ∆εν είναι δυνατόν αυτό το πράγµα. Είναι πια 
διαφορετικές βαθµίδες εκπαίδευσης. 
 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Πρέπει όµως να τις κατατάξουµε κάπου. 
 
Κ. ΣΟΥΤΣΑΣ: Είναι µόνο επαγγελµατική. Είναι αυτό το όργανο που λέγεται 
στο Υπουργείο στα ΑΕΙ που αναγνωρίζει επαγγελµατικές ιδιότητες νοµίζω. 
 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: ∆εν αναγνωρίζονται όµως. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Πάντως δεν είναι γι’ αυτά που συζητάµε σήµερα. Συζητάµε 
για την ∆ευτεροβάθµια Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση σήµερα και τις 
τελευταίες φορές. 
 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Εδώ είναι κάτι παραπέρα δηλαδή, έχει να κάνει από το 
Λύκειο άµα µιλάµε... 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Αυτό υπάγεται και σε άλλο Συµβούλιο. ∆ηλαδή ως 
αρµοδιότητα είναι και άλλου Συµβουλίου. ∆εν είναι του δικού µας. 
 
Α. ΣΠΑΘΑΤΟΥ: Ωραία. Πρέπει να το λάβει υπόψη της η ∆ιεύθυνση. 
Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: ∆εν µπορούµε να δούµε πώς ακριβώς έχει και ίσως να 
µπορούµε κάτι να πούµε; 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Όχι κ. Πρόεδρε, πρέπει να πάει στο άλλο Συµβούλιο της 
Ανώτατης. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Της Ανώτατης. 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε κλείσατε µε το συµπέρασµά σας τώρα; 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ναι, µε µια σύνοψη. 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Εάν µου επιτρέπετε. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Το σύστηµα πρόσβασης θα µπει µες στο γενικότερο θέµα 
συστήµατος πρόσβασης, γιατί δεν τα χωρίζουµε τα Πανεπιστήµια από τα 
ΤΕΙ. Θα πάνε µαζί. 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Εάν µου επιτρέπετε. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Παρακαλώ. 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Έχω την εντύπωση ότι για όλα όσα µιλήσαµε στο 
σχεδιασµό, πρέπει να δίνουµε σ’ αυτό για το οποίο σχεδιάζουµε, µια 
φυσιογνωµία. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Μάλιστα. 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: ∆ηλαδή κάτι τι το διακριτό. Αυτός που θα πάει εκεί, όχι 
µόνο να ξέρει γιατί πηγαίνει, αλλά τι έχει ως προστιθέµενη αξία, έναντι 
κάποιου άλλου. ∆ιακριτή. Όχι παραπάνω. Αυτό είναι ανάγκη να γίνει. Εγώ, 
επειδή πολύ ωραία τα κλείσατε και καλύψατε τις όποιες δυσεπίλητες 
καταστάσεις, τουλάχιστον κατ’ εµέ, θα έλεγα ότι κρατώ επιφυλάξεις.  
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Επιφυλάξεις. 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Επιφυλάξεις, ναι. Εντάξει. Κανείς δεν θα µπορούσε σε αυτά 
να φέρει αντίρρηση, εκτός ότι στην πιστοποίηση λέει κανείς πιστοποιώ. Τι; 
Πράξη, πρόσωπο και τα λοιπά; Αλλά θα επέτεινα έτσι... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Πώς το εννοείτε; Για πέστε µας. 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Προσπάθησα ως φυσιογνωµία. ∆ηλαδή αυτή τη στιγµή 
όταν βελτιώνεις ένα σύστηµα και λες ότι υπάρχει αυτό και έχει αυτή τη 
συγκεκριµένη αξία, θα πρέπει να διευκρινίσουµε, πού συµβάλλει; Στην 
προσωπική σου εξέλιξη, στην επαγγελµατική σου, στην κοινωνική σου 
αναγνώριση; Πού συµβάλλει σ’ αυτή την περιοχή; Γιατί υπάρχει αυτό το 
σχολείο το ειδικό; Να πάει να γραφτεί µε ανοιχτή καρδιά που λέµε. Να πάει 
γιατί δεν είναι αυτό που λέµε, το «µη χείρον βέλτιστον», αλλά πηγαίνει γιατί 



10η (16η) ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΣΠ∆Ε – 17/7/2009 

 94

το θέλει. Αυτά που είπατε όλα. Λείπει, δηλαδή, στο σχεδιασµό, γιατί κάποιος 
πρέπει να πάει στα Τεχνολογικά Ιδρύµατα, βρε αδερφέ. Αξίζει να πάει ή δεν 
αξίζει και πηγαίνει ως... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Νοµίζω ότι στην πρόταση... 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Εδώ θέλει πολλή εργασία κι έκλεισα, µε την παρέµβασή 
µου αυτή.  
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Και στην πρόταση του ΠΑΣΟΚ υπάρχει ένα µεγάλο κοµµάτι γι’ 
αυτό. 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Πολλή σκέψη. Πολλή µεγάλη σκέψη. Τουλάχιστον στο 
εξωτερικό πάντα αυτό γίνεται. Και επίσης ο κάθε φορέας προσπαθεί έναντι 
του άλλου να δείξει την ιδιαιτερότητά του. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κύριε συνάδελφε, θα εκτιµούσαµε πολύ , αν µε ηρεµία και 
περισυλλογή, χωρίς πίεση δική µας, µάς δίνατε ένα κοµµάτι µε τη σκέψη 
σας πάνω σ’ αυτό. Κύριε Καρατράσογλου. 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ κ. Πρόεδρε. Η παρατήρηση του κ. 
Καπλάνη είναι βασικός πολιτικός στόχος. Γι’ αυτό και άφησα τους 
πολιτικούς όρους και πήγα στους στρατηγικούς στόχους. Είναι βασικό, πού 
συµβάλλει το σχολείο αυτό. Αξίζει να πάει και πώς συνδέεται αυτό. Βασικός 
πολιτικός στόχος είναι η ευηµερία. Ξέρετε κάποιον να ευηµερεί χωρίς 
εργασία; Ξέρετε να ευηµερεί κανένας άνεργος; ∆εν υπάρχουν µαγικοί 
τρόποι. Υπάρχουν άτοµα απόφοιτοι συστηµάτων, τα οποία είναι ευέλικτοι, 
ξέρουν πάρα πολύ καλά το µηχανισµό να µαθαίνουν, πώς να µαθαίνουν, 
αλλά είναι άνεργοι. ∆εν υπάρχει τρόπος ευηµερίας λοιπόν εάν δεν έχει 
εργασία. Εργασία σηµαίνει κατοχή κάποιων γνώσεων ειδικών ή 
επαγγελµατικών και δεξιοτήτων για να µπορεί. Έρχονται λοιπόν τα τυπικά 
συστήµατα και τα συστήµατα κατάρτισης στη συνέχεια, να προετοιµάσουν 
το ανθρώπινο δυναµικό, βλέπε τυπικό σύστηµα Υπουργείο Παιδείας, για την 
είσοδό τους στην αγορά εργασίας, παράλληλα µε τον ενεργό πολίτη και 
λοιπά και λοιπά. Και έρχονται και τα συστήµατα αρχικής κατάρτισης και 
συνεχιζόµενης κατάρτισης, να υποστηρίξουν το ανθρώπινο δυναµικό µετά 
την είσοδό τους στην αγορά εργασίας. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αυτά που λέτε είναι σωστά, αλλά νοµίζω ότι αυτό που ετέθη 
είναι τι διαφέρει αυτό από το Γενικό Λύκειο , ώστε να τον τραβήξεις εδώ. 
Αυτό είναι το ζητούµενο. 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Ναι. Είναι και το ζήτηµα που έθιγε πώς να αλλάξει 
γνώµη η κοινωνία, που τέθηκε στην αρχή. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Βεβαίως. 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Και βέβαια το θέµα είναι η αποτελεσµατικότητα. Και 
αποτελεσµατικότητα για την επαγγελµατική εκπαίδευση έχει η κατοχύρωση, 
η επαγγελµατική κατοχύρωση των αποφοίτων, οι αµοιβές, βλέπε 
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συλλογικές συµβάσεις και η ποιότητα στην εργασία. Η επαγγελµατική 
επάρκεια. Αυτό είναι το πακέτο το οποίο θα καταξιώσει την Τεχνική 
Επαγγελµατική Εκπαίδευση. 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Μιλάµε επί της ουσίας. Καµπάνια είναι. Έτσι 
βλέπουµε ότι θα αλλάξει η εικόνα για την Τεχνική Επαγγελµατική 
Εκπαίδευση στην κοινωνία. Κύριε Πρόεδρε δυο επισηµάνσεις. ∆εχτήκαµε 
την ύπαρξη ενός τύπου σχολείου. Κάναµε τη δύσκολη επιλογή. Η εύκολη 
επιλογή ήταν να πάρουµε τους αδύνατους, αυτό που γινότανε µετά τον Β 
Παγκόσµιο Πόλεµο µέχρι τώρα. Τους βγάζαµε χωριστά, εσύ σε ειδικό 
πρόγραµµα και λοιπά. Κάναµε τη δύσκολη επιλογή να τους βάλουµε µέσα 
σε µια µονάδα. Έχουµε τα προβλήµατα των µαθησιακών ελλείψεων. Είναι 
βασικό στοιχείο σε οποιαδήποτε απόφαση να υπάρχει η 
συµπληρωµατικότητα... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Έχετε δίκιο. Αυτή η στήριξη που τη λέτε µε έµφαση και την 
οποία έχουµε πει εµείς και για άλλες βαθµίδες και τύπους, δεν έχει κανένα 
νόηµα να την αποκλείσουµε από δω. Αντίθετα, την χρειαζόµαστε 
περισσότερο εδώ. Την σηµειώνω και την παρέλειψα. 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Είναι προϋπόθεση. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Την σηµειώνω και την παρέλειψα. 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Το θέµα που είπαµε για το σύστηµα πρόσβασης. 
Πράγµατι ό,τι έχουµε παρουσιάσει µέχρι τώρα σχετικά µε την πρόσβαση 
στην Τριτοβάθµια, είναι σύµφωνα µε το υπάρχον σύστηµα, στο µεταβατικό 
στάδιο µέχρι που να αλλάξει το σύστηµα πρόσβασης. Προφανώς αν 
έχουµε, ένα παράδειγµα λέω, εθνικό απολυτήριο, ή εθνικό πτυχίο και 
βάζουνε τις προϋποθέσεις τα Πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ, προφανώς δεν θα 
υπάρχει το τµήµα αυτό. Θα είναι καθαρό σχήµα που θα δίνει... 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου) Κάτι θα κάνει καλό στην Τεχνική 
Εκπαίδευση αυτό. 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Αν δώσουµε την προοπτική συνέχισης σπουδών 
µέσω ειδικοτήτων µε κριτήρια και λοιπά ναι, σαφώς. Νοµίζω ότι συµφωνεί 
και η ΟΛΤΕΕ. Οπότε εφόσον αλλάξει το εξεταστικό, προφανώς φεύγει και το 
τµήµα της Γενικής από εκεί. Αλλά προϋπόθεση ότι θα υπάρξει συνέχεια. Η 
συνέχεια της Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης προς την Τριτοβάθµια 
υπάρχει από τις αρχικές σχολές Εργοδηγών. Ποτέ δεν έχει κοπεί γι’ αυτό το 
πράγµα. Και το θεωρούµε σαν µια, όχι να πάνε στο Πανεπιστήµιο µέσω 
άλλου δρόµου και λοιπά. Το θεωρούµε συγκεκριµένα πολιτικά σαν µια 
επαγγελµατική ανέλιξη µέσω των σπουδών. Κύριε Πρόεδρε είδατε ότι στην 
πρότασή µας δεν εµπεριέχεται καθόλου η αρχική κατάρτιση. Ίσον ΙΕΚ. 
Θεωρούµε ότι το σύστηµα της αρχικής κατάρτισης είναι ένα άλλο σύστηµα, 
αφορά ενήλικες, αφορά το σύνολο του ανθρώπινου δυναµικού που 
βρίσκεται στην αγορά εργασίας, ή είναι στην ανεργία και λοιπά, µπορεί να 
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συνδεθεί µε πάρα πολλές ευέλικτες µορφές, µε τα συστήµατα υποστήριξης 
της απασχόλησης. Ένα παράδειγµα για να καταλάβετε. Αυτή τη στιγµή η 
συνεχιζόµενη κατάρτιση, πάει ένας σ’ ένα παιδί, ένας άνεργος και του κάνει 
έξι µήνες, ή τέσσερις µήνες, ένα σύντοµο πρόγραµµα κατάρτισης. ∆εν 
παίρνει τίποτα, κανένα χαρτί, απλώς διαβεβαίωση. Του κάνει πάλι ένα 
δεύτερο πρόγραµµα ένα τετράµηνο. Πάλι δεν παίρνει τίποτα. Στη συνέχεια 
τον βάζει σε ένα stage 18 µηνών. Πάλι δεν έχει στα χέρια του τίποτα. Και 
λέµε ότι αυτή όλη η χρηµατοδότηση που γίνεται, γιατί να µην συνδεθεί µε τις 
σπουδές σε ένα ΙΕΚ, έτσι ώστε αυτός µετά από δυο ή ένα χρόνο, ανάλογα 
µε το τι έχει, να πάρει ένα πιστοποιηµένο τίτλο και να είναι ένας 
πιστοποιηµένος επαγγελµατίας, έτσι ώστε να κάνει µια αρχή στον 
επαγγελµατικό του βίο; ∆ηλαδή λέω γιατί αυτά τα κοµµάτια – κοµµάτια και 
να µην υπάρχει κι αυτό. Άρα γι’ αυτό λέω, τα ΙΕΚ αποτελούν ένα σύστηµα 
το οποίο δεν έχει σχέση µε σχολικές ηλικίες, δεν έχει σχέση µε το τυπικό 
σύστηµα, ούτε θα καλύψει τις αδυναµίες του τυπικού εκπαιδευτικού 
συστήµατος. Όπως ήτανε παλιά, τότε που ιδρύθηκαν, ότι όσοι δεν περνάνε 
να πηγαίνουν εκεί για να καλύψουν τις αδυναµίες τους. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Όµως , είναι µια µεταλυκειακή βαθµίδα. 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Σαφώς και αφορά το σύνολο του ανθρώπινου 
δυναµικού µετά την είσοδό του στην αγορά εργασίας. Τα πτυχία που 
παίρνουνε από το τυπικό σύστηµα είναι... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Όχι, γιατί αποκλειστικά; 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Πώς; 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Γιατί αποκλειστικά;  
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου) Ένας απόφοιτος Λυκείου που δεν 
µπήκε στο Πανεπιστήµιο πάει στα ΙΕΚ... 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Μπορεί να πάει. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Γιατί το ξεχωρίζετε µε βάση την ηλικία; 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Το σύστηµα της αρχικής κατάρτισης είναι και από 
την οδηγία του και από την σύστασή του. Αφορά ενήλικα άτοµα. Βέβαια 
ένας 19 ετών είναι ενήλικας. 
 
ΜΕΛΟΣ: ∆υστυχώς κάνουµε και µεταγυµνασιακά ΙΕΚ. 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Μεταγυµνασιακά ΙΕΚ για ενήλικες. Όχι για σχολικές 
ηλικίες. Να το ξεκαθαρίσουµε. ∆ηλαδή είναι µεταγυµνασιακά, µετά το 
Γυµνάσιο, για ενήλικες, έτσι; Κατά συνέπεια όλα τα θέµατα... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Εγώ εξέφρασα µια σύγκλιση που είδα να υπάρχει στην 
πρόταση του κ. συναδέλφου. 
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Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Όσον αφορά στην πιστοποίηση. Είναι πολύ 
σηµαντικό θέµα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Βέβαια. 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Το EQF είναι κάτι το οποίο έπρεπε να το πείτε, ότι 
τα επίπεδα αφορούν µαθησιακά αποτελέσµατα τα οποία δεν είναι µόνο από 
εκπαίδευση. Είναι και από άτυπη και από εµπειρία. Είναι άθροισµα. Εκεί 
έρχεται λοιπόν η πιστοποίηση προσόντων επαγγελµατικής επάρκειας, για 
να πιστοποιήσει επαγγελµατικά προσόντα, ανεξάρτητα του τρόπου και της 
διαδροµής απόκτησης των προσόντων. Είναι ξεκάθαρος ο στόχος της 
πιστοποίησης. Πρέπει να προσέξουµε πάρα πολύ το αν θα πιστοποιούµε 
τους απόφοιτους του τυπικού συστήµατος εκ νέου. Το αν δεν είναι ικανό ένα 
καλό σύστηµα να το βελτιώσουµε. Αλλά το να λέµε ότι ξέρεις ξαναέλα να σε 
ξαναπιστοποιήσω, γιατί ξέρεις το σύστηµά σου είναι κακό και λοιπά είναι... 
Το ένα σύστηµα υπονοµεύει το άλλο. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Έτσι. 
 
Χ. ΤΡΙΚΑΛΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια προσθήκη σ’ αυτά που είπατε. Νοµίζω 
ότι δεν το θίξαµε στη συζήτηση αλλά είναι επειδή συµφωνούν όλοι. Τη 
σηµασία του επαγγελµατικού προσανατολισµού. Υπάρχει και στις δυο 
εισηγήσεις και νοµίζω ότι έχει ιδιαίτερη σηµασία και στο Γενικό Λύκειο, αλλά 
ιδιαίτερα εδώ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Νοµίζω ότι έχετε δίκιο και δεν θα είχε κανείς αντίρρηση να το 
περιλάβουµε και αυτό , γιατί είναι καίριο. 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ναι, µπήκε µες στην πληροφόρηση κι αυτό, αλλά είναι µαζί 
τώρα. Ναι, περιλαµβάνεται κι αυτό. Κύριοι συνάδελφοι, είδατε πόσο 
χρήσιµη τελικά ήταν η παρουσία των συναδέλφων που είναι ειδικευµένοι 
στα θέµατα της Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και ειλικρινά σας 
ευχαριστούµε κ. Καρατράσογλου, κ. Καπλάνη, κ. Μαλαγάρη. ∆εν τους 
αναφέρω όλους, γιατί βεβαίως µίλησε ο κ. Κουρουτός, µίλησαν όλοι. Αλλά 
δεν είστε εσείς Τεχνική Επαγγελµατική. Τώρα κάπου προς τα εκεί έχετε πάει 
πολλοί. 
 
Ι. ΚΑΡΑΤΡΑΣΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, όσον αφορά τους 
κοινωνικούς εταίρους. Ξέρετε πολύ καλά ότι όλο το σύστηµα, όπως το 
έχουµε δοµήσει, οι κοινωνικοί εταίροι συµµετέχουν κυρίαρχα. Τουλάχιστον 
από τον κ. Κουρουτό δεν περίµενα να πει... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ή περιττά ας πούµε δεν υπήρχε. 
 

(∆ιαλογικές συζητήσεις) 
 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ξέρετε τι λέτε κ. Κουρουτέ; ∆ικαιολογείστε για ένα και µόνο 
λόγο, γιατί δεν ξέρετε πώς λειτουργούν τα Πανεπιστήµια. Εµείς στο Αθηνών 
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που πήγαµε να κάνουµε δια βίου εκπαίδευση, σκοντάψαµε σε οργανωµένη 
αντίδραση εκ µέρους των φοιτητών, σε οργανωµένη αντίδραση, έτσι; 
 
ΜΕΛΟΣ: ∆υο λεπτά κ. Πρόεδρε, γιατί το λέτε αυτό; 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Γιατί λέτε ότι τα Πανεπιστήµια δεν είναι καλά Πανεπιστήµια. Κι 
εσείς ό,τι κάνετε µε τα Πανεπιστήµια το κάνετε. Τελικά εµάς χρησιµοποιείτε 
αλλά... 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Καλά τώρα. Αν θέλετε να κάνετε ποιότητας… 
 

(∆ιαλογικές συζητήσεις) 
 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, ιδιοτελώς προσφέραµε στοιχειώδη 
διατροφή, για να µείνουµε περισσότερο. Όµως , διαβλέπω µια κόπωση και 
επειδή υπάρχει η δυνατότητα της Τρίτης, που θα είναι η τελευταία συνεδρία 
γι’ αυτή την περίοδο και µετά θα πάµε τον Σεπτέµβριο, θα καθίσουµε την 
Τρίτη περισσότερο και το θέµα το οποίο έχουµε σήµερα, που είναι να είχαµε 
µια πρώτη θέση για το γενικότερο θέµα των αναλυτικών προγραµµάτων και 
των βιβλίων, που έχει µοιραστεί , όπως την έχει συνοψίσει το Παιδαγωγικό, 
για να έχουµε κάτι στα χέρια µας και να πηγαίνουµε σταδιακά, µην 
ξαναγυρίζουµε όλο στα ίδια θέµατα, µολονότι δεσµεύοµαι ότι τελικά την 
πρόταση θα την δούµε συνολικά. 
 
ΜΕΛΟΣ: Την µέθοδο διδασκαλίας θα την βάλουµε στα αναλυτικά 
προγράµµατα; 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Θα ’πρεπε ναι. Κι εκεί συµφωνούµε νοµίζω όλοι ως προς την 
µέθοδο. ∆εν είναι... 
 
ΜΕΛΟΣ: (Μιλάει εκτός µικροφώνου). 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Βεβαίως. Βέβαια, γιατί το άλλο το θεωρώ ότι το έχουµε 
εξαντλήσει. Έχουµε συζητήσει τόσες πολλές φορές, που απλώς θα δούµε 
γραµµένα και έτσι µε ένα τρόπο οργανωµένα  αυτά τα οποία έχουµε 
συζητήσει. Και γι’ αυτό θα ήθελα, επειδή έχουν µοιραστεί, ήδη είναι η 
δεύτερη συνεδρία στην οποία έχουν ήδη µοιραστεί, να ρίξουµε µια µατιά 
πού συµφωνούµε πού διαφωνούµε , να τα τροποποιήσουµε, να υπάρχει 
κάτι ως αποτέλεσµα από τη δουλειά µας. Μην είναι όλα ρευστά. Ξαναλέω , 
όµως, ότι αυτό δεν σηµαίνει ότι αυτό βγήκε και τελείωσε. 
 
ΜΕΛΟΣ: Σήµερα βγήκε; 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Το σηµερινό βγήκε. Ένα καλό παράδειγµα είναι το σηµερινό. 
Πρέπει να δοθεί µια διατύπωση και να υπάρχει κάπου ως κείµενο, διότι 
αλλιώς παρακάτω θα το ξανασυζητάµε, θα το ξανασυζητάµε και δεν θα 
καταλήγουµε πουθενά. Και νοµίζω ότι θα ’τανε άδικο για το Συµβούλιό µας 
που δαπανά τόσο κόπο. Τι λέτε; 
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Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Αυτό ακριβώς. Αυτό που ωρίµασε πιθανότατα σχηµατικά, να 
δοθεί στην επόµενη συνεδρίαση και να καταλήξουµε σε κάτι. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Θα το αναλάβετε κι εδώ µε τους συναδέλφους µας. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Θα το αναλάβω. Θα είναι βέβαια βασικά σηµεία. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αυτά που είπαµε στο τέλος, που συνοψίσαµε. Αυτά που 
συνοψίσαµε, που είναι κοινή τοποθέτηση. Να δούµε και το άλλο που µας 
έχετε µοιράσει και είναι δεύτερη – τρίτη φορά που το ’χουµε στα χέρια µας. 
Το Ηλεκτρονικό Βιβλίο που µοιράστηκε σήµερα για το οποίο θέλαµε να 
έχουµε µια τοποθέτηση γι’ αυτό. Προφανώς δεν µιλάτε, το ξαναλέω για να 
είµαστε όλοι εντάξει, δεν µιλάτε για πλήρη αντικατάσταση του συµβατικού 
βιβλίου. Μιλάτε για µια παράλληλη... 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Όχι, αυτό το λέµε, για µια παράλληλη µεταβατική λειτουργία. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αυτό είπαµε. Ότι αν πείτε πλήρη αντικατάσταση θα φωνάζει ο 
κ. Πανάρετος. ∆εν το θέλει. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Ένα λεπτό. Το Ηλεκτρονικό Βιβλίο για το οποίο µιλάτε δεν 
έχει σχέση µε το βιβλίο για το οποίο µιλάω εγώ. Αυτά θα τα πούµε όταν 
έρθει η ώρα της συζήτησης. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Ναι, αλλά η διεθνής βιβλιογραφία τουλάχιστον εκεί 
παραπέµπει, διότι το ψάξαµε πάρα πολύ. 
 
Ι. ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ: Ένα λεπτό. Η διεθνής βιβλιογραφία είναι µέχρι το 2008 
που δεν υπήρχαν τα ηλεκτρονικά βιβλία µε τη µορφή που υπάρχουν. Αυτή 
είναι η βιβλιογραφία που εσείς κάνετε αναφορά. ∆εν υπήρχαν τα 
ηλεκτρονικά βιβλία µε τη µορφή που υπάρχουν σήµερα. Αλλά όταν έρθει η 
συζήτηση θα τα πούµε. 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Πάντως εµείς ανταποκριθήκαµε. Τώρα από κει και πέρα. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Κύριε συνάδελφε, σε σχέση µε άλλα Συµβούλια νοµίζω ότι 
εδώ δουλεύουµε µε ένα υλικό στα χέρια µας και µε ένα πολύ σοβαρό τρόπο. 
 
ΜΕΛΟΣ: Το είπα και στο άλλο συµβούλιο. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Το είπατε στο άλλο συµβούλιο και γι’ αυτό το επαναλαµβάνω 
εγώ για σας εδώ. Κύριε συνάδελφε. 
 
Σ. ΚΑΠΛΑΝΗΣ: Απλώς µια ερώτηση διευκρινιστική.  Μπορείτε να µου πείτε 
γιατί βάλατε στην εισήγηση το Ηλεκτρονικό Βιβλίο και όχι την Ηλεκτρονική 
Βιβλιοθήκη; 
 
Σ. ΓΚΛΑΒΑΣ: Την Ψηφιακή Βιβλιοθήκη την αναφέρουµε στα κείµενα. Όχι 
βέβαια σ’ αυτό, αλλά σε άλλα κείµενα αναφέρουµε την αναγκαιότητα της 
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Ψηφιακής και όχι µόνο Βιβλιοθήκης. Η Ψηφιακή συµπεριλαµβάνει την 
Ηλεκτρονική. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Ναι κ. Κουρουτέ. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Όταν µίλησα δεν µιλούσα για τους Πανεπιστηµιακούς. 
Μιλούσα για την τότε ηγεσία της ΠΟΣ∆ΕΠ, έτσι, για να εξηγούµαστε, την 
τότε.  
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Εντάξει, αλίµονο.  
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Συγγνώµη κ. Τρικαλινέ, πρέπει να πω πώς έγιναν τα 
πράγµατα, όπου κατηγορηθήκαµε εµείς. ∆εύτερον, ελπίζω την δια βίου 
εκπαίδευση και το ΕΣΕΚΑ το στηρίζει η ΓΣΕΕ και οι άλλοι κοινωνικοί εταίροι 
µε νύχια και µε δόντια και παίζουν καθοριστικό ρόλο στη διαµόρφωση 
πολιτικών. Τρίτον, χρησιµοποιούµε πανεπιστηµιακούς όπως το είπατε 
εσείς, συνεργαζόµαστε για όλες τις... 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Αξιοποιείτε, είναι το ρήµα. 
 
Μ. ΚΟΥΡΟΥΤΟΣ: Και ολοκληρώνοντας, ειδικά τον κ. Καπλάνη, στην 
έκθεση για την Παιδεία που θα παρουσιάσει η ΓΣΕΕ τέλος Σεπτεµβρίου και 
θα σπάσει κόκαλα, θα σας καλέσω. Ειλικρινά θα το θυµάµαι. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: Τελειώνουµε για σήµερα. Ευχαριστώ. Την Τρίτη πια. Έχουµε 
αξιολόγηση της σηµερινής συνεδρίας. 

 
 
Η συνεδρίαση λήγει στις 3.30 το µεσηµέρι της Παρασκευής 17 

Ιουλίου 2009. 

 

 
Η αρµόδια                      Ο Πρόεδρος του ΣΠ∆Ε 

 υπάλληλος του ΕΣΥΠ 
 
 
 
     Αγγελική Σουφλή                 Καθηγητής Γεώργιος Μπαµπινιώτης    
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Ι 

Πρόταση του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου για το Ηλεκτρονικό βιβλίο 

 

ΠΑΙ∆ΑΓΩΓΙΚΟ ΙΝΣΤΙΤΟΥΤΟ 
∆ΙΑΤΜΗΜΑΤΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΓΙΑ ΤΗ 
ΜΟΡΦΩΤΙΚΗ ΑΥΤΟΤΕΛΕΙΑ ΤΟΥ ΛΥΚΕΙΟΥ 
ΚΑΙ ΤΟΝ ∆ΙΑΛΟΓΟ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΑΙ∆ΕΙΑ 
 
 
 
 
 
 

ΠΡΟΤΑΣΗ 
ΓΙΑ ΤΟΝ ΣΧΕ∆ΙΑΣΜΟ ΚΑΙ ΤΗΝ ΕΙΣΑΓΩΓΗ 

ΤΟΥ «ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΟΥ ΒΙΒΛΙΟΥ» ΣΤΗΝ ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΣΗ 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

ΑΘΗΝΑ 2009 
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Α. Εννοιολογικές αποσαφηνίσεις 
 

Ο όρος ηλεκτρονικό βιβλίο απαντά στην αγγλόφωνη βιβλιογραφία ως 
ebook, e-textbook, web textbook, online textbook, digital textbook. ∆ηλώνει την 
έκδοση ενός έντυπου βιβλίου σε ηλεκτρονική ή ψηφιακή µορφή, το οποίο µπορεί 
να διαβάσει κανείς σε επιτραπέζιο ηλεκτρονικό υπολογιστή (desktop computer), σε 
φορητό υπολογιστή (laptop), σε υπολογιστή χειρός (handheld device, PDA: 
Portable Digital Assistant), σε ειδικές ηλεκτρονικές πλατφόρµες ή φυλλοµετρητές 
διαδικτύου (Internet Explorer, Mozilla κ.λπ.). Στην εκδοχή αυτή, το ηλεκτρονικό 
βιβλίο µπορεί επίσης να καταγραφεί σε CD-ROM ή DVD-ROM ή να 
«µεταφορτωθεί» δωρεάν ή επί πληρωµή από το διαδίκτυο στον ηλεκτρονικό 
υπολογιστή ή σε αυτόνοµες συσκευές (Dedicated Reading Devices, eBook 
Readers) οι οποίες λειτουργούν αποκλειστικά ως «αναγνώστες», σε διάφορες 
µορφές µε επικρατούσα αυτήν του pdf (portable document format). 

 
Υπό µία ευρύτερη προοπτική, ο όρος «ηλεκτρονικό βιβλίο» δηλώνει το 

ψηφιοποιηµένο και εµπλουτισµένο µε στοιχεία πολυµέσων κείµενο. Τέτοια 
πολυµεσικά στοιχεία είναι ο ήχος, η εικόνα, οι υπερσύνδεσµοι, καθώς και µέσα τα 
οποία επιτρέπουν τη δηµιουργία σελιδοδεικτών (bookmarks), σηµειώσεων στα 
περιθώρια της σελίδας και υπογραµµίσεων στο κείµενο, την αναζήτηση λέξης ή 
φράσης µέσω ευρετηρίων κ.ά. Η διαθέσιµη τεχνολογία ενισχύει τη λειτουργικότητα 
του ηλεκτρονικού βιβλίου µε δυνατότητες όπως η αλλαγή του τύπου και του 
µεγέθους των γραµµατοσειρών, η ερµηνεία και µετάφραση όρων και λέξεων από 
ενσωµατωµένα λεξικά, η αντιγραφή και µεταφορά µέρους του κειµένου σε άλλες 
εφαρµογές, η εκτύπωση κειµένου κ.λπ. 

 
Ως εκ τούτου, µε τον όρο «ηλεκτρονικό βιβλίο» δεν πρέπει να εννοούµε 

µόνον την ψηφιακή έκδοση ενός συµβατικού βιβλίου αλλά το δυναµικό και 
διαδραστικό µέσο µάθησης που λειτουργεί ως πολυµεσικό εργαλείο γνώσης. Με 
αυτήν την έννοια, ο όρος δεν συνδέεται απλώς µε τη δυνατότητα πρόσβασης του 
χρήστη σε κείµενα, ήχους και εικόνες. Αντιθέτως, το «ηλεκτρονικό βιβλίο» 
συνιστά ένα σύνθετο και δυναµικό περιβάλλον µάθησης. Η πρόσβαση του 
εκπαιδευτικού και του µαθητή σε πολλαπλές πηγές µάθησης µέσω υπερσυνδέσµων, 
καθώς και η δυνατότητα διάδρασης, µπορούν να καταστήσουν το µέσο αυτό 
ποιοτικό εργαλείο, όχι µόνον όσον αφορά στην άντληση πληροφοριών αλλά και 
όσον αφορά στην κατάκτηση και τη σύνθεση της νέας γνώσης [βλ. Πρόταση 
Παιδαγωγικού Ινστιτούτου για τα Αναλυτικά Προγράµµατα Σπουδών: Β. Στόχοι 
των νέων ΑΠΣ, Γ. Γενικές αρχές για τη σύνταξη των ΑΠΣ, ∆. Τεχνολογίες 
Πληροφορίας και Επικοινωνιών (ΤΠΕ) και ΑΠΣ]. 

 
Β. Περιπτώσεις αξιοποίησης του ηλεκτρονικού βιβλίου στην εκπαίδευση 
 

Στην αγγλόφωνη κυρίως βιβλιογραφία αναφέρεται η πιλοτική εφαρµογή 
του ηλεκτρονικού βιβλίου σε περιορισµένο αριθµό σχολικών µονάδων στο Τέξας, 
τη Φιλαδέλφεια, τη ∆υτική Βιρτζίνια και το Μίσιγκαν των ΗΠΑ. Συγκεκριµένα, 
στο Βόρειο Τέξας έχει τεθεί σε εφαρµογή από το 2006 το «Πιλοτικό πρόγραµµα 
Εµβύθισης στην Τεχνολογία» (TIP-Technology Immersion Pilot). Σύµφωνα µε το 
πρόγραµµα αυτό, το ηλεκτρονικό βιβλίο εισάγεται στη σχολική τάξη ως κυρίαρχο 
µέσο µάθησης. Οι µαθητές χρησιµοποιούν φορητούς υπολογιστές (laptops) και 
παράλληλα χρησιµοποιούν το παραδοσιακό βιβλίο µόνο για µελέτη στο σπίτι.  
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Ανάλογη πιλοτική-ερευνητική δραστηριότητα καταγράφεται στη 
Φιλαδέλφεια, όπου οι εκπαιδευτικές αρχές ιδρύουν το «Σχολείο του Μέλλοντος» 
(School of the Future) και αξιοποιούν τις ΤΠΕ στην εκπαιδευτική διαδικασία. 
Επίσης, στη ∆υτική Βιρτζίνια τα δηµόσια σχολεία υιοθετούν σταδιακά το 
ηλεκτρονικό βιβλίο, το οποίο µεταφέρεται από τους µαθητές σε φορητούς 
υπολογιστές. Στην περίπτωση αυτή η παραγωγή του ψηφιακού διδακτικού υλικού 
έχει προταθεί να ανατίθεται στο Τµήµα Εκπαίδευσης της πολιτείας αυτής των ΗΠΑ 
και σε επιστηµονικούς συνεργάτες. Έχει προταθεί επίσης και η δηµιουργία 
ιστοσελίδας τύπου Wiki, στην οποία οι εκπαιδευτικοί θα µπορούν να «ανεβάζουν» 
το δικό τους εκπαιδευτικό υλικό. Τέλος, στο Μίσιγκαν η εισαγωγή του 
ηλεκτρονικού βιβλίου στην εκπαίδευση υποστηρίχθηκε από το «Πρόγραµµα 
Ελευθερία στη Μάθηση» (Freedom to Learn Program). 
 

Η σταδιακή αξιολόγηση των παραπάνω προγραµµάτων έχει αρχίσει να 
καταδεικνύει τις αδυναµίες αλλά και τα θετικά αποτελέσµατα της εισαγωγής του 
ηλεκτρονικού βιβλίου στη σχολική τάξη. Για παράδειγµα, έχει παρατηρηθεί αργή 
προσαρµογή των εµπλεκοµένων όσον αφορά στην αξιοποίηση των ΤΠΕ στην 
εκπαίδευση. Το γεγονός αυτό οφείλεται κυρίως στην έλλειψη τεχνολογικής 
κουλτούρας από την πλευρά των εκπαιδευτικών. Το πρόβληµα, όµως, στις 
περισσότερες περιπτώσεις, αντιµετωπίζεται µε τη συστηµατική επιµόρφωση στις 
νέες µορφές διδασκαλίας. 

 
Ανάµεσα στα θετικά αποτελέσµατα που έχουν καταγραφεί έως σήµερα 

αναφέρονται µε ιδιαίτερη έµφαση η βελτίωση της επίδοσης και η τόνωση του 
ενδιαφέροντος των µαθητών για συµµετοχή σε οµαδικές δράσεις που αξιοποιούν τη 
διαδραστική λειτουργία του ηλεκτρονικού βιβλίου. Η συµµετοχική δράση των 
µαθητών, µέσω της ανάδρασης µε το ίδιο το µέσο ή µε τους συµµαθητές τους, 
προάγει ενεργητικούς τρόπους προσέγγισης της γνώσης και διαµορφώνει 
βιωµατικές συνθήκες µάθησης. Επίσης, θεωρήθηκε ότι συνιστά συγκριτικό 
πλεονέκτηµα για το ηλεκτρονικό βιβλίο η ευελιξία και η προσαρµοστικότητά του 
σε ποικίλες µαθησιακές ανάγκες, καθώς κάθε µαθητής έχει πρόσβαση σε αυτό 
ανεξάρτητα από το κοινωνικοπολιτισµικό του περιβάλλον, από τις εµπειρίες του, τα 
ενδιαφέροντά του, τις δυνατότητες ή τις αδυναµίες του. 

 
Ειδικότερα για τους µαθητές µε µαθησιακές δυσκολίες, η δυνατότητα 

ακρόασης κειµένου (text to speech), η οποία υποστηρίζεται από τους διάφορους 
τύπους ηλεκτρονικών υπολογιστών, φαίνεται ότι επιδρά θετικά στην κατάκτηση 
της γνώσης. Τέλος, ενώ το παραδοσιακό βιβλίο µπορεί να δηµιουργήσει 
προβλήµατα σε δυσλεκτικούς µαθητές και σε µαθητές µε προβλήµατα όρασης, το 
ηλεκτρονικό βιβλίο καθιστά την πληροφορία ευκολότερα προσβάσιµη στους 
µαθητές µε αναπηρίες. 

 
Γ. Πλεονεκτήµατα και µειονεκτήµατα του ηλεκτρονικού βιβλίου 
 

Πολλά από τα πλεονεκτήµατα των ηλεκτρονικών βιβλίων έχουν άµεση 
σχέση µε τα χαρακτηριστικά των ηλεκτρονικών συσκευών που χρησιµοποιούνται 
για την καταγραφή ή τη µεταφόρτωσή τους και αφορούν σε λειτουργίες που δεν 
διαθέτει το έντυπο βιβλίο, όπως: η δυνατότητα άµεσης διάθεσης του περιεχοµένου 
του ηλεκτρονικού βιβλίου, οι αυξηµένες δυνατότητες του υλικού (αναζήτηση 
ευρείας κλίµακας στο ηλεκτρονικό κείµενο, διαδραστικό λεξικό, δυνατότητες 
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εµφάνισης πολυµέσων κ.λπ.), η δυνατότητα επικαιροποίησης του εκπαιδευτικού 
υλικού, οι εκπαιδευτικές εφαρµογές, η εύκολη πρόσβαση σε πηγές πληροφόρησης, 
το φιλικό περιβάλλον διεπαφής (interface), η δυνατότητα βελτίωσης του επιπέδου 
της εγγραµµατοσύνης -αλλά και της εκπαίδευσης γενικότερα- στις λιγότερο 
ανεπτυγµένες χώρες, καθώς και η βελτίωση του επιπέδου εγγραµµατοσύνης σε 
εθνικό επίπεδο µε γνώµονα τα εκπαιδευτικά πρότυπα. 

Συγκεκριµένα, στα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά του ηλεκτρονικού βιβλίου 
συµπεριλαµβάνονται τα εξής: 

 
� ∆υνατότητα επικαιροποίησης του περιεχοµένου. 

� ∆υνατότητα επικοινωνίας των εµπλεκοµένων στην εκπαιδευτική διαδικασία. 
� ∆υνατότητα αµφίδροµης επικοινωνίας µεταξύ εκπαιδευτικών και γονέων µέσα 
στο περιβάλλον λειτουργίας του περιεχοµένου. 
� ∆υνατότητα συνεργατικής µάθησης µεταξύ των µαθητών. 

� Παράθεση των διδακτικών στόχων στην αρχή του µαθήµατος. 

� Πρόσβαση σε εξωτερικές πηγές πληροφοριών (κείµενα, ήχους, εικόνες κ.λπ.) 
µέσω υπερσυνδέσµων (hyperlinks) και δυνατότητα εκτέλεσης σύνθετων εργασιών 
(project). 
� ∆υνατότητα αποθήκευσης πολλαπλών πηγών. 

� Αρχεία ήχου µε σηµαντικές παρατηρήσεις για το µάθηµα ή επιπλέον ηχητικό 
υλικό. 
� Ενσωµάτωση ολιγόλεπτων βίντεο, κινούµενων εικόνων (animation) καθώς και 
πολυµεσικού περιεχοµένου (multimedia clips). 
� Ενσωµάτωση ποικίλων δραστηριοτήτων µε τη µορφή µαθησιακών αντικειµένων 
και δυνατότητα επιλογής των κατάλληλων δραστηριοτήτων από τον δάσκαλο 
ανάλογα µε το µαθησιακό επίπεδο του µαθητή (εξατοµικευµένη διδασκαλία). 
� ∆υνατότητα χρήσης µηχανής αναζήτησης µε λέξεις-κλειδιά σε κείµενα, στοιχείο 
που διευκολύνει την πραγµατοποίηση σύνθετων εργασιών. 
� Εµφάνιση/απόκρυψη µέρους της πληροφορίας προκειµένου να εστιαστεί η 
προσοχή σε συγκεκριµένα σηµεία. 
� ∆υνατότητα υπερφώτισης (highlighter) και υπογράµµισης (underliner). 
� ∆υνατότητα καταγραφής σηµειώσεων πάνω στην οθόνη καθώς και δυνατότητα 
αναίρεσής τους. 
� Ειδικά διαµορφωµένο περιβάλλον διεπαφής, το οποίο βασίζεται στην πρόσφατη 
ερευνητική εµπειρία. 
� ∆υνατότητα εµφάνισης βοήθειας για κάθε κουµπί της επιφάνειας διεπαφής. 
� ∆υνατότητα εκφώνησης των κειµένων. 

� ∆υνατότητα µεγέθυνσης χαρακτήρων και εικόνων, αποµόνωσης µέρους ενός 
κειµένου και αποστολής του σε κειµενογράφο για περαιτέρω επεξεργασία ή 
σχολιασµό. 
� Μεταφορά σηµειώσεων από υπολογιστή σε υπολογιστή αλλά και από το ένα 
λειτουργικό σύστηµα στο άλλο. 
� Εισαγωγή κειµένου text µε συµβατικό τρόπο (πληκτρολόγιο) ή µε τη χρήση 
εικονικού πληκτρολογίου. 
� ∆υνατότητες εκτύπωσης. 

� ∆ιαλειτουργικότητα (λειτουργία σε διάφορα λειτουργικά συστήµατα). 

� ∆υνατότητα λειτουργίας και σε συµβατικούς υπολογιστές. 
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Στα µειονεκτήµατα του ηλεκτρονικού βιβλίου συγκαταλέγονται 
προβλήµατα ως προς: 

 
� τις ταχύτατες τεχνολογικές αλλαγές που καθιστούν έναν Η/Υ µη λειτουργικό 
µέσα σε µια πενταετία. 
� την αντοχή της συσκευής στον χρόνο (και στην κακή µεταχείριση) 
� την επιβάρυνση του περιβάλλοντος από τα ηλεκτρονικά απόβλητα που 
προκύπτουν µετά από µια πενταετία χρήσης. 
� το κόστος αγοράς και συντήρησης ενός ηλεκτρονικού υπολογιστή. 

� τις αυξηµένες ανάγκες συντήρησης των συσκευών και τις ανάγκες σε ειδικευµένο 
προσωπικό. 
� την εξάρτηση των Η/Υ από την ηλεκτρική παροχή σε περίπτωση που ο 
ενσωµατωµένος συσσωρευτής ρεύµατος του φορητού Η/Υ εξασθενίσει. 
� την τεχνοφοβία, η οποία µπορεί να αποτελέσει ανασταλτικό παράγοντα στην 
ενσωµάτωση του µοντέλου στη σχολική τάξη. 
 
∆. Προτάσεις 
 

Το «ηλεκτρονικό βιβλίο» αποτελεί στην ουσία ένα εµπλουτισµένο µε 
πολυµέσα ψηφιακό περιβάλλον µάθησης το οποίο χρησιµοποιείται 
υποστηρικτικά και παράλληλα µε το παραδοσιακό έντυπο βιβλίο. ∆ιαθέτει 
πληθώρα καινοτόµων χαρακτηριστικών και χρησιµοποιεί Η/Υ µε ή χωρίς 
δυνατότητες αφής, κατά προτίµηση φορητούς, οι οποίοι είναι σε θέση να 
υποστηρίξουν πολλές µορφές διδασκαλίας σε συνδυασµό µε το κατάλληλο 
περιβάλλον διεπαφής και το κατάλληλο περιεχόµενο (content). Ο εµπλουτισµός του 
«ηλεκτρονικού βιβλίου» µε λογισµικά προσοµοιώσεων, µοντελοποίησης, 
εννοιολογικής χαρτογράφησης και µε πακέτα ανάπτυξης πολυµεσικών εφαρµογών 
επιτρέπει την ανάπτυξη ψηφιακού περιεχοµένου και από τους ίδιους τους µαθητές. 
 

Με αυτό το σκεπτικό, το «ηλεκτρονικό βιβλίο» αποτελεί σηµαντικό 
υποστηρικτικό µέσο διδασκαλίας τόσο στην σχολική τάξη όσο και στο σπίτι, καθώς 
µπορεί να προσδώσει µεγαλύτερη αξία στο παραδοσιακό βιβλίο 
ενσωµατώνοντας διαδραστικά πολυµέσα. Το «ηλεκτρονικό βιβλίο» περιέχει µια 
σειρά µαθησιακών αντικειµένων (learning objects), τα οποία διακρίνονται για τη 
σταθερή δοµή τους, το κοινό περιβάλλον λειτουργίας (user interface) και τη 
δυνατότητα αξιοποίησης του υπερκειµένου (hypertext). Παρέχει επίσης 
δυνατότητες ήχου, εικόνας, video και διαδραστικών εργαλείων. Έρευνες έχουν 
αναδείξει το γεγονός ότι η προσθήκη δυναµικών διαδραστικών οπτικών 
αναπαραστάσεων (visuals) στο ηλεκτρονικό βιβλίο ενισχύει τη µάθηση, την 
οπτικοποίηση και την κατανόηση των κειµένων, ενώ η παράλληλη χρήση του 
«ηλεκτρονικού βιβλίου» µε το παραδοσιακό αποτρέπει από τη στείρα 
αποµνηµόνευση. 
• Προτείνεται η εισαγωγή του «ηλεκτρονικού βιβλίου» στη σχολική 
πραγµατικότητα να συνδυαστεί µε την υιοθέτηση ενός ειδικά διαµορφωµένου 
Συστήµατος ∆ιαχείρισης Μάθησης (LMS: Learning Μanagement System), µέσω 
του οποίου θα επιτυγχάνονται: 
� η αναβάθµιση/επικαιροποίηση του υλικού τόσο από το σχολείο όσο και από το 
σπίτι. 
� η ενθάρρυνση της αξιοποίησης του διαδικτύου ως µέσου έρευνας µε στόχο την 
πρόσβαση σε πολλαπλές πηγές µάθησης και την ανάπτυξη της αυτόνοµης 
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κατάκτησης της γνώσης από ελεγχόµενους και ασφαλείς ιστοχώρους για τους 
µαθητές. 
� η δηµιουργία e-portfolio µε αποθήκευση εργασιών και πινάκων αξιολόγησης τόσο 
τοπικά όσο και διαδικτυακά. 
� η αποστολή εργασιών και η δυνατότητα ανατροφοδότησης από τον εκπαιδευτικό. 

� η παρουσίαση του υλικού σε διαδραστικό πίνακα. 

� η δηµιουργία αποθετηρίου µαθησιακών αντικειµένων πάνω στην πλατφόρµα 
διαχείρισης µάθησης ανά κατηγορίες, ανάλογα µε το µάθηµα. 
� η δυνατότητα εισόδου των γονέων στην πλατφόρµα προκειµένου να 
παρακολουθούν τη µαθησιακή πορεία του µαθητή αλλά και να επικοινωνούν µε τον 
εκπαιδευτικό. 
� η συµµετοχή των µαθητών σε σχολική πλατφόρµα κοινωνικών δικτύων (chat, 
forum κ.λπ.) και σε δραστηριότητες συναφείς µε το αντικείµενο διδασκαλίας. 
� οι συνεργασίες µεταξύ σχολείων. 

� η δυνατότητα χρήσης της πλατφόρµας ως χώρου επιµόρφωσης των 
εκπαιδευτικών. 
 
• Προτείνεται η προµήθεια της πλατφόρµας µάθησης από τον χώρο του 
ανοικτού/ελεύθερου λογισµικού προκειµένου να µειωθεί το συνολικό κόστος. 
 
• Βραχυπρόθεσµα προτείνεται η πιλοτική εφαρµογή του µοντέλου σε ορισµένες 
σχολικές µονάδες και η δηµιουργία ψηφιακού υποστηρικτικού υλικού σε 
συνδυασµό µε τα ήδη υπάρχοντα παραδοσιακά βιβλία. Με τον τρόπο αυτόν, η 
εκπαιδευτική κοινότητα θα µπορέσει, µε την ποιοτική έρευνα και την αξιολόγηση, 
να οδηγηθεί στην εξαγωγή ασφαλών συµπερασµάτων για τον τρόπο, τη φιλοσοφία 
και την έκταση στην οποία θα πρέπει να αξιοποιηθεί το ηλεκτρονικό βιβλίο στο 
πλαίσιο της δεδοµένης εκπαιδευτικής πραγµατικότητας. Τα συνολικά 
αποτελέσµατα της ερευνητικής δράσης θα οδηγήσουν στη διαµόρφωση κριτηρίων 
ποιότητας, ώστε µακροπρόθεσµα να είναι δυνατή η αναµόρφωση των 
Προγραµµάτων Σπουδών στη βάση της φιλοσοφίας του «ηλεκτρονικού βιβλίου» 
ως εµπλουτισµένου ψηφιακού υποστηρικτικού υλικού για κάθε µάθηµα. 
  

Εν κατακλείδι, η αξιοποίηση του φορητού υπολογιστή ως «φορέα» (carrier) 
του «ηλεκτρονικού βιβλίου» δηµιουργεί τις αναγκαίες προϋποθέσεις για την 
προαγωγή εκείνου του τρόπου µάθησης που επικεντρώνεται στον µαθητή, ενώ η 
κατάλληλη οργάνωση του διδακτικού υλικού και η δυνατότητα διάδρασης των 
µαθητών µε το υλικό, σε ατοµικό ή συλλογικό επίπεδο, ευνοεί τόσο την 
εξατοµικευµένη όσο την οµαδοσυνεργατική διδασκαλία. Ακόµα, µέσω των 
διαδραστικών περιεχοµένων µάθησης ενισχύεται και προωθείται η δυνατότητα 
οικοδόµησης των γνώσεων, ενώ παράλληλα ευνοούνται οι διαδικασίες υποστήριξης 
και ανάπτυξης εναλλακτικών τρόπων αυτοαξιολόγησης και ετεροαξιολόγησης των 
εµπλεκοµένων στην εκπαιδευτική διαδικασία. Τέλος, προάγεται η κριτική και 
δηµιουργική σκέψη και ενισχύονται οι κοινωνικοπολιτισµικές δεξιότητες που θα 
καταστήσουν τους µαθητές ενεργούς πολίτες στην κοινωνία της διά βίου µάθησης. 
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